
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6065 
2. Αναφορά στην επέτειο της κρίσης των Ιµίων από τον

Προεδρεύοντα κ. Νικήτα Κακλαµάνη και τήρηση ενός λεπτού
σιγής στη µνήµη των τριών αξιωµατικών του Πολεµικού Ναυ-
τικού, Χριστόδουλου Καραθανάση, Παναγιώτη Βλαχάκου και
Έκτορα Γιαλοψού, που έπεσαν υπέρ της Πατρίδας , σελ.
6065 

3. O Υπουργός Δικαιοσύνης, διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την
28.01.2022, ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών Κωνσταντίνο Αχιλλέα Καραµανλή,
σελ. 6109 

4. Επιβολή πειθαρχικών µέτρων από τον Προεδρεύοντα κ.
Χαράλαµπο Αθανασίου κατά του Βουλευτή κ. Παύλου Πο-
λάκη, σελ. 6133 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6065, 6066, 6067, 6072,
6073, 6074, 6075, 6076, 6078, 6082, 6083, 6084, 6085, 6088,
6089, 6090, 6092, 6093, 6097, 6098, 6099, 6102, 6105, 6106,
6108, 6109, 6112, 6113, 6114, 6115, 6116, 6120, 6125, 6127,
6131, 6132, 6133 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Απαντήσεις για τις υποδοµές, τη χρηµατοδό-

τηση και εν γένει τη βιωσιµότητα της Τηλεθέρµανσης στην
Κοζάνη», σελ. 6066 

ii. µε θέµα: «Εν κρυπτώ σεισµικές έρευνες για πετρέλαια
ανοιχτά του Κυπαρισσιακού κόλπου;», σελ. 6067 

iii. µε θέµα: «Κρήτη: 736 γιγάντιες ανεµογεννήτριες λεηλα-
τούν τη φύση», σελ. 6068 

iv. µε θέµα: «Τέλος στις έρευνες υδρογονανθράκων στην
Κρήτη;», σελ. 6070 

v. µε θέµα: «Απουσία βούλησης εκ µέρους της κυβέρνησης
για λήψη µέτρων αντιστάθµισης κινδύνου στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας», σελ. 6071 

vi. µε θέµα: «Θα εφαρµόσει η κυβέρνηση το αναχρονιστικό
τέλος ταφής του Ν. 4819/2021, προωθώντας την καύση
απορριµµάτων και ναρκοθετώντας την ανακύκλωση;», σελ.
6074 

β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση σχεδιάζει την ιδιωτικοποίηση του

ΕΣΥ στην καρδιά της πανδηµίας», σελ. 6076 
ii. µε θέµα: «Αδρανείς και µη λειτουργικές κλίνες Μ.Ε.Θ.

στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας», σελ. 6078 
iii. µε θέµα: «Σε πολύ δύσκολη κατάσταση τα Κέντρα

Υγείας και τα περιφερειακά ιατρεία της Ανατολικής Αττικής»,
σελ. 6080 

iv. µε θέµα: «Η αναστολή εφηµερίας του Νοσοκοµείου Παί-
δων Πεντέλης αποτελεί "ακρωτηριασµό" της δηµόσιας παι-
διατρικής περίθαλψης», σελ. 6081 

v. µε θέµα: « Άµεση χωροθέτηση του νέου Ογκολογικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης στο πρώην στρατόπεδο Καρα-
τάσου στη Δυτική Θεσσαλονίκη», σελ. 6083 

vi. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη ανακατασκευής του Κέντρου
Υγείας Σκοπέλου», σελ. 6085 

γ) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Προβλήµατα καταγραφής δόσεων εµβολιασµού», σελ. 6087 

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Παράκαµψη του Ανώτατου Συµβουλίου Ερ-
γασίας από τη γ.γ. Εργασίας, µε αποτέλεσµα την απόλυση
130 εργαζόµενων στα Λιπάσµατα Καβάλας», σελ. 6089 

ε) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Ενηµέρωση για την κοπή εκατοντάδων δέντρων σε πλατείες
των Αθηνών λόγω της Γραµµής 4 του Μετρό», σελ. 6091 

στ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού: 
i. µε θέµα: «Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων

(αρ. 142, Ν. 4714/2020)», σελ. 6093 
ii. µε θέµα: «Στήριξη της Πολιτείας στα Αθλητικά Σωµατεία

και τρόπος καταβολής των διανεµοµένων καταβολών στα
ερασιτεχνικά σωµατεία», σελ. 6096 

ζ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:, σελ.  
i. µε θέµα: «Να καταργηθεί η απαράδεκτη ρύθµιση που

εξαρτά την ίδρυση Τµηµάτων  Ένταξης από το σύνολο των
µαθητών του σχολείου», σελ. 6097 

ii. µε θέµα: «Την εγκύκλιο του Υπουργείου Παιδείας σχε-
τικά µε την εξεταστική στα πανεπιστήµια», σελ. 6099 

η) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης & Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Οικονοµικές επιπτώσεις της Πράσινης Συµφω-

νίας στο βαµβάκι, στα µήλα, στα ροδάκινα και στην υπαίθρια
ντοµάτα», σελ. 6102 

ii. µε θέµα: «Οξυµένα προβλήµατα των αγροτών της Ηπεί-
ρου», σελ. 6103 

iii. µε θέµα: «Με ευθύνη της κυβέρνησης έχουν περιέλθει
σε αδιέξοδο χιλιάδες αγρότες - παραγωγοί από τα επανα-
λαµβανόµενα προβλήµατα στην καταβολή των επιδοτή-
σεων», σελ. 6106 

θ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Στον αέρα οι καζανάρηδες και χιλιάδες αµπε-

λοκαλλιεργητές και αγροτικά νοικοκυριά που ζητούν να δια-
τηρηθεί η ονοµασία της παραδοσιακής τσικουδιάς Κρήτης»,
σελ. 6107 

ii. µε θέµα: «Επαναφορά των 120 δόσεων για όλους τους
πολίτες και δυνατότητα ένταξης στη ρύθµιση των 72 δόσεων
και των ληξιπρόθεσµων οφειλών πριν το 2020», σελ. 6109 

iii. µε θέµα: «Διαγραφή της επιστρεπτέας προκαταβολής
από τους σεισµόπληκτους όπως έγινε µε τους πυρόπληκτους
και πρόγραµµα αναπλήρωσης του χαµένου εισοδήµατος για
επαγγελµατίες, επιχειρήσεις, εργαζόµενους και αγρότες»,
σελ. 6111 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: H Διαρκής

Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή
της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων «Αναπτυξιακός νόµος - Ελλάδα ισχυρή ανά-
πτυξη», σελ. 6066 

2. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των
άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Αναπτυ-
ξιακός Νόµος ? Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη», σελ. 6113 - 6133 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Oι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του
Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
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κών, Υποδοµών και Μεταφορών και Επικρατείας, καθώς και
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Υγείας και Εσωτερι-
κών κατέθεσαν στις 31-1 τρέχοντος έτους σχέδιο νόµου µε
θέµα «Κύρωση της από 29-7-2021 Επιµέρους Σύµβασης Δω-
ρεάς -  Έργο ΙΙ, Παράρτηµα 11 της από 6-9-2018 κύριας σύµ-
βασης δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές  Ίδρυµα
Σταύρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας», σελ. 6125 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 6105 - 6112
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 6113 - 6133
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6065 - 6079
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6092 – 6098, 6099 - 6105
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 6133
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 6079 – 6092, 6098 - 6099

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 6105, 6106, 6108, 6109, 

6112
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 6113, 6114, 6115, 6116, 

6120, 6125, 6127, 6131, 
6132, 6133

ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 6067
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6065, 6066, 6067,  6072, 

6073, 6074, 6075, 6076, 
6078

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6092, 6093, 6097, 6099, 
6102

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 6113, 6132, 6133
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 6116
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 6133
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 6078
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 6132
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 6131, 6132
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 6082, 6083, 6084, 6085, 

6088, 6089, 6090, 6098
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 6116
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6116

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 6093, 6095
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 6068, 6069, 6070, 6071, 

6076, 6077
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ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 6106, 6107, 6108, 6109, 
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ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 6102
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 6096, 6097
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 6098, 6099
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6085, 6086, 6087
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 6081, 6082, 6083
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ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 6089, 6090
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6071, 6072, 6073, 6074, 

6075, 6076

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων:
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ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 6115, 6116
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 6130
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6126, 6127

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
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Αθήνα, σήµερα στις 31 Ιανουαρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-1-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΒ’ συνεδριάσεώς του, της Κυριακής
30 Ιανουαρίου 2022.)

Ξεκινάµε µε µία επετειακή αναφορά στη µνήµη των πεσόντων
αξιωµατικών του Πολεµικού Ναυτικού στα Ίµια την 31η Ιανουα-
ρίου 1996 και τήρηση ενός λεπτού σιγή. 

Σήµερα, λοιπόν, είναι µία µέρα µνήµης για την πατρίδα µας,
µία µέρα που οφείλουµε να θυµόµαστε πάντα για την πίστη και
την αφοσίωση στη χώρα και στα εθνικά της ιδανικά που έδειξαν
τρεις ΕΛΛΗΝΕΣ -µε κεφαλαία γράµµατα. 

Σαν σήµερα, λοιπόν, πριν από είκοσι έξι χρόνια το βράδυ της
30ης Ιανουαρίου 1996 στα Ίµια τρεις αξιωµατικοί του Πολεµικού
µας Ναυτικού έδωσαν και τη ζωή τους για να συνεχίσει να κυµα-
τίζει ψηλά στα άκρα του Αιγαίου η γαλανόλευκη. Ήταν ο Χριστό-
δουλος Καραθανάσης, ο Παναγιώτης Βλαχάκος και ο Έκτορας
Γιαλοψός, που σήµερα τους τιµούµε και τους ευχαριστούµε για
τη θυσία τους.

Έστειλαν ένα βροντερό µήνυµα µε πολλούς αποδέκτες εντός
και εκτός Ελλάδος ότι, δηλαδή, εµείς οι Έλληνες, όσοι ζούµε
εδώ και όσοι υπάρχουν απανταχού στη γη, στα δύσκολα δεν
έχουµε δράµι δισταγµό για να τολµήσουµε τα απίστευτα, αυτά
που δείχνουν µη κατορθωτά και ανέφικτα, προκειµένου να υπε-
ρασπιστούµε την πατρίδα µας, τα ιερά τούτα χώµατα απέναντι
σε οποιοδήποτε θηρίο. 

Η ιστορία πραγµατικά µας διδάσκει, είτε είναι οι Θερµοπύλες
είτε το Αλβανικό Έπος είτε σήµερα τα Ίµια, ότι οι Έλληνες ποτέ
δεν δείλιασαν έστω και εάν είχαν να αντιµετωπίσουν τα χειρό-
τερα σενάρια. Στο τέλος ήταν οι νικητές, δεν υπέστειλαν ποτέ τις

σηµαίες τους είτε στα στενά των Θερµοπυλών, όπως προείπα,
είτε στα βουνά της Αλβανίας, είτε στις βραχονησίδες του Αι-
γαίου. Αυτό είναι το βασικό µήνυµα που υπέγραψαν µε το ίδιο
τους το αίµα ο Χριστόδουλος, ο Παναγιώτης και ο Έκτορας και
έτσι πιστεύω ότι θα προχωρήσουµε και στο µέλλον, αν απαιτηθεί.
Με τις πρόσφατες συµφωνίες που κάναµε σε διπλωµατικό και
στρατιωτικό επίπεδο είµαστε ακόµη περισσότεροι έτοιµοι. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, γνωρίζω, όπως και εσείς, ότι ζούµε σε
περίεργες εποχές. Οι γεωστρατηγικές ανακατατάξεις που συµ-
βαίνουν παγκοσµίως είναι τεράστιες. Στη δική µας γειτονιά επί-
σης γίνονται πολλά. Ακριβώς πλάι µας βρίσκεται µία χώρα που
δεν έχει πάψει να µας απειλεί, παραβιάζοντας κάθε έννοια του
Διεθνούς Δικαίου. Γιατί η Τουρκία, επιδιώκει εδώ και δεκαετίες
να «ακρωτηριάσει» την εθνική µας κυριαρχία, όπως έκανε στην
Κύπρο, όπως τώρα παλεύει µε νύχια και δόντια να το κάνει και
στο Αιγαίο. Αυτή είναι η πικρή αλήθεια. Δυστυχώς, αυτός είναι
γείτονάς µας και το χειρότερο, φοβάµαι ότι, δεν αλλάζει. 

Ο ελληνικός λαός είναι ειρηνικός και φιλήσυχος, προασπίζεται
τη δηµοκρατία και την ειρήνη στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο και,
όπως όλοι θα πρέπει να ξέρουν καλά, είναι έτοιµος ανά πάσα
στιγµή, εφόσον χρειαστεί, να υπερασπιστεί κάθε σπιθαµή γης
που του ανήκει µε µεγαλύτερο όπλο την πίστη και την αφοσίωση
για την πατρίδα, µε ασπίδα τα ιδανικά και τις αξίες των προγόνων
του εδώ και αιώνες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν απειλούµε κανέναν, αλλά και δεν
φοβόµαστε κανέναν. Απαιτούµε, όµως, ρητά και κατηγορηµατικά
και από τους συµµάχους µας είτε στο ΝΑΤΟ είτε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση να τηρούν άπαντες πιστά το Δίκαιο και να µην ξεχ-
νά κανείς ότι, αν χρειαστεί, η Ελλάδα έχει εκατοµµύρια Καραθα-
νάσηδες, Βλαχάκους και Γιαλοψούς σε ολόκληρο τον κόσµο. 

Παρακαλώ να κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη των
τριών αξιωµατικών. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Ευχαριστώ πολύ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Προτού ξεκινήσουµε τη συζήτηση επιτρέψτε µου να κάνω µία
ανακοίνωση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων:
«Αναπτυξιακός νόµος - Ελλάδα ισχυρή ανάπτυξη».

Σήµερα θα συζητηθούν είκοσι έξι ερωτήσεις. Με έγγραφό του
ο Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµε-
ρώνει το Σώµα για το συγκεκριµένο θέµα.

Από ό,τι βλέπω ξεκινάµε µε τον κ. Σκρέκα, για τον οποίο υπάρ-
χουν αρκετές ερωτήσεις. Οι συνάδελφοι, που απευθύνονται στον
κ. Σκρέκα, είναι σχεδόν όλοι εδώ.

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 328/20-1-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απαντήσεις
για τις υποδοµές, τη χρηµατοδότηση και εν γένει τη βιωσιµότητα
της τηλεθέρµανσης στην Κοζάνη».

Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η τηλεθέρµανση λειτουργεί

αδιάλειπτα από το 1993 και παρέχει υπηρεσίες θέρµανσης και
παραγωγής ζεστού νερού σε χιλιάδες νοικοκυριά, αλλά και δη-
µόσιες υπηρεσίες, νοσοκοµείο, περιφέρεια, σχολεία κ.λπ.. Θα
ήθελα να µου απαντήσετε συγκεκριµένα για τη βιωσιµότητα, το
µέλλον και το χρονικό κενό και το κόστος λειτουργίας της τηλε-
θέρµανσης.

Θέλω να γίνω πιο συγκεκριµένη: Πρώτα απ’ όλα η εγκατά-
σταση της τηλεθέρµανσης εξυπηρετείται από τις µονάδες 3, 4
και 5 του Αγίου Δηµητρίου. Σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα που
έχετε εσείς επιβάλλει, µε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση, η 3 και η 4
µονάδες του Αγίου Δηµητρίου θα κλείσουν στις 31-12-22 ενώ η
µονάδα 5 στις 31-12-23. Προκύπτουν εδώ πάρα πολλά ερωτηµα-
τικά και από µένα και βέβαια από τους πολίτες της Κοζάνης, οι
οποίοι έχουν πάρα πολύ µεγάλη ανασφάλεια για το µέλλον της
τηλεθέρµανσης, καθώς οι ανάγκες της τηλεθέρµανσης της Κο-
ζάνης που απαιτούνται 120 µε 130 θερµικές µονάδες µεγαβάτ
δεν θα καλύπτονται µε το κλείσιµο της µονάδας 3 και 4 όταν θα
λειτουργεί µόνο η 5.

Δεύτερο ερώτηµα: Σήµερα που µιλάµε, όταν προκύπτει βλάβη
ή συντήρηση στις αναφερόµενες µονάδες, δηµιουργείται ένα µε-
γάλο κενό, που καλύπτεται µε λέβητες πετρελαίου, οι οποίοι
καίνε δύο κυβικά ανά ώρα και αυτό είναι ιδιαίτερα δαπανηρό για
τη δηµοτική επιχείρηση. Αυτό σηµαίνει 60.000 ευρώ την ηµέρα. 

Να σας πω χαρακτηριστικά ότι ήδη για τη φετινή χρονιά έχει
φτάσει περίπου το κόστος 1 εκατοµµύριο ευρώ, ενώ πέρυσι είχε
φτάσει 2 εκατοµµύρια ευρώ για µία δηµοτική επιχείρηση η οποία
δεν έχει δυνατότητα να αντεπεξέλθει, όπως καταλαβαίνετε. Επο-
µένως, σας καλούµε να τοποθετηθείτε για τη συνδροµή σας στην
κάλυψη του κόστους που προκύπτει από την αγορά πετρελαίου. 

Να σας πω χαρακτηριστικά ότι την προηγούµενη εβδοµάδα
αποφασίστηκε µία αύξηση στα τιµολόγια της ΔΕΥΑΚ πάνω από
10%, γεγονός που επιβαρύνει ιδιαίτερα και τον δηµοτικό όσο και
τον ατοµικό προϋπολογισµό, αν πάρουµε υπ’ όψιν και τις άλλες
αυξήσεις που έχουµε στην ηλεκτρική ενέργεια, στα βασικά
αγαθά, που όπως ξέρετε είναι πάρα πολύ µεγάλες οι αυξήσεις. 

Επίσης ένα τρίτο ερώτηµα πάρα πολύ καίριο είναι -και θέλουµε
να τοποθετηθείτε για τις προθέσεις σας- σχετικά µε την κάλυψη
του 100% του κόστους διασύνδεσης της τηλεθέρµανσης µε το
ΣΗΘΥΑ, την καινούργια µορφή αυτή που θα δηµιουργηθεί για να
καλύψει την τηλεθέρµανση. Θα είναι στο 100% ή στο χαµηλό-
τερο ποσοστό; Δεν θα µπορεί ο Δήµος Κοζάνης να καλύψει αυτό
το κόστος, που για τη διασύνδεση υπολογίζεται γύρω στα 50
εκατοµµύρια. Αυτά προς το παρόν. 

Θα θέλαµε τη σαφή και οριοθετηµένη απάντησή σας στα πα-
ραπάνω ερωτήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε, για την ερώτηση που κάνατε.

Όντως αφορά µία περιοχή η οποία βρίσκεται σε µετάβαση, από
τη στιγµή που έχουµε αποφασίσει να αποσύρουµε τις λιγνιτικές
µονάδες, οι οποίες, όπως γνωρίζετε, εξαιτίας της καύσης του λι-
γνίτη παράγουν τεράστιες ποσότητες διοξειδίου του άνθρακα
στην ατµόσφαιρα και µε αυτόν τον τρόπο δυστυχώς συµβάλλουν
στην κλιµατική αλλαγή και στο αποτέλεσµα αυτής, την κλιµατική
κρίση, που δυστυχώς τις συνέπειές της τις βλέπουµε κάθε µέρα
στη ζωή µας. 

Για τη διασφάλιση της αδιάλειπτης και αδιατάρακτης λειτουρ-
γίας των τηλεθερµάνσεων της δυτικής Μακεδονίας έχει ήδη κα-
ταρτιστεί και εφαρµόζεται το µνηµόνιο κατανόησης και στρατη-
γικής συνεργασίας που υπέγραψαν στις 17 Σεπτεµβρίου 2020
εκπρόσωποι όλων των εµπλεκόµενων µερών, και σε εθνικό, και
σε τοπικό, αλλά και σε περιφερειακό επίπεδο. Αυτό το µνηµόνιο
περιλαµβάνει ένα συνεκτικό, βιώσιµο σχέδιο µε τα ακόλουθα βα-
σικά σηµεία: πρώτον, τη διασύνδεση όλων των σηµείων παραγω-
γής θερµικής ενέργειας µε όλα τα σηµεία κατανάλωσης των
τριών πόλεων Αµυνταίου, Κοζάνης και Πτολεµαΐδας. 

Δεύτερον, περιλαµβάνει τη δηµιουργία ενός ενεργειακού κόµ-
βου, ενός hub, εντός του Ατµοηλεκτρικού Σταθµού Καρδιάς,
στον οποίο και θα διασυνδεθούν όλες οι τηλεθερµάνσεις. 

Τρίτον, περιλαµβάνει τη διαµόρφωση ενός ενιαίου επιχειρηµα-
τικού σχήµατος µε σύµπραξη των δηµοτικών επιχειρήσεων των
πόλεων αυτών.

Τέταρτον, να πω ότι ο ΑΗΣ Καρδιάς, ο Ατµοηλεκτρικός Σταθ-
µός Καρδιάς είναι και ο χώρος άφιξης του αγωγού φυσικού αε-
ρίου µέσης πίεσης από τα Τρίκαλα Ηµαθίας, την υλοποίηση του
οποίου έχει δροµολογήσει ήδη ο ΔΕΣΦΑ και θα ξεκινήσει η κα-
τασκευή του εντός του 2022. 

Τώρα η ΔΕΗ ήδη, όπως γνωρίζετε, συµβάλλει και θα συµβάλει
περαιτέρω στην υλοποίηση του νέου σχεδιασµού ως προς την
υλοποίηση νέων έργων παραγωγής θερµικής ενέργειας, που
αφορούν και τον ΑΗΣ Καρδιάς και τον ΑΗΣ Πτολεµαΐδας, τον
Ατµοηλεκτρικό Σταθµό βασικά της Πτολεµαΐδας 5. 

Τα ακόλουθα έργα έχουν προγραµµατιστεί µε βάση τον σχε-
διασµό της ΔΕΗ. Πρώτον, έχει ολοκληρωθεί το έργο της εγκα-
τάστασης των ηλεκτρολεβήτων στον Ατµοηλεκτρικό Σταθµό
Καρδιάς, ύψους 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ, και ήδη βρίσκεται σε
λειτουργία και παράγει τηλεθέρµανση στον Δήµο Εορδαίας.
Όντως το αυξηµένο κόστος της λειτουργίας των ηλεκτρολεβή-
των αυτών ήρθαµε εµείς και το καλύψαµε, ουσιαστικά διαθέτον-
τας 15 εκατοµµύρια ευρώ, µε υπουργική απόφαση που εξέδωσα
παραµονές Χριστουγέννων, έτσι ώστε να στηρίξουµε την τοπική
κοινωνία και να µην δεχτούν µία πολύ δυσβάσταχτη αύξηση εξαι-
τίας της αύξησης του κόστους της ηλεκτρικής ενέργειας. Τα
χρήµατα αυτά προήλθαν από το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβα-
σης, το οποίο όπως γνωρίζετε έχουµε συστήσει. 

Επίσης έχει διακηρυχθεί το έργο της συµπαραγωγής στον
Ατµοηλεκτρικό Σταθµό Καρδιάς µε χρήση φυσικού αερίου, προ-
ϋπολογισµού 80 εκατοµµυρίων ευρώ, και αναµένεται η υποβολή
προσφορών το αµέσως επόµενο διάστηµα. Επίκειται η ανάθεση
των αναγκαίων κατασκευών στη µονάδα Πτολεµαΐδα 5, της
οποίας ολοκληρώνεται η κατασκευή, για τη δυνατότητα παροχής
τηλεθέρµανσης, προϋπολογισµού 9.000.000 ευρώ. 

Τέλος, έχουν ολοκληρωθεί και οι τεχνικές προδιαγραφές και
συνολικά η προετοιµασία του διαγωνισµού για την εγκατάσταση
λεβήτων φυσικού αερίου, προϋπολογισµού 18 εκατοµµυρίων
ευρώ, στον Ατµοηλεκτρικό Σταθµό Καρδιάς και αναµένεται η
προκήρυξη διαγωνιστικής διαδικασίας το αµέσως προσεχές διά-
στηµα. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Βέττα, έχετε

τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Υπουργέ, αυτά τα έχουµε ξανακού-

σει. Δεν πήρα συγκεκριµένες απαντήσεις ούτε για το χρονοδιά-
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γραµµα ούτε για το κόστος και την κατασκευή του διαδόχου σχή-
µατος ΣΗΘΥΑ. Μας είπατε µόνο για τον Δήµο Εορδαίας. Τα ξέ-
ρουµε για τον Δήµο Εορδαίας και καλώς κάνατε, και εκεί υπάρ-
χουν ερωτηµατικά, αλλά δεν είναι της παρούσης. 

Εγώ σας µιλάω χαρακτηριστικά και συγκεκριµένα για την τη-
λεθέρµανση της Κοζάνης, η οποία παίρνει θερµική ενέργεια από
τις µονάδες του Αγίου Δηµητρίου. Δεν µας είπατε πώς θα χρη-
µατοδοτηθεί και πώς θα καλυφθεί το χρονικό κενό για την επάρ-
κεια του συστήµατος τηλεθέρµανσης από το κλείσιµο των µονά-
δων, αυτό που σας έθεσα στην πρωτολογία µου, για τα τέλη του
2022 έως τη λειτουργία του νέου σχήµατος, που θα είναι σε λει-
τουργία, ή πώς θα εξασφαλιστεί η αδιάλειπτη και χωρίς επιπλέον
κόστος για τους πολίτες της περιοχής τηλεθέρµανσης στην Κο-
ζάνη κατά τη µετάβαση στη µεταλιγνιτική εποχή. 

Να σας πω χαρακτηριστικά ότι η προθεσµία ολοκλήρωσης του
έργου του ΣΗΘΥΑ, που είπατε, σύµφωνα πάντα µε πληροφορίες
που έχουµε από τη Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών σε συνεργα-
σία µε τη Διεύθυνση Υπηρεσίας Τηλεθέρµανσης, θα ολοκληρω-
θεί στο τέλος του 2024. Οι µονάδες κλείνουν αντίστοιχα το 2022,
όπως σας είπα, το 2023, και υπάρχει χρονικό κενό και από το
2022 που θα κλείσουν οι δύο µονάδες, αλλά υπάρχει χρονικό
κενό και στο 2024 που θα δηµιουργηθεί το ΣΗΘΥΑ, χωρίς να ξέ-
ρουµε πώς θα καλυφθεί αυτό το κόστος των 50 εκατοµµυρίων. 

Εσείς µας είπατε για τη δηµιουργία της υλοποίησης αυτής της
µονάδας ΣΗΘΥΑ. Για τη διασύνδεση σας µιλάω, η οποία θα ολο-
κληρωθεί, όπως λένε οι πληροφορίες, ότι θα δηµιουργηθεί, θα
λειτουργήσει, θα ολοκληρωθεί στο δεύτερο εξάµηνο του 2024.
Ξέρετε πολύ καλά τι χειµώνες έχουµε στην περιοχή. Πώς θα ολο-
κληρωθούν; Αυτό το κενό πώς θα καλυφθεί; Και βασικά το κό-
στος. Δώστε µας σας παρακαλώ συγκεκριµένες απαντήσεις.
Έχουµε χορτάσει από λόγια και σχέδια στην περιοχή. Δυόµισι
χρόνια από την εξαγγελία του Πρωθυπουργού για τη βίαιη απο-
λιγνιτοποίηση, δεν έχει γίνει τίποτα απολύτως, καµµία επένδυση,
τίποτα µα τίποτα απολύτως, παρά µόνο αυξάνεται η ανεργία
στην περιοχή και έχουµε παράπλευρες απώλειες, απώλειες στο
ΑΕΠ, που είναι 45% που εξαρτάται από την ενέργεια, όπως ξέ-
ρετε πολύ καλά, απώλειες σε θέσεις εργασίας και βέβαια τώρα
απώλεια της τηλεθέρµανσης, το οποίο καίει πάρα πολύ τους πο-
λίτες. 

Παρακαλώ πολύ σεβαστείτε αυτή την αγωνία των πολιτών και
δώστε µας συγκεκριµένες απαντήσεις και χρονοδιαγράµµατα,
όχι γενικώς και αορίστως. Σας έθεσα συγκεκριµένα ερωτήµατα
για το πότε κλείνουν οι µονάδες, το χρονικό κενό που υπάρχει
και βέβαια το κόστος, το οποίο πολύ φοβάµαι ότι θα µετακυλή-
σετε στις πλάτες των καταναλωτών. 

Θα ήθελα να µου απαντήσετε σε όλα αυτά, γιατί η τηλεθέρ-
µανση είναι ένα κοινωνικό αγαθό που δικαίως έχουν οι κάτοικοι.
Έχουν προσφέρει πάρα πολλά στην ανάπτυξη της Ελλάδας. Δι-
καίως, λοιπόν, έχουν ένα κοινωνικό αγαθό, που η Κυβέρνησή σας
δεσµεύτηκε ότι θα λειτουργήσει αδιάλειπτα. Αλλά σύµφωνα µε
τα χρονοδιαγράµµατα, σύµφωνα µε τα δεδοµένα, έχουµε, λοι-
πόν, και χρονικό κενό, που θα ήθελα να µου απαντήσετε συγκε-
κριµένα γι’ αυτά, και έχουµε και ένα τεράστιο κόστος, το οποίο
δεν ξέρω πώς θα καλυφθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Βέβαια η διαφορά της Κυβέρνησης της δικής µας,
κυρία συνάδελφε, µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι εµείς
πραγµατικά σχεδιάσαµε ώστε αυτή η µετάβαση να γίνει µε έναν
τρόπο που θα αυξήσει και θα βελτιώσει τη βιωσιµότητα της το-
πικής κοινωνίας, θα δηµιουργήσει χιλιάδες θέσεις εργασίας, σε
αντίθεση µε αυτό το οποίο παραλάβαµε. Διότι, όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, αφού είστε από εκείνη την περιοχή, αν βλέπατε τις
ώρες λειτουργίας των µονάδων, τις περιβαλλοντικές τους άδειες
αλλά και τις επενδύσεις που έπρεπε να γίνουν, αυτές οι µονάδες
θα έκλειναν, γιατί δεν έγινε τίποτα αυτά τα πέντε χρόνια τα οποία
εσείς κυβερνήσατε. Άρα η πραγµατικότητα είναι συγκεκριµένη,
τη γνωρίζει ο κόσµος, τη γνωρίζουν οι συµπολίτες σας. 

Άρα δεν νοµίζω ότι µε επίκαιρες ερωτήσεις µπορεί να καλύ-

ψετε την ανεπάρκεια της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία δυ-
στυχώς δεν έκανε τίποτα επί τέσσερα, πέντε χρόνια, γνωρίζοντας
πολύ καλά το αυξηµένο κόστος που θα είχαν αυτές οι λιγνιτικές
µονάδες εξαιτίας του φόρου άνθρακα, που προέρχεται µέσα απ’
τις δηµοπρασίες και τα χρηµατιστήρια στην αξία των εκποµπών
διοξειδίου του άνθρακα στην Ευρώπη. Γνωρίζανε ότι δεν είχαν
γίνει οι απαραίτητες επενδύσεις για να µπορούν να λειτουργούν
µε σύγχρονες περιβαλλοντικές µελέτες, προστατεύοντας το πε-
ριβάλλον αυτές οι µονάδες. Άρα µε λίγα λόγια είχαν αφήσει τα
πάντα στο έλεος του θεού και τα άφησαν όλα στον επόµενο για
να διαχειριστεί. Όπως ξέρετε πολύ καλά, το Αµύνταιο, για παρά-
δειγµα, ήταν ήδη σε διαδικασία απόσυρσης, όπως και η Καρδιά,
όπως και άλλες µονάδες, και απλά δεν είχε γίνει τίποτα απολύ-
τως. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς όλα αυτά να τα αλλάξουµε, να τα τα-
κτοποιήσουµε, να τα προγραµµατίσουµε. Και ήδη αυτό γίνεται
και όπως βλέπετε κανείς δεν έχει µείνει χωρίς τηλεθέρµανση τη
στιγµή που µιλάµε. Οι ανάγκες της τηλεθέρµανσης Κοζάνης κα-
λύπτονται από τη λειτουργία των λιγνιτικών µονάδων του Ατµοη-
λεκτρικού Σταθµού του Αγίου Δηµητρίου. Επίσης πρέπει να
πούµε ότι τα έργα τα οποία περιέγραψα θα διασφαλίσουν τη δια-
θεσιµότητα και την επάρκεια της θερµικής ενέργειας για το σύ-
νολο του διασυνδεδεµένου συστήµατος, εφόσον βέβαια ολο-
κληρωθούν και οι διασυνδέσεις. Να προσθέσω ότι η υλοποίηση
των συνδέσεων αυτών αποτελεί αρµοδιότητα και ευθύνη των δη-
µοτικών επιχειρήσεων τηλεθέρµανσης και της διαδηµοτικής επι-
χείρησης, τους οποίους όµως εµείς και την οποία θα τη βοη-
θήσουµε για να µπορέσει να υλοποιήσει αυτό το έργο. Η σύ-
σταση της τελευταίας προβλέπεται στο µνηµόνιο κατανόησης
στο άρθρο 24, στον ν.4872/2021. 

Επίσης σύµφωνα µε τον σχεδιασµό και τον προγραµµατισµό
της δηµοτικής επιχείρησης, το έργο διασύνδεσης και εγκατάστα-
σης τηλεθέρµανσης Κοζάνης µε το ενιαίο διασυνδεδεµένο σύ-
στηµα τηλεθέρµανσης στον ΑΗΣ Καρδιάς αναµένεται να ολο-
κληρωθεί περί τα τέλη του 2023.

Επίσης, να πούµε ότι η ΔΕΗ ήδη εξετάζει και δροµολογεί εναλ-
λακτικές λύσεις κάλυψης των αναγκών της τηλεθέρµανσης της
Κοζάνης για τη µεταβατική περίοδο, όπως για παράδειγµα η εγ-
κατάσταση συστήµατος ηλεκτρολεβήτων στον ΑΗΣ Αγίου Δηµη-
τρίου. Η λύση αυτή, όπως γνωρίζετε, ήδη εφαρµόζεται στον
Δήµο Εορδαίας, τον οποίον εµείς στηρίξαµε µε 15 εκατοµµύρια
ευρώ -επαναλαµβάνω- για να µη µετακυληθεί στους καταναλω-
τές η αύξηση του κόστους επειδή αυξήθηκε το κόστος της ηλε-
κτρικής ενέργειας. 

Νοµίζω ότι µε όλα αυτά απάντησα στις ερωτήσεις σας. Εµείς
έχουµε ένα συνεκτικό σχέδιο, το οποίο θα διασφαλίσει την αδιά-
λειπτη παροχή τηλεθέρµανσης στους κατοίκους αυτών των πε-
ριοχών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η πέµ-

πτη µε αριθµό 334/22-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Εν κρυπτώ σεισµικές έρευνες για πετρέ-
λαια ανοιχτά του Κυπαρισσιακού Κόλπου;».

Έχεις την τιµητική σου τώρα, Κρίτωνα, απ’ ό,τι βλέπω, µε
άλλες δύο ερωτήσεις.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω κατ’ αρχάς ότι έχει γίνει κάτι περίεργο στη διαδικασία.

Έχει γίνει µία αλλαγή στη σειρά που κατατέθηκαν οι ερωτήσεις,
µε τον τρόπο που θα συζητηθούν, κάτι που δεν κατανοώ. Θα
ήταν ενδιαφέρον …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ δεν µπορώ να
σας δώσω απάντηση. Το χαρτί έρχεται έτοιµο από την υπηρεσία.
Δεν το φτιάχνει το Προεδρείο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Έχει γίνει κάτι που έχει αλλάξει
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλά. Η ουσία, όµως,
δεν αλλάζει. Και οι τρεις ερωτήσεις σας δεν είναι γραµµένες
προς συζήτηση;
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Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ προσωπικά

ήµουν εκεί πέρα, στον Άλιµο. Συµπαρασταθήκαµε σ’ αυτό το ζώο
µαζί µε πολλούς πολίτες και νιώσαµε την αγωνία γι’ αυτόν τον
ζιφιό που ξεβράστηκε στον Άλιµο. Υπήρξε χαρά που παρά τη δύ-
σκολη κατάσταση της υγείας του, τα κατάφερε και τρεις µέρες
µετά φαίνεται να είναι καλά.

Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνησή σας έχει εν κρυπτώ ξεκινήσει τις
σεισµικές έρευνες στο «σπίτι» του ζιφιού, στο «σπίτι» αυτού του
δελφινιού και των φυσητήρων φαλαινών. Οι σεισµικές έρευνες
γίνονται στα 250 ντεσιµπέλ, όταν η µελέτη από το περιοδικό «NA-
TURE» -που ελπίζω να το γνωρίζετε, είναι το πιο έγκριτο επιστη-
µονικό περιοδικό για το περιβάλλον, θα το καταθέσω στα Πρακτι-
κά- εξηγεί ότι 230 ντεσιµπέλ αρκούν για να διαλυθούν τα εσωτε-
ρικά όργανα των ζώων αυτών και να έχουµε τους µαζικούς εκ-
βρασµούς ζιφιών, όπως έχουµε σε πολλές περιπτώσεις µε τις
στρατιωτικές ασκήσεις, οι οποίες γίνονται στα 230. Εσείς το κά-
νετε στα 250. Το κάνετε κρυφά. Δεν έχετε ενηµερώσει την τοπική
αυτοδιοίκηση, δεν έχει ενηµερωθεί ο φορέας διαχείρισης, δεν
έχουν ακολουθηθεί οι δέουσες διαδικασίες. Το κάνετε σε από-
σταση αναπνοής από την προστατευόµενη περιοχή του Κυπα-
ρισσιακού, στα όρια και πάνω στον παγκόσµιας σηµασίας υγρό-
τοπο για τον ζιφιό, για τους φυσητήρες, που είναι η Ελληνική Τά-
φρος. Με βάση το ACCOBAMS, αυτή τη διεθνή συµφωνία που
έχουµε υπογράψει ως χώρα, είναι κρίσιµος βιότοπος. Το ίδιο λέει
και το IUCN, η Διεθνής Ένωσης για τη διατήρηση της φύσης. 

Σας καλούµε να σταµατήσετε το έγκληµα στην Κυπαρισσία σή-
µερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.
Θα σας πω ότι φυσικά έχουν ληφθεί µέτρα για τη διαφύλαξη

αυτής της οικολογικά ευαίσθητης περιοχής και των θαλάσσιων
ειδών, της θαλάσσιας χελώνας και των κητωδών τα οποία διαβι-
ούν εκεί, δεδοµένου ότι οι σεισµικές έρευνες διεξάγονται µε τη
χρήση ηχοβολιστικών µεθόδων, δηλαδή µεθόδων οι οποίες δεν
διακινδυνεύουν τη διαβίωση αυτών των ειδών.

Σύµφωνα µε την από 5-10-2021 εισήγηση της Διεύθυνσης Πε-
ριβαλλοντικής Αδειοδότησης του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας προς την ΕΔΕΥ, την «Ελληνική Εταιρεία Υδρογοναν-
θράκων», υπάρχει αποδοχή του περιβαλλοντικού σχεδίου δρά-
σης για το πρόγραµµα γεωφυσικής έρευνας σε θαλάσσια πε-
ριοχή του Κυπαρισσιακού Κόλπου, το λεγόµενο Block 10, δη-
λαδή το Τµήµα 10, το Οικόπεδο 10. Το εν λόγω περιβαλλοντικό
σχέδιο δράσης περιλαµβάνει και εφαρµόζει όλα τα προβλεπό-
µενα µέτρα που συµµορφώνονται µε τις διεθνείς συµβάσεις
MARPOL και ACCOBAMS, καθώς και µε τις οδηγίες του Οργανι-
σµού Διαχείρισης Προστατευόµενων Τοποθεσιών, ενώ επιπλέον
έχουν υιοθετηθεί µέτρα καθ’ υπέρβαση των βέλτιστων διεθνών
προτύπων µέσω της διενέργειας εκτεταµένου προγράµµατος
παρακολούθησης. Για παράδειγµα, έχουµε διπλασιάσει τη ζώνη
αποκλεισµού, την απόσταση, έχουµε διπλασιάσει τους παρατη-
ρητές θαλάσσιων θηλαστικών, για να διασφαλίσουµε ότι πραγ-
µατικά δεν θα δεχθούν καµµία ενόχληση που θα διακινδύνευε τη
διαβίωσή τους.

Συνεπώς, διασφαλίζεται η αποφυγή κάθε σηµαντικής επίπτω-
σης στο περιβάλλον του κόλπου σε ό,τι αφορά τις επιδράσεις σε
ευαίσθητα είδη, όπως είναι τα κητώδη και οι θαλάσσιες χελώνες.

Ρωτάτε αν έχουν ενηµερωθεί οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης και οι Φορείς Διαχείρισης των οικείων προστατευόµενων
περιοχών. Θα σας πω ότι η αρµόδια υπηρεσία, η Διεύθυνση Πε-
ριβαλλοντικής Αδειοδότησης, φυσικά και έχει στείλει το πρό-
γραµµα, το περιβαλλοντικό σχέδιο δράσης και έχει ενηµερώσει
για τη γεωφυσική έρευνα στη θαλάσσια περιοχή του Κυπαρισ-
σιακού Κόλπου τους φορείς και τις υπηρεσίες που εµπλέκονται.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι αναληθή

αυτά που λέτε. Δεν έχουν ενηµερωθεί οι ΟΤΑ, δεν έχει ενηµερω-
θεί ο Φορέας Διαχείρισης. Υπάρχουν σχετικά έγγραφα τα οποία
θα λάβουν το φως της δηµοσιότητας µέσα στη µέρα αναφορικά
µ’ αυτά. 

Μιλάτε για µέτρα προστασίας και λέτε ότι τηρείται το AC-
COBAMS. Ξέρετε τι λέει το ACCOBAMS, η σύµβαση που σας δε-
σµεύει σαν Υπουργό Περιβάλλοντος, αν νιώθετε έτσι; Λέει ότι οι
σεισµικές έρευνες θα πρέπει να µη γίνονται στους οικοτόπους
των κητωδών. Εσείς πηγαίνετε στον βασικό οικότοπο της Μεσο-
γείου, στην Ελληνική Τάφρο, που προστατεύεται από το AC-
COBAMS, που προστατεύεται από το IUCN και εκεί πέρα κάνετε
σεισµικές έρευνες. Παραβιάζετε την αρχή, το πρώτο σηµείο των
κατευθυντήριων γραµµών του ACCOBAMS. 

Δεν θα αναφέρω βέβαια τα άπειρα σηµεία που περιγράφει το
ACCOBAMS, τα οποία δεν τηρούνται, ακόµα και πέρα από τις
περιοχές αυτές.

Ποια είναι τα τροµερά µέτρα που έχετε λάβει; Οπτική παρα-
κολούθηση µισάωρου πριν την έναρξη των σεισµικών ερευνών;
Αυτά είναι τα τροµερά µέτρα που έχετε λάβει ή µήπως το ένα χι-
λιόµετρο από προστατευόµενες περιοχές; Παραβιάζετε όλες τις
διεθνείς µας συµφωνίες. 

Πρέπει να σταµατήσετε αυτό το έγκληµα στον Κυπαρισσιακό.
Δεν µπορεί να υπάρχει αυτή η κινητοποίηση της Κυβέρνησής σας
για τον έναν ζιφιό και µετά να «βοµβαρδίζετε» το µέρος που είναι
όλοι οι ζιφιοί, τη βασική τους κατοικία, µε συχνότητες παραπάνω
απ’ αυτό που λένε οι επιστηµονικές µελέτες. Διαβάστε αυτό που
κατέθεσα στα Πρακτικά. Στα 230 ντεσιµπέλ διαλύονται τα εσω-
τερικά τους όργανα. Εσείς χρησιµοποιείτε 250. 

Εγκληµατείτε, κύριε Υπουργέ. Αυτό που γίνεται στον Κυπαρισ-
σιακό είναι ένα έγκληµα ενάντια στη ζωή. Πρέπει να σταµατήσει
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν µπορώ να καταλάβω, κύριε συνάδελφε, γιατί
υιοθετείτε τέτοια γλώσσα, αφού ξέρετε ότι δεν είναι αλήθεια
αυτά τα οποία λέτε και ότι όλα γίνονται σύµφωνα µε τις βέλτιστες
πρακτικές. Εµείς κάνουµε και ακόµα περισσότερα απ’ αυτά που
προβλέπονται στις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές για τη διενέρ-
γεια τέτοιων ερευνών.

Οφείλω να σας πω ότι είναι απόλυτα αληθές αυτό το οποίο
σας έχω αναφέρει. Η αρµόδια περιβαλλοντική υπηρεσία, η Διεύ-
θυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, έχει αποστείλει το πρόγραµµα, το περι-
βαλλοντικό σχέδιο δράσης που αφορά στην εκτέλεση σεισµικών
ερευνών για τη συγκεκριµένη περιοχή, για τη γεωφυσική έρευνα
στον Κυπαρισσιακό Κόλπο στο Οικόπεδο 10 και το έχει αποστεί-
λει στους ακόλουθους φορείς και υπηρεσίες.

Πρώτον, στον Φορέα Διαχείρισης Εθνικού Θαλάσσιου Πάρκου
της Ζακύνθου, στον Φορέα Διαχείρισης Υγροτόπων Κοτυχίου
Στροφυλιάς και Κυπαρισσιακού Κόλπου, στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας το είχε κοινοποιήσει στην αντίστοιχη
Διεύθυνση Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος και Βιοποικιλό-
τητας το Τµήµα Προστατευόµενων Περιοχών, στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας στο ΓΕΕΘΑ στη Γ2 Διεύθυνση, στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, στο Αρχηγείο του Λιµενικού
Σώµατος της Ελληνικής Ακτοφυλακής, κλάδος ναυτιλίας, στο
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, στην Εφορεία Εναλίων
Αρχαιοτήτων στο Τµήµα Εναλίων Αρχαιολογικών Χώρων Μνη-
µείων και Ερευνών και τέλος στην Αποκεντρωµένη Διοίκηση Πε-
λοποννήσου Δυτικής Ελλάδας και Ιονίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στη δω-

δέκατη µε αριθµό 337/24-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Κρήτη: Επτακόσιες τριάντα έξι γιγάντιες
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ανεµογεννήτριες λεηλατούν τη φύση».
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από τα κητώδη πάµε στα πιο σηµαντικά και

απειλούµενα πουλιά. Έχουµε την Κρήτη που φιλοξενεί όχι µόνο
τους γύπες, γυπαετούς. Είναι πραγµατικά µια τελευταία κιβωτός
για τη βιοποικιλότητα όσον αφορά τα απειλούµενα είδη πουλιών
και ιδίως τα αρπακτικά. Εκεί πέρα εσείς χωροθετείτε - έχει δώσει
η ΡΑΕ ήδη βεβαιώσεις παραγωγής ειδικού έργου- ούτε λίγο ούτε
πολύ επτακόσιες τριάντα έξι ανεµογεννήτριες, από άκρη σε άκρη
του νησιού. Χωρίς να έχουν εγκριθεί οι µελέτες διαχείρισης προ-
χωράτε σε τέτοια έργα, όταν έχουµε καταδικαστεί από το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο τον Δεκέµβρη του 2020 για τη χωροθέτηση
έργων µέσα σε προστατευόµενες περιοχές χωρίς σχέδιο διαχεί-
ρισης. 

Δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν αρχαιολογικοί χώροι, δεν λαµβάνον-
ται υπ’ όψιν ό,τι προβλέπει το χωροταξικό των ΑΠΕ, αυτό το χω-
ροταξικό που εσείς σαν Κυβέρνηση έχετε πει ότι δεν είναι καλό,
ότι δεν είναι αρκετά αυστηρό. Και εσείς ως Κυβέρνηση το χρη-
σιµοποιείτε και δεν το αλλάζετε όπως έχετε δεσµευτεί εδώ και
τόσο καιρό για να συνεχίσετε να εγκρίνετε αιολικά πάρκα σε όλη
την Ελλάδα χωρίς προστασία, χωρίς προστασία της φύσης.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση ο όρος για τη βεβαίωση παρα-
γωγής ήταν να προχωρήσουν στη σύνδεσή τους µόνοι τους µε
την ηπειρωτική χώρα αυτές οι εταιρείες. Εσείς προχωρήσατε -η
ΡΑΕ, την οποία εσείς βέβαια εποπτεύετε και ελέγχετε- στην ανα-
νέωση της άδειας, βγάζοντας εκτός αυτόν τον όρο, αντί να ανα-
καλέσετε αυτή την άδεια. Αυτή είναι η διαδικασία; Όταν µία άδεια
έχει όρους και δεν τηρούνται, δεν ανακαλείτε, κύριε Υπουργέ;
Έτσι δεν έγραφε η άδεια; Γιατί δεν την ανακαλέσατε; Δεν σας
το λέµε µόνο εµείς, σας το λένε και οι δήµοι, που έχουν προσφύ-
γει και έχουν κάνει ενστάσεις. Γιατί η τοπική κοινωνία είναι ενάν-
τια σε αυτά τα έργα.

Σας ζητούµε να αποκαταστήσετε τη νοµιµότητα, ευρωπαϊκά
και εθνικά. Να σταµατήσετε τη χωροθέτηση των ανεµογεννη-
τριών άναρχα στη φύση. Θέλετε να προχωρήσετε στα ΑΠΕ; Σας
το έχουµε πει ξανά και ξανά, προχωρήστε στην εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών στις στέγες, αντί να αυξάνετε διαρκώς για τους
παραγωγούς τα κόστη ενέργειας της στέγης και στο σπίτι τους,
κάντε αυτό το έργο που µας λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι θα
µας επέτρεπε να παράγουµε πάνω του 30% της ενέργειας που
καταναλώνουµε. Αυτό ναι, αυτό θα µας έβαζε στην κλιµατική
πρωτοπορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Σας καλώ να δείτε -και θα σας αποστείλω- την προχθεσινή µου
οµιλία στη Βουλή των Ελλήνων, όπου αυτό το οποίο εσείς λέτε
ότι θα πρέπει να κάνουµε ήδη έχουµε ξεκινήσει να το υλοποι-
ούµε, δηλαδή να προωθήσουµε και να βοηθήσουµε στην εγκα-
τάσταση φωτοβολταϊκών στη στέγη, έτσι ώστε τα ελληνικά
νοικοκυριά να γίνουν ενεργειακά αυτόνοµα, να µπορούν να αυ-
τοκαταναλώνουν την ενέργεια που παράγουν και έτσι µε αυτόν
τον τρόπο να απολαµβάνουν πολύ χαµηλότερο κόστος ενέργειας
και γι’ αυτόν τον λόγο πρόκειται το επόµενο διάστηµα να δηµι-
ουργήσουµε και ένα πρόγραµµα στήριξης και ενίσχυσης αυτών
των επενδύσεων.

Μάλιστα έχουµε ορίσει στο ΔΕΔΔΗΕ να προχωρήσει άµεσα
στη λειτουργία µιας ηλεκτρονικής πλατφόρµας όπου θα δώ-
σουµε συγκεκριµένο ενεργειακό χώρο σε όλους τους νοµούς της
Ελλάδος, σε όλες τις περιφερειακές ενότητες, ακόµα και σε εκεί-
νους τους νοµούς που είναι κορεσµένοι και θα δώσουµε αυτόν
τον ενεργειακό χώρο µόνο για νοικοκυριά, για οικογένειες, για
σπίτια, για κατοικίες ώστε να µπορέσουν να κατασκευάσουν
άµεσα µε την υποβολή ενός αιτήµατος µέσα σε µια ηλεκτρονική
πλατφόρµα πολύ εύκολα, πολύ γρήγορα, χωρίς ταλαιπωρία,
χωρίς χαρτοµάνι και έτσι να µπορέσουν να προχωρήσουν σε µία
επένδυση η οποία θα τους δώσει τη δυνατότητα πρώτον να πα-
ράγουν ενέργεια µε πολύ χαµηλό κόστος και να αυτοκαταναλώ-
νουν και δεύτερον να µειώσουν τις εκποµπές διοξειδίου του

άνθρακα στην ατµόσφαιρα και έτσι να συµβάλλουν στην προστα-
σία του πλανήτη µας και στην αντιµετώπιση των αιτιών που προ-
καλούν την κλιµατική αλλαγή.

Άρα αυτά τα οποία λέτε εσείς σε θεωρητικό επίπεδο εµείς ήδη
ως Κυβέρνηση έχουµε ξεκινήσει και τα υλοποιούµε και θα το
δείτε το επόµενο διάστηµα.

Εκείνο το οποίο εµείς καλούµε να µας πείτε είναι αν ως παρά-
ταξη θέλετε τις ΑΠΕ ή δεν τις θέλετε. Γιατί; Δεν µπορεί να λέτε
από τη µία να κλείσουµε τα λιγνιτικά εργοστάσια, το οποίο ήδη
έχουµε ανακοινώσει και έχουµε προχωρήσει στη γρηγορότερη
απολιγνιτοποίηση στην Ευρώπη ανάµεσα στις είκοσι επτά ευρω-
παϊκές χώρες, δεν µπορεί να λέτε ότι πρέπει να σταµατήσουµε
να χρησιµοποιούµε ορυκτά καύσιµα, όπως είναι και το φυσικό
αέριο για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και γενικά να χρη-
σιµοποιούµε ορυκτά καύσιµα στην καθηµερινότητά µας, γιατί
αυτό φυσικά εκπέµπει τόνους διοξειδίου του άνθρακα στην ατµό-
σφαιρα και προκαλεί την κλιµατική αλλαγή και από την άλλη να
λέτε ότι δεν θέλουµε τις ανεµογεννήτριες και δεν θέλουµε και τα
µεγάλα φωτοβολταϊκά. Δηλαδή εσείς πιστεύετε ότι είναι εφικτό,
είναι ρεαλιστικό, είναι λογικό να λέτε ότι θα αντικαταστήσουµε
όλη την ενέργεια που παράγεται από ορυκτά καύσιµα µε φωτο-
βολταϊκά στις στέγες; Δεν είναι δυνατόν να γίνει αυτό µέσα από
τα δίκτυα, δεν υπάρχουν ίσως και οι πόροι από τα νοικοκυριά να
το κάνουν. Αυτό εµείς βέβαια θα τους βοηθήσουµε για να το υλο-
ποιήσουµε. Σίγουρα µε αυτόν τον τρόπο δεν διασφαλίζουµε και
το χαµηλότερο κόστος. Και βέβαια τα φωτοβολταϊκά όπως γνω-
ρίζετε ακόµα και τα µικρά στα σπίτια δεν διαφέρουν από τα µε-
γαλύτερα. Παράγουν ενέργεια µόνο την ηµέρα. Το βράδυ δεν
παράγουν. Ενώ το βράδυ φυσάει σε πολλές περιοχές της Ελλά-
δας.

Θέλετε ανεµογεννήτριες ή δεν θέλετε; Θέλετε να αξιοποι-
ήσουµε το πλούσιο αιολικό δυναµικό της χώρας µας ή δεν το θέ-
λετε; Πείτε µία ξεκάθαρη επιτέλους άποψη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ απλό. Δεν απαντήσατε βέβαια

στο θέµα της Κρήτης και περιµένω στη δευτερολογία σας να
πείτε κάτι και θα σας απαντήσω στη συνέχεια αν χρειαστεί.

Κοιτάξτε, αυτή τη στιγµή χρειαζόµαστε τη φύση. Θα σας ενη-
µερώσω σε περίπτωση που δεν το γνωρίζετε -θα έπρεπε να το
γνωρίζετε λόγω της θέσης σας-ο ΟΗΕ έχει ορίσει τη δεκαετία
2020 - 2030 ως δεκαετία αποκατάστασης της φύσης. Γιατί, κύριε
Υπουργέ, ο ΟΗΕ έχει ορίσει αυτή τη δεκαετία -την πιο κρίσιµη
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής- ως δεκαετία απο-
κατάστασης της φύσης; Επειδή είναι το πιο σηµαντικό που
έχουµε να κάνουµε. Ό,τι µας έχει αποµείνει από τη φύση πρέπει
να το διατηρήσουµε. Το καταλαβαίνετε; Αν δεν το κάνουµε χα-
θήκαµε. Δεν έχουµε καµµία πιθανότητα να αντιµετωπίσουµε την
κλιµατική κατάρρευση. Το καταλαβαίνετε; Αν το καταλαβαίνετε,
µπορείτε να µου εξηγήσετε γιατί πάτε µαζικά και εγκαθιστάτε
ανεµογεννήτριες στις καρδιές των προστατευόµενων περιοχών,
σε κάθε βουνό, στα πιο απάτητα µέρη; Και µου λέτε ότι θα κάνετε
πιλοτικά κάποια πρότζεκτ σε στέγες;

Το ανάποδο, θα πρέπει να σταµατήσετε κάθε ανεµογεννήτρια
αυτή τη στιγµή, γιατί η ΡΑΕ µε τις διαδικασίες έγκρισής της πα-
ραβιάζει την ευρωπαϊκή και εθνική νοµοθεσία, όταν λέει ότι δεν
µπορώ να τηρήσω τους όρους του χωροταξικού των ΑΠΕ, γιατί
δεν έχω χάρτες, άρα εγκρίνω χωρίς να τους τηρώ. Είναι δυνατόν;
Εσείς πώς το αποδέχεστε αυτό; Πώς αποδέχεστε ότι η Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας δίνει άδειες χωρίς την τήρηση των όρων
που είναι νοµοθετηµένοι.

Θα πρέπει να προχωρήσουµε µαζικά και να δοθούν µαζικά
πόροι από το Ταµείο Ανάκαµψης, όχι τα 60 δισεκατοµµύρια ευρώ
που δίνετε στους έχοντες, στους πλουτοκράτες. Να δοθούν σε
ένα µαζικό «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον».

Κάντε κι εσείς ένα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» για πενήντα χιλιά-
δες κατοικίες. Ένα µαζικό για κάθε πρώτη κατοικία. Με παράλ-
ληλη εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στις ταράτσες και τις στέγες.
Ξέρετε τι οικονοµική ανάκαµψη θα φέρει µε τα χιλιάδες µικρά
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επαγγέλµατα, τους αυτοαπασχολούµενους που θα εµπλακούν;
Πραγµατική ανάκαµψη. Αλλά βέβαια τα έσοδα θα πάνε στους
πολλούς, όχι στις πέντε κατασκευαστικές. Αυτό είναι το πρό-
βληµά σας. Γι’ αυτό δεν προχωράτε. Θα προστάτευε τη φύση.
Ανεµογεννήτριες, ναι. Ξέρετε πώς; Με σύµφωνη γνώµη της το-
πικής κοινωνίας, συµµετοχικό σχεδιασµό και µακριά από φυσικά
οικοσυστήµατα ή δρόµους, διαδρόµους µεταναστευτικούς κ.λπ..
Εσείς κάνετε ακριβώς το ανάποδο. Όχι, µ’ αυτή τη διαδικασία
δεν θέλουµε καµµία ανεµογεννήτρια. Με διαδικασίες που οι ανε-
µογεννήτριες µπαίνουν στην καρδιά της φύσης και προκαλούν
τέτοια ζηµιά, όχι. Να σταµατήσετε. 

Μη καταστρέφετε τη φύση στο όνοµα της κλιµατικής κατάρ-
ρευσης και σίγουρα όχι στο όνοµά µας. Αν θέλετε να κάνετε εξυ-
πηρετήσεις συµφερόντων κάντε τις. Μην χρησιµοποιείτε την
κλιµατική κατάρρευση για να τις κάνετε. Υπάρχουν λύσεις. Υπάρ-
χουν λύσεις που έχουν πετύχει σε άλλες χώρες και υπάρχουν λύ-
σεις που µπορούν να µας φέρουν στην πρωτοπορία. 

Όσο για την απολιγνιτοποίηση να έχετε την αξιοπρέπεια να
παραδεχθείτε ότι το ΜέΡΑ25 έχει στηρίξει από την αρχή τη δια-
δικασία. Το κάνετε οδηγώντας σε έναν κοινωνικό Αρµαγεδδώνα
που δεν χρειάζεται. Σας έχουµε εξηγήσει πως γίνεται. Είπατε για
τα φωτοβολταϊκά και το πώς θα αποθηκευτεί η ενέργεια το
βράδυ. Οι λιγνιτικές µονάδες µπορούν να µετατραπούν σε µονά-
δες θερµικής αποθήκευσης. Ήδη ξέρω ότι είναι υπό διερεύνηση.
Γιατί δεν το προχωράτε; Θερµική αποθήκευση σηµαίνει το φω-
τοβολταϊκό πρόγραµµα στις στέγες σε όλα τα νοικοκυριά που
θα µας παράγει, χωρίς την εξοικονόµηση του «Εξοικονοµώ κατ’
Οίκον», το 33% της ενέργειας που καταναλώνουε. Με την εξοι-
κονόµηση θα αποθηκεύεται πολύ παραπάνω στο υφιστάµενο δί-
κτυο στις λιγνιτικές αυτές µονάδες. 

Καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ; Υπάρχουν λύσεις. Οι λύσεις
µπλοκάρουν στις εξυπηρετήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Χαίροµαι, κύριε συνάδελφε που αναγνωρίζετε ότι η
Κυβέρνησή µας διερευνά εναλλακτικά σενάρια ώστε να αξιοποι-
ήσει ακόµα και τις υφιστάµενες λιγνιτικές µονάδες, οι οποίες θα
αποσυρθούν, για να εξυπηρετήσουν τελικά τον σκοπό της δια-
σφάλισης της ενεργειακής επάρκειας της χώρας µας. Βέβαια,
δεν απαντήσατε αν θέλετε έστω και µία ανεµογεννήτρια να µπει
στην Ελλάδα. Πείτε µου αν υπάρχει ευρωπαϊκή χώρα η οποία πε-
τυχαίνει την αντικατάσταση των κλασικών θερµικών µονάδων πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε ΑΠΕ χωρίς να χρησιµοποιεί
ανεµογεννήτριες και χωρίς να αξιοποιεί το αιολικό δυναµικό το
οποίο έχει. Εµείς αυτό θέλουµε να κάνουµε έχοντας βέβαια
πάντα παράλληλα και πρώτιστα ως στόχο την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, ώστε να το παραδώσουµε στις επόµενες γενιές
στην ίδια και σε καλύτερη κατάσταση απ’ αυτή που το παραλά-
βαµε από τις προηγούµενες γενιές. 

Η Νέα Δηµοκρατία το έχει αποδείξει. Η Κυβέρνησή µας το έχει
αποδείξει. Πριν λίγες ηµέρες ανακοινώσαµε τον ορισµό των πε-
ριοχών άνευ διαδροµών, των απάτητων βουνών και στην Κρήτη,
τα Λευκά Όρη. Κι εκεί υπήρχαν ανεµογεννήτριες οι οποίες είχαν
πάρει άδειες παραµονής και βρίσκονταν εντός της περιµέτρου
των απάτητων βουνών, των περιοχών άνευ διαδροµών. Αυτές δεν
θα µπορέσουν να κατασκευαστούν τώρα. Αυτό θα συµβεί και σε
άλλες περιοχές. Στη Σαµοθράκη, για παράδειγµα υπήρχαν
άδειες ανεµογεννητριών µε πολλά µεγαβάτ οι οποίες δεν θα εγ-
κατασταθούν τελικά. Στα Τρίκαλα, στα Γιάννενα. 

Και αυτό γιατί το κάνουµε; Είµαστε οι πρώτοι στην Ευρώπη
που το κάνουµε. Και το γνωρίζετε πολύ καλά. Γιατί αποδεικνύ-
ουµε ότι µπορούµε να σχεδιάσουµε µία τέτοια ενεργειακή µετά-
βαση, να πετύχουµε την απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα και
να αυξήσουµε τη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
να διασφαλίσουµε επάρκεια καθαρής ηλεκτρικής ενέργειας στις
επόµενες γενιές και βέβαια να προστατεύσουµε το περιβάλλον
που είναι το πρώτιστο γιατί µας φιλοξενεί και µέσα στο οποίο επι-
βιώνουµε. 

Αυτά κάνει η Κυβέρνησή µας, κύριε συνάδελφε. Οτιδήποτε άλ-
λο έχετε να προτείνετε εµείς είµαστε ανοιχτοί να το ακούσουµε.

Με χαρά θα ακούσουµε προτάσεις. Όχι ευχολόγια και όχι ανέ-
ξοδη κριτική. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί τώρα

η τέταρτη µε αριθµό 306/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τέλος στις έρευνες υδρο-
γονανθράκων στην Κρήτη;».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρά την εµµονή των τριών κυβερνήσεων, τη

δική σας, του ΚΙΝΑΛ, του ΣΥΡΙΖΑ να µας πηγαίνουν πίσω στους
υδρογονάνθρακες οι εταιρείες η µία µετά την άλλη φεύγουν,
εκτός από τα κρατικά ΕΛΠΕ που προφανώς αυτά που κάνουν
στον Κυπαρισσιακό είναι για να σώσουν το πρότζεκτ των εξορύ-
ξεων. Φεύγουν οι εταιρείες. Έφυγε η «REPSOL» που είχε την
Ήπειρο, µέρος του Ιονίου και την Αιτωλοακαρνανία. Έφυγε η ιτα-
λική «EDISON». Έφυγαν τα ΕΛΠΕ στην ουσία από τις περισσό-
τερες περιοχές και ανακοίνωσαν τώρα η «TOTAL» και η «EX-
XONMOBIL» µαζί µε τα ΕΛΠΕ ότι δεν θα προχωρήσουν στη διε-
νέργεια σεισµικών ερευνών νότια της Κρήτης. Επειδή η προθε-
σµία για σεισµικές έρευνες εκπνέει θέλουµε να µας ξεκα-
θαρίσετε κατ’ αρχάς τι ακριβώς θα κάνει η «TOTAL», η «EXXON-
MOBIL» και τα ΕΛΠΕ νότια της Κρήτης και αν θα συνεχίσετε
εσείς, αν στην ουσία θα τους δώσετε παράταση στην προθεσµία
για σεισµικές έρευνες. Φοβόµαστε ότι µπορεί να τους δώσετε
παράταση, παρ’ όλο που ο κ. Δένδιας -ο δικός σας Υπουργός
Εξωτερικών- είπε ότι θα ήταν ένα έγκληµα να γίνουν αυτές οι σει-
σµικές έρευνες γιατί θα µετατρέψουν το Αιγαίο και τη Μεσόγειο
σε Κόλπο του Μεξικού. Αναφέροµαι στο τεράστιο ατύχηµα. Την
ίδια στιγµή που ο κ. Μητσοτάκης είχε πει ότι δεν βλέπει να προ-
χωράνε οι εξορύξεις φοβόµαστε ότι εσείς για να σώσετε τα προ-
σχήµατα θα προχωρήσετε τις σεισµικές έρευνες µε όλη τη ζηµιά
στη βιοποικιλότητα, στα κητώδη. Με ποιο πρόσχηµα; Ότι και η
Ελλάδα µπαίνει στις καταστροφικές εξορύξεις εν µέσω κλιµατι-
κής κατάρρευσης; Θέλουµε να είστε σαφής. Ελπίζω να έρθετε
εδώ να µας πείτε ότι τελείωσαν οι εξορύξεις στην Κρήτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Λέγοντας αναθεωρηµένο work plan προφανώς ανα-
φέρεστε στο ετήσιο πρόγραµµα εργασιών και προϋπολογισµού,
κύριε συνάδελφε, όπως αυτό αναφέρεται στο άρθρο 5 στον
ν.4628/201. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα προβλεπόµενα στις συµβά-
σεις µίσθωσης πράγµατι ο εκµισθωτής έχει το δικαίωµα να ζητή-
σει εξηγήσεις και να υποβάλλει αιτήσεις και προτάσεις προς
εξέταση στην τεχνική συµβουλευτική επιτροπή για την αναθεώ-
ρηση σχετικά µε το είδος, το κόστος των εργασιών και των λει-
τουργιών. Επίσης, έχει τη δυνατότητα  να καταθέσει αίτηµα
παράτασης από την κοινοπραξία για το παραπάνω πρόγραµµα.
Αυτό βέβαια δεν είναι δυνατόν να αποκλειστεί εφόσον προβλέ-
πεται στο σχετικό δικαίωµα για την εν λόγω κοινοπραξία. Όντως,
πράγµατι, η κοινοπραξία προ ολίγων ηµερών κατέθεσε το ανα-
φερόµενο στην ερώτησή σας αναθεωρηµένο work plan στο
οποίο κάνατε και την τοποθέτησή σας. Αυτό, λοιπόν, βρίσκεται
στο στάδιο της αξιολόγησης από την ελληνική εταιρεία υδρογο-
νανθράκων. Άρα, αυτή τη στιγµή δεν µπορούµε να γνωρίζουµε
τι περιλαµβάνει. 

Ακολούθως η ΕΔΕΥ, η εταιρεία δηλαδή υδρογονανθράκων
εντός των σκοπών της αρµοδιότητάς της και µε γνώµονα πάντα
το δηµόσιο συµφέρον θα επιληφθεί επί του σχεδίου και θα ολο-
κληρώσει την αξιολόγησή της. Να επισηµάνω ότι οι εν λόγω συµ-
βάσεις µίσθωσης για τις περιοχές δυτικά της Κρήτης και
νοτιοδυτικά της Κρήτης έχουν κυρωθεί µε τους νόµους 4628/
2019 και 4631/2019. Μάλιστα, κυρώθηκαν κατόπιν των αποτελε-
σµάτων διεθνούς διαγωνισµού για την παραχώρηση δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στην Κρήτη. Ο
εν λόγω διαγωνισµός προκηρύχθηκε µετά την υιοθέτηση από το
κυβερνητικό συµβούλιο οικονοµικής πολιτικής της εισήγησης για
την έρευνα και εκµετάλλευση υδρογονανθράκων του τότε
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Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, του κ. Σταθάκη. 
Σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας, αν δεσµευόµαστε να προχω-

ρήσουµε στην ακύρωση των δώδεκα συµβάσεων µίσθωσης. Πρέ-
πει να σας πω ότι, σύµφωνα µε την αρµόδια υπηρεσία, τη διεύ-
θυνση περιβαλλοντικής αδειοδότησης, οι περιβαλλοντικές υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από τη σχετική νοµοθεσία τηρούνται
και επιτυγχάνεται συµµόρφωση µε τους όρους και τις κατευθύν-
σεις για την προστασία και παρακολούθηση του περιβάλλοντος. 

Εφόσον, λοιπόν, τηρείται η νοµιµότητα και οι προϋποθέσεις
των αδειών που έχουν δοθεί και των προβλεπόµενων στις συµ-
βάσεις µίσθωσης, αυτό, καταλαβαίνετε, ότι καθιστά αδύνατη την
ακύρωση των συµβάσεων, χωρίς αυτό βέβαια να συνεπάγεται οι-
κονοµικό κόστος για το δηµόσιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αρσέ-

νη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι τηρούνται οι περιβαλλοντικές διαδι-

κασίες. Και όµως δεν τηρούνται. Δεν χρειάζονται, λέτε, οι σεισµι-
κές έρευνες να περάσουν από περιβαλλοντική αδειοδότηση,
επειδή στην ΚΥΑ που είχατε βάλει κατ’ εφαρµογή της οδηγίας
της ευρωπαϊκής, ξεχάσατε να αναφέρετε τις σεισµικές έρευνες
σαν κοµµάτι που χρειάζεται περιβαλλοντική αδειοδότηση. Κι έτσι
παραβιάζετε εν γνώσει σας την ευρωπαϊκή οδηγία και λέτε ότι
εξαιρούνται αυτές οι σεισµικές έρευνες, στα πιο κρίσιµα οικοσυ-
στήµατα, από περιβαλλοντική αδειοδότηση. Αντί γι’ αυτό, έχετε
τις µονάδες περιβάλλοντος και τον αυτοέλεγχο των εταιρειών,
χωρίς να ασκείτε τη δέουσα εκτίµηση που σας υποχρεώνει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Ξέρετε, πλέον, δεν είµαστε µόνο η χώρα µε τις περισσότερες
παραβάσεις της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας -και ιδιαίτερα της πε-
ριβαλλοντικής- είµαστε η χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις
περισσότερες υποθέσεις µη συµµόρφωσης µε καταδικαστικές
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Είµαστε µια βαθιά αν-
τιευρωπαϊκή χώρα, καθώς κατά συρροή παραβιάζουµε επιδει-
κτικά και τη νοµοθεσία -ιδιαίτερα την περιβαλλοντική- και στη
συνέχεια και δεν συµµορφωνόµαστε µε τις αποφάσεις του δικα-
στηρίου για συµµόρφωση µε την περιβαλλοντική νοµοθεσία. 

Τι κάνουν άλλες χώρες; Ιταλία, Κροατία, Γαλλία, Ισπανία, απα-
γόρευσαν εξορύξεις υδρογονανθράκων ή βρίσκονται στη διαδι-
κασία απαγόρευσης. Η «TOTAL», που είναι νότια της Κρήτης,
απαγορεύεται να αναζητήσει νέα κοιτάσµατα στις γαλλικές θά-
λασσες. Η «REPSOL», που έφυγε, απαγορεύεται να κάνει νέες
εξορύξεις και να αναζητήσει νέα κοιτάσµατα στις ισπανικές θά-
λασσες. Η «ΕNI» έχει υποχρεωθεί να σταµατήσει κάθε νέα εξό-
ρυξη στην Ιταλία. Ούτε καν στην «EXXON» στις ΗΠΑ δεν επι-
τρέπουν νέες εξορύξεις. 

Εµείς εδώ πέρα, εσείς, µία οπισθοδροµική παρέα κοµµάτων,
Νέα Δηµοκρατία, ΚΙΝΑΛ και ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε µια οπισθοδροµική
παρέα χωρών, παγκόσµια οπισθοδροµική, της γειτονιάς, µε
άλλες από τις οποίες είστε σε αντιπαλότητα και µε άλλες σε συ-
νεργασία, όλες απειλούν η µία την άλλη µε πόλεµο, προχωράτε
µε τις εξορύξεις υδρογονανθράκων, έστω στα χαρτιά -η ένταση
έρχεται και µε τα χαρτιά και µε τις ανακοινώσεις έρχεται η έν-
ταση- για να φέρετε τις αντιπαραθέσεις στο διά ταύτα, για τα πε-
τρέλαια και το φυσικό αέριο, τη στιγµή που κατέρρεαν, επειδή
οποιαδήποτε εταιρεία επενδύσει πραγµατικά σε νέες εξορύξεις
από εδώ και µπρος θα χρεοκοπήσει. Αυτά λένε οι διεθνείς οικο-
νοµικοί δείκτες βιωσιµότητας εταιρειών σε βάθος τριακονταε-
τίας. Δείτε τους δείκτες για τις πετρελαϊκές. Γι’ αυτό κάνουν πίσω
οι εταιρείες, γιατί είναι στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. Βάζετε τα
ΕΛΠΕ στον Κυπαρισσιακό Κόλπο, επειδή είναι κρατική και αν
αυτά χρεοκοπήσουν θα χρειάζεται να κάνετε τη µεγαλύτερη διά-
σωση της µεγαλύτερης ελληνικής εταιρείας, µαζί µε τη ΔΕΗ.
Πόσα µνηµόνια σηµαίνει αυτό;

Σταµατήστε τις καταστροφικές πολιτικές σας για τις εξορύξεις
και τα τρία κόµµατα, αλλά εσείς κυβερνάτε τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα πρέπει να είστε πολύ πιο προσεκτικός, κύριε συ-

νάδελφε, όταν κατηγορείτε τη χώρα µας, την Ελλάδα, ότι είναι
µία αντιευρωπαϊκή χώρα και ότι παραβιάζουµε τον ευρωπαϊκό
νόµο και τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς. 

Η Ελλάδα είναι µία χώρα η οποία πρωτοστατεί και µοιράζεται
το ευρωπαϊκό όραµα, ώστε η Ευρώπη να καταστεί η πρώτη κλι-
µατικά ουδέτερη Ήπειρος το 2050. Στηρίζουµε όλη αυτήν την
προσπάθεια της Ευρώπης για την ενεργειακή µετάβαση. Είµαστε
από τις πολύ λίγες χώρες που προχώρησαν πολύ γρήγορα, πριν
ακόµα ανακοινωθεί ακριβώς αυτό το ευρωπαϊκό όραµα, στην
απολιγνιτοποίηση και στην απόσυρση των ρυπογόνων ειδικών
µονάδων. 

Άρα, θα σας καλούσα πραγµατικά να είσαι πολύ πιο προσεκτι-
κός όταν κατηγορείτε τη χώρα µας και µέσα στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, όταν από όλους τους ευρωπαίους ηγέτες και από
όλους τους υπουργούς στα συµβούλια υπουργών και ενέργειας
και περιβάλλοντος αναγνωρίζεται το γεγονός ότι πρωτοστατεί η
Ελλάδα στην ενεργειακή µετάβαση. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω πώς ό,τι κάνουµε το κάνουµε
σύµφωνα µε το νόµο, σύµφωνα µε τον ελληνικό νόµο και σύµ-
φωνα µε τον ευρωπαϊκό νόµο. Για παράδειγµα, η διεύθυνση πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης µε την από 1-6-2021 αίτησή της και
τα έγγραφά της προς την ΕΔΕΥ εισηγείται την έγκριση του περι-
βαλλοντικού σχεδίου δράσης, τόσο για το πρόγραµµα θαλάσ-
σιας γεωφυσικής έρευνας στην περιοχή δυτικά της Κρήτης όσο
και νοτιοδυτικά της Κρήτης. Σύµφωνα µε τις προαναφερόµενες
εισηγήσεις της αρµόδιας αρχής, διαπιστώνεται πρώτον, ότι αµ-
φότερα τα περιβαλλοντικά σχέδια δράσης έχουν προσανατολι-
στεί στην επίτευξη των στόχων που τίθενται για την προστασία
και διαχείριση του περιβάλλοντος µε την επιλογή της βέλτιστης
γεωφυσικής µεθόδου χαρακτηρισµού της παρουσίας γεωλογι-
κών δοµών µε υδρογονάνθρακες, ώστε να προκαλείται η ελάχι-
στη δυνατή διατάραξη των λειτουργιών του θαλάσσιου περιβάλ-
λοντος ως προς, πρώτον την ποιότητα των θαλάσσιων υδάτων,
δεύτερον, τα ιζήµατα πυθµένα και τρίτον, το επιφανειακό
στρώµα του βυθού. Επίσης, φυσικά, την παρουσία των προστα-
τευόµενων θαλάσσιων ειδών, ιδίως σχετικά µε τους πληθυσµούς
των θαλάσσιων θηλαστικών και κητωδών. 

Αµφότερα τα προγράµµατα σχεδίων δράσης περιλαµβάνουν
λεπτοµερή καταγραφή, αποτύπωση και επαρκή ανάλυση της
υφιστάµενης κατάστασης του περιβάλλοντος στο θαλάσσιο
χώρο της επηρεαζόµενης περιοχής της γεωφυσικής έρευνας, µε
ιδιαίτερη έµφαση στην οικολογική και χηµική ποιότητα του θα-
λάσσιου περιβάλλοντος στο επιφανειακό στρώµα του βυθού. Με
βάση τα προαναφερόµενα, νοµίζω ότι για άλλη µία φορά απο-
δεικνύεται ότι έχουµε εξαντλήσει όλες τις πρακτικές, τις διεθνείς
πρακτικές και τις τεχνολογίες, για να προστατέψουµε τον θαλάσ-
σιο χώρο στον οποίο θα γίνουν αυτές οι έρευνες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε τώρα

στην υπ’ αριθµόν 1140/41/12-11-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων (εκ
µεταφοράς) του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού -
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υ-
πουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Απουσία βού-
λησης εκ µέρους της Κυβέρνησης για λήψη µέτρων αντιστάθµι-
σης κινδύνου στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας».

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-

µέρα και καλή εβδοµάδα.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν πρέπει να ξεκινήσω δίνοντάς σας

συγχαρητήρια για ακόµα µία αρνητική πρωτιά. Και τον Ιανουάριο
του 2022 η Ελλάδα έχει την πιο ακριβή τιµή χονδρεµπορικής
ενέργειας στην Ευρώπη. Τα στοιχεία της ΡΑΕ σήµερα δίνουν
227,3 ευρώ. Αντέχετε να έχετε ακόµα µία αρνητική πρωτιά στο
βιογραφικό σας, κύριε Σκρέκα; Οι καταναλωτές στην Ελλάδα δεν
αντέχουν, όµως. Δεν αντέχουν την ενεργειακή πολιτική της δικής
σας Κυβέρνησης. 

Έχουµε µία ερώτηση από τις 12 Νοεµβρίου αναπάντητη για
τα θέµατα της ενέργειας, ενώ όλοι οι καταναλωτές, όλη η ελλη-
νική βιοµηχανία, όλα τα νοικοκυριά υποφέρουν από τη δική σας
ενεργειακή στρατηγική µε ένα πρωτόγνωρο κλίµα ακρίβειας,
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εσείς δεν έχετε απαντήσει εδώ και τρεις µήνες. Αυτό νοµίζω ότι
δεν είναι καθόλου σωστό ούτε απέναντι στη Βουλή αλλά ούτε
απέναντι στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία. 

Έχετε µία κρίση ενέργειας, στην οποία έχετε οδηγήσει εσείς
την Ελλάδα, γι’ αυτό και είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη -δεν είναι
µόνο εξωγενή τα προβλήµατα. Δεν σας πιστεύει κανείς όταν έρ-
χονται οι λογαριασµοί γιατί βλέπουν το πολύ µεγάλο κόστος, που
είναι ληξιπρόθεσµοι λογαριασµοί και ενεργειακή φτώχεια. 

Η βιοµηχανία σάς ενηµέρωσε ότι θα κλείσει την παραγωγή της
στις αρχές Ιανουαρίου. Οι αγρότες ξέρετε ότι δεν µπορούν να
ξεκινήσουν τη νέα καλλιεργητική περίοδο και πέντε µήνες µετά
την εξαγγελία Μητσοτάκη στην έκθεση, δεν έχετε καταφέρει να
βγάλετε µια υπουργική απόφαση, την υπουργική απόφαση για
τους επαγγελµατίες, τη βιοµηχανία και τους αγρότες. Έχετε πε-
ράσει τρεις τροπολογίες –και µη σηκώνεται τα φρύδια- αλλά
υπουργική απόφαση δεν βγάλατε ακόµα και το ξέρουν και οι
αγρότες στην περιφέρειά σας και το ξέρουν και οι δήµοι. 

Ο δήµαρχος Τρικκαίων, ο πρόεδρος της ΚΕΔΕ δεν σας ενηµέ-
ρωσε; Μην υποκρίνεστε, κύριε Σκρέκα, ξέρουµε πολύ καλύτερα
από εσάς ποια είναι τα προβλήµατα.

Δεν είναι, όµως, σοβαρή η Κυβέρνηση η οποία λέει στη Βουλή
στη συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας ότι συντελείται µια
ενεργειακή επανάσταση στην Ελλάδα που έχει εξασφαλίσει προ-
σιτές και σταθερές τιµές στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Μα,
πού ζείτε; Δεν µπορείτε τουλάχιστον να κρατήσετε ένα επίπεδο
σοβαρότητας; Δεν καταλαβαίνετε ότι εκτίθεστε και εκθέτετε και
τη χώρα µας; Τουλάχιστον σοβαρευτείτε γιατί πολλαπλασιάζετε
την ανασφάλεια! Ποιες προσιτές τιµές; Οι τριπλάσιοι λογαρια-
σµοί είναι προσιτές τιµές; Ποιες σταθερές τιµές, που ανεβαίνει
η ρήτρα αναπροσαρµογής κάθε µήνα;

Οι καταναλωτές πρέπει να βάλουν το χέρι τους στην τσέπη
εξαιτίας δικών σας επιλογών, κύριε Σκρέκα και συνολικά της Κυ-
βέρνησης και γνωρίζουν πολύ καλά ότι όσο ήταν κυβέρνηση ο
ΣΥΡΙΖΑ παρά τη χρεοκοπία που µας φέρατε, παρά τα µνηµόνια,
παρά την τρόικα εσωτερικού και τις δικές σας πιέσεις, δεν αυξή-
θηκε ούτε 1 ευρώ το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας. Αντίθετα,
είχαµε µεσοσταθµική µείωση 12%.

Ας τα ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν. Τα τιµολόγια της ΔΕΗ αυξήθη-
καν µε επιλογή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ο κ. Χατζηδάκης
παρεµβαίνοντας στην αγορά ανέβασε τα τιµολόγια την 1η Σε-
πτεµβρίου 2019. Ανεχθήκατε εσείς αισχροκέρδεια ως Κυβέρ-
νηση όλο το 2020, τότε που η ΔΕΗ πουλούσε τετραπλάσια από
την οριακή τιµή συστήµατος. Ανεχτήκατε καρτέλ, χειραγώγηση
τιµών. Τα λέει η ελληνική βιοµηχανία, δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δη-
µιουργήσατε ένα πολύ µεγάλο κόστος στην αγορά εξισορρόπη-
σης. Βλέπω εδώ πέρα την πέµπτη βδοµάδα 41,79 ευρώ τη MWh;
Και τα αφήνατε όλα αυτά να γίνονται, ενώ και εσείς και οι ρυθµι-
στικές αρχές δεν κάνατε τίποτα; Έχετε σαφή, µεγάλη ευθύνη για
τα αδικαιολόγητα κέρδη. Τα λέει το πανεπιστήµιο, δεν τα λέει ο
ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχουν ουρανοκατέβατα κέρδη στην αγορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το ερώτηµα, κάντε το
ερώτηµα!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχετε µια λανθασµένη ενεργειακή
στρατηγική, όπου δεν υπάρχει έλεγχος στην αγορά και δεν
υπάρχουν προθεσµιακά συµβόλαια.

Το ερώτηµα, λοιπόν, κύριε Σκρέκα, είναι γιατί η Ελλάδα είναι
η µόνη ίσως χώρα της Ευρώπης που δεν έχει προθεσµιακά συµ-
βόλαια. Γιατί δεν το κάνατε, όταν προειδοποιούσε ο ΣΥΡΙΖΑ,
όταν άνοιγε το Target Model; Άλλος Υπουργός, άλλη διακυβέρ-
νηση. Στις υπόλοιπες χώρες ένα µεγάλο ποσοστό του λογαρια-
σµού των καταναλωτών καθορίζεται από σταθερά συµβόλαια και
ένα µικρό από την προηµερήσια αγορά.

Καταθέτω, λοιπόν, από τώρα, για να το δει ο κύριος Υπουργός
και να µας απαντήσει, τον πίνακα ο οποίος δίνει την Ελλάδα στην
πρώτη θέση µε 100% εξάρτηση από την αγορά, ενώ στις υπόλοι-
πες χώρες -Γαλλία 29%, Γερµανία 29%, Ολλανδία 25%- η αγορά
είναι πιο σταθερή και πιο ασφαλής για τους καταναλωτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι γιατί εσείς
εδώ και δυόµισι χρόνια, παρά τις επισηµάνσεις όλων, ξεκινήσατε
το Target Model και το χρηµατιστήριο χωρίς αυτό το βασικό ερ-
γαλείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, δεν
µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, τουλά-
χιστον να ξεκινήσουµε µε αυτό και θα επανέλθω στο δεύτερο
µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εγώ καταλαβαίνω την κριτική στην Κυβέρνηση από
έναν Βουλευτή της Αντιπολίτευσης για αυτά τα οποία πιστεύει
ότι θα έπρεπε να γίνουν και δεν έχουν γίνει, που φυσικά έχουν
γίνει πολύ περισσότερα και θα τα αναλύσω, αλλά δεν καταλα-
βαίνω την κριτική στην Κυβέρνηση για κάτι που οι ίδιοι όταν ήταν
στην κυβέρνηση είχαν προδιαγράψει και είχαν σχεδιάσει.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Φάµελλε, ποιος σχεδίασε το Target
Model στη χώρα; Η Νέα Δηµοκρατία ή η δική σας κυβέρνηση και
ο δικός σας Υπουργός, ο κ Σταθάκης; Πότε ξεκίνησε ο σχεδια-
σµός και πότε ξεκίνησε η υλοποίηση; Είναι αλήθεια ότι ξεκίνησε
δύο χρόνια πριν φύγετε, πριν σας κρίνει ο ελληνικός λαός και
φύγετε από την κυβέρνηση;

Εµείς παραλάβαµε ένα µοντέλο, λοιπόν, που σχεδιάσατε
εσείς, κύριε συνάδελφε, το οποίο είχε τα προβλήµατά του και
εµείς προσπαθούµε να τα λύσουµε.

Στη χώρα, λοιπόν, θα σας πω ότι το πρώτο εξάµηνο του 2021,
κύριε συνάδελφε, οι λιανικές τιµές ηλεκτρικής ενέργειας στα νοι-
κοκυριά ήταν 33% κάτω από τον µέσο όρο της Ευρώπης. Ναι,
έχουµε αυξήσεις. Φταίει η ελληνική Κυβέρνηση, κύριε συνά-
δελφε, για τις αυξήσεις που έχουµε στην ηλεκτρική ενέργεια;
Δεν φταίει η αύξηση της τιµής του φυσικού αερίου στην Ευρώπη
και στον πλανήτη ολόκληρο; Δεν έχει εξαπλασιαστεί -σχεδόν
επταπλασιαστεί- το κόστος φυσικού αερίου, από το οποίο παρά-
γεται η ηλεκτρική ενέργεια και αυτό έχει εκτοξεύσει και τις τιµές
ηλεκτρικής ενέργειας στα ύψη;

Ποια ήταν η τιµή, κύριε συνάδελφε, όταν εσείς επαίρεστε ότι
ήταν σταθερή η τιµή ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα, όταν κυ-
βερνούσατε; Για πείτε µου λίγο, ποια ήταν η τιµή στο βαρέλι του
πετρελαίου και πόση ήταν η τιµή του φυσικού αερίου τότε; Και
για ποιον λόγο τότε η ΔΕΗ δεν είχε προχωρήσει σε πολύ µεγάλη
µείωση των τιµών ενέργειας, τη στιγµή που είχαµε πολύ χαµη-
λότερες τιµές και πετρελαίου και φυσικού αερίου από ό,τι έ-
χουµε τώρα;

Άρα, µην προσπαθείτε να κοροϊδέψετε τον κόσµο και απορώ
γιατί προσπαθείτε να διαστρεβλώσετε αυτά τα οποία είπα εγώ
στη οµιλία µου. Εγώ τι είπα; Εγώ είπα ότι υπάρχουν δύο τρόποι
να αντιµετωπίσουµε αυτό το µεγάλο πρόβληµα. Ο πρώτος έχει
να κάνει µε τη βραχυπρόθεσµη στήριξη των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων.

Λέτε ότι δεν σας έχουµε απαντήσει για το τι θα κάνουµε. Μα,
τα έχουµε κάνει ήδη, κύριε Φάµελλε. Έχουµε διαθέσει 1,7 δισε-
κατοµµύριο ευρώ για να στηρίξουµε τα νοικοκυριά και τις επιχει-
ρήσεις από 1η Ιανουαρίου. Όταν εµείς πήραµε τα µέτρα τον
Σεπτέµβρη του 2021, κύριε Φάµελλε, εσείς ακόµα δεν είχατε κα-
ταλάβει ότι θα υπάρχει ενεργειακή κρίση.

Ποια είναι η πρόταση η δική σας; Ποια ήταν η πρόταση η δική
σας, του κ. Τσίπρα τότε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης; Καµ-
µία πρόταση δεν είχε κάνει!

Εµείς ήρθαµε, πήραµε συγκεκριµένα µέτρα, ξεκινήσαµε να
επιδοτούµε µε λίγα ευρώ, µε 9 ευρώ τον µήνα, το νοικοκυριό και
φτάσαµε να το επιδοτούµε µε 50 ευρώ τον µήνα τον Δεκέµβριο
και συνεχίζουµε για όσο διαρκεί η κρίση. Απορροφούµε το 100%
της ανατίµησης; Όχι. Μπορείτε να µας προτείνετε έναν τρόπο να
απορροφήσουµε το 100% της ανατίµησης;

Η Ελλάδα είναι η χώρα που ανάλογα µε τον πληθυσµό και τα
οικονοµικά της µεγέθη έχει διαθέσει τα περισσότερα χρήµατα
για να στηρίξουµε τα νοικοκυριά. Φυσικά, µε τα µέτρα που έχου-
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µε δεν θα µπορούσαµε να απορροφήσουµε το 100% αυτής της
εκρηκτικής αύξησης που έχει προέλθει από -δυστυχώς- µια τε-
ράστια διεθνή κρίση που όµοιά της δεν έχουµε δει τα τελευταία
πενήντα χρόνια, όταν εσείς είχατε τις χαµηλότερες τιµές πετρε-
λαίου και φυσικού αερίου τα τελευταία χρόνια, τις τελευταίες δε-
καετίες, κύριε Φάµελλε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Άρα, µην
προσπαθείτε να κοροϊδέψετε.

Εγώ θέλω να πω το εξής: Για πείτε µας εσείς τι προτείνετε, τι
θα κάνατε. Θα καταργούσατε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο
φυσικό αέριο και στην ηλεκτρική ενέργεια; Γιατί µέχρι τώρα αυτό
έχετε πει. Εµείς δίνουµε 40 ευρώ επιδότηση ανά θερµική MWh
στο φυσικό αέριο και ο ειδικός φόρος κατανάλωσης είναι µόλις
1 ευρώ. Εµείς δίνουµε 40 ευρώ και εσείς θα δίνατε 1 ευρώ. Αυτός
είναι ο τρόπος για να αντιµετωπίσετε την κρίση, την ενεργειακή
κρίση; Εµείς δίνουµε 140 ευρώ και 180 ευρώ στα νοικοκυριά τον
µήνα και εσείς θα δίνατε 5 ευρώ τη MWh, γιατί αυτός είναι ο ει-
δικός φόρος κατανάλωσης στην ηλεκτρική ενέργεια. Άρα, µην
κοροϊδεύετε τον κόσµο!

Εγώ είπα, λοιπόν, ότι ο πρώτος τρόπος είναι µε βραχυπρόθε-
σµη στήριξη, επιδοτήσεις στο ρεύµα και στο φυσικό αέριο στο
πλαίσιο του δυνατού και η Ελλάδα δίνει τα περισσότερα από
κάθε άλλο κράτος-µέλος.

Το δεύτερο, όµως, είναι µια µόνιµη λύση. Ποια είναι αυτή; Η
αυτοκατανάλωση, η παραγωγή, η δυνατότητα να κατασκευάσει
ένα µέσο παραγωγής, ένα φωτοβολταϊκό στη στέγη ο κατανα-
λωτής και να αυτοκαταναλώνει. Αυτό είπα και αυτό για να γίνει,
εµείς προωθούµε ένα πολύ φιλόδοξο πρόγραµµα και αυτό εγώ
χαρακτήρισα ως ενεργειακή επανάσταση, η οποία διασφαλίζει
προσιτές τιµές. Φυσικά και δεν έχει γίνει ακόµα. Μην διαστρε-
βλώνετε αυτά που είπα! Είπα ότι όταν θα γίνει αυτό, όταν θα ολο-
κληρωθεί όλο αυτό το οποίο κάνουµε, θα έχουµε πολύ χαµη-
λότερες, πολύ προσιτές και πολύ σταθερές τιµές ενέργειας και
στα νοικοκυριά και στις επιχειρήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Φά-

µελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Σκρέκα, άλλα λόγια να αγα-

πιόµαστε! Για την ταµπακιέρα δεν είπατε τίποτα.
Θέλετε να σας πω τι έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ; Εµείς κάναµε τον νόµο

για τις ενεργειακές κοινότητες, δυόµισι χρόνια τον έχετε παγώ-
σει. Ντροπή σας! Εµείς κάναµε τις ανταγωνιστικές διαδικασίες
για τις ΑΠΕ. Έτσι κατεβαίνουν οι τιµές στο ηλεκτρικό ρεύµα. Με
εσάς ανεβαίνουν, όµως. Προφανώς, ξεκινήσαµε τον σχεδιασµό
για το Target Model, εξασφαλίζοντας τον δηµόσιο έλεγχο στα δί-
κτυα. Εσείς το καταστρέψατε, ξεπουλήσατε και ενάµιση χρόνο
που ήσασταν κυβέρνηση λέγαµε στον κ. Χατζηδάκη ότι δεν µπο-
ρεί να ξεκινήσει την αγορά του Target Model χωρίς ρύθµιση,
χωρίς προθεσµιακά και δεν µας ακούγατε, γιατί εµείς τα κάναµε
πρόταση αυτά και υπάρχει και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος.

Ας πάµε, λοιπόν, στα συγκεκριµένα. Δεν µας είπατε γιατί είστε
πρώτοι στην Ευρώπη. Έχει αυξηθεί το φυσικό αέριο. Εσείς γιατί
είστε πρώτοι στην Ευρώπη σας ρωτάµε. Θέλετε να σας πω για
τα µέτρα σας; Για τα µέτρα; Ποια µέτρα; Την επιδότηση της ακρι-
βείας; Ναι, παίρνετε λεφτά από τον λογαριασµό για το κλίµα και
τα δίνετε σε αυτούς που αυξάνουν τις τιµές, γιατί οι προµηθευ-
τές και οι παραγωγοί πληρώνονται. Δεν κατεβάσατε πουθενά
τιµές για τη βιοµηχανία. Δεν κατεβάσατε πουθενά τιµές για τους
αγρότες. Δεν έχετε βγάλει την υπουργική απόφαση. Εγώ, όµως,
σας ρώτησα συγκεκριµένα: Μία υπουργική απόφαση περιµένουν
οι αγρότες, οι επαγγελµατίες και οι δήµοι από τον Σεπτέµβριο
που τα είπε ο κ. Μητσοτάκης στην έκθεση. Μίλησε για 80% κά-
λυψη του κόστους της ακρίβειας και εσείς την επόµενη εβδο-
µάδα τον διαψεύσατε. Ούτε µεταξύ σας δεν έχετε συνεννοηθεί
και µας κάνετε τους έξυπνους;

Πάµε, όµως, στα βασικά προβλήµατα της αγοράς. Πρώτον,
έχετε αγορά χωρίς έλεγχο. Σας το έχουµε επισηµάνει και ο κ.
Κάπρος αναφέρθηκε σε συνέδριο που ήµασταν και οι δύο σε
39% ουρανοκατέβατα κέρδη τον Σεπτέµβριο, ενώ, λοιπόν,
υπήρχε µεγάλη αύξηση στη ρήτρα αναπροσαρµογής.

Δεύτερον, έχετε καταστροφική ενεργειακή στρατηγική. Θέ-
λετε να σας θυµίσω την πρόσφατη έκθεση της Γενικής Διεύθυν-

σης Ενέργειας τρίτου τριµήνου του 2021 της Κοµισιόν που λέει
ότι, πρώτον, οι µέσες τιµές φυσικού αερίου στην Ελλάδα δεν συ-
νάδουν µε τις υψηλές τιµές στην ηλεκτρική ενέργεια;

Και θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, τον χάρτη για την Ευρώπη,
ο οποίος λέει ότι ενώ δεν αυξήθηκε το φυσικό αέριο στη χώρα
µας για την περίοδο του τρίτου τριµήνου, αυξήθηκε η ηλεκτρική
ενέργεια και ενώ το φυσικό αέριο ήταν στα 31 ευρώ µε 32 ευρώ,
η ηλεκτρική ενέργεια πήγε από τα 102 ευρώ στα 135 ευρώ τον
Σεπτέµβριο. Δεν τα ξέρετε αυτά, κύριε Σκρέκα;

Θέλετε να σας πω µήπως για το ότι η κατανάλωση φυσικού
αερίου στην Ελλάδα αυξήθηκε κατά 12%, ενώ στην Ευρώπη
έπεσε κατά 10%; Ή ότι η Ολλανδία κατέβασε κατά 49% την εξάρ-
τηση της ηλεκτροπαραγωγής από το φυσικό αέριο και στην Ελ-
λάδα αυξήθηκε κατά 25%; Και ξέρετε γιατί; Γιατί κάνατε το deal
της απολιγνιτοποίησης, γιατί συµφωνήσατε µε ιδιώτες να κάνουν
ηλεκτροπαραγωγή από φυσικό αέριο εις βάρος των συµφερόν-
των της χώρας µας και δεσµεύσατε τη χώρα στο φυσικό αέριο.
Και το λέει η Κοµισιόν, δεν το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και θα το καταθέσω.
Το ίδιο ακριβώς λέει και η ελληνική βιοµηχανία, θα το καταθέσω
και αυτό. Δεν συνάδουν οι τιµές µε τις τιµές φυσικού αερίου. Το
λέει η ελληνική βιοµηχανία, κύριε Σκρέκα, θα το καταθέσω.

Θέλετε µήπως να σας πω για το καρτέλ που υπάρχει στην Ελ-
λάδα; Θα καταθέσω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, την ενηµέρωση της
ελληνικής βιοµηχανίας προς τη ΡΑΕ που µιλάει για χειραγώγηση
των τιµών ενέργειας στην Ελλάδα.

Διοικεί την Ελλάδα ένα καρτέλ ενέργειας, στο οποίο συµµετέ-
χει η ΔΕΗ µε δική σας ευθύνη, κύριε Σκρέκα. Και αυτό είναι πρό-
βληµα το οποίο είναι πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ που δεν έχετε υλο-
ποιήσει. 

Θέλετε µήπως να σας µιλήσω για την προθεσµιακή αγορά
ξανά; Δεν το λέει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ, το λέει επίσης και η ελληνική
βιοµηχανία. Δεν έχετε προθεσµιακή αγορά. Σας έκανα µια ερώ-
τηση. Σας κατέθεσα τον χάρτη και τον πίνακα. Για ποιο λόγο η
Ελλάδα δεν έχει προθεσµιακή αγορά, έτσι ώστε να έχουµε τιµές
ενέργειας εξαρτηµένες από σταθερά συµβόλαια; Ούτε σε αυτό
απαντήσατε.

Θέλετε µήπως να σας πω για το τι λέει η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας; Γιατί κύριε Πρόεδρε, η κοροϊδία περισσεύει εδώ πέρα
µέσα. Κύριε Σκρέκα, δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο πρόεδρος, λοιπόν,
της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας -και θα το καταθέτω- ανακοί-
νωσε την προηγούµενη εβδοµάδα ότι στην Ελλάδα τα προβλή-
µατα είναι η υψηλή συµµετοχή του φυσικού αερίου, η πλήρης
απουσία των διµερών συµβολαίων, το ότι δεν γίνεται έλεγχος
στους παραγωγούς και στους διαχειριστές και οι ευθύνες που
έχουν αυτοί.

Κύριε Σκρέκα, ποιον κοροϊδεύετε; Είστε πρώτοι στην Ευρώπη
στην ακρίβεια του ρεύµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλετε να σας πω πώς θα τα βγάλει
πέρα ένα µαγαζί στη Θεσσαλονίκη που έχει ρεύµα 260 ευρώ και
του ήρθε µετά τις επιδοτήσεις σας επιπλέον κόστος 900 ευρώ;
Πώς θα τα βγάλει πέρα, κύριε Σκρέκα, που είπατε ότι στηρίζετε
την αγορά; 

Στα σπίτια µε τους λογαριασµούς των 60 και 50 ευρώ το επι-
πλέον κόστος µετά τις επιδοτήσεις είναι 150 ευρώ, γιατί δεν κά-
νετε έλεγχο αγοράς... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, σας
παρακαλώ. Έχουµε είκοσι πέντε ερωτήσεις. Ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί ενώ γίνονται όλα αυτά µας
απαντάει η Επιτροπή Ανταγωνισµού ότι κάνατε οµάδα εργασίας
για να ψάξετε το θέµα.

Νοµίζω λοιπόν, κύριε Σκρέκα, ότι οι ευθύνες είναι ξεκάθαρες
και είναι σε εσάς. Και φαίνεται ότι ο τοµέας της ενέργειας είναι
ο βασικός τοµέας για τον οποίο αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να
φύγει το συντοµότερο, γιατί είστε καταστροφική Κυβέρνηση,
κύριε Σκρέκα και µην κοροϊδεύετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
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σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε συνειδητοποι-

ήσει ότι έχουµε είκοσι έξι ερωτήσεις; Αν ο καθένας κάνει εδώ
αγόρευση, δεν γίνεται.

Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Όσο πιο πολύ ώρα µιλάτε και όσο περισσότερες
ανακρίβειες λέτε αυτό δεν σηµαίνει ότι πείθετε κανέναν.

Εγώ σας παρακαλώ πολύ να µας φέρετε έναν λογαριασµό
ΔΕΗ που για λογαριασµό 70 ευρώ έχει πληρώσει επιπλέον κό-
στος ο καταναλωτής στο νοικοκυριό 150 ευρώ. Δηλαδή, αντί για
70 ευρώ λογαριασµό πλήρωσε 230 ή 220 ευρώ. Σας παρακαλώ
πολύ να δω λογαριασµό νοικοκυριού και να το συζητήσουµε για
να αποδείξετε την ειλικρίνεια και την αλήθεια αυτών που λέτε.
Αυτό είναι το πρώτο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ορίστε, εδώ τον έχω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα το δούµε µετά. 
Δεύτερον, πείτε µου λίγο µήπως κατασκευάσατε κανένα εργο-

στάσιο φυσικού αερίου, που παράγει ηλεκτρική ενέργεια όλο
αυτό το διάστηµα που εµείς έχουµε αναλάβει; Όσα εργοστάσια
φυσικού αερίου που παράγουν ηλεκτρική ενέργεια λειτουργού-
σαν επί δικών σας ηµερών τα ίδια λειτουργούν, κύριε Φάµελλε.
Δεν έχει αλλάξει κάτι. Το ίδιο είναι, ίσα-ίσα. Το µόνο που έχει αλ-
λάξει είναι ότι έχουν εισέλθει περισσότερες ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας στο ηλεκτρικό µίγµα της χώρας µας, πολύ περισσότε-
ρες. Λέγατε ότι θέλετε να προωθήσετε τις ΑΠΕ και τις ενεργει-
ακές κοινότητες. 

Πείτε µου λίγο πόσα MW που ανήκουν σε ενεργειακές κοινό-
τητες είχαν ηλεκτριστεί επί ηµερών σας και πόσα επί ηµερών
µας; Το 2021 ξεπεράσαµε το 1 GW νέων εγκατεστηµένων ΑΠΕ
στη χώρα µας. Αυτό έχουµε κάνει. Και κάναµε µια µελέτη µάλι-
στα µε το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης και διαπι-
στώσαµε ότι το µήνα Δεκέµβριο πράγµατι η Ελλάδα ήταν η
ακριβότερη στην Ευρώπη. Σε επίπεδο έτους η Ιταλία είναι η ακρι-
βότερη, να λέτε την αλήθεια, κύριε συνάδελφε. Η Ιταλία µε πολύ
πιο ώριµη αγορά, µε πολύ πιο ώριµο µοντέλο προσδιορισµού
ηλεκτρικής ενέργειας, µε δική της παραγωγή φυσικού αερίου σε
ένα ποσοστό βέβαια ήταν ακριβότερη σε επίπεδο έτους απ’ ότι
η Ελλάδα, µία Ελλάδα που είχε ένα καινούργιο Target Model, ένα
καινούργιο µηχανισµό προσδιορισµού ηλεκτρικής ενέργειας
χωρίς προθεσµιακά προϊόντα, επειδή εσείς δεν είχατε κάνει αυτό
που έπρεπε να κάνετε όταν το σχεδιάζατε και εµείς προσπα-
θούµε να το κάνουµε τώρα. Αυτή είναι η αλήθεια και το ξέρετε
πολύ καλά. 

Πείτε µου, λοιπόν, τι έχει αλλάξει σε ότι αφορά την παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας; Τίποτα, έχουν µπει περισσότερες ΑΠΕ.
Και µάλιστα αν δεν είχαν µπει αυτές οι ΑΠΕ, γιατί κάναµε µια µε-
λέτη µε το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο θα είχαµε 100 ευρώ ακρι-
βότερη χονδρική τιµή το Δεκέµβριο στη χώρα µας. Αν είχαµε
αντικαταστήσει τις ΑΠΕ µε µία λιγνιτική µονάδα θα είχαµε ακρι-
βότερη ηλεκτρική ενέργεια το Δεκέµβριο, κύριε Φάµελλε, απ’ ότι
αυτή που είχαµε παρ’ όλο που ήταν ακριβή και δεν χαιρόµαστε
γι’ αυτό. Δεν χαιρόµαστε, γιατί αυτό έχουµε παραλάβει και προ-
σπαθούµε να το φτιάξουµε. Και θα το φτιάξουµε και θα διασφα-
λίσουµε προσιτές τιµές. 

Τώρα θα αναφερθώ στις επιχειρήσεις. Είναι πάρα πολύ απλό.
Από 1η Ιανουαρίου η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα στην Ευρώπη
που πήρε άδεια από την Επιτροπή Ανταγωνισµού για να στηρίξει
και να καλύψει το 50% του κόστους της αύξησης της ηλεκτρικής
ενέργειας στις επιχειρήσεις από την πολύ µικρή έως την πολύ
µεγάλη.

Αυτόν τον εναγκαλισµό µε τις ανακοινώσεις του Συνδέσµου
των Βιοµηχανιών δεν µπορώ να τον καταλάβω. Έχετε πολλές
αγάπες τελευταία βλέπω. Για ρωτήστε υπάρχει άλλη χώρα που
στηρίζει µε αυτόν τον τρόπο την παραγωγική βάση της χώρας;
Υπάρχει άλλη χώρα στην Ευρώπη που απορροφά το 50% της αύ-
ξησης κόστους χωρίς να έχει πυρηνικά εργοστάσια, όπως η Γαλ-
λία, χωρίς να έχει πολύ µεγάλη υδροηλεκτρική ενέργεια, όπως
έχει η Νορβηγία και η Δανία; Υπάρχει άλλη χώρα που αξιοποιεί
και διαθέτει τόσα χρήµατα για να στηρίξει όλη την παραγωγική

βάση από την πολύ µικρή επιχείρηση, από τον επαγγελµατία της
Θεσσαλονίκης και όχι µόνο της Θεσσαλονίκης και της Αθήνας
και των Τρικάλων και της Ορεστιάδας και όλης της Ελλάδας
µέχρι την πολύ µεγάλη βιοµηχανία;

Δεν υπάρχει, κύριε Φάµελλε και το ξέρετε πολύ καλά αυτό.
Αρκεί να το αναγνωρίσετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην τε-

λευταία ερώτηση του κ. Σκρέκα, στην τρίτη µε αριθµό 1705/6-12-
2021 ερώτηση (εκ µεταφοράς) του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Θα εφαρµόσει η Κυ-
βέρνηση το αναχρονιστικό τέλος ταφής του ν.4819/2021, προ-
ωθώντας την καύση απορριµµάτων και ναρκοθετώντας την
ανακύκλωση;».

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκρέκα, πρέπει να σας διαβάσω το λογαριασµό νοικο-

κυριού, που µου τον ζήσατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λογαριασµός ΔΕΗ;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα σας το πω. Λογαριασµός νοικο-

κυριού 60 ευρώ ρεύµα, 208 επιβάρυνση ΟΤΣ, εκπτώσεις από τις
επιδοτήσεις 49…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, θα
χάσετε χρόνο από τη νέα ερώτηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συνολική τιµή ενέργειας 220.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λογαριασµός ΔΕΗ;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Λογαριασµός ρεύµατος, κύριε

Σκρέκα. Μην παίζετε παιχνίδια. Λογαριασµός ρεύµατος και σας
είπα ότι έχει επάνω τις επιδοτήσεις. 

Πάµε τώρα στην ερώτηση για το τέλος ταφής. Υπάρχει µια
γραπτή ερώτηση, κύριε Σκρέκα, από τις 6 Δεκεµβρίου που δεν
απαντήσατε επίσης. Και την προηγούµενη δεν µας είπατε γιατί
δεν την απαντήσατε και τα στοιχεία που σας ζήτησα δεν τα κα-
ταθέσετε. Και λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι επειδή στην προηγούµενη
ερώτηση δεν καταθέσατε έγγραφα θα πάει για επερώτηση στη
Βουλή µετά.

Η ερώτηση, λοιπόν, αυτή είναι µια γραπτή ερώτηση που υπο-
βλήθηκε στις 6 Δεκεµβρίου, είναι ένα κρίσιµο ζήτηµα για την αυ-
τοδιοίκηση η εφαρµογή του τέλους ταφής που η κατάσταση είναι
ως εξής.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ολοκληρώσει το θεσµικό πλαίσιο όσον αφορά
τη διαχείριση απορριµµάτων και την τιµολογιακή πολιτική. Είχαν
βγει υπουργικές αποφάσεις και από την 1-1-2020 θα εφαρµοζό-
ταν µια τιµολογιακή πολιτική, η οποία θα είχε εκπτώσεις για τους
δήµους που κάνουν ανακύκλωση, άρα κίνητρα. Και µάλιστα προ-
βλεπόταν έκπτωση όσον αφορά τα θέµατα αυτά την εισφορά κυ-
κλικής οικονοµίας, 35% αν έχεις κάνει περιβαλλοντική αδειο-
δότηση µονάδας, 70% αν κατασκευάζεται η µονάδα σου κυκλι-
κής οικονοµίας και 100% αν λειτουργεί. 

Εσείς, λοιπόν, τώρα έρχεστε καταργείτε τις εκπτώσεις και την
στήριξη αυτή, την προτροπή προς τους δήµους να κάνουν σύγ-
χρονες µονάδες κυκλικής οικονοµίας και επιβάλλετε το τέλος
ταφής, παρ’ ότι εµείς είχαµε ήδη δροµολογήσει και τις χρηµα-
τοδοτήσεις για να προχωρήσουν τα έργα παντού και στη δική
σας περιοχή και στην περιοχή της Θεσσαλονίκης και παντού. 

Έρχεται, λοιπόν, τώρα η Νέα Δηµοκρατία να καταργήσει µια
µεταρρύθµιση την οποία στο forum κυκλικής οικονοµίας είχε
συµφωνήσει και η ΚΕΔΕ και ο Σύνδεσµος Βιοµηχανιών, όλοι οι
κλάδοι και είχαµε κάνει µία συµφωνία που ήταν εγκεκριµένη από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και την ακυρώνετε µία τέτοια συµφωνία
µεταφέροντας υπέρογκο κόστος, που µάλλον είναι πάνω από
100 εκατοµµύρια ευρώ σε όλους τους δήµους, υποκριτικά λέ-
γοντας ότι αυτό οφείλεται στο Ταµείο Ανάκαµψης. Να το ξεκα-
θαρίσουµε εξαρχής, γιατί φοβάµαι ότι αυτό θα το πείτε.

Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δέσµευση της χώρας απέ-
ναντι στην Ευρώπη το τέλος ταφής, διότι η Ευρώπη είχε συµφω-
νήσει µε την αποτροπή της ταφής µέσω κινήτρου για την ανα-

6074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κύκλωση που είχε νοµοδοτήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Μην λέτε ψέµατα
στους δήµους. Μην λέτε ψέµατα στους πολίτες. Δεν είναι δέ-
σµευση της χώρας. 

Το βάλατε ως όρο στο Ταµείο Ανάκαµψης εσείς, αλλά ταυτό-
χρονα έχετε βάλει και όρο να υπάρχουν κίνητρα ανακύκλωσης.
Άρα υλοποιείτε τµήµα της δικής σας δέσµευσης εις βάρος των
δήµων χωρίς να προτρέπετε προς την ανακύκλωση και χωρίς
όλες τις ελαφρύνσεις που είχε η νοµοθετηµένη, τελειωµένη µε
υπουργική απόφαση τιµολογιακή πολιτική. 

Δεν προχωράτε ταυτόχρονα την ανακύκλωση και τα λεφτά
αυτά των δήµων δεν τους τα δίνετε, κύριε Σκρέκα. Τα πάτε στο
ΕΟΑΝ, τον αµαρτωλό ΕΟΑΝ, που είναι συνδεδεµένος µε σκάν-
δαλα πλέον µε µια αδιαφανή διαχείριση πάλι εις βάρος των
δήµων. Ούτε λοιπόν η ανακύκλωση προχωράει και επιβάλλετε
ένα πολύ µεγάλο χαράτσι. 

Ξέρετε και σας το έχει πει η ΚΕΔΕ ότι είναι αντίθετη. Ακούω
ότι θα συστήσετε τώρα οµάδα εργασίας, ενώ το έχετε ψηφίσει
έξι µήνες. Ακούω, θα µας πείτε εσείς, ενώ το έχετε ψηφίσει έξι
µήνες κι ενώ όλη η αυτοδιοίκηση τώρα είναι απέναντι και η αυ-
τοδιοίκηση που στηρίχθηκε και από εσάς.

Άρα, κύριε Σκρέκα, το ερώτηµα είναι θα επιβάλλετε ακόµα ένα
χαράτσι που στηρίζει την καύση εις βάρος της ανακύκλωσης; Να
καταλάβουµε τελικά τι Κυβέρνηση έχουµε, πόσο «πράσινη» εί-
στε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Σαφές το
ερώτηµα, θα απαντήσει ο κύριος Υπουργός. 

Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κατ’ αρχάς, παρακαλώ πολύ για το προηγούµενο
που είπατε, σας είπα συγκεκριµένα -και θα δείτε τα Πρακτικά τι
ακριβώς είπα- για λογαριασµό ΔΕΗ που από 70 ευρώ ήρθε 230.
Εγώ έχω λογαριασµό ΔΕΗ που είναι 70 ευρώ ο λογαριασµός και
είχε 60 εκπτώσεις, ΔΕΗ και επιδοτήσεις του κράτους. Το λέω για
να τα ξεκαθαρίσουµε. Παρακαλώ να αποδείξετε αυτά που λέτε
αν στέκουν και αν έχουν βάση ειλικρίνειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρήστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Από εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα παρακα-
λούσα πολύ τον αξιότιµο, κατά τα άλλα, συνάδελφο να µας πει
πέντε χρόνια που κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ πόσο αυξήθηκε η ανακύ-
κλωση χώρα µας! 

Πέντε χρόνια, κύριε Πρόεδρε! Πέντε χρόνια, κύριοι συνάδελ-
φοι, κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Υπήρχε αρµόδιος Υπουργός. Πόσο αυ-
ξήθηκε αυτή η ανακύκλωση των απορριµµάτων στη χώρα µας;
Γιατί εγώ θυµάµαι κάτι βουνά από σκουπίδια σε κάτι νησιά -να
µην τα λέω ξανά και ξανά. Έρχονταν οι τουρίστες το καλοκαίρι,
µε 40 - 45 βαθµούς Κελσίου και υπήρχαν βουνά από σκουπίδια!
Η µυρωδιά από τα σκουπίδια έφτανε µέχρι το αεροπλάνο πριν
προσγειωθεί ακόµα! Αυτό παραλάβαµε από το ΣΥΡΙΖΑ και έρ-
χονται εδώ και µιλάνε και εγκαλούν την Κυβέρνηση; 

Πόσες µονάδες ξεκίνησαν επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ; Πόσα ερ-
γοστάσια διαχείρισης απορριµµάτων ξεκίνησαν από ΣΥΡΙΖΑ, σχε-
διάστηκαν, δηµοπρατήθηκαν και ολοκληρώθηκαν; Μία ξεκίνησε
επί ΣΥΡΙΖΑ να σχεδιαστεί, να δηµοπρατηθεί, να υπάρξει ανάδο-
χος, να ξεκινήσει η κατασκευή και να λειτουργήσει; Γιατί θυµάµαι
πολλές µονάδες που, ενώ είχαν ξεκινήσει, σταµάτησαν και ξανά
ξεκίνησαν από την αρχή διαδικασίες ΣΔΙΤ, πάνω στη Βόρεια Ελ-
λάδα και τα λοιπά. 

Τα ξέρετε πολύ καλά, κύριε συνάδελφε. Άρα µη µιλάτε και µην
εγκαλείτε την Κυβέρνηση που προσπαθεί να διορθώσει αυτό που
έχει παραλάβει.

Είµαστε ικανοποιηµένοι από τον τρόπο που διαχειριζόµαστε
τα απορρίµµατα στη χώρα µας; Όχι. Και πρέπει να κάνουµε τε-
ράστια βήµατα προόδου, αν θέλουµε να φτάσουµε όχι να είµα-
στε από τους πρώτους, αλλά να πιάσουµε το µέσο ευρωπαϊκό
όρο. 

Όµως, εµείς το κάνουµε. Δηµοπρατούνται πάνω από δεκαο-
κτώ εργοστάσια διαχείρισης απορριµµάτων στη χώρα µας. Πα-
ραλάβαµε έναν σχεδιασµό για την Αττική που δεν υπήρχε. Ήταν
ανέφικτος και προσπαθούµε να τον διορθώσουµε. 

Και όλα αυτά ξέρετε ότι δεν γίνονται δυστυχώς από τη µια

στιγµή στην άλλη, αλλά εµείς προσπαθούµε να τα κάνουµε πολύ-
πολύ γρηγορότερα από αυτά που παραλάβαµε, όταν ήσασταν
εσείς. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, έχε-

τε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα επικαλεστώ και

τη δική σας αυτοδιοικητική ιστορία. 
Κύριε Υπουργέ, δεν είπατε τίποτα για το τέλος ταφής. Μιλάµε

για ένα τέλος ταφής, ένα χαράτσι πάνω από 100 εκατοµµύρια
ευρώ. Δεν είπατε τίποτα. 

Είπατε για την ιστορία. Η ιστορία µου θυµίζει ότι –στην κατα-
γωγή του πατέρα µου- στον Πύργο Ηλείας τα σκουπίδια ήταν
πάνω από τον πρώτο όροφο όταν ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ και το λύ-
σαµε το πρόβληµα. Θέλετε να πάµε τόσο πίσω; Τα θυµάµαι πολύ
καλά, γιατί εγώ διαπραγµατεύτηκα το ΣΔΙΤ εκεί, το οποίο µάλι-
στα κατέβηκε στο 50% της τιµής που ήταν στη δηµοπράτηση που
είχατε κάνει εσείς, η άριστη κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου.

Επίσης, να σας πω για τα δεκαοκτώ εργοστάσια που λέτε ότι
προχωράτε, όλα αυτά ξεκίνησαν επί ΣΥΡΙΖΑ: και η νοµοθεσία και
η χρηµατοδότηση και οι µελέτες. 

Εσείς είπατε τώρα ότι δεν γίνονται τελικά όλα από τη µια µέρα
στην άλλη και µε ρωτάτε αν τελειώσαµε εµείς µέσα σε δυο - τρία
χρόνια και τις µελέτες και τις δηµοπρατήσεις και το σχεδιασµό.
Όχι. Και το σχεδιασµό κάναµε και το νόµο για την ανακύκλωση
κάναµε και τις µελέτες αναθέσαµε και πολλές δηµοπρατήσεις
έγιναν. Εγώ προσωπικά πήγα στη δηµοπράτηση της Αλεξαν-
δρούπολης. 

Μην τα κρύβετε, λοιπόν, αυτά. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι γί-
νεται. Δυστυχώς, ξέρουµε καλύτερα από εσάς, γιατί ένα πρό-
βληµα που έχετε στο Υπουργείο είναι ότι δεν γνωρίζετε και τα
προβλήµατα. Όπως κάνετε στην ενέργεια, τα ίδια κάνετε και στα
σκουπίδια.

Στην ανακύκλωση, λοιπόν, έχουµε καθυστέρηση της Ελλάδας.
Δυόµισι χρόνια πάτε προς τα πίσω, σκάνδαλα. Εγκρίνετε σύ-
στηµα διαχείρισης, το οποίο οι υπηρεσίες σας έλεγαν ότι δεν πιά-
νει τους στόχους και το εγκρίνατε µε πολιτική απόφαση! Μην
ξύνεστε στην γκλίτσα του τσοπάνη. Τα ξέρουµε. 

Χρηµατοδοτείται σύστηµα ανακύκλωσης ταυτόχρονα από
τους υπόχρεους και τους καταναλωτές, από τον ΕΕΔΣΑ και από
το «Τρίτσης». Τριπλή πηγή χρηµατοδότησης για το ίδιο σύστηµα
που οι υπηρεσίες λένε ότι δεν πιάνει τους στόχους; Ας είµαστε
σοβαροί. Μην τα ανοίγετε αυτά. 

Ως προς το τέλος ταφής, θέλετε να µιλήσουµε συγκεκριµένα;
Υπήρχε νοµοθεσία τελειωµένη από το ΣΥΡΙΖΑ, υπουργική από-
φαση, που έλεγε πώς θα κινητροδοτούνται οι δήµοι και θα πλη-
ρώνουν λιγότερο µε την ανακύκλωση, πώς θα κινητροδοτούνται,
όταν είναι χωροθετηµένα, αδειοδοτηµένα και πιθανά υπό κατα-
σκευή τα εργοστάσια κυκλικής οικονοµίας –γιατί δεν το προχω-
ράτε;- που κάλυπτε τις αναγκαίες προϋποθέσεις που έβαζε η
Ευρώπη στην Ελλάδα, που κάλυπτε και τις προειδοποιήσεις της
Κοµισιόν και ήµασταν σε συνεννόηση µε τον Επίτροπο, διότι εγώ
προσωπικά κατέθεσα στην Ευρώπη τη στρατηγική κυκλικής οι-
κονοµίας της Ελλάδας. Είχαν γίνει όλα αυτά από το ΣΥΡΙΖΑ, µην
τα κρύβετε!

Σήµερα φορτώνετε στους δήµους τις ευθύνες της πολιτείας,
ενώ τους έχετε πάρει την αρµοδιότητα για τις µονάδες καύσης.
Άλλο απαράδεκτο! Δηλαδή οι δήµοι θα κρίνονται και θα έχουν
πέναλτι, ενώ την αρµοδιότητα για τις µονάδες καύσης την πή-
ρατε εσείς και ενώ διά του γενικού γραµµατέα µαθαίνω ότι πολ-
λές µονάδες επεξεργασίας τροποποιούνται προς το να παρά-
γουν απορριµµατογενές καύσιµο; Αντί δηλαδή να βγάζετε προ-
ϊόντα κυκλικής οικονοµίας, κάνετε πανάκριβα εργοστάσια µε
λεφτά που µας δίνει η Ευρώπη για να παράγεται πρωτογενές
καύσιµο για να είναι µονόδροµος µετά για την Ελλάδα η χρήση
του. 

Αυτά είναι τραγικά τα οποία γίνονται στη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων µαζί µε τα σκάνδαλα και δεν χρηµατοδοτείτε, δεν στη-
ρίζετε χωριστή συλλογή. Θα πάρετε δηλαδή 100 εκατοµµύρια
και πάνω των δήµων σε αυτή την κρίσιµη στιγµή να τα δώσετε
στον αδιαφανή ΕΟΑΜ, για να τα διαχειριστεί προς όφελος ποιου,
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γαλάζιων παιδιών, κύριε Σκρέκα; 
Δεν φτάνει πια η ρεµούλα και το πλιάτσικο που γίνεται στην

Ελλάδα µε ευθύνη της Κυβέρνησής σας; Θέλετε ακόµα ένα χα-
ράτσι; Εσείς που µιλάγατε για τα χαράτσια του ΣΥΡΙΖΑ, που λέ-
γατε ότι είναι χαράτσι το τέλος για πλαστική σακούλα. το οποίο
επεκτείνατε και το οποίο εµείς στηρίζουµε όπως και τέτοιες και-
νοτοµίες; Άρα ήσασταν ψεύτες όσο ήµασταν εµείς στην κυβέρ-
νηση! 

Αυτό λοιπόν, αγαπητέ Πρόεδρε, θέλω να το ξεκαθαρίσουµε.
Υπάρχει ένας απόλυτα αδιαφανής τρόπος διαχείρισης αυτού του
τέλους. Υπάρχει µια λανθασµένη περιβαλλοντική συνιστώσα, δη-
λαδή δεν µπορεί το τέλος αυτό να µη συνδέεται µε κίνητρα για
την ανακύκλωση και µε κίνητρα για τις µονάδες. 

Έρχεται λοιπόν σήµερα η Ελληνική Εταιρεία Αποβλήτων, όπου
συµµετέχουν πάρα πολλά στελέχη της αυτοδιοίκησης, και σας
ζητάει να επιστρέψετε στη νοµοθεσία του ΣΥΡΙΖΑ. 

Υπάρχει λοιπόν τεκµηρίωση, επιστηµονική, αυτοδιοικητική και
οικονοµοτεχνική, που έχει λύση, κύριε Πρόεδρε, διότι ήταν ολο-
κληρωµένο και σχεδιασµένο και εγώ µε τον κ. Χαρίτση είχαµε
υπογράψει την υπουργική απόφαση εφαρµογής. Οι δήµοι θα εί-
χανε κάποιο πέναλτι, αν υπήρχε ποσότητα απορριµµάτων που
πήγαινε στην ταφή, το οποίο θα γύριζε στους δήµους, κύριε Πρό-
εδρε, για να γίνει ανακύκλωση και θα ελεγχόταν από το Πράσινο
Ταµείο. Δεν θα ήταν απούσα η πολιτεία. 

Χαράτσια λοιπόν µόνο και µετά καύση και σκάνδαλα στην ανα-
κύκλωση; Αυτό θα µείνει από την ιστορία σας, κύριε Σκρέκα, και
σας έχω ενηµερώσει και προσωπικά για το ζήτηµα. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να ρωτήσω κάτι, κύριε συνάδελφε; Μιλήσατε για αδιαφανή
ΕΟΑΝ και για σύστηµα το οποίο εγκρίθηκε, ενώ δεν έπιανε στό-
χους. Εσείς ήσασταν αρµόδιος Υπουργός επί ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ
ήταν πέντε χρόνια στην κυβέρνηση. Μπορείτε να µου πείτε µία
περίπτωση, όπου ο ΕΟΑΝ αφαίρεσε άδεια ενός συστήµατος που
δεν έπιανε τους στόχους; Περιµένω να µου πείτε. Πέντε χρόνια
κυβερνήσατε και δεν αφαιρέσατε ούτε µία άδεια από ένα σύ-
στηµα που δεν έπιασε τους στόχους, ακόµα και αυτό που κατη-
γορείτε ότι δεν έπιανε τους στόχους!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για εσάς µιλάµε τώρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εµείς, κύριε συνάδελφε, κάναµε κάτι άλλο λοιπόν,
αφού παραλάβαµε ένα µπάχαλο, ένα αλαλούµ από εσάς, όπου
δεν γινόταν τίποτα. Και φυσικά δεν πρόκειται να επιστρέψουµε
στη νοµοθεσία του τίποτα, αφού δεν έγινε τίποτα και δεν κάνατε
τίποτα και δεν πετύχατε απολύτως τίποτα και δεν αυξήθηκε η
ανακύκλωση και γεµίσαµε σκουπίδια στους δρόµους. 

Εµείς, λοιπόν, κάναµε κάτι άλλο. Αλλάξαµε τη νοµοθεσία του
ΣΥΡΙΖΑ και βάλαµε συγκεκριµένο τρόπο και µεθοδολογία και σύ-
στηµα να µετρούµε την απόδοση των συστηµάτων διαχείρισης,
εναλλακτικής διαχείρισης και εφόσον δεν επιτυγχάνουν τους
συγκεκριµένους πια στόχους, έχουµε συγκεκριµένες ποινές και
συγκεκριµένο τρόπο για να αφαιρείται η άδεια, πάντα µε τη λο-
γική της συµµόρφωσης και της στήριξης, για να πετύχουµε τους
στόχους ανακύκλωσης και όχι µε τη λογική της τιµωρίας, που
δεν έρχεται ποτέ, που ποτέ δεν ήρθε από την τιµωρία επί ηµερών
σας!

Για το τέλος ταφής, το τέλος ταφής, κύριε συνάδελφε, θα µπει
γιατί είκοσι έξι από τα είκοσι επτά κράτη µέλη της Ευρώπης
έχουν τέλος ταφής, πολλαπλάσιο από αυτό το οποίο ξεκινάµε
και θεσπίζουµε εµείς, γιατί πρέπει να δώσουµε και µια µεταβα-
τική περίοδο. Ποιο είναι το µόνο κράτος από τα είκοσι επτά που
δεν έχει θεσπίσει και δεν εφαρµόζει τέλος ταφής; Η Ελλάδα. 

Αυτό, λοιπόν, εµείς θα το εφαρµόσουµε. Τα έσοδα θα τα επι-
στρέψουµε στους δήµους και αυτούς που έχουν περισσότερο

ανάγκη για να πιάσουν τους στόχους τους. Το έχουµε προσδιο-
ρίσει και το αναφέρουµε ρητά και στο νόµο. Αυτό θέλουµε να κά-
νουµε εµείς. 

Υπάρχουν και τα κίνητρα, υπάρχουν και τα αντικίνητρα. Κάποια
στιγµή σε αυτή τη χώρα θα πρέπει όλοι να συνειδητοποιήσουν,
όλοι οι εµπλεκόµενοι και φυσικά η κεντρική πολιτεία αλλά και η
τοπική αυτοδιοίκηση ότι όλοι µαζί θα πρέπει να κάνουµε κάτι, για
να αλλάξουµε αυτό το έγκληµα, το αίσχος που γίνεται µε τη δια-
χείριση των απορριµµάτων, που είµαστε η τελευταία χώρα στην
Ευρώπη, σε ό,τι αφορά την ανακύκλωση! Έχουµε 20% ανακύ-
κλωση και θα έχουµε το 80% των απορριµµάτων, όταν αυτό πρέ-
πει να φτάσει το 50% και κάποιες χώρες το έχουν φτάσει στο
10%. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Μπαίνουµε τώρα σε έναν κύκλο επτά ερωτήσεων που αφο-

ρούν θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας. 
Στις ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης,

που είναι παρών. 
Η πρώτη είναι η έκτη µε αριθµό 333/21-1-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Η Κυβέρνηση σχεδιάζει την ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ
στην καρδιά της πανδηµίας».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, διαβάζω τις δηλώσεις σας από την ΕΡΤ: «Θα

πρέπει να βλέπουµε ποιο νοσοκοµείο θα έχει τις κεντρικές υπη-
ρεσίες και από τα περιφερειακά νοσοκοµεία, αυτά δηλαδή που
είναι γύρω στα είκοσι µε είκοσι πέντε χιλιόµετρα, να κρατήσουµε
αυτά που είναι απαραίτητα». 

Το ερώτηµα είναι αν το συµπέρασµά σας από την πανδηµία,
κύριε Υπουργέ, είναι ότι µας περισσεύουν τα νοσοκοµεία. Προ-
χωρήσατε µετά και σε ένα µοντέλο που, απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε
το χρησιµοποιείτε στην Κοζάνη, τη δυτική Μακεδονία, για το πώς
κλείνουν -απαξιώνονται και γίνονται κέντρα υγείας στην πράξη-
τα νοσοκοµεία πόλεων και στο κέντρο της περιφέρειας έχεις το
βασικό νοσοκοµείο. 

Για να καταλάβω, στην Καστοριά ή σε άλλη περιφέρεια, στην
Δράµα, που τόσο επλήγησαν από τον κορωνοϊό, τους περισσεύει
το νοσοκοµείο τους; Το «Νοσοκοµείο Παίδων» Πεντέλης περισ-
σεύει; Ποια νοσοκοµεία περισσεύουν; 

Έχω και µία ακόµη ερώτηση. Με εκατό απώλειες ανθρώπων
την ηµέρα έχετε χρόνο εσείς και η κ. Γκάγκα να σχεδιάζετε το
νέο µικρό ΕΣΥ; Εδώ δεν βρίσκετε χρόνο για να κάνετε τις απα-
ραίτητες προσλήψεις, για να κάνετε τον απαραίτητο εξοπλισµό. 

Και τι µας λέει, βέβαια, αυτή η µελέτη; Ότι είναι ενδεδειγµένα
τα ΣΔΙΤ. Πού είναι ενδεδειγµένα; Στον ιατροτεχνολογικό εξοπλι-
σµό, στις µονάδες παροχής εξειδικευµένων υπηρεσιών και τη δη-
µιουργία νέων νοσοκοµείων. Φαντάζοµαι και ανακαίνιση. 

Άρα, δηλαδή η απαξίωση εν µέσω COVID οδηγεί στην είσοδο
των ιδιωτών σε αυτά ακριβώς που δεν έγιναν, που έπρεπε να γί-
νουν για να σωθούν οι ζωές; Χάσαµε δηλαδή χιλιάδες συνανθρώ-
πους µας γιατί δεν ενισχύσατε την υγεία, για να µπούνε ιδιώτες
µέσα στην υγεία; Αυτό ήταν τελικά όλο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Αρσένη,
ό,τι ακριβώς είπατε, αυτό ακριβώς που περιγράψατε τώρα, είναι
εκτός της πραγµατικότητας των προθέσεων της Κυβέρνησης.
Και θα σας αναφέρω ένα-ένα τα στοιχεία.

Πρώτα απ’ όλα, επειδή γίνεται µια µεγάλη κουβέντα για το νέο
ΕΣΥ και ότι θέλουµε να το απαξιώσουµε, είµαστε η Κυβέρνηση
που έχουµε εξασφαλίσει 1,5 δισεκατοµµύριο από το Ταµείο Ανά-
καµψης για την υγεία. Και ήδη γίνονται και οι προγραµµατικές
συµβάσεις µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας για τα χρήµατα που θα
πάρουν τα νοσοκοµεία. Έχουµε, λοιπόν, 320 εκατοµµύρια ευρώ
που θα πάνε στα νοσοκοµεία, ακριβώς για να ενισχυθούν. Είναι
χρήµατα µόνο για τις υποδοµές, εκ των οποίων τα 80 εκατοµµύ-
ρια είναι για ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό. Και δεδοµένου ότι επι-
θυµούµε ο ιατροτεχνολογικός εξοπλισµός να γίνει µε συµπρά-
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ξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, όπως γίνεται παντού και έχει
γίνει και κανένας δεν είναι αντίθετος, επειδή η συµµετοχή του
ελληνικού δηµοσίου θα είναι στο 30% στην πραγµατικότητα, θα
διασφαλίσουµε 250 εκατοµµύρια για να πάνε για ιατροτεχνολο-
γικό εξοπλισµό στα νοσοκοµεία. Το υπόλοιπο είναι κτιριακές υπο-
δοµές. 

Έχουµε διασφαλίσει 220 εκατοµµύρια για την πρωτοβάθµια
περίθαλψη και παράλληλα, υπάρχουν αυτοτελή πρότζεκτ, όπως
είναι το «Σωτηρία» µε 32 εκατοµµύρια, το «Παπανικολάου» στη
Θεσσαλονίκη, που δείχνουν ότι η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι
να ενισχύσει όλα τα νοσοκοµεία. 

Και θα δούµε και τη διαφορά του νέου ΕΣΥ, πώς θα διαµορ-
φωθεί, γιατί για πρώτη φορά θα πέσουν τόσα πολλά χρήµατα σε
επίπεδο υποδοµών και ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού στην πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια περίθαλψη. 

Αναφορικά τώρα µε τον χάρτη του ΕΣΥ, πράγµατι σχεδιάζεται
ένας χάρτης ΕΣΥ. Να ξεκαθαρίσουµε κάτι, κύριε Πρόεδρε, γιατί
γνωρίζω και τη δική σας ευαισθησία. Γιατί και ως Υπουργός
Υγείας ο Νικήτας Κακλαµάνης ήταν από τους ανθρώπους που
είχε βάλει βάσεις για ενίσχυση του ΕΣΥ. 

Δεν πρόκειται καµµία υγειονοµική δοµή να κλείσει. Να το ξε-
καθαρίσουµε αυτό, για να σταµατήσετε εδώ πέρα να παραπλη-
ροφορείτε τον κόσµο. Και βάζετε και το «Νοσοκοµείο Παίδων»
Πεντέλης, κύριε Αρσένη, το οποίο θα λειτουργήσει σε λίγο πάλι
όπως λειτουργούσε. Και επειδή υπάρχει µια σειρά ερωτήσεων,
αν θέλετε να µείνετε να τα ακούσετε, γιατί λέτε µια σειρά από
ανακρίβειες, ότι θα κλείσει. Δεν κλείνουν οι υγειονοµικές δοµές. 

Είναι προφανέστατο, όµως, ότι στον νέο χάρτη θα δούµε πώς
ακριβώς θα πρέπει να διαµορφωθούν αυτές οι δοµές ως νοσο-
κοµεία, ως δευτεροβάθµιες δοµές. Και να δούµε αν πρέπει να
συντηρείς δύο κλινικές απέναντι ή να έχει κάποιες κλινικές το ένα
νοσοκοµείο και κάποιες κλινικές το άλλο, για να υπάρχει µια στό-
χευση. Άρα, η όλη λογική µας είναι λογική ενίσχυσης του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. 

Αναφορικά µε τα ΣΔΙΤ, είναι στο πρόγραµµά µας και βεβαίως
θα υπάρξουν ΣΔΙΤ. Και πιστεύω ότι µέσω ΣΔΙΤ ενισχύεται το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατί λαµβάνονται πρακτικές και από τον
ιδιωτικό τοµέα, κυρίως σε κοµµάτι ιατροτεχνολογικού εξοπλι-
σµού, σε κοµµάτι εξετάσεων, σε κοµµάτι ακόµα και ανακαινί-
σεων, για τα οποία είπατε, από τα οποία τελικά ωφελούµενος
είναι ο Έλληνας πολίτης. 

Άρα, µου δίνετε την ευκαιρία σήµερα -και θα συνεχίσουµε- να
σας πω όλο το πρόγραµµα. 

Πείτε µου, όµως, τι έχετε να πείτε για αυτή την Κυβέρνηση που
θέλει να ρίξει το ΕΣΥ και εξασφαλίζει 650 εκατοµµύρια κτηριακά
ή υποδοµές για ΕΣΥ και για πρωτοβάθµια περίθαλψη, τα οποία
θα τα δει άµεσα από αύριο το πρωί ο Έλληνας ασθενής; Διότι το
RRF τρέχει µε ταχύτητες, ήδη έχει ξεκινήσει και θα έχουµε πλήρη
ολοκλήρωση µέσα σε δύο - δυόµισι χρόνια. Εκεί, λοιπόν, θα δείτε
την εικόνα όλου του ΕΣΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, διαβάζω και άλλα σηµεία των δηλώσεών σας:

«Όταν υπάρχει ένα νοσοκοµείο το οποίο παρέχει όλες τις υπη-
ρεσίες, οι οποίες είναι αναβαθµισµένες, δεν τίθεται θέµα αλλα-
γών. Από εκεί και πέρα θα πρέπει να βλέπουµε ποιο νοσοκοµείο
έχει τις κεντρικές υπηρεσίες και από τα περιφερειακά, τα οποία
είναι στα είκοσι µε είκοσι πέντε χιλιόµετρα απόσταση, να κρατή-
σουµε αυτά τα οποία είναι απαραίτητα». Είστε σαφείς. 

Εδώ πέρα µας λέτε ότι, ναι µεν, δεν θα τα κλείσουµε, αλλά να
δούµε ποια θα µείνουν για πρωτοβάθµια και ποια θα είναι δευτε-
ροβάθµια. Αυτό µας λέτε. Μας λέτε ότι για το «Νοσοκοµείο Παί-
δων» Πεντέλης ψεύδοµαι όταν λέω ότι θέλετε να το κλείσετε,
αλλά να δούµε ποιος θα ο ρόλος του. Αυτό µας λέτε. 

Θέλετε να µας πείτε ότι αυτή τη στιγµή εν µέσω της πανδηµίας
µε εκατό απώλειες συνανθρώπων µας σχεδόν καθηµερινά έχετε
χρόνο για να σκέφτεστε ποια νοσοκοµεία θα κλείσετε; Είναι δυ-
νατόν; Και ποια νοσοκοµεία θα τα υποβαθµίσετε, γιατί δεν χρει-
άζονται επειδή είναι σε είκοσι µε τριάντα χιλιότετρα απόσταση;
Είναι δυνατόν; 

Και τι µας λέτε; «Μα, εµείς θα κάνουµε ΣΔΙΤ, θα φέρουµε τους
ιδιώτες και θα δώσουµε τόσα χρήµατα, 80 εκατοµµύρια ιατρο-
τεχνολογικός εξοπλισµός». Να θυµίσω πως για ό,τι δοθεί από
αυτόν τον εξοπλισµό µέσω ΣΔΙΤ θα πληρώνεται ενοίκιο από το
δηµόσιο σύστηµα, θα αυξήσει τα πάγια κόστη.

Η Βουλή µε 8 εκατοµµύρια, κύριε Πρόεδρε, έκανε σαράντα
κλίνες ΜΕΘ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πενήντα είναι οι κλί-
νες. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ακόµα καλύτερα, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, µε 160 εκατοµµύρια θα µπορούσε να είχατε κάνει χίλιες

κλίνες ΜΕΘ. Καταλαβαίνετε; Κι εσείς τώρα µου λέτε ότι για 80
εκατοµµύρια θα βάλετε τους ιδιώτες µέσα; 

Λέτε ότι κανένας δεν είναι αντίθετος µε τα ΣΔΙΤ. Εγώ προσω-
πικά και το ΜέΡΑ25 είµαστε αντίθετοι. Κρατήστε το αυτό παρα-
καλώ. Αν τα υπόλοιπα κόµµατα δεν έχουν ξεκαθαρίσει τη θέση
τους, τα καλώ επίσης να ξεκαθαρίσουν τη θέση τους. 

Είπατε, επίσης, ότι θα δώσετε 32 εκατοµµύρια στο «Σωτηρία»
κ.λπ., έναντι τι; Θα βάλουµε τους ιδιώτες στην υγεία γι’ αυτά τα
χρήµατα, όταν οι δαπάνες που έχουν δοθεί για την αντιµετώπιση
του COVID είναι πολλαπλάσιες; Θα µπορούσαµε να είχαµε δώσει
ένα κλάσµα αυτών των χρηµάτων για να αποφύγουµε lockdown
που οδήγησαν σε απώλειες εσόδων στην οικονοµία πάνω από
120 εκατοµµύρια την ηµέρα. 

Σας καλούµε τώρα, επειδή δεν είναι σαφές και ορατό τι θα
γίνει µε τη δηµόσια υγεία, να ενισχύσετε ουσιαστικά και µε εξο-
πλισµό και µε προσωπικό τα δηµόσια νοσοκοµεία, πριν οι µελέ-
τες Τσιόδρα µας βγάλουν κι άλλους χιλιάδες ανθρώπους που
χάνουµε χωρίς λόγο. 

Σας καλώ να σταµατήσετε να εργαλειοποιείτε την πανδηµία
για την είσοδο των ιδιωτών στην υγεία. Χρειαζόµαστε περισσό-
τερα νοσοκοµεία και όχι λιγότερα. Και µιλάω από µια εκλογική
περιφέρεια που δεν έχει δικό της Παίδων, όπως δεν έχει και το
µεγαλύτερο κοµµάτι της Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πραγµατικά δεν
µπόρεσα να καταλάβω στη δευτερολογία σας σε ποιο κοµµάτι
ακριβώς είναι η κριτική. Εγώ σας είπα ότι αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν 650 εκατοµµύρια. Αυτά είναι κτηριακά. Είναι και ογδόντα
εκατοµµύρια µηχανήµατα. Όπου χρειαστεί να µπούνε ιδιώτες θα
πρέπει να βάζουν το 70%. 

Άρα αν όλα τα µηχανήµατα πάνε µε τα 80, σηµαίνει ότι θα εµ-
φανιστούν ιδιώτες που θα βάλουν 160 εκατοµµύρια και ο συνο-
λικός ιατροτεχνολογικός εξοπλισµός θα γίνει 240. Και προφανέ-
στατα αυτές είναι πρακτικές που υπάρχουν παντού. Δεν νοµίζω
ότι ούτε από τα άλλα κόµµατα θα υπάρξει κριτική ως προς τον
εξοπλισµό που εφαρµόζεται παντού. 

Υπάρχουν περιπτώσεις που πηγαίνεις και παίρνεις απευθείας
το µηχάνηµα γιατί έτσι κρίνεις και βγάζεις. Και φυσικά υπάρχουν
και περιπτώσεις που το κάνεις σύµπραξη ή υπάρχουν περιπτώ-
σεις που το κάνεις leasing και προφανώς κάποιος θα βάλει 160
εκατοµµύρια και θα υπάρχει ένας τρόπος να πληρώνεται η υπη-
ρεσία που παίρνεις. 

Το θέµα είναι όµως, ότι τα νοσοκοµεία θα έχουν 240 εκατοµ-
µύρια ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό. Όλα αυτά τα χρήµατα στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας θα πάνε. Ο χάρτης δεν γίνεται µε λογική
να κλείσουν νοσοκοµεία. Αν δείτε το σύνολο των νοσοκοµείων
βρίσκεται για να πάρει χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Όσον αφορά το να διατάξεις όµως, υπηρεσίες και πάλι διαβά-
ζετε και πάλι διαστρεβλώνετε. Λέω πουθενά ότι οι δευτεροβάθ-
µιες θα γίνουν πρωτοβάθµιες; Λέω σε αυτή τη δήλωσή µου
τίποτα; Βέβαια είναι απαραίτητες σε νοσοκοµειακή δοµή. Αλλά
αν µπορώ εγώ να έχω µία ναυαρχίδα µπροστά, όπως υπάρχει,
που να κάνει όλα τα περιστατικά και από κει και πέρα να κάνω τη
διασπορά στα άλλα για να µην έχω νοσοκοµειακές υπηρεσίες ξε-
χωριστά αδύναµες και τελικά µη στελεχωµένα νοσοκοµεία, µε
συγχωρείτε αλλά αυτό σηµαίνει ακριβώς ότι σκεφτόµαστε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Η συνολική φιλοσοφία µας ξεκινάει σε διαφορετικά στάδια. Το
πρώτο στάδιο έχει να κάνει µε το ότι βάζουµε µε έναν ξεκάθαρο
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τρόπο τις προληπτικές εξετάσεις και τις βάζουµε σε ένα επίπεδο
που συνδυάζεται µε την ψηφιοποίηση και τον ψηφιακό χάρτη για
να µπορέσουµε να δούµε πια πώς είναι ο πληθυσµός. 

Ερχόµαστε για να κάνουµε την πρωτοβάθµια µε το νοµοσχέδιο
το οποίο θα έρθει. Υπάρχουν οι ΤΟΜΥ οι οποίες δεσµεύουν τη
χώρα και συνεχίζονται. Και µάλιστα θα υπάρξουν άλλες εξήντα
οι οποίες θα στελεχωθούν αυτήν τη στιγµή µε τις προκηρύξεις
που γίνονται. Παράλληλα έχουµε και από το Ταµείο Ανάκαµψης
220 εκατοµµύρια για την πρωτοβάθµια που θα πάνε σε κέντρα
υγείας και θα γίνουν και οι διασυνδέσεις που πρέπει. 

Ερχόµαστε στη δευτεροβάθµια. Στη δευτεροβάθµια γίνεται ο
υγειονοµικός χάρτης που έχει γίνει ήδη δουλειά και θα γίνει σε
πλήρη συνεννόηση και θα δούµε όλες αυτές τις δοµές της δευ-
τεροβάθµιας που έχουµε πώς θα τις αξιοποιήσουµε µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο και ενισχύοντάς τες µε πάρα πολλά χρή-
µατα τα οποία έρχονται. Πλέον οδηγούµαστε σε µια ολιστική δια-
δικασία. Γιατί ακριβώς η πανδηµία έδειξε προβλήµατα τα οποία
υπάρχουν και ήταν και προβλήµατα -τα έχουµε συζητήσει πολλές
φορές- και απουσίας της πρωτοβάθµιας. 

Άρα αυτός είναι µε πολύ απλά λόγια ένας οδικός χάρτης και
έρχεται ο ΕΟΠΥΥ -που το νοµοσχέδιο πια είναι έτοιµο και τις επό-
µενες µέρες, το πολύ σε δεκαπέντε, είκοσι µέρες, θα έχει βγει
στη διαβούλευση- ως αγοραστής υπηρεσίας από τους ιδιώτες.
Και τότε να σας δω εδώ πέρα όσοι κάνετε κριτική για ιδιωτικά
συµφέροντα, όταν θα ερχόµαστε και θα βάζουµε αυστηρούς ποι-
οτικούς δείκτες, ώστε να µην γίνεται διασπάθιση των χρηµάτων
του ΕΟΠΥΥ σε µηχανήµατα εικοσαετίας που υπάρχουν αυτή τη
στιγµή στον ιδιωτικό τοµέα, αν θα τα στηρίξετε. 

Άρα αυτή είναι η συνολική φιλοσοφία όλου του προγραµµατι-
σµού που σαν στόχο έχει την αναβάθµιση του ΕΣΥ. Το νέο ΕΣΥ
θα είναι ένα αναβαθµισµένο ΕΣΥ µε γνώµονα τον ασθενή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην
πρώτη µε αριθµό 1550/29-11-2021 ερώτηση του κύκλου αναφο-
ρών και ερωτήσεων του Βουλευτή Φθιώτιδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουρ-
γό Υγείας, µε θέµα: «Αδρανείς και µη λειτουργικές κλίνες ΜΕΘ.
στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας».

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω την ερώτηση αναφέροντας ότι παρά το

γεγονός ότι από το ξέσπασµα της πανδηµίας και µετά έχω κατα-
θέσει σειρά ερωτήσεων προς το Υπουργείο Υγείας, είναι πρώτη
φορά που Υπουργός έρχεται να απαντήσει είτε διά ζώσης είτε
γραπτά. Είναι πραγµατικά πρωτοφανής η απαξίωση των πολιτών
της Φθιώτιδας από την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας και όλες
οι ερωτήσεις είχαν πραγµατικά θετικό πρόσηµο για δράσεις
ενέργειες προτάσεις που έπρεπε να ληφθούν προκειµένου να
µην βιώσουµε αυτή την κατάσταση την οποία βιώσαµε. 

Δεν αφορά µόνο τον σηµερινό Υπουργό, αφορά και τον προ-
κάτοχό του, αλλά δεν µπορώ σε καµµία περίπτωση, κύριε Πρό-
εδρε, να µην το αναφέρω. Και το γεγονός ότι η συγκεκριµένη
σηµερινή ερώτηση έχει να κάνει µε την λειτουργία των επτά κλι-
νών µονάδας εντατικής θεραπείας που έγιναν µετά από δωρεά
από το ‘Ιδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και έχει κατατεθεί από το Νο-
έµβριο του περασµένου έτους και έρχεται σήµερα, µετά από αρ-
κετούς µήνες, ο Υπουργός να απαντήσει και αφού έχουµε πε-
ράσει ένα νέο κύµα πανδηµίας, το οποίο άφησε απώλεια ανθρώ-
πινων ζωών στη Φθιώτιδα και αυτό πραγµατικά δεν µπορώ να το
σχολιάσω. 

Από κει και πέρα η πρώτη δηµόσια εξαγγελία για τη δηµιουρ-
γία κλινών ΜΕΘ από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» στο Νοσο-
κοµείο Λαµίας ήταν στις 2 Ιουλίου του 2020. Εν συνεχεία, µε
δελτίο τύπου του Υπουργού Οικονοµικών του κ. Σταϊκούρα ανα-
κοινώθηκε στις 4 Φλεβάρη του περασµένου έτους, του 2021, ότι
«παραδίδονται σήµερα προς λειτουργία οι επτά κλίνες ΜΕΘ της
δωρεάς από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»». Ακόµη και σήµερα,
όµως, αυτές οι ΜΕΘ παραµένουν αδρανείς. Δεν έχει λειτουργή-
σει καµµία εξ αυτών. 

Δεν µπορώ να µην σχολιάσω το γεγονός ότι το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα δεκάδες συµπολίτες µας στη Λαµία έχασαν τη
ζωή τους σε ένα απλό κρεβάτι στο πέτρινο κτήριο στο τµήµα

COVID, χωρίς να έχουν τη δυνατότητα να αγωνιστούν για τη ζωή
τους σε ένα κρεβάτι µονάδας εντατικής θεραπείας. 

Επαίρεστε διαρκώς, κύριε Υπουργέ, ότι δηµιουργήσατε εκα-
τοντάδες νέες κλίνες ΜΕΘ, αλλά το αποτέλεσµα είναι αυτό που
βιώνουµε στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας. 

Και σας ρωτώ: Για ποιον λόγο έναν χρόνο µετά το δελτίο
Τύπου το οποίο ανακοίνωνε ότι «παραδίδονται σήµερα προς λει-
τουργία» δεν έχουν λειτουργήσει εφτά νέες κλίνες ΜΕΘ του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»; Και το δεύτερο ερώτηµα: Πότε
θα λειτουργήσουν;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Σαρα-

κιώτη, φαντάζοµαι ότι όποια κριτική και να µου γίνεται, δεν µπο-
ρεί να µου γίνεται κριτική όταν έρχοµαι στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Εδώ είναι και ο κ. Ξανθός και ο κ. Τριανταφυλλίδης. Ανα-
φέροµαι σε άτοµα στα οποία έχω απαντήσει δύο και τρεις φορές.
Σήµερα απαντώ σε επτά ερωτήσεις χωρίς να κάνω χρήση µη πα-
ρουσίας. Όσες φορές κάνω χρήση µη παρουσίας στη Βουλή
είναι αποκλειστικά και µόνο για αντικειµενικούς λόγους που
απουσιάζω. Δεν νοµίζω να έχει υπάρξει άλλος Υπουργός που να
έρχεται συνεχώς και να απαντάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επαινετικά το είπε εµ-
µέσως. Μην απαντάτε και προχωρήστε. Αλλού χτύπαγε η καµ-
πάνα…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Στις γραπτές δεν απαντάτε, αλλά είναι
άλλο θέµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το γνωρίζετε ότι
οι γραπτές είναι µια ολόκληρη διαδικασία που φτάνει στον
Υπουργό. Το γνωρίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας µην φάµε τον χρό-
νο γι’ αυτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάµε τώρα στο
συγκεκριµένο το οποίο έχει ειπωθεί. Πρώτα απ’ όλα στο Γενικό
Νοσοκοµείο Λαµίας υπήρχαν οκτώ απλές κλίνες και λειτουργούν
επιπλέον δώδεκα κλίνες ΜΕΘ αυτή τη στιγµή για περιστατικά
COVID. Άρα έχει γίνει µια αύξηση των κλινών ΜΕΘ στη Λαµία και
έχουµε είκοσι κλίνες ΜΕΘ. 

Η πραγµατικότητα σ’ αυτό που λέτε για τις κλίνες είναι ότι
έχουν γίνει συνεχείς προσπάθειες προκειµένου να υπάρξει στε-
λέχωση. Βλέπω ότι έχουν ξεκινήσει από το 2020 οι διαδικασίες
προκειµένου µε προκήρυξη θέσεων να µπορέσουν να ολοκληρω-
θούν. Οι περισσότερες από αυτές δεν ήταν εφικτό να πληρωθούν
γιατί είχαν κριθεί άγονες. Με την προκήρυξη θέσεων που απαι-
τείται, έχουν προκηρυχθεί για επιµελητή Β’ κι έχουν ολοκληρω-
θεί. Αναφέρονται όσες έχουν ολοκληρωθεί, αλλά δυστυχώς οι
περισσότερες έχουν κηρυχθεί άγονες.

Και λόγω του ότι έχουν κηρυχθεί άγονες και επειδή προηγου-
µένως τέθηκε και το θέµα των κλινών ΜΕΘ, δεν είναι µόνο οι κλί-
νες ΜΕΘ, κρεβάτια και ιατροτεχνολογικός εξοπλισµός. Θα
πρέπει για να µπορέσουν να λειτουργήσουν συνολικές κλίνες
ΜΕΘ, να υπάρχει και το αντίστοιχο ιατρικό και νοσηλευτικό προ-
σωπικό. 

Η συγκεκριµένη ήταν άγονη. Αυτή τη στιγµή έχει γίνει αύξηση
των κλινών από τις οκτώ στις είκοσι κλίνες ΜΕΘ και βγαίνουν συ-
νέχεια διαγωνισµοί. Και στις επόµενες προκηρύξεις που θα
υπάρξουν θα συµπεριλαµβάνονται και για τις σηµερινές θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για να διευκολύνω
λίγο τη συζήτηση. Από ό,τι κατάλαβα, κύριε Υπουργέ, απαντή-
σατε ότι υπάρχουν αυτές, αλλά οι διαγωνισµοί βγήκαν άγονοι,
όχι οι θέσεις.

Τότε εγώ αναρωτιέµαι: Σε µία επαρχιακή πόλη -καλώς πήγαν,
προφανώς τους χρειάζονταν- µήπως θα έπρεπε να γίνει -δεν ευ-
θύνεστε για αυτό- σε ένα νοσοκοµείο αστικού κέντρου που χρει-
άζονται ΜΕΘ και που θα ήταν ίσως πιο εύκολο να πάνε νοση-
λευτές και γιατροί και όχι να δεχόµαστε τις δωρεές και τα κρε-
βάτια;

Υπάρχει, όµως, αυτό το αντικειµενικό θέµα που είπε ο κ. Πλεύ-
ρης.

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.

6078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να σας
ενηµερώσω για το γεγονός ότι από τις δώδεκα που επαίρεστε
ότι δηµιουργήθηκαν, οι έξι ήταν µετατροπή από ΜΑΘ σε ΜΕΘ.
Άρα, χάσαµε έξι κρεβάτια από ΜΑΘ, τα οποία µετατράπηκαν σε
ΜΕΘ. 

Από εκεί και πέρα, στο ερώτηµα πότε θα λειτουργήσουν, δεν
έχετε δώσει απάντηση.

Όσον αφορά στο γεγονός ότι έχουν αποχωρήσει είκοσι οκτώ
γιατροί µέσα στο 2021 από το Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας, έχετε
απάντηση; Γιατί µας λέτε για άγονους διαγωνισµούς. Εδώ απο-
χωρούν γιατροί. Πώς θα έρθουν γιατροί;

Για το γεγονός ότι για τις αναστολές δεν είχαν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο λόγο αποχώ-

ρησαν είκοσι οκτώ γιατροί; Συνταξιοδοτήθηκαν;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Δεν έχουµε µόνο συνταξιοδοτήσεις.

Έχουµε αποχωρήσεις. Έχουν φύγει στο εξωτερικό, έχουν ιδιω-
τεύσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, δεν φταίει,
όµως, το κράτος. Εγώ λέω «το κράτος», δεν λέω «η Κυβέρνηση».
Το κράτος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχαµε έξι πνευµο-
νολόγους στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας και αυτή τη στιγµή
έχουµε τρεις. Δεν είµαι γιατρός, αλλά απ’ ό,τι ξέρω η πρώτη ει-
δικότητα που µπαίνει στη µάχη είναι οι πνευµονολόγοι. Αυτήν τη
στιγµή, λοιπόν, έχουµε τρεις και φαντάζοµαι ότι θα έπρεπε το
αρµόδιο Υπουργείο να ψάξει για ποιο λόγο έχουµε αυτή την έλ-
λειψη.

Από εκεί και πέρα, ποιος γιατρός θα µείνει στο Γενικό Νοσο-
κοµείο Λαµίας ή σε άλλα νοσοκοµεία όταν τα παράπονα που
ακούµε είναι για διακοµιδές βαρέως πασχόντων και οι ειδικότη-
τες ιατρών είναι ορθοπεδικοί, γυναικολόγοι και διάφορες άλλες,
δηλαδή τελείως εκτός τοµέα, όταν µπαίνουν στη µονάδα του
COVID στο πέτρινο κτήριο; 

Θα σας διαβάσω, κύριε Υπουργέ, το πρόγραµµα εφηµεριών
του Δεκεµβρίου του 2021. Ένας γιατρός και ένας ειδικευόµενος.
Ειδικότητα του γιατρού: Γενικός χειρουργός, ορθοπεδικός, ορ-
θοπεδικός, ορθοπεδικός, γυναικολόγος, γυναικολόγος, γυναικο-
λόγος, ορθοπεδικός, γυναικολόγος. 

Κύριε Υπουργέ, σε µονάδα COVID µπαίνει ένας ορθοπεδικός,
ένας γυναικολόγος, ένας µαιευτήρας; 

Επίσης, θα ήθελα να σας κάνω το πολύ απλό ερώτηµα: Οι πο-
λίτες της Φθιώτιδας είναι β’ κατηγορίας για να τους κουράρουν
ορθοπεδικοί για COVID; Ξέρετε πόσοι άνθρωποι έχουν χάσει σε
αυτή τη µονάδα τη ζωή τους χωρίς να έχουν κρεβάτι ΜΕΘ; 

Και θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής: Υπάρχει περίπτωση στέ-
λεχος, µέλος της Κυβέρνησης να είχε ανάγκη ενός κρεβατιού σε
ΜΕΘ και να τον πηγαίνατε να τον κουράρει ορθοπεδικός; Θα αι-
σθανόσασταν ασφαλείς; 

Οι άνθρωποι, λοιπόν, στη Φθιώτιδα είναι άνθρωποι β’ κατηγο-
ρίας;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Από εκεί και πέρα, δεν µπορώ να µην µνηµονεύσω το γεγονός,
πως όταν είχαν ξεκινήσει οι εµβολιασµοί -τα έχει πολλές φορές
ο παριστάµενος πρώην Υπουργός, ο κ. Ξανθός, για το θέµα της
πρωτοβάθµιας- πήγαν ιδιώτες να βοηθήσουν στον εµβολιασµό
στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας και υπάρχει καταγγελία από τον
πρόεδρο του ιατρικού συλλόγου ότι τους έδιωξαν, γιατί δυσα-
ρεστήθηκε το Υπουργείο Υγείας. Όταν διώχνετε ακόµη και τους
ιδιώτες, οι οποίοι αφιλοκερδώς πηγαίνουν να βοηθήσουν τους
εµβολιασµούς, πώς περιµένετε να έρθει ο οποιοσδήποτε να συν-
δράµει αυτή την περίοδο στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας;

Από εκεί και πέρα -γιατί έθεσε και ο Πρόεδρος ένα ερώτηµα-
όταν στη µονάδα, στον αξονικό και στο ακτινολογικό, χρωστούν
εξακόσια είκοσι δύο ρεπό και τριακόσιες είκοσι οκτώ άδειες
ποιος γιατρός θα εµπλακεί σε µια τέτοια διαδικασία, να εργάζε-
ται δύο χρόνια χωρίς να λαµβάνει καµµία άδεια, χωρίς να λαµ-
βάνει κανένα ρεπό; Τα γνωρίζετε αυτά τα στοιχεία; 

Και θα ήθελα, βεβαίως, και µια απάντηση -αν το ξέρετε- για
ποιο λόγο αποχώρησαν οι είκοσι οκτώ γιατροί στο Νοσοκοµείο
Λαµίας και τι κάνετε επί αυτών των διαδικασιών.

Επίσης, θα ήθελα µία απάντηση στο κεντρικό ερώτηµα πότε
θα λειτουργήσουν οι επτά κλίνες του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος» στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αναφερθήκατε

σε µια σειρά από συνολικά θέµατα.
Πρώτα απ’ όλα τους ιδιώτες τους βάλαµε σε όλες τις διαδικα-

σίες -και δεχόµαστε και κριτική γι’ αυτό- όχι µόνο στους εµβο-
λιασµούς που είναι νόµος, όπου µπορούν να πηγαίνουν να κά-
νουν τους εµβολιασµούς -και, µάλιστα, πληρώνονται και µε ένα
καθόλου ευκαταφρόνητο ποσό- µε τη δυνατότητα να πηγαίνουν
και από τα δηµόσια νοσοκοµεία να χειρουργούν στα ιδιωτικά νο-
σοκοµεία, µε τη δυνατότητα να µπαίνουν µε µπλοκάκια µέσα στα
δηµόσια νοσοκοµεία, µε τη δυνατότητα να µπαίνουν µε τρίµηνα
µέσα στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Άρα, κριτική ότι διώξαµε ιδιώτες, δεν υπάρχει. Τους ιδιώτες
αυτήν τη στιγµή τους καλούµε. Και όχι απλά τους καλούµε, αλλά
έχουµε υποχρεωθεί και σε συγκεκριµένες υγειονοµικές περιφέ-
ρειες να κάνουµε και επίταξη υπηρεσιών γιατρών, πράγµα που
είναι το έσχατο µέτρο όταν πλέον δεν µπορούν να ανταποκρι-
θούν σε όλες τις άλλες συνθήκες. 

Ήµασταν η Κυβέρνηση που δώσαµε τη δυνατότητα στις ειδι-
κότητες στις οποίες λέτε, να πηγαίνουν να κάνουν εφηµερίες και
να πληρώνονται 250 ευρώ την εφηµερία οι ιδιώτες. 

Άρα, το κοµµάτι των ιδιωτών το έχουµε εξαντλήσει και έχει
φέρει ένα αποτέλεσµα. Οφείλω να πω ότι δεν έχει φέρει το επι-
θυµητό αποτέλεσµα, ειδικά στο κοµµάτι που έχει να κάνει κυρίως
µε το σκέλος της εφηµερίας. Γι’ αυτό τον λόγο έχουµε υποχρε-
ωθεί να πάµε ειδικά στην 3η και 4η Υγειονοµική Περιφέρεια, που
είχαν τη µεγάλη ένταση, και σε επίταξη υπηρεσιών. 

Από εκεί και πέρα, είναι ένα πραγµατικό γεγονός. Οι θέσεις
προκηρύσσονται. Το πρόβληµα είναι ότι δεν καλύπτονται οι συγ-
κεκριµένες θέσεις και προφανέστατα µε το προσωπικό το οποίο
υπάρχει, λειτουργούν οι κλίνες εντατικής θεραπείας, οι οποίες
είναι lege artis να λειτουργήσουν βάσει του προσωπικού το οποίο
έχει. 

Εγώ βλέπω αυτήν τη στιγµή ότι έχει γίνει και σειρά προσλή-
ψεων πνευµονολόγων, που λέτε. Μου αναφέρετε την περίθαλψη
που γίνεται. Αυτό που λέτε υπήρχε µέσα σε ΜΕΘ; Μέσα σε ΜΕΘ
υπάρχει πάντοτε συγκεκριµένος εντατικολόγος. 

Από εκεί και πέρα, να σας θυµίσω, η απόφαση του ίδιου του
ΚΕΣΥ από την αρχή της πανδηµίας ήταν, ότι προφανέστατα στη
διάρκεια της πανδηµίας -γιατί τέθηκε το θέµα αν µπορούν να κά-
νουν εφηµερίες και γιατροί άλλων ειδικοτήτων- επειδή όλοι
έχουν ολοκληρώσει την Ιατρική, όταν υπάρχει παράλληλα και ει-
δικός γιατρός µπορούν να κάνουν εφηµερίες και γιατροί άλλων
ειδικοτήτων, γιατί ξεκινάµε από τη Γενική Ιατρική την οποία έχουν
ολοκληρώσει όλοι. Γι’ αυτό τον λόγο µετά υπάρχουν οι ειδικοί ια-
τροί οι οποίοι κινούνται. 

Όµως, αυτές ήταν οι δυνάµεις οι οποίες υπήρχαν και στην
πρώτη φάση. Συνέχεια γίνονται προσπάθειες για προσλήψεις. 

Για τις συγκεκριµένες ΜΕΘ, τις οποίες λέτε, εκκρεµεί. Θα πρέ-
πει να υπάρξουν δύο άτοµα που θα λάβουν τις θέσεις, προκει-
µένου να µπορέσουν να λειτουργήσουν. Λέτε εσείς για απαξίωση
του Νοσοκοµείου και της Φθιώτιδας. Ναι, αλλά οι επτά κλίνες
ΜΕΘ εκεί έγιναν, εκεί επελέγη να γίνουν. Γιατί αυτό θεωρείτε ότι
είναι απαξίωση;

Από εκεί και πέρα, γίνονται όλες οι προκηρύξεις και µόλις κα-
λυφθούν οι θέσεις από το συγκεκριµένο προσωπικό, θα µπορέ-
σουν να λειτουργήσουν. Η κάλυψη, όµως, αυτή τη στιγµή σε
κλίνες ΜΕΘ στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας είναι κάλυψη η οποία
λειτουργεί, κύριε Σαρακιώτη, σε επαρκέστατο πλαίσιο µε τις δώ-
δεκα κλίνες ΜΕΘ και τις οκτώ απλές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 307/13-1-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Α’
Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
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κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Σε πολύ δύσκολη κατάσταση τα κέντρα υγείας και τα
περιφερειακά ιατρεία της ανατολικής Αττικής».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Σκουρολιάκου θα απαντήσει,
επίσης, ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Πλεύρης.

Ορίστε, κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για
να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας έχει να κάνει µε τη δύσκολη
κατάσταση στην οποία βρίσκονται τα κέντρα υγείας και τα περι-
φερειακά ιατρεία ανατολικής Αττικής σε µία ιδιαίτερα κρίσιµη πε-
ρίοδο, από τις αρχές Δεκεµβρίου, όπου η µετάλλαξη «Όµικρον»
αύξησε κατακόρυφα τον αριθµό των κρουσµάτων.

Οι µονάδες πρωτοβάθµιας υγείας αποτελούν τον πρώτο -το
παραδέχονται όλοι- και σηµαντικό πυλώνα, όπου πρέπει να προ-
λαµβάνονται τα περιστατικά. Πολλές φορές, πραγµατικά, απο-
συµφορούν τα νοσοκοµεία, φροντίζοντας επιτόπου κάποια περι-
στατικά. 

Τα κέντρα υγείας, λοιπόν, της ανατολικής Αττικής και ειδικό-
τερα το Κέντρο Υγείας Καλυβίων, το Κέντρο Υγείας Ραφήνας και
το Κέντρο Υγείας Καπανδριτίου είναι κέντρα αναφοράς COVID-
19 για την ευρύτερη περιοχή. Αυτές τις ώρες, πραγµατικά, δοκι-
µάζεται η αντοχή τους, γιατί δεν υπάρχει κατάλληλο νοσηλευτικό
και ιατρικό προσωπικό. Χρειάζονται επειγόντως στελέχωση.

Βεβαίως, υπήρξαν και επιστολές των δηµάρχων Σαρωνικού και
Ραφήνας, που ζητούσαν επιτακτικά να προχωρήσει αυτή η υπό-
θεση. 

Επειδή η υγεία, λοιπόν, δεν είναι προϊόν και επειδή είναι επεί-
γουσα και επιτακτική η ανάγκη για άµεση στελέχωση σε για-
τρούς και νοσηλευτικό προσωπικό των µονάδων που ανέφερα
στην ανατολική Αττική -όλων των µονάδων, όχι µόνο αυτών των
τριών που είναι κέντρα αναφοράς COVID- σας ρωτάµε τι προτί-
θεστε να κάνετε τόσο ο ίδιος ως Υπουργός, όσο και η διοίκηση
της 1ης Υγειονοµικής Περιφέρειας, ώστε να στελεχωθούν άµεσα
µε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό τα κέντρα υγείας της ανα-
τολικής Αττικής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

πράγµατι ένα ευρύτερο πρόβληµα το οποίο ήταν και πρόβληµα
της πανδηµίας, ήταν η λειτουργία συνολικά των κέντρων υγείας
και της πρωτοβάθµιας περίθαλψης, ακριβώς γιατί οι περισσότε-
ρες δυνάµεις ήταν στη στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
αφ’ ενός και αφ’ ετέρου, η ίδια η πρωτοβάθµια ανέλαβε ένα πολύ
µεγάλο βάρος που είχε να κάνει µε την εµβολιαστική κάλυψη. Γι’
αυτόν τον λόγο, µάλιστα, είναι και γεγονός ότι η πρωτοβάθµια
περίθαλψη στον τόπο µας είχε αρκετά προβλήµατα. Δηλαδή,
όσες προσπάθειες και να έγιναν από το 2014 και µετά, στην
πραγµατικότητα δεν µπόρεσε να δηµιουργηθεί ένας άρτιος ιστός
πρωτοβάθµιας περίθαλψης και µε τη φιλοσοφία την οποία χρει-
άζεται, όχι µόνο µε κέντρα υγείας ή ΤΟΜΥ, αλλά παράλληλα µε
την ύπαρξη και του θεράποντος ιατρού, του λεγόµενου «οικογε-
νειακού γιατρού». 

Αναφορικά τώρα µε τα θέµατα που αναφέρετε στην περιφέ-
ρεια που σας αφορά, από τα στοιχεία τα οποία έχω πάρει στο
Κέντρο Υγείας Ραφήνας έγιναν δεκατέσσερις προσλήψεις –ανα-
φέροµαι σε επικουρικό προσωπικό ιατρών- στο Κορωπί δύο, στα
Καλύβια τρεις, στο Κέντρο Υγείας Καπανδριτίου πέντε, στη Νέα
Μάκρη έξι, στα Σπάτα τέσσερις, πέντε στο Μαρκόπουλο και µία
στο Λαύριο. Συνολικά, λοιπόν, υπήρξαν στο διάστηµα από το
2020 µέχρι το τέλος του 2021, σαράντα άτοµα ιατρικό προσω-
πικό, ενώ αντίστοιχα υπήρξαν σαράντα έξι άτοµα νοσηλευτικό
προσωπικό και είκοσι εννέα άτοµα λοιπό προσωπικό. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι
ότι έγινε µια µεγάλη προσπάθεια ενίσχυσης, η οποία είναι µε
συγκεκριµένα νούµερα τα οποία αποτυπώνονται. Όµως, αυτό το
οποίο αναφέρετε είναι αληθές. Δηλαδή, υπάρχει κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας και µεγάλη αύξηση προσέλευσης σε κάποια

τουλάχιστον από αυτά τα συγκεκριµένα κέντρα υγείας, ακριβώς
γιατί οι πολίτες πήγαιναν όταν είχαν το οποιοδήποτε πρόβληµα,
ειδικά µάλιστα όταν συνοδευόταν και από COVID στα συγκεκρι-
µένα κέντρα υγείας. Το γνωρίζετε πολύ καλύτερα από µένα λόγω
της κατοικίας σας. Είναι κέντρα υγείας τα οποία ειδικά τους θε-
ρινούς µήνες εξυπηρετούν πολύ περισσότερο όγκο πολιτών από
τον όγκο πολιτών τον οποίο εξυπηρετούν σε κανονικό πλαίσιο.

Οι προβλέψεις, λοιπόν, που έχουµε είναι ότι και στις επόµενες
προκηρύξεις οι οποίες θα υπάρξουν, θα υπάρχει πρόβλεψη για
τα συγκεκριµένα κέντρα υγείας προκειµένου να έχουµε την κα-
λύτερη δυνατή στελέχωση η οποία γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µου είπατε ότι έχετε προσλάβει γιατρούς σε

αυτά τα κέντρα υγείας. Έχετε προσλάβει γιατρούς σε αυτά τα
κέντρα υγείας αφού κυριολεκτικά τα αδειάσατε –επιτρέψτε µου
αυτήν την άµεση έκφραση- από νοσηλευτικό και ιατρικό προσω-
πικό, µεταφέροντάς τους στα µεγάλα νοσοκοµεία να βοηθήσουν
γιατί αρνείστε σαν Κυβέρνηση να κάνετε µόνιµες προσλήψεις
γιατρών, νοσηλευτών και άλλων ειδικοτήτων, τεχνικών και λοιπά,
που χρειάζονται τα νοσοκοµεία. Το Κέντρο Υγείας Καλυβίων, για
παράδειγµα, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015 το παρέλαβε µε
τέσσερις γιατρούς και το παρέδωσε µε τριάντα δύο. Επί COVID
το αδειάσατε και προσλάβατε δυο-τρεις. 

Κοιτάξτε, χάνουµε ένα µικρό χωριό κάθε µέρα. Έχουµε, δυ-
στυχώς, εκατό θανάτους. Η Αττική κατακτά την αρνητική πρωτιά
σε κρούσµατα, µε τα περισσότερα καθηµερινά να βρίσκονται
αναλογικά στην Περιφέρεια Ανατολικής Αττικής. Την ίδια ώρα,
αντιδράσεις προκαλεί η απόφασή σας –ειπώθηκε από άλλους
συναδέλφους- να κλείσετε το Παιδιατρικό Νοσοκοµείο της Πεν-
τέλης και να το κάνετε τάχα κέντρο αναφοράς COVID. Το νοσο-
κοµείο αυτό, το Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Πεντέλης, εξυπηρετεί
το µισό πολεοδοµικό συγκρότηµα της Αθήνας, όλη τη βόρεια
Αθήνα, την ανατολική Αττική, τη δυτική Αττική, ακόµα και τη Βοι-
ωτία και την Εύβοια. Και θέλετε να το κλείσετε! 

Επίσης, µας ανησυχούν αυτά που διαβάζουµε ότι προχωράτε
ένα σχέδιο διάλυσης του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Μάθαµε
ότι η Αναπληρώτρια Υπουργός έκανε συνάντηση µε τους Βου-
λευτές γιατρούς του κόµµατός σας, της Νέας Δηµοκρατίας και
τους ενηµέρωσε ότι ετοιµάζεται αυτό το σύστηµα «κόµβου και
ακτίνας», υποβαθµίζοντας τα περισσότερα νοσοκοµεία και ενι-
σχύοντας ένα. Εξήντα τρία νοσοκοµεία βρίσκονται στο έλεος του
Μαξίµου αυτή τη στιγµή! Κινδυνεύουν να υποβαθµιστούν µε αυτό
το σχέδιο!

Βεβαίως, µε τις κινητοποιήσεις και την αντίδραση των ιατρών,
των πολιτών, έχετε κάνει πίσω και το σκέφτεστε. 

Να το ξεχάσετε, κύριε Υπουργέ! Να το ξεχάσετε αυτό το νο-
σοκοµείο! Χρειάζονται όλα τα νοσοκοµεία, όχι ως ακτίνες, αλλά
ως κέντρα πραγµατικά δυναµικά!

Υπάρχει µακρύς κατάλογος των πολιτών που θέλουν να κά-
νουν το τεστ στα κέντρα υγείας της ανατολικής Αττικής. Οι πλη-
ροφορίες λένε ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή µια αναµονή εξακο-
σίων συµπολιτών µας. Οι πάντες ζητούν τη στελέχωση –ακόµα
και το Εργατικό Κέντρο Λαυρίου- αυτών των κέντρων υγείας. Ζη-
τούν δωρεάν και µαζικά τεστ των εργαζοµένων στις βιοµηχανικές
περιοχές, όπως στη βιοµηχανική περιοχή Κορωπίου. Ζητούν την
αραίωση των σχολικών τµηµάτων από τα είκοσι πέντε και τριάντα
που υπάρχουν µέσα. 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας αντιµετωπίζει εχθρικά το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Όµως, είναι πολύ κακή η συγκυρία αυτή
τη στιγµή εδώ που είµαστε µε τον COVID να αντιµετωπίζετε µε
αυτόν τον τρόπο το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τα δηµόσια νοσο-
κοµεία κρατούν όρθιο τον πληθυσµό σε αυτήν την πανδηµία και
οφείλετε να τα στηρίξετε και αυτά, αλλά και τις δοµές της υγείας,
τα κέντρα υγείας στην ανατολική Αττική και όχι µόνο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.

6080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώτα απ’ όλα

φαντάζοµαι ότι δεν διαφωνούµε ότι η Αναπληρώτρια Υπουργός
ή ο οµιλών Υπουργός µπορούµε να συναντιόµαστε µε τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην Κυβέρνηση, οι οποίοι µας
στηρίζουν και ειδικά µε τους γιατρούς, και να συζητάµε όποιες
σκέψεις υπάρχουν. Αυτές τις σκέψεις τις λέµε φανερά. Σας είπα
και σήµερα, εδώ ήσασταν, ακούσατε. Ούτε πίσω ούτε τίποτα.
Αυτό είναι το πρόγραµµα που είχαµε και είναι το πρόγραµµα το
οποίο θα υλοποιηθεί µε βάση ακριβώς και τις νέες συνθήκες που
υπάρχουν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αυτό φοβόµαστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σ’ αυτό το πρό-

γραµµα θα υπάρξουν και 220 εκατοµµύρια τα οποία θα είναι από
το Ταµείο Ανάκαµψης για την πρωτοβάθµια, δηλαδή γι’ αυτά τα
κέντρα υγείας που περιγράφετε τώρα. Εκεί θα πάνε τα χρήµατα.
Θα πάνε χρήµατα σε αυτά τα κέντρα υγείας που σήµερα αναφέ-
ρονται στην ερώτησή σας και θα είναι η ενίσχυσή τους. 

Εγώ δεν θα σας πω ότι αυτό που λέτε δεν ισχύει. Στην πρώτη
φάση, βεβαίως, έγινε µεταφορά κόσµου στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, ειδικά στο πλαίσιο των νοσηλευτών. Ήταν η µεγάλη µάχη
στα µεγάλα νοσοκοµεία και υπήρξε πρόβληµα στην πρωτοβάθ-
µια. Παράλληλα, όµως, έγιναν όλες οι προσλήψεις επικουρικών
οι οποίες αναφέρθηκαν. Οι προσλήψεις αυτές ανανεώνονται. Λή-
γουν τον Μάρτιο και θα ανανεωθούν και τώρα και παράλληλα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Γιατί δεν τους κά-
νετε µόνιµους;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μισό λεπτό. Προ-
σέξτε. Λέτε να τους κάνουµε µόνιµους. Πείτε µου τη διαδικασία
που γίνεται κάποιος µόνιµος, γιατί εδώ πέρα δεν µπορεί το κόµµα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να λέει πράγµατα που δεν στέ-
κονται στο Σύνταγµα. Η µοναδική διαδικασία είναι η προκήρυξη
θέσεων. Δεν υπάρχει άλλη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Βεβαίως!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και θα προκηρύ-

ξουµε θέσεις. Ήδη έχουν εγκριθεί από τον Νοέµβριο οι τέσσερις
χιλιάδες εννιακόσιες δέκα και σε αυτές θα έρθει διάταξη µε την
αυξηµένη µοριοδότηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Η επόµενη κυβέρ-
νηση θα το κάνει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αφήστε την επό-
µενη κυβέρνηση. Η προκήρυξη είναι τώρα τον Φεβρουάριο. 

Ποια είναι, όµως, η ουσία; Σ’ αυτούς τους ανθρώπους που
βρέθηκαν στη µάχη του COVID, θα τους δοθεί η δυνατότητα, µε
τη συνταγµατική διαδικασία και όχι µε τη διαδικασία των δηλώ-
σεων µονιµοποίησης που είναι µία και µοναδική, µε συγκεκριµένη
µοριοδότηση που είναι συµβατή µε τη σκέψη του Συµβουλίου
της Επικρατείας.

Θέσατε µια σειρά από άλλα θέµατα. Πάλι µιλήσατε για το «test-
ing». Η χώρα µας αυτή τη στιγµή είναι πέµπτη παγκοσµίως στα
τεστ τα οποία κάνει. Δεν υπάρχει άλλη χώρα που να κάνει τόσα
πολλά τεστ. Και πληρώνουµε πάρα πολλά χρήµατα γι’ αυτά τα
τεστ, είτε είναι self test, είτε είναι rapid, είτε είναι PCR…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ο ελληνικός λαός
τα πληρώνει. Δεν τα πληρώνετε εσείς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όταν λέµε «τα
πληρώνουµε», εννοούµε ότι ο λαός τα πληρώνει, κύριε Σκουρο-
λιάκο. Πάντα ο λαός, προφανώς τα πληρώνει. Ο φορολογούµε-
νος τα πληρώνει και γι’ αυτόν τον λόγο όταν εµείς λέµε να δί-
νουµε λεφτά του φορολογούµενου, τα σκεφτόµαστε. Και γι’
αυτόν τον λόγο λέµε ότι τα λεφτά του φορολογούµενου πρέπει
να τα σκεφτόµαστε, γιατί έχουµε ακούσει πολλές πολιτικές –και
χαίροµαι που το λέτε- αλλά πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν υπάρ-
χει δωρεάν και τσάµπα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Από την τσέπη του τα πληρώνει!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όταν κάποιος

σηκώνεται από αυτό το Βήµα και λέει «πληρώστε το PCR συνο-
λικά σε όλους» το «πληρώστε» σηµαίνει ότι το πληρώνουν κά-
ποιοι, δηλαδή οι Έλληνες φορολογούµενοι. 

Ερχόµαστε λοιπόν, εµείς και στο πρότυπο το οποίο υπάρχει
σε όλες σχεδόν τις ευρωπαϊκές χώρες κάνουµε δωρεάν testing.

Δεν υπάρχει χώρα που κάνει τεστ στα σχολεία όπως κάνουµε
εµείς. Δεν υπάρχει χώρα όπως η δική µας, που έχουµε συνεχώς
δωρεάν σηµεία, τα οποία έχουν αυξηθεί, και µπορεί ο καθένας
να πηγαίνει. Και µε συγχωρείτε, αλλά χάρη στο testing είµαστε
µια χώρα που µπορούµε να έχουµε καλή ιχνηλάτηση των κρου-
σµάτων τα οποία υπάρχουν. 

Και χάρη στον εµβολιασµό είµαστε η χώρα που, πιστεύουµε,
ότι πλέον, φτάνοντας στους ευρωπαϊκούς µέσους όρους, θα
έχουµε και πολύ καλύτερη πορεία κυρίως στον πληθυσµό που
βάλλεται περισσότερο απ’ όλους, που είναι ο πληθυσµός άνω
των εξήντα ετών. 

Στις ερωτήσεις που κάνατε όµως, για να ολοκληρώσουµε,
έχουν γίνει προσπάθειες και για τη στελέχωση. Θα έρθει η ώρα,
γιατί εδώ θα είστε, που θα χειροκροτάτε όταν τα χρήµατα του
Ταµείου Ανάκαµψης θα πηγαίνουν σε αυτά τα κέντρα υγείας και
θα βλέπετε πώς θα αλλάζει και η µορφή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Η τέταρτη µε αριθµό 305/11-1-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου (εκ µεταφοράς) του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Την
αναστολή εφηµερίας του Νοσοκοµείου Παίδων Πεντέλης και τη
µετατροπή του σε αποκλειστικά εµβολιαστικό κέντρο» δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω σοβαρού κωλύµατος του ίδιου του Βουλευτή. 

Οπότε πηγαίνουµε στην ένατη µε αριθµό 312/17-1-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή
Ρεθύµνου του Συνασπισµού - Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αν-
δρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η αναστολή
εφηµερίας του Νοσοκοµείου Παίδων Πεντέλης αποτελεί "ακρω-
τηριασµό" της δηµόσιας παιδιατρικής περίθαλψης». Την ερώ-
τηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης.

Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθός για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχει ήδη θιχθεί από τους

προηγούµενους συναδέλφους η ιστορία του Παίδων Πεντέλης
ως ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα µιας εντελώς αλλοπρόσαλ-
λης διαχείρισης που γίνεται αυτή την περίοδο. Θεωρώ, ότι είναι
από τα πιο χαρακτηριστικά παραδείγµατα πανωλεθρίας και φιά-
σκου και προβληµατικών αντανακλαστικών στις πιεστικές ανάγ-
κες αυτής της περιόδου. 

Στην αιχµή λοιπόν του νέου επιδηµικού κύµατος, στη φάση
που αυξάνεται η πίεση στο σύστηµα υγείας, αυξάνονται και διε-
θνώς οι νοσηλείες και οι νοσήσεις παιδιών, αποφασίζετε να ανα-
στείλετε την εφηµερία ενός από τα τρία παιδιατρικά νοσοκοµεία
του Λεκανοπεδίου µε πολύ κοµβικό και εξειδικευµένο ρόλο στη
δηµόσια παιδιατρική περίθαλψη της ευρύτερης περιοχής, για να
προστεθούν επιπλέον έξι εµβολιαστικές γραµµές, δηλαδή από
τις τέσσερις, που υπήρχαν, να γίνουν δέκα. 

Αυτό πραγµατικά είναι ακατανόητο, εξοργιστικό και υγειονο-
µικά προβληµατικό. Και φάνηκε αυτές τις µέρες ειδικά του χιονιά,
όπου και οι εµβολιασµοί ανεστάλησαν, διότι υπήρχε πρόβληµα
πρόσβασης, και φυσικά το νοσοκοµείο ήταν εκτός εφηµερίας. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι την ώρα που αντί σιγά-σιγά, για να µην πω
αµέσως, θα έπρεπε να φύγουν τα εµβολιαστικά κέντρα από τα
νοσοκοµεία, γιατί δεσµεύουν πολύτιµους πόρους και στερούν
προσωπικό, υπηρεσίες και υποδοµές από τη φροντίδα των ασθε-
νών, αντί να φύγουν τα εµβολιαστικά από τα νοσοκοµεία, εσείς
αποφασίζετε να αναστείλετε την εφηµεριακή και σε µεγάλο
βαθµό και την τακτική λειτουργία ενός σηµαντικού νοσοκοµείου,
ένα από τα τέσσερα παιδιατρικά της χώρας, για να κάνετε εµβο-
λιαστικές γραµµές εκεί. 

Προφανώς υπήρχαν πολλαπλές λύσεις, όπως να γίνει µέγα εµ-
βολιαστικό κέντρο στο κέντρο της πρωτεύουσας και να στηριχθεί
µε προσωπικό και του ΕΣΥ κ.λπ., όπως υπάρχει το µέγα εµβολια-
στικό στο Μαρούσι. Να αναλάβουν µία - δύο εµβολιαστικές γραµ-
µές παραπάνω τα νοσοκοµεία που έχουν παιδιατρικές κλινικές.
Και βεβαίως να ενθαρρυνθούν οι ιδιώτες γιατροί, οι οικογενειακοί
παιδίατροι, να παίξουν έναν πιο ενεργό ρόλο ακόµα και να επι-
ταχθούν, αν χρειαστεί, για να στελεχώσουν µε κάποιες ώρες την
ηµέρα ή την εβδοµάδα ένα µέγα εµβολιαστικό κέντρο παιδιών.
Μπορούσαν να βρεθούν λύσεις. 
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Εσείς επιλέξατε τη χειρότερη και µάλιστα την κάνατε µε αυ-
ταρχικό τρόπο. Τολµήσατε να πάτε στα δικαστήρια για να βγά-
λετε παράνοµη και καταχρηστική µια εικοσιτετράωρη απεργία
διαµαρτυρίας του προσωπικού, και των εργαζοµένων, και των
γιατρών του Παίδων Πεντέλης τη στιγµή που την προηγούµενη
εβδοµάδα επί πέντε µέρες ανεστάλησαν τελείως οι εµβολιασµοί.
Πραγµατικά αυτή είναι µια παρέµβαση που µόνο σε ένα πλαίσιο
συνολικής απαξίωσης και ακρωτηριασµού του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας µπορεί να ενταχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε την
ερώτηση, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Τελει-
ώνω. 

Σε συνδυασµό λοιπόν µε µετακινήσεις που επιχειρήσατε ειδι-
κευόµενων από τα άλλα δύο παιδιατρικά νοσοκοµεία να πάνε στο
µέγα εµβολιαστικό κέντρο αποδυναµώνοντας κι αυτά, σε συν-
δυασµό µε κάτι σενάρια που είχαν βγει πριν από λίγο καιρό, που
λέγανε ότι θα πάτε να κάνετε ένα κέντρο φιλοξενίας παιδιών που
είναι µε εισαγγελική εντολή στο Παίδων Πεντέλης, ενισχύεται µία
ανησυχία ότι εδώ πάτε να κάνετε µια παρέµβαση µετασχηµατι-
σµού, και απαξίωσης, και απώλειας χαρακτήρα ενός δηµόσιου
νοσοκοµείου. Αυτό προκαλεί αντιδράσεις και αντέδρασαν οι ερ-
γαζόµενοι, και οι τοπικές κοινωνίες, και υπήρξε σθεναρή κινητο-
ποίηση του προσωπικού. 

Και βγαίνει τώρα η 1η Υγειονοµική Περιφέρεια και σας λέει µε
έγγραφο στις 27 του µηνός ότι «να πάµε σε µία λύση να επανα-
λειτουργήσει η εφηµερία στις 2-2 και να γίνουν αντί για δέκα,
πέντε εµβολιαστικές γραµµές» να εγκαταλειφθεί, δηλαδή, το
σχέδιο. Θα το κάνετε ή όχι, επαναφέροντας την εύρυθµη λει-
τουργία και την εξυπηρέτηση που παρέχει ένα τέτοιο νοσοκο-
µείο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να ξεκινήσουµε

ένα-ένα, γιατί µπαίνει στην πραγµατική διάσταση το θέµα. Επειδή
ακούστηκε κατ’ αρχάς ότι πήγαµε να κλείσουµε το νοσοκοµείο,
ερχόµαστε και λέµε στο νοσοκοµείο ήταν το θέµα των δύο εφη-
µεριών και µία ανά δεκαπέντε ηµέρες, της Κυριακής.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δέκα τον µήνα. Δεν είναι λίγες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα σας πω, κύριε

Ξανθέ. Να βάζουµε όµως την πραγµατική διάσταση. Αυτή είναι
η πραγµατική διάσταση. Δεν είπα τίποτα διαφορετικό από ό,τι εί-
πατε. Γιατί σε άλλες ερωτήσεις που µου έχουν γίνει µου είπανε
ότι έκλεισε. Από το πρωί µέχρι τις 14.30’ λειτουργούν κανονικά,
πήγαινε ο κόσµος. 

Επελέγη εκείνη τη στιγµή για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα,
στο οποίο έχω δεσµευτεί εδώ πέρα και σε επίκαιρη ερώτηση που
µου είχε γίνει από άλλον συνάδελφο Βουλευτή, επειδή υπήρχε
ο φόβος. Είδα και εγώ τους εργαζόµενους, υπήρχε µια λογική
µήπως αυτό είναι κάτι που ξεκινάει και παρατείνεται. Όχι, το τα-
βάνι όλης αυτής της διαδικασίας που µπορούσε να φτάσει ήταν
έξι εβδοµάδες. 

Και προσωπικά είχα δεσµευτεί στους εργαζόµενους ότι στον
βαθµό που θα υπάρξουν και εναλλακτικές λύσεις θα προσπαθή-
σουµε τα δεύτερα ραντεβού που θα µπουν µε sms να πάνε στους
γονείς, προκειµένου να είναι και λιγότερα. Αυτή η δέσµευση πα-
ραµένει. Το απώτατο όριο είναι το συγκεκριµένο το οποίο σας
λέω. 

Παράλληλα όµως σε µια συνεχή λειτουργία των εµβολιασµών
-γιατί γίνεται και επιχειρησιακή διαχείριση- δεν επελέγη να αυξη-
θούν γραµµές στα άλλα παιδιατρικά κέντρα. Υπήρχε και η σκέψη
ότι φεύγουν οι γραµµές, όπως λέτε, και πηγαίνουν στα µέγα εµ-
βολιαστικά, αλλά ειδικά για τα παιδιατρικά υπήρχε µια µεγαλύ-
τερη ευαισθησία γιατί, το καταλαβαίνετε ότι, και η στελέχωση
στα κέντρα τα µεγάλα θα έπρεπε να είναι ανάλογες µε συνθήκες,
επειδή εµβολιάζονται παιδάκια πέντε έως έντεκα ετών. 

Και παράλληλα είναι και µια σαφής βούληση που έχουµε να
ολοκληρωθούν τάχιστα οι εµβολιασµοί στις ηλικίες πέντε µε έν-
τεκα, που δεν εξαρτάται µόνο από τις επιχειρησιακές δυνατότη-
τες που είχαµε εµείς, αλλά και από τα εµβόλια τα οποία θα

έρχονται. Με αυτή, λοιπόν, την έννοια επελέγη για συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα. 

Παράλληλα τι έχει γίνει από τότε; Έχει γίνει το κοµµάτι στον
«Προµηθέα» που άνοιξαν οι εµβολιαστικές γραµµές παιδιών, που
υπήρχαν και ενισχύονται οι συγκεκριµένες γραµµές, και παράλ-
ληλα στο Περιστέρι και στη Γλυφάδα να γίνει ενίσχυση γραµµών. 

Βλέπετε όµως και εκεί -γιατί όλες οι λύσεις δεν είναι εύκολες-
υπήρξε πάλι διαµαρτυρία. Διότι για να λειτουργούσε από την
αρχή το Παίδων Πεντέλης µε τις εφηµερίες θα έπρεπε να γίνει
µεταφορά των ειδικευοµένων, που τώρα αυτήν τη στιγµή πάλι
υπάρχει διαµαρτυρία. 

Προσπαθούµε, και µάλιστα ένα σκέλος το έχει αναλάβει η Ανα-
πληρώτρια κ. Γκάγκα, να έρθουµε σε συµφωνία και µε ιδιώτες
γιατρούς, προκειµένου να µπούνε και να κάνουν τις συµβάσεις
που προβλέπονται µε τα νοσοκοµεία και να κάνουνε τους εµβο-
λιασµούς. 

Στο σκέλος λοιπόν της αναγκαιότητας να υπάρξουν οι εµβο-
λιασµοί αυξάνονται οι γραµµές και στα µέγα και επελέγη αυτό
για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα στο Παίδων Πεντέλης. Όσο
το δυνατόν πιο γρήγορα, µε απώτατο όριο το οποίο σας έχω πει
των έξι εβδοµάδων, αλλά όσο το δυνατόν πιο γρήγορα θα επα-
νέλθουνε και οι εφηµερίες. 

Παράλληλα είχαµε τις διαβεβαιώσεις ότι και µε τις νοσηλείες
οι οποίες υπήρχαν δεν θα υπήρχε πρόβληµα και τις εφηµερίες
µπορούσαν να τις καλύψουν τα δύο άλλα παιδιατρικά, που ούτως
ή άλλως εφηµέρευαν παράλληλα µε το Παίδων Πεντέλης. 

Αντιλαµβανόµαστε όµως, ότι είναι µια δυσλειτουργία για τον
πληθυσµό και τους πολίτες που υπάρχουν, που θα έπρεπε αν
είχαν την ανάγκη της εφηµερίας να µετακινηθούν. Σε αυτή λοι-
πόν, την ισορροπία επελέγη για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα,
που είναι ο χρόνος ο οποίος θα ολοκληρωθεί και ο εµβολιασµός
σε αυτές τις ηλικίες, να υπάρξει ανάπτυξη. Και παράλληλα τώρα
µε τις δυνατότητες τις εναλλακτικές που υπάρχουν έχουµε δε-
σµευτεί ότι ο χρόνος είναι συγκεκριµένος. Δεν πρόκειται να είναι
παραπάνω. 

Όπως είχα πει και σε ερώτηση που είχα συζητήσει µε τον κ.
Γρηγοριάδη από την πρώτη εβδοµάδα που λειτούργησε, ήδη
επεξεργαζόµασταν και σχέδια αυτό να γίνει σε λιγότερο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η ουσία είναι ότι το Παί-

δων Πεντέλης αυτήν τη στιγµή είναι εκτός συστήµατος εφηµε-
ρίας και επίσης δεν επιτελεί τον ρόλο του ως mega-εµβολιαστικό
κέντρο. Ο σχεδιασµός που έλεγε να ενισχύσετε κάποια σηµεία
στο κέντρο της Αθήνας για να κάνουν τους µαζικούς εµβολια-
σµούς των παιδιών, αυτός έπρεπε να είναι εξαρχής ο σχεδια-
σµός. 

Υπό τον πανικό και την απώλεια ελέγχου της κατάστασης, υπό
την πίεση των αρνητικών δεικτών της πανδηµίας, υπό την πίεση
και του Μεγάρου Μαξίµου –απ’ ό,τι έχω καταλάβει- που σας λέει
«ενισχύστε και προωθήστε γρήγορα τον εµβολιασµό του παιδι-
κού πληθυσµού» -γιατί βεβαίως ξέρουµε ότι το Μέγαρο Μαξίµου
κάνει επιδηµιολογική επιτήρηση και παρέµβαση αυτήν την πε-
ρίοδο στη χώρα- κάνετε κινήσεις οι οποίες είναι αλλοπρόσαλλες
και κατά την άποψή µου δηµιουργούν δικαιολογηµένα αυτά τα
αντανακλαστικά και των εργαζοµένων και των τοπικών κοινωνιών. 

Κατά την ταπεινή µου βεβαίως θέση, αυτά δεν είναι τυχαία,
δεν είναι απλώς πανικός. Είναι σχέδιο σιγά-σιγά να απαξιώνονται
κρίσιµες δοµές. Στη βορειοανατολική Αττική αυτήν την περίοδο
είναι και το «Σισµανόγλειο» COVID και το «Φλέµινγκ» αποκλει-
στικά COVID, δηλαδή τρία νοσοκοµεία στην ευρύτερη περιοχή
ουσιαστικά έχουν εγκαταλείψει σε µεγάλο βαθµό την υπόλοιπη
φροντίδα και αυτός ο κόσµος είτε δεν έχει περίθαλψη είτε επι-
βαρύνεται οικονοµικά πάρα πολύ. 

Νοµίζω ότι είναι τροχιοδεικτικές βολές αυτό για το προς τα
πού θέλετε να πάτε τα πράγµατα. Αυτός είναι ο νέος χάρτης
υγείας που ετοιµάζετε, αυτό είναι το νέο ΕΣΥ στο οποίο αναφέ-
ρεστε.

Επειδή σας άκουσα προηγουµένως να απαντάτε «ναι, αλλά
έχουµε δεσµεύσει πόρους από το RRF, από το Ταµείο Ανάκαµ-
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ψης και εµείς θα δώσουµε στην υγεία» κ.λπ., πρώτον, έχετε δε-
σµεύσει λίγα, πολύ λίγα. Είναι το 5% του συνόλου. Το Ταµείο
Ανάκαµψης είναι 30,9 δισεκατοµµύρια και δίνετε 1,5 δισεκατοµ-
µύριο. Είναι 5% µεσοσταθµικά. Οι χώρες της Ευρώπης δίνουν
10%. Το ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, το θέµα, κύριε Υπουργέ –και πρέπει να το συνειδη-
τοποιήσετε- δεν είναι οι υποδοµές, δεν είναι η αναβάθµιση των
υποδοµών. Αυτό είναι σηµαντική προϋπόθεση, είναι εκ των ων
ουκ άνευ προϋπόθεση. Η επόµενη µέρα µετά την πανδηµία δεν
θα είναι το πρόβληµα των υποδοµών και του εξοπλισµού, αλλά
του ανθρώπινου δυναµικού και σ’ αυτό δεν έχετε κάνει τίποτα.
Αφήνετε τον κόσµο να είναι σε burn out, αφήνετε τον κόσµο να
εξαντλούνται οι ψυχοσωµατικές του αντοχές. Παραιτούνται συ-
νάδελφοι, όπως είπε προηγουµένως ο Γιάννης Σαρακιώτης, απο-
δυναµώνεται το ΕΣΥ, µε λιγότερο κόσµο δίνει αυτήν τη στιγµή
τη µάχη, µε µείον δέκα χιλιάδες ανθρώπους σε σχέση µε πέρσι
δίνει τη µάχη το ΕΣΥ αυτήν την περίοδο και αποδεικνύεται βε-
βαίως ότι αυτή η αλαζονική και αυτάρεσκη φιλολογία σας ότι
«αναπτύξαµε ΜΕΘ» κ.λπ. είναι κενή περιεχοµένου, διότι το θέµα
δεν είναι τα κρεβάτια των κλινικών COVID και τα κρεβάτια των
ΜΕΘ, αλλά οι άνθρωποι που τα υποστηρίζουν, οι οποίοι είναι λι-
γοστοί, οι οποίοι είναι εξαντληµένοι, οι οποίοι αναγκαστικά δεν
µπορούν να σηκώσουν αυτό το βάρος και αυτό επηρεάζει και την
απόδοση του συστήµατος. Αυτή είναι η ουσία του θέµατος.

Επειδή δεν θέλετε να επενδύσετε στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας και επειδή έχετε µια λογική να περάσει η πανδηµία, «µια
µπόρα είναι, να ξεµπερδέψουµε» -αυτό το αφήγηµα έχει τελει-
ώσει διεθνώς- γι’ αυτό και δεν έχετε ούτε γραµµή ούτε στρατη-
γική ούτε τακτική και τα έχετε κάνει γενικώς µπάχαλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώτα απ’ όλα,

κύριε Ξανθέ, ευτυχώς που αναφέρετε κάτι και πείτε το και στους
συναδέλφους σας ότι δεν φτιάχνονται πέντε χιλιάδες κλίνες
ΜΕΘ, γιατί το θέµα δεν είναι τα κρεβάτια και τα µηχανήµατα,
αλλά είναι ότι πρέπει να στελεχώνονται οι κλίνες ΜΕΘ, γιατί αυτή
ήταν η µεγάλη κουβέντα που ακούγαµε πολλές φορές, «γιατί δεν
δίνετε αυτά τα λεφτά να κάνετε άλλες χίλιες κλίνες ΜΕΘ». Το
θέµα δεν είναι τα κρεβάτια και τα µηχανήµατα. Είναι πολύ ση-
µαντικό να υπάρχουν, αλλά το θέµα είναι και η στελέχωση, η
οποία έχει γίνει σ’ έναν βαθµό και αυτήν τη στιγµή έχουµε δια-
σφαλίσει πάνω από χίλιες τριακόσιες κλίνες ΜΕΘ, όπως έχω πε-
ριγράψει.

Εγώ, κύριε Ξανθέ, έχω περιγράψει ακριβώς τα νούµερα. Έχω
πει τι έχουµε πάρει και από τον ιδιωτικό τοµέα, τι έχουµε πάρει
και από στρατιωτικά νοσοκοµεία, ποιες κλίνες έχουν γίνει, οι
οποίες έχουν αναπτυχθεί. Αυτές ήταν οι δυνατότητες της ανά-
πτυξης για να µπορέσουµε να έχουµε κλίνες ΜΕΘ µε το συγκε-
κριµένο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.

Δεύτερον, προφανώς υπάρχει ένα µεγάλο θέµα και είναι µε-
γάλη η κουβέντα. Ήσασταν παρών και στην επιτροπή που το συ-
ζητούσαµε. Έχουµε εντοπίσει κάτι που δεν χρειάζεται κάποιος
να εντρυφήσει πολύ για να το εντοπίσει. Παράλληλα µε τις υπο-
δοµές, που δεν µπορούµε να τις υποτιµάµε, ειδικά στην περιφέ-
ρεια όπου αντιµετωπίστηκαν και πολλά θέµατα που είχαν να
κάνουν µε τη λειτουργία δοµών και κλινών ΜΕΘ, βλέπουµε ότι
υπάρχει διαφορετικό ποσοστό θνητότητας στις ΜΕΘ οι οποίες
βρίσκονται στα µεγάλα νοσοκοµεία και άλλο ποσοστό θνητότη-
τας στις ΜΕΘ που βρίσκονται στην περιφέρεια, άρα είναι ένα
πολύ σηµαντικό θέµα υποδοµής, όµως είναι και θέµα ανθρώπι-
νου δυναµικού. Εκεί πέρα θα γίνουν οι τοµές που υπάρχουν,
ώστε να ξαναγίνει ελκυστικό το ΕΣΥ για να ξαναβρίσκεται ο κό-
σµος, οι γιατροί και οι νοσηλευτές και ειδικά οι γιατροί, γιατί ο
αριθµός των νοσηλευτών είναι περιορισµένος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Πείτε µας µία τοµή, µία ιδέα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα σας πω. Μα,

οι ιδέες είναι αντικειµενικά, υποχρεωτικά και οικονοµικά κίνητρα
και κίνητρα εξέλιξης. Δεν µπορεί να είναι διαφορετικά τα πράγ-
µατα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Εξετάζετε δηλαδή κάτι τέτοιο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Φυσικά και το
επεξεργαζόµαστε. Προφανέστατα πρέπει να είναι συνδυαστικό
ένα τέτοιο πλαίσιο και κυρίως σε σηµεία που τα ξέρετε, που τα
είχατε αντιµετωπίσει και προ πανδηµίας, κύριε Ξανθέ, γιατί λίγο-
πολύ στα νοσοκοµεία της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης θα
υπάρξει προσέλευση. Όσο πηγαίνουµε σε πιο αποµακρυσµένες
περιοχές και δη σε νησιωτικές και ορεινές περιοχές, εκεί το πρό-
βληµα είναι ακόµα µεγαλύτερο, οπότε τα κίνητρα θα πρέπει να
είναι σαφή και προφανέστατα. 

Όταν λέµε για κίνητρα, το πρώτο που θα κοιτάξει ένας άνθρω-
πος είναι να µπορεί εκεί πέρα που θα πάει αυτό που θα παίρνει
να αντιστοιχεί στην υπηρεσία που θα κάνει, όµως αυτό είναι και
στο συνολικό πλαίσιο. Εκεί θα υπάρξουν και οι σχέσεις και το
πώς θα ξαναγίνει ελκυστικό το ΕΣΥ. 

Σ’ αυτό που είπατε αναφορικά µε τους εµβολιασµούς, ναι,
έχουµε κεντρική κατεύθυνση στους εµβολιασµούς. Εγώ δεν
θεωρώ κακό αυτό που λέτε. Προφανώς και το Μέγαρο Μαξίµου
ασχολείται µε τα θέµατα της πανδηµίας. Είναι δυνατό να µην
ασχολείται το Μέγαρο Μαξίµου µ’ ένα τέτοιο κεντρικό θέµα;
Προφανώς µε τον Πρωθυπουργό δύο και τρεις φορές την εβδο-
µάδα, αν χρειαστεί, κάνουµε συσκέψεις για τα θέµατα της παν-
δηµίας. 

Κεντρική, λοιπόν, απόφαση ήταν οι εµβολιασµοί. Φαντάζοµαι
ότι εσείς τουλάχιστον προσωπικά δεν διαφωνείτε ότι ήταν κεν-
τρικό θέµα το να τρέξουν οι εµβολιασµοί. Από εκεί και πέρα, λοι-
πόν, στο επιχειρησιακό σκέλος, αναλόγως των δυνατοτήτων που
υπάρχουν, επιλέγεται η καλύτερη λύση. 

Ακόµα και αν δεν µε πιστεύετε, κύριε Ξανθέ –και πραγµατικά
σας το λέω προσωπικά πλέον, όχι µόνο ως Υπουργός Υγείας,
αλλά και στον βαθµό που έχουµε γνωριστεί εδώ στη Βουλή- δεν
υπάρχει κάποιο άλλο σχέδιο για το Παίδων Πεντέλης. Θέλω αυτό
να το ξέρετε µε πλήρη σαφήνεια. Αν πιστεύετε ότι επιχειρησιακά
είναι λάθος που εµείς πιστεύαµε ότι σωστά κινηθήκαµε επιχειρη-
σιακά, αυτό είναι µια κριτική, αλλά δεν υπάρχει καµµία άλλη
σκέψη. Το Παίδων Πεντέλης θα λειτουργήσει κανονικότατα στο
«ταβάνι» των έξι εβδοµάδων που έχει τεθεί –θα προσπαθήσουµε
να είναι νωρίτερα- και δεν υπάρχει κανένας άλλος σχεδιασµός,
γιατί ήδη πενήντα επτά άτοµα προσωπικό έχουν προστεθεί στο
Παίδων Πεντέλης. Άρα θα το δούµε, εδώ θα είµαστε. Οι εβδοµά-
δες περνάνε και να δούµε αν τελικά υπήρχε ή δεν υπήρχε δεύ-
τερη σκέψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 308/13-1-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υ-
γείας, µε θέµα: «Άµεση χωροθέτηση του νέου Ογκολογικού Νο-
σοκοµείου Θεσσαλονίκης στο πρώην στρατόπεδο Καρατάσου
στη δυτική Θεσσαλονίκη».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
επίσης ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης.

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να
αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, η πανδηµία του κορωνοϊού κατέστησε επεί-
γουσα και άµεση την ανάγκη ανανέωσης και αναβάθµισης των
υφιστάµενων νοσοκοµειακών µονάδων της Θεσσαλονίκης, οι
οποίες στο σύνολό τους, πλην του «Παπαγεωργίου» και του νέου
424, είναι πεπαλαιωµένες, ξεπερασµένες, είναι νοσοκοµειακές
µονάδες δεκαετιών. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το «Θεαγένειο Αντικαρκινικό
Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης». Το 1963 εγκαινιάστηκε το πρώτο
κτήριο του «Θεαγενείου», το οποίο λειτουργούσε ήδη από το
1957 ως πρότυπο αντικαρκινικό ινστιτούτο, ένα νοσοκοµείο που,
όπως τονίζουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, είναι πλέον γερασµένο και
ακατάλληλο, καθώς ελλείψει χώρων ασφυκτιά σε µια πυκνοδο-
µηµένη περιοχή του αστικού ιστού, παρά τις συµπληρωµατικές
υποδοµές που έχουν δηµιουργηθεί στην πορεία των χρόνων ή
στον ίδιο χώρο είτε στην Πυλαία, όπως έγινε πρόσφατα κ.λπ..
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Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, µιλώ για τη Θεσσαλονίκη που έµεινε
απροστάτευτη υγειονοµικά και βίωσε τους δύο συνεχόµενους
µαύρους Νοέµβριους του 2020 και του 2021. Εκεί, στη θέση που
κάθεστε, δίπλα ήταν ο Πρωθυπουργός στις 13 Νοεµβρίου του
2020 όταν ζητούσε συγγνώµη από την πόλη µου, απ’ τη Θεσσα-
λονίκη, λέγοντας τη φράση: «Στη Θεσσαλονίκη κάναµε λάθος».
Αλλά αυτό το λάθος σήµαινε χιλιάδες χαµένες ζωές.

Καταθέτω στα Πρακτικά τον απολογισµό, τον µακάβριο απο-
λογισµό. Κεντρική Μακεδονία, θλιβερή πρωτιά θανάτων από την
αρχή της πανδηµίας, επτά χιλιάδες εκατόν είκοσι θάνατοι στην
κεντρική Μακεδονία, τέσσερις χιλιάδες έντεκα θάνατοι στη Θεσ-
σαλονίκη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τη Θεσσαλονίκη των δεκάδων διασωληνωµένων εκτός
ΜΕΘ που όπως θα θυµάστε, εδώ ήµασταν, 18 Οκτωβρίου του
2021, κύριε Πλεύρη χτυπούσα τις καµπάνες και σας έλεγα για
τους διασωληνωµένους εκτός ΜΕΘ και λέγατε: «Δεν µπορώ να
αντιµετωπίσω το παραλήρηµα του κ. Τριανταφυλλίδη που µιλάει
για εκατόµβη νεκρών στη Θεσσαλονίκη». Ποια ήταν η απάντησή
σας; Την έχω εδώ. «Δεν υπάρχουν διασωληνωµένοι ασθενείς
εκτός ΜΕΘ». Αυτή ήταν η απάντησή σας στην επίκαιρη ερώτησή
µου. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με αυτή εποµένως τη γνώση σας καλώ να συµφωνήσουµε.
Αφήστε τα κοµµατικά. Εδώ µιλάµε για τη ζωή. Να έχετε στο
µυαλό σας τον ασθενή που προσέρχεται να κάνει χηµειοθερα-
πεία, να κάνει ακτινοβολία και δίνει κάθε µέρα τη µάχη µε τον
καρκίνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τη Θεσσαλονίκη, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτών των αναφορών
ο κύριος Πρωθυπουργός τον Σεπτέµβριο του 2021 από τη ΔΕΘ
ανακοίνωσε τη δηµιουργία του νέου Ογκολογικού Νοσοκοµείου
Θεσσαλονίκης που είναι απόλυτη ανάγκη και πάνδηµο αίτηµα.
Και επιµένω και αναφέρω ότι η επιλογή του χώρου είναι µια και
σαφής. Το πρώην Στρατόπεδο Καρατάσου των οκτακοσίων
εξήντα εννιά στρεµµάτων, το οποίο ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο.
Μετά, λοιπόν, την κατάθεση της επίκαιρης ερώτησης, έστειλα
επιστολή στις 13 του µήνα, έστειλα επιστολή στους δηµάρχους,
γιατί ήθελα και στην εκκλησία. Έχω εδώ -και καταθέτω στα Πρα-
κτικά- τις επιστολές µου και κυρίως τις επιστολές της απόλυτης
συµφωνίας και στήριξης -δεν µεταφέρω το προσωπικό µου αί-
τηµα, µεταφέρω το πάνδηµο αίτηµα που οι δήµαρχοι πρώτου
βαθµού είναι αυτοί που το αποτυπώνουν γραπτά- για το νέο Ογ-
κολογικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης του Δηµάρχου Παύλου
Μελά, Δηµήτρη Δεµουρτζίδη, του Δηµάρχου Συκεών - Νεαπό-
λεως, Σίµου Δανιηλίδη, του Δηµάρχου Αµπελοκήπων - Μενεµέ-
νης, Λάζαρου Κυρίζογλου, του Δηµάρχου Κορδελιού - Ευόσµου,
Κλεάνθη Μανδαλιανού, του Δηµάρχου Θεσσαλονίκης, Κωνσταν-
τίνου Ζέρβα, µε τις υπογραφές τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κάνετε την ερώτησή σας, σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω. Σας ευχα-
ριστώ για την κατανόηση, κυρία Πρόεδρε. Καταλαβαίνετε πόσο
σηµαντικό είναι αυτό για την πόλη.

Καταθέτω και την επιστολή που δεν την έστειλαν σε εµένα,
αλλά σε εσάς στις 18 του µήνα, που είναι από τον σεβασµιότατο
Μητροπολίτη κ. Βαρνάβα Νεαπόλεως και Σταυρουπόλεως, που
επίσης την καταθέτω και αυτή στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στο ερώτηµα και θέλω να είµαστε σαφείς και σας πα-
ρακαλώ πολύ. Εξετάζει η Κυβέρνηση µε τη δέουσα σοβαρότητα

και ευθύνη το καθολικό αίτηµα των κατοίκων της Θεσσαλονίκης,
όπως αυτό εκφράστηκε µε την πρόταση - απόφαση που κατέθε-
σαν οι δήµαρχοι των δυτικών συνοικιών για την κατασκευή του
συγκεκριµένου ογκολογικού νοσοκοµείου στο πρώην Στρατό-
πεδο Καρατάσου; Σας ανέφερα σχεδιάγραµµα του περιφερει-
ακού νοσοκοµείου, πόσο συγκριτικά πλεονεκτήµατα είναι
ακριβώς απέναντι από το Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» και το
424 επί του περιφερειακού δρόµου. Όλοι οι νοµοί της κεντρικής
Μακεδονίας - επτά χιλιάδες νεκροί - µπορεί να προσέρχονται σ’
αυτό το σηµείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, στη
δευτερολογία σας, παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το δεύτερο ερώτηµα και
κλείνω είναι το εξής: Έχει προχωρήσει κάτι; Το ανακοίνωσε ο κ.
Μητσοτάκης τον Σεπτέµβριο. Δεν είδαµε αναφορά στον προϋπο-
λογισµό. Ή µήπως µας διέφυγε; Εξειδικεύτηκε ποσό για κάποια
µελέτη; Δεν υπάρχει κάποια αναφορά. Είδα δηµοσιεύµατα από
το «ΒΗΜΑ» για τα δεκαέξι κτήρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µην
µε δυσκολεύετε, σας παρακαλώ πολύ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ. Σας
έδωσα αρκετό χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ό,τι προλάβω θα τα πω
στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ένα από τα νο-

σοκοµεία που θα γίνουν, είχε ξεκαθαρίσει ο Πρωθυπουργός ότι
θα γίνει στη Θεσσαλονίκη και θα είναι το ογκολογικό. Μάλιστα
έχουν προχωρήσει όλες οι διαδικασίες που αφορούν στο σκέλος
που συνδέονται µε την ερώτησή σας, προκειµένου να υπάρξει η
χωροθέτηση πού ακριβώς θα γίνει το συγκεκριµένο νοσοκοµείο.
Μάλιστα, κύριε Τριανταφυλλίδη, µέσα στην εβδοµάδα φαντάζο-
µαι θα τοποθετηθείτε, γιατί πάλι και για τη Θεσσαλονίκη υπάρχει
ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που είναι το παιδιατρικό. Και αυτό
είναι ένα σηµαντικό πλαίσιο, γιατί πραγµατικά η Θεσσαλονίκη δεν
είχε αµιγώς παιδιατρικό νοσοκοµείο.

Συγκεκριµένα για το ογκολογικό που λέτε, επειδή θέλω να
είµαι σαφής, είµαστε στο στάδιο που ελέγχεται όλο το πλαίσιο
της χωροθέτησης µε γνώµονα τις εναλλακτικές τοποθεσίες που
υπάρχουν. Τι θα ληφθεί υπ’ όψιν; Πρόσβαση στα µέσα µαζικής
µεταφοράς, το θέµα το οποίο είπατε, οι υγειονοµικές δοµές που
µπορεί να υπάρχουν πλησίον, άλλα τεχνικά θέµατα που µπορεί
να υπάρχουν ανάλογα µε τους χώρους. Ο συγκεκριµένος χώρος
που λέτε, ναι, είναι ένας από τους χώρους που βασικά εξετάζε-
ται. Έχουν γίνει και κάποιες συζητήσεις σε επίπεδο να δούµε
πλεονεκτήµατα τυχόν µειονεκτήµατα και τεχνικό πλαίσιο. Υπό
αυτή την έννοια θέλω να είµαστε ξεκάθαροι ότι το συντοµότερο
δυνατό θα µπορέσουµε να ανακοινώσουµε και τη χωροθέτηση.
Το έργο θα ξεκινήσει άµεσα, θα γίνει και µε τη διαδικασία της
σύµπραξης δηµοσίου µε ιδιωτικού τοµέα, όπου χρειαστεί. Θα
είναι άµεση η υλοποίησή του. Είναι βασική προτεραιότητα. Όµως
για να µπορέσουµε να κάνουµε ανακοινώσεις θα πρέπει να
εξαντληθεί όλη η µελέτη της χωροθεσίας.

Θέλω όµως να πω ότι πράγµατι ο συγκεκριµένος χώρος είναι
ένας από τους χώρους που εξετάζεται µε τη δέουσα, όπως ανα-
φέρεται, σοβαρότητα, ακριβώς γιατί βλέπουµε ότι έχει κάποια
χαρακτηριστικά τα οποία κρίνονται σηµαντικά. Αλλά αυτό από
µόνο του δεν είναι θέµα ανακοινώσεις του Υπουργού Υγείας ότι
θα γίνει. Εξετάζονται και εναλλακτικές οι οποίες έχουν προταθεί
και άµεσα θα µπορέσουµε και σε συνεννόηση µε την τοπική κοι-
νωνία -δίνω πολύ µεγάλη αξία και στις επιστολές που λέτε, ειδικά
επειδή και σε προσωπικό επίπεδο δεν είµαι άνθρωπος που κα-
τοικώ στην περιοχή, αυτό µε κάνει να θέλω µια πολύ µεγαλύτερη
προσοχή- να επιλεγεί ο καλύτερος δυνατός χώρος µε έναν γνώ-
µονα: Την καλύτερη δυνατή πρόσβαση των πολιτών και αντιστοί-
χως πραγµατικά να δίνονται οι δυνατότητες µιας ευρύτερης
καλύτερης παρεχόµενης υπηρεσίας ως προς την προσβασιµό-
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τητα των πολιτών. Ο συγκεκριµένος χώρος -και ο κ. Καλαφάτης,
ο όποιος βρίσκεται σε συνεννοήσεις και ο κ. Κωτσιόπουλος ως
Γενικός Γραµµατέας Υγείας- είναι από τους χώρους τους οποί-
ους εξετάζουµε µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όπως θα

καταλάβατε από το πνεύµα της ερώτησης µου µπορούµε να δια-
φωνούµε, να συγκρουόµαστε µετωπικά σε αυτά τα θέµατα, όµως
κανείς από τους πέντε δηµάρχους δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί η Θεσ-
σαλονίκη και οι ανάγκες των πολιτών µας ενώνουν. Θα πείτε το
γνωστό: «Θα πουν οι Βουλευτές και κάποιοι εξωθεσµικοί πού θα
γίνει»; Όχι. Δεν το βγάλαµε από το µυαλό µας.

Καταθέτω στα Πρακτικά την πρόβλεψη του γενικού πολεοδο-
µικού σχεδίου. Ο κ. Ταγαράς το υπογράφει τον Ιούνιο του 2021,
όπου σ’ αυτό το στρογγυλό που βλέπετε εδώ, προβλέπεται πυ-
ροσβεστικό σταθµός, προβλέπεται σηµείο όπου θα έρχονται τα
λεωφορεία και µε τον σταυρό υποδηλώνεται η ανάπτυξη νοσο-
κοµειακών µονάδων. Το καταθέτω και αυτό, το γενικό πολεοδο-
µικό σχέδιο του Δήµου Παύλου Μελά, στα όρια του οποίου είναι
το συγκεκριµένο πρώην Στρατόπεδο Καρατάσου, που προτεί-
νουµε πάνδηµα, επιστηµονικά, µε τεκµηρίωση το συγκεκριµένο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω δει πολλά και ως δηµοσιογράφος αλλά και αυτά τα τε-
λευταία χρόνια που έχω την τιµή να εκπροσωπώ τους πολίτες
της Θεσσαλονίκης στο εθνικό Κοινοβούλιο. Δεν χωράνε πολιτι-
κάντικες συζητήσεις και σκέψεις. Δεν είναι ένα από τα σηµεία το
πρώην Στρατόπεδο Καρατάσου. Είναι οφθαλµοφανές. Βγάζει
µάτι. Γιατί σας το λέω;

Με αυτόν εδώ τον πίνακα είχα έρθει απέναντί σας. Δεν ήταν
εκεί. Ο Θάνος Πλεύρης ήταν ο Παύλος Πολάκης. Διεκδικούσα
να γίνει και το παιδιατρικό νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης στον συγ-
κεκριµένο χώρο. Ποια ήταν η διαφορετικότητα; Ότι τότε η χρη-
µατοδότηση ήταν από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και ήθελαν
καθαρούς τίτλους ιδιοκτησίας. Και γι’ αυτόν τον λόγο έφτασα
όσο πιο ψηλά γινόταν την πίεσή µου για το οφθαλµοφανές. 

Μην το στέλνετε το παιδιατρικό πέντε χιλιόµετρα µακριά στα
κατσάβραχα. Γιατί εκεί όπως µου είπαν και οι δήµαρχοι, ο κ. Δα-
νιηλίδης, θα τρέχουν το βρεφάκι τους µε 39,5 πυρετό και θα φεύ-
γουν τα ασθενοφόρα στον δρόµο του Φιλύρου που είναι ο
πρώτος δρόµος που πιάνει χιόνι στην ανηφόρα, µε απότοµες
στροφές. Θα πέφτουν στα ρέµατα. Το οφθαλµοφανές, που συν-
δέει όλη τη Θεσσαλονίκη από την Καλαµαριά µέχρι την Ευκαρπία
και όλους τους νοµούς της κεντρικής Μακεδονίας, η άµεση πρό-
σβαση στο Στρατόπεδο Καρατάσου, τότε δεν έγινε. Τώρα το
έργο θα γίνει µε χρηµατοδότηση µε εθνικούς και ευρωπαϊκούς
πόρους. 

Διαβάζω στις 26 Δεκεµβρίου στο «ΒΗΜΑ»: «Ένεση στο ΕΣΥ
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Ανακαινίσεις και εκσυγχρονισµός νο-
σοκοµείων σε ολόκληρη την Ελλάδα». Είναι δεκαέξι έργα. Έχετε
και έργα από τη Θεσσαλονίκη. Η πνευµονολογική στο «Ιπποκρά-
τειο». Πολύ σωστά το κάνατε. Νέα πτέρυγα του «Παπαγεωρ-
γίου». Πολύ σωστά το κάνετε. Πού είναι το νέο ογκολογικό; Από
πού θα χρηµατοδοτηθεί; Δεν έχετε πρόβλεψη στον προϋπολογι-
σµό 1, 2, 3 εκατοµµύρια για µελέτη χωροθέτησης του νέου ογ-
κολογικού. Εποµένως, οι συµπολίτες µου, οι δήµαρχοι, ανα-
ρωτιούνται µήπως είναι µια από τις συνηθισµένες ποµφόλυγες,
ένα από τα συνηθισµένα πυροτεχνήµατα που ο εκάστοτε Υπουρ-
γός εκσφενδονίζει από το βήµα της διεθνούς έκθεσης Θεσσαλο-
νίκης για να κάνει τον καλό στους πολίτες της Θεσσαλονίκης;

Έχουµε χορτάσει. Η Θεσσαλονίκη έχει χορτάσει από λόγια.
Από το µετρό µέχρι τα νοσοκοµεία και από το λιµάνι µέχρι τους
διαµετακοµιστικούς σταθµούς κ.λπ.. Αν είναι να κάνετε, µην παί-
ζετε µε αυτό το θέµα. Μιλάµε για ογκολογικούς ασθενείς. Για να
παλέψουν τον καρκίνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕYΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εποµένως, πείτε µας αν
θα συγκροτήσετε επιτροπή. Θα εξειδικεύσετε κάποιο ποσό που
να φαίνεται ότι ξεκινάει να γίνει η προµελέτη και η µελέτη; Αυτό
είναι το ερώτηµα. Περιµένω να σας ακούσω. Όλα τα ραδιόφωνα
της Θεσσαλονίκης αυτή την ώρα είναι συνδεδεµένα και ακούν
τον Υπουργό Υγείας. Όχι εµένα. Εµένα ξεχάστε µε. Κρατήστε
τους δηµάρχους, κρατήστε την Εκκλησία, το πάνδηµο αίτηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Τριαντα-

φυλλίδη, είναι όπως τα είπατε στην αρχή. Είµαστε άνθρωποι που
γνωριζόµαστε σε ένα προσωπικό επίπεδο. Υπάρχουν θέµατα που
πέρα από τις ιδεολογικές διαφορές δεν χωράνε πολιτική συζή-
τηση. Όλοι οι άνθρωποι, όλοι οι Βουλευτές είµαστε στην ίδια
βάση. Είναι ανάγκη να γίνει ένα νοσοκοµείο. Και γενικότερα, ευ-
ρύτερα στη Θεσσαλονίκη. Αυτό που έγινε µε το Ίδρυµα «Ιωάννη
Σ. Λάτση», η µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας, είναι ένα κόσµηµα.
Είναι ουσιαστικά παράρτηµα του «Θεαγενείου». Είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Και το παιδιατρικό, επίσης.

Το συγκεκριµένο, λοιπόν, είναι βασική προτεραιότητα και θα
γίνει. Δεν το είδατε στις ανακοινώσεις γιατί δεν θα γίνει µε χρή-
µατα του Ταµείου Ανάκαµψης. Δεν είναι στο πλαίσιο του Ταµείου
Ανάκαµψης. Θα γίνει µε εθνικούς πόρους, µε άλλους ευρωπαϊ-
κούς πόρους και µε σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.
Άµεσα θα δείτε και την υλοποίησή του. Αλλά είναι ξεκάθαρο ότι
θα γίνει. 

Μάλιστα στο τελευταίο Υπουργικό Συµβούλιο έγινε συγκεκρι-
µένη αναφορά ότι βρισκόµαστε στην τελική ευθεία προκειµένου
να ξεκινήσουµε από το πρώτο πλαίσιο που είναι η χωροθέτηση.
Πολύ σωστά τα βάλατε. Το κοµµάτι της χωροθέτησης δεν θα το
κρίνουν προφανώς οι Βουλευτές και οι δήµαρχοι αλλά θα ληφθεί
σοβαρά υπ’ όψιν η επιθυµία που υπάρχει από τους τοπικούς φο-
ρείς γιατί αυτοί γνωρίζουν σε µεγάλο βαθµό το πώς µπορούν να
εξυπηρετηθούν. Νοµίζω ότι σας είπα µε σαφήνεια ότι ο συγκε-
κριµένος χώρος για τον οποίον βλέπω ότι έχετε ασχοληθεί σε
προσωπικό επίπεδο διαχρονικά για την καταλληλότητά του, είχε
ακριβώς τα προβλήµατα που αναφέρετε ως προς το ιδιοκτη-
σιακό. Παραµένουν αλλά πλέον είναι σε επίπεδο πολιτείας όλο
αυτό το θέµα που υπάρχει. Όµως είναι από τους χώρους τους
οποίους ήδη έχουµε εντοπίσει, ήδη εξετάζουµε, ήδη έχουν γίνει
διερευνητικές επαφές και γίνεται η ισορροπία µεταξύ πλεονεκτη-
µάτων και τυχόν µειονεκτηµάτων που µπορεί να υπάρχουν. 

Θέλω να σας πω ότι έχει σοβαρά επιχειρήµατα στη διαδικασία
που λέτε αναφορικά µε τον χώρο. Υπάρχει εξέταση και άλλων
χώρων που έχουν προταθεί. Άµεσα θα είµαστε έτοιµοι να τοπο-
θετηθούµε αλλά σίγουρα ο συγκεκριµένος χώρος είναι ένας από
τους χώρους που εξετάζουµε µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα. Το
δε έργο µε το που εντοπιστεί ο χώρος και τον ανακοινώσουµε
θα υπάρχει και το σαφές χρονοδιάγραµµα υλοποίησή του. Για
να µην δηµιουργούνται καχυποψίες στον οποιονδήποτε στην
πόλη της Θεσσαλονίκης. Όποιος και να ήταν εδώ θα υπήρχε κα-
χυποψία. Θα υπάρχει σαφές χρονοδιάγραµµα για να µπορεί να
κρίνεται από τους πολίτες κατά πόσο αυτό τηρείται. Όπως θα
γίνει µε το παιδιατρικό µε το οποίο είµαστε εντός του χρονοδια-
γράµµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα συζητηθεί τώρα η
έκτη µε αριθµό 314/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Μαγνησίας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ανακατασκευής του
Κέντρου Υγείας Σκοπέλου».

Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την ερώτησή σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, το νησί της Σκοπέλου συνιστά το δεύτερο µε-
γαλύτερο νησί των Βορείων Σποράδων στη Μαγνησία µε µόνιµο
πληθυσµό περίπου τέσσερις χιλιάδες εννιακόσιους εξήντα κα-
τοίκους οι οποίοι υπερπολλαπλασιάζονται κατά τη διάρκεια του
καλοκαιριού. Η µοναδική δηµόσια δοµή υγείας στο νησί είναι το
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Κέντρο Υγείας Σκοπέλου. Καλύπτει, λοιπόν, τις υγειονοµικές
ανάγκες του µόνιµου πληθυσµού του νησιού των χιλιάδων επι-
σκεπτών κατά τη θερινή περίοδο, ενώ στη διοικητική του αρµο-
διότητα -και αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία- ανήκει και το περι-
φερειακό ιατρείο στο διπλανό νησί της Αλοννήσου. 

Το κτήριο, λοιπόν, που στεγάζεται το κέντρο υγείας δεν έχει
ανακαινιστεί εδώ και αρκετά χρόνια. Τα προβλήµατα που παρου-
σιάζει είναι τροµακτικά. Στη στέγη, στους τοίχους, στη θέρ-
µανση, στα κουφώµατα, στους χώρους υγιεινής. Είναι ζητήµατα,
λοιπόν, που καθιστούν µη λειτουργική τη διαδικασία του κέντρου
υγείας. Αυτά, λοιπόν, τα προβλήµατα επιδεινώνονται µέσα στον
χρόνο και πλέον οι εσωτερικοί χώροι όπου εξετάζονται οι ασθε-
νείς δεν θυµίζουν σε τίποτα κέντρα υγείας. Δεν θυµίζουν σε τί-
ποτα πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Ο Δήµος Σκοπέλου, κύριε Υπουργέ, έχει ολοκληρώσει τη µε-
λέτη εφαρµογής για την ανακατασκευή του Κέντρου Υγείας Σκο-
πέλου έπειτα από δωρεά που είχε γίνει από το Ίδρυµα «Αθα-
νασίου και Μαρίνας Μαρτίνου». Σύµφωνα µε δηλώσεις του Πε-
ριφερειάρχη Θεσσαλίας όλο το προηγούµενο διάστηµα η απου-
σία της εν λόγω µελέτης ήταν ο βασικός λόγος για τον οποίο το
Κέντρο Υγείας Σκοπέλου δεν µπορούσε να ανακαινιστεί παρ’ ότι
η Περιφέρεια Θεσσαλίας δήλωνε ότι τα χρήµατα υπήρχαν. Σε
επόµενη ωστόσο δήλωση, τον περασµένο Ιούλιο, ο κ. Αγοραστός
ανασκεύασε δηλώνοντας ότι τα κέντρα υγείας και τα κτηριακά
τους ζητήµατα είναι θέµατα αρµοδιότητας της υγειονοµικής πε-
ριφέρειας και κατ’ επέκταση του Υπουργείου Υγείας. Το θέµα
παραµένει άλυτο και παρατηρείται µια δηµιουργική ασάφεια ως
προς την αρµοδιότητα. Τελικά καταλήγουµε να συζητάµε διαρ-
κώς αλλά να µη γίνεται τίποτα. 

Η ερώτηση είναι πολύ απλή. Τι συµβαίνει και δεν προχωράµε
στην ανακατασκευή του συγκεκριµένου κέντρου υγείας τη
στιγµή που κατά δήλωση της Περιφέρειας Θεσσαλίας υπάρχουν
τα χρήµατα και είναι έτοιµη η µελέτη. Και φυσικά δεν είναι το µο-
ναδικό ζήτηµα που παραµένει άλυτο. Δίπλα στο κτηριακό πρό-
βληµα έχουν επιδεινωθεί και λόγω πανδηµίας και λοιπά ζητήµατα
στελέχωσης του νησιού στα οποία θα επανέλθω στη δευτερολο-
γία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Μεϊκό-

πουλε, πράγµατι έχει υπάρξει µια µελέτη η οποία απουσίαζε,
ποσού 1 εκατοµµυρίου ευρώ για τις κτηριακές ανακατασκευές
και γενικότερα τις διορθώσεις που πρέπει να γίνουν στο συγκε-
κριµένο κέντρο υγείας. Η 5η ΥΠΕ συµπεριέλαβε το συγκεκριµένο
έργο στην χαρτογράφηση για τα νέα προγράµµατα της περιόδου
ΕΣΠΑ 2021 - 2027. Αυτή τη στιγµή έχει υποβληθεί στην επιτελική
δοµή του ΕΣΠΑ του Υπουργείου Υγείας το συγκεκριµένο έργο
µε εκτιµώµενο χρόνο υλοποίησης είκοσι τέσσερις µήνες και µε
προϋπολογισµό 1.128.000. Συµπεριλαµβάνονται 300.000 για τις
επιβαρύνσεις για τα κτηριακά. 

Η επιτελική δοµή του ΕΣΠΑ του Υπουργείου Υγείας έχει υπο-
βάλει στην επιτροπή το συγκεκριµένο έργο προκειµένου να ξε-
κινήσει η διαδικασία του. Γενικότερα πέρα από την επιτελική
δοµή ΕΣΠΑ που αφορά τη Σκόπελο, έχει γίνει ευρύτερη συζή-
τηση για τα κέντρα υγείας. Η ίδια η 5η Υγειονοµική Περιφέρεια
σε έγγραφό της έχει επιβεβαιώσει ότι είναι από τα κέντρα υγείας
που χρήζουν άµεσης ενίσχυσης ως προς τις κτηριακές δοµές.
Θα πρέπει να γίνουν οι απαιτούµενες παρεµβάσεις. Είναι ξεκά-
θαρο ότι θα υλοποιηθούν και θα γίνουν. Θα ολοκληρωθούν οι
διαδικασίες προκειµένου να υπάρξει η αναβάθµιση του συγκε-
κριµένου κέντρου υγείας. 

Αλλά, από κει και πέρα, να ξέρετε ότι σε µία γενικότερη χαρ-
τογράφηση που γίνεται στα κέντρα υγείας αυτή τη στιγµή, και
αφορούν και τις δικές σας περιοχές, δηλαδή και την περιοχή της
Μαγνησίας αλλά και τα άλλα κέντρα υγείας που υπάρχουν στις
Σποράδες, εξετάζουµε ποια από αυτά θα ενταχθούν. Η Σκόπελος
είχε αναφορά στο ΕΣΠΑ -όπως σας το είπαν από την περιφέρεια-
που πέρασε από την Περιφέρεια Θεσσαλίας στην 5η Υγειονοµική
Περιφέρεια. 

Παράλληλα, όµως, εξετάζουµε -και έχει και µία σηµασία- αν

υπάρξουν και άλλες δοµές οι οποίες θα πρέπει να ενταχθούν στο
Ταµείο Ανάκαµψης, καθώς από το Ταµείο Ανάκαµψης έχουµε
διασφαλίσει 220 εκατοµµύρια µόνο για την αναβάθµιση κτηρια-
κών και υλικοτεχνικών υποδοµών των κέντρων υγείας, συνολικά
βέβαια σε όλη την Ελλάδα. Οπότε µας έχουν γίνει προτάσεις και
για συγκεκριµένα κέντρα υγείας, ευρύτερα της Μαγνησίας και
είµαστε στο στάδιο της επέκτασης. 

Η Σκόπελος είχε τα συγκεκριµένα προβλήµατα, τα οποία
έχουν αναφερθεί. Θα προχωρήσουν οι διαδικασίες, προκειµένου
να αντιµετωπιστούν και να αναβαθµιστεί κτηριακά, αλλά παράλ-
ληλα να ξέρετε υπάρχει ένας ευρύτερος σχεδιασµός και για τα
υπόλοιπα κέντρα υγείας της περιοχής σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε 2022.

Τα ζητήµατα που µόλις αναφέρατε είναι γνωστά στο Υπουργείο
Υγείας. Δεν ήσασταν εσείς ο ίδιος στην πολιτική ηγεσία, αλλά
ήταν γνωστά τα ζητήµατα τα κτιριακά του Κέντρου Υγείας Σκο-
πέλου και του Κέντρου Υγείας Ζαγοράς από το 2019. Μου απαν-
τάτε τώρα ότι, τρία χρόνια µετά, εν έτει 2022, υπάρχει ορίζοντας
εφαρµογής για την ανακατασκευή του κτηριακού ζητήµατος του
Κέντρου Υγείας Σκοπέλου σε είκοσι τέσσερις µήνες. Δηλαδή,
από το 2022 µπορεί να υπάρξει ανακατασκευή του κέντρου
υγείας το 2024. 

Συνεπώς δεν νοµίζω ότι αρµόζει στην επιτελική λειτουργία, την
οποία επικαλείστε από το πρωί µέχρι το βράδυ, πέντε χρόνια
προσπάθειας για την ανακατασκευή ενός Κέντρου Υγείας στη
Μαγνησία και δη σε νησί, το οποίο είναι και τουριστικός προορι-
σµός. Ακόµα δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον λόγο, τη στιγµή
που ανάλογη συνεργασία της 5ης Υγειονοµικής Περιφέρειας και
της Περιφέρειας Θεσσαλίας είχε αποτέλεσµα φερ’ ειπείν στην
ανακατασκευή του Κέντρου Υγείας Σκιάθου, δεν υπάρχει µέχρι
και σήµερα ένας σωστός συντονισµός µεταξύ των θεσµών, προ-
κειµένου να προβαίνουν σε απαραίτητες ενέργειες και να απο-
καθίστανται ζητήµατα τα οποία αποδεικνύονται τροµακτικά για
την καθηµερινότητα των πολιτών.

Νοµίζω, κύριε Πλεύρη, δεν είναι απάντηση επαρκής ότι σε εί-
κοσι τέσσερις µήνες θα έχουµε επιτέλους αποτέλεσµα, αναφο-
ρικά µε την ανακατασκευή του Κέντρου Υγείας Σκοπέλου. 

Και να σας θυµίσω ξανά ότι η ίδια εικόνα ακριβώς παρουσιά-
ζεται και σε άλλες πρωτοβάθµιες δοµές της Μαγνησίας. 

Στο Κέντρο Υγείας Ζαγοράς, για παράδειγµα, υπάρχει µεγά-
λος κίνδυνος κατάρρευσης τοίχων, δηλαδή, κίνδυνος να τραυ-
µατιστεί κόσµος να τραυµατιστεί υγειονοµικό προσωπικό. 

Κι έρχοµαι τώρα σ’ αυτό για το οποίο σας προϊδέασα από την
πρωτολογία µου, γιατί δεν είναι µόνο τα κτηριακά ζητήµατα. Ξέ-
ρετε, κύριε Πλεύρη, η πανδηµία όχι απλά δηµιούργησε σοβαρά
ζητήµατα αναφορικά µε την υγειονοµική κάλυψη των κατοίκων
των Σποράδων και της ηπειρωτικής Μαγνησίας, αλλά ανέδειξε
και νέες υγειονοµικές ανάγκες. Και έρχοµαι στο συγκεκριµένο
ζήτηµα, το οποίο µάλιστα σας έχει κοινοποιηθεί και από κατοί-
κους, πλέον, του νησιού, αλλά και από τον δήµαρχο του νησιού
τον κ. Περίσση. Ξέρετε ότι συλλέγουν υπογραφές, κι έχουν φτά-
σει περίπου τις τριακόσιες, προκειµένου επιτέλους να τοποθετη-
θεί µόνιµος παιδίατρος στο νησί. 

Η µοναδική παιδίατρος που υπάρχει αυτή τη στιγµή είναι η δι-
ευθύντρια του Κέντρου Υγείας Σκοπέλου, η οποία έχει στη διοι-
κητική της αρµοδιότητα να καλύπτει υγειονοµικά και το περιφε-
ρειακό Κέντρο Υγείας της Αλοννήσου. Συνεπώς, υπάρχουν παι-
διά αυτή τη στιγµή στη Σκόπελο που είτε εξετάζονται από αγρο-
τικούς γιατρούς, µια φορά στο τόσο, είτε χρειάζεται να γίνει
διακοµιδή στο Βόλο, προκειµένου να αντιµετωπιστεί ένα έκτακτο
περιστατικό. 

Δεύτερο το κρατούµενο: Χρειάζεται ακόµα ένας παθολόγος,
κύριε Πλεύρη. Μου είπατε για το πρόγραµµα περί αναβάθµισης
των κτηριακών ζητηµάτων των πρωτοβάθµιων δοµών υγείας, δεν
µου µιλήσατε όµως για τις ανάγκες της στελέχωσης. Πόσους
γιατρούς θα φέρετε αυτή τη στιγµή προκειµένου να καταστή-
σουµε λειτουργικές τις πρωτοβάθµιες δοµές, ιδιαίτερα στα
νησιά, όπου οι ανάγκες, µάλιστα, υπερπολλαπλασιάζονται κατά

6086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τους θερινούς µήνες λόγω της έλευσης χιλιάδων τουριστών; Ξέ-
ρετε, είναι υψηλός τουριστικός προορισµός η Σκόπελος για το
καλοκαίρι. 

Όλα αυτά λοιπόν τα ζητήµατα δεν µπορούµε να τα παραπέµ-
ψουµε, κύριε Υπουργέ, στις καλένδες. Σε είκοσι τέσσερις µήνες
µου απαντήσατε θα ολοκληρωθεί. Χρειάζεται άµεση κινητοποί-
ηση, χρειάζεται σωστός σχεδιασµός. Δεν είναι ζήτηµα ξύλινης
αντιπαράθεσης, αλλά είναι ζήτηµα του αν πραγµατικά η 5η Υγει-
ονοµική Περιφέρεια, αλλά και το Υπουργείου Υγείας είναι κοινω-
νοί αυτή τη στιγµή των φοβερών αναγκών που υπάρχουν σε
κέντρα υγείας, τα οποία είναι σε αποµακρυσµένες περιοχές. 

Άρα δώστε µας µια ξεκάθαρη απάντηση µε ποιον τρόπο θα
ενεργήσετε, ώστε να επισπευσθούν οι διαδικασίες ανακατα-
σκευής των κτηριακών ζητηµάτων και δεύτερον -και σηµαντικό-
τερο από όλα- τι θα γίνει µε το πρόγραµµα τοποθέτησης νέων
γιατρών. Σας επαναλαµβάνω, παιδιά σήµερα στη Σκόπελο πρέπει
να διαµετακοµιστούν στο Νοσοκοµείο του Βόλου προκειµένου
να αντιµετωπίσουν µια έκτακτη ασθένεια. Είναι απαράδεκτη αυτή
η εικόνα, εν έτει 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώτα απ’ όλα,

επειδή αναφερθήκατε και στο Κέντρο Υγείας Ζαγοράς, αυτό το
έργο προχώρησε κανονικά. Έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία για
να ξεκινήσουν τα έργα. Έχουν εγκριθεί, υπεγράφησαν και έχουν
πάει …

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχουν ξεκινήσει οι εργα-
σίες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ σας λέω ότι
ολοκληρώθηκε η διαδικασία από το Υπουργείο. Άρα εφόσον η
διαδικασία ολοκληρώθηκε, θα ξεκινήσουν άµεσα οι εργασίες. Για
τη Ζαγορά έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία. Ήµασταν σε επικοι-
νωνία και µε τον περιφερειάρχη, υπεγράφησαν και πήγαν στο
Υπουργείο Ανάπτυξης προκειµένου να ξεκινήσει. Άρα αυτό το
κοµµάτι έχει κλείσει.

Αναφορικά µε τη Σκόπελο, καταλαβαίνω τον προβληµατισµό
σας και θα κοιτάξουµε να κινηθούµε όσο το δυνατόν πιο γρή-
γορα γίνεται και να βρούµε το καλύτερο δυνατό χρηµατοδοτικό
εργαλείο. Η µία δυνατότητα που υπάρχει είναι από ΕΣΠΑ. Αν
υπάρχει καλύτερο και πιο γρήγορο χρηµατοδοτικό εργαλείο, ει-
λικρινά σας µιλάω, κύριε Μεϊκόπουλε, θα το εξαντλήσουµε επει-
δή ακριβώς καταλαβαίνουµε την αναγκαιότητα.

Αναφέρεστε στο κοµµάτι του προσωπικού. Υπηρετούν αυτή τη
στιγµή δέκα γιατροί, τρεις γιατροί γενικής ιατρικής, παιδιατρικής,
καρδιολογίας και επτά αγροτικοί γιατροί. Αντιστοίχως, έχει προ-
κηρυχθεί µία θέση για το διευθυντή οικογενειακού γιατρού για
γιατρό, ενώ παράλληλα έχουν προκηρυχθεί και θέσεις -και ανέ-
λαβαν υπηρεσία- για διοικητικό προσωπικό, νοσηλευτικό και πλή-
ρωµα ασθενοφόρων. Αντιστοίχως, υπάρχει και µια σειρά για
λοιπό ιατρικό προσωπικό, το οποίο ανέλαβε υπηρεσία. 

Όσες, λοιπόν, προκηρύξεις χρειάζονται και µας δίνονται, γί-
νονται, προκειµένου να καλυφθούν οι θέσεις. Οι συγκεκριµένες
θέσεις αυτή τη στιγµή έχουν καλυφθεί στο παραϊατρικό και στο
νοσηλευτικό προσωπικό, αλλά και στους γιατρούς, που είναι
δέκα. Από εκεί και πέρα, θα επιχειρήσουµε και την καλύτερη δυ-
νατή στελέχωση. 

Τις θέσεις µάς τις στέλνει η ΥΠΕ µε συνεννόηση. Τυχαίνει να
είναι από τα κέντρα υγείας στα οποία δεν υπήρξαν άγονες δια-
δικασίες µέχρι τώρα σε έντονο βαθµό. Πιστεύουµε ότι και η στε-
λέχωσή του δεν θα έχει κανένα πρόβληµα. 

Στο κτηριακό, όµως, το οποίο αναφέρετε, πολύ γρήγορα θα
µπορέσω να σας δώσω και σαφές χρονοδιάγραµµα γιατί κατα-
λαβαίνω την ευαισθησία που έχετε και για ένα νησί το οποίο,
πραγµατικά, εκτός από ωραίο είναι κι ένα νησί το οποίο βρίσκεται
σε ένα σηµείο που τους θερινούς µήνες έχει πολύ µεγάλη πίεση,
και τους χειµερινούς µήνες δεν έχει πολύ εύκολη πρόσβαση άµα
χρειαστούν οποιεσδήποτε µετακινήσεις. Άρα είναι κάτι το οποίο
το έχουµε σε προτεραιότητα, µαζί µε τα άλλα νησιά, όπως είναι
και της Αλοννήσου, όπου υπάρχουν κάποια προβλήµατα τα
οποία έχουν αναφερθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Τώρα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 327/19-1-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς τον Υπουργό Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Προβλήµατα καταγραφής δόσεων εµ-
βολιασµού», θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, κ. Γεώργιος Γεωργαντάς.

Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχω θέσει υπ’ όψιν σας την εξής περί-

πτωση, πρόκειται για έναν συµπολίτη µας ογδόντα τριών ετών,
οµότιµος καθηγητής στο ευρωπαϊκό πανεπιστηµιακό ινστιτούτο
της Φλωρεντίας. έκανε τις δύο πρώτες δόσεις του εµβολίου εδώ
στην Ελλάδα τον Φεβρουάριο του 2021 και τον περασµένο Σε-
πτέµβριο, που έπρεπε να ταξιδέψει στην Ιταλία, έκανε την τρίτη
δόση εκεί. Το αποτέλεσµα είναι ότι, δυστυχώς, η τρίτη δόση του
αυτή που έγινε στην Ιταλία, εδώ δεν αναγνωρίζεται ούτως ώστε
να βγάλει ευρωπαϊκό πιστοποιητικό εµβολιασµού. Δέχτηκε τελικά
η Ιταλία να του το εκδώσει. 

Η ερώτησή µου είναι γιατί συµβαίνει αυτό και τι θα γίνει σε πε-
ρίπτωση που υπάρχει και η αντίστροφη, τη ισχύ, περίπτωση δη-
λαδή κάποιος να έχει κάνει τις διορθώσεις έξω και την τρίτη εδώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση πραγµατικά,

γιατί θα δοθεί η ευκαιρία µε την περίπτωση που αντιµετωπίσατε
εσείς να δοθούν κάποιες απαντήσεις σε εύλογα ερωτήµατα πολ-
λών συµπολιτών µας, ακριβώς γιατί όσο περνάει ο καιρός οι
εφαρµογές οι οποίες είχαµε δηµιουργήσει για να υπηρετήσουµε
αρχικά την κατάσταση του εµβολιαστικού προγράµµατος κατα-
λαβαίνετε ότι αλλάζουν διαρκώς, ακριβώς επειδή πήγαµε στην
τρίτη δόση που δεν υπήρχε, ακριβώς επειδή έχουµε περιπτώσεις
συµπολιτών µας οι οποίοι νόσησαν στο εξωτερικό και έχουν
έρθει στην Ελλάδα, ή που έχουν εµβολιαστεί κατά ένα µέρος στο
εξωτερικό και ένα µέρος στην Ελλάδα.

Οπότε θα προσπαθήσω -µε την αφορµή αυτής της ερώτησής
σας- να σας δώσω λίγο και το πλαίσιο. Υπάρχουν δύο µεγάλες
διακριτές οµάδες των ανθρώπων οι οποίοι εµβολιάστηκαν στο
εξωτερικό και θέλουν να εξυπηρετηθούν µε κάποιο τρόπο στην
Ελλάδα. Η πρώτη κατηγορία είναι αυτοί που έχουν εµβολιαστεί
είτε σε µία από τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
καθώς και στα τριάντα τρία άλλα κράτη, τα οποία έχουν συµπε-
ριληφθεί, έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα του Ευρωπαϊκού Πι-
στοποιητικού. Εκεί, λοιπόν, τα πράγµατα είναι απλά.

Υπάρχει µια γενική αρχή, η οποία υπηρετείται, όµως και βε-
βαίως, δεν την υπηρετούν, δυστυχώς, όλα τα κράτη µε τον ίδιο
τρόπο. Ποια είναι αυτή η γενική αρχή; Το Ευρωπαϊκό Πιστοποι-
ητικό εκδίδεται στη χώρα στην οποία ολοκληρώνεται ο εµβολια-
σµός, εκεί δηλαδή που γίνεται είτε η δεύτερη παλιά είτε η τρίτη.
Αυτό τουλάχιστον εφαρµόζουµε εµείς αλλά και αρκετά άλλα ευ-
ρωπαϊκά κράτη, όχι, όµως, όλα. Τι σηµαίνει αυτό; Κάποιος που
εµβολιάστηκε µε τη µία δόση στο εξωτερικό και ήθελε να κάνει
τη δεύτερη στην Ελλάδα έρχεται, καταχωρίζει την πρώτη, κάνει
τη δεύτερη και ακριβώς επειδή κάνει τη δεύτερη στη χώρα -ολο-
κληρώνει δηλαδή στη χώρα- παίρνει το Ευρωπαϊκό Πιστοποι-
ητικό, από τη στιγµή που η πρώτη του δόση έγινε σε µία από τις
εξήντα χώρες που προανέφερα. Το ίδιο και όποιος έχει κάνει τις
δύο στο εξωτερικό και ήθελε να κάνει την τρίτη στην Ελλάδα.
Έρχεται, καταχωρίζει τις δύο και κάνει την τρίτη στην Ελλάδα
και παίρνει το αντίστοιχο Ευρωπαϊκό Πιστοποιητικό. Με αυτόν
τον τρόπο λειτουργούµε εµείς για όσους εµβολιάστηκαν στο
εξωτερικό και έρχονται να ολοκληρώσουν στην Ελλάδα.

Η περίπτωση που µου αναφέρατε είναι η περίπτωση στην
οποία εµβολιάστηκε κάποιος εδώ και έκανε την τρίτη δόση στο
εξωτερικό. Θέλω να αναφέρω ότι εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί δεν
εκδόθηκε ακριβώς εκείνη τη στιγµή που έγινε η τρίτη δόση το
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Ευρωπαϊκό Πιστοποιητικό των τριών δόσεων στην Ιταλία, αλλά
το ξεπερνάµε. Εµείς θέλουµε να εξυπηρετήσουµε όλους όσοι
βρίσκονται σε µια δεινή θέση.

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, από τις 10 Ιανουαρίου -και δεν
ξέρω εάν αυτός ο συµπολίτης µας προσέφυγε µετά ή πριν τις 10
Ιανουαρίου στα ΚΕΠ ή στην εφαρµογή του gov.gr, η οποία έχει
τεθεί σε εφαρµογή, είναι η λεγόµενη anagnorisi.emvolio.gov.gr-
όποιος έχουν εµβολιαστεί είτε µε τις δύο είτε µε τις τρεις δόσεις
σε κάποια από τις εξήντα χώρες που έχουν το Ευρωπαϊκό Πιστο-
ποιητικό την καταχωρίζει και ταυτόχρονα εκδίδει και στην Ελ-
λάδα ένα αντίστοιχο πιστοποιητικό, για να µπορεί µε αυτό να
συµµετέχει σε όλες τις δραστηριότητες, όπου αυτό προβλέπεται.
Και µάλιστα, όχι µόνο αυτό, όποιος έχει κάνει τις δύο και θέλει
να προγραµµατίσει την τρίτη µπορεί να το κάνει µέσα απ’ αυτή
την εφαρµογή. Για ποιον λόγο µέσα απ’ αυτή την εφαρµογή;
Γιατί επειδή πρόκειται περί ψηφιακά επαληθεύσιµων πιστοποι-
ητικών, µπορεί πολύ εύκολα η εφαρµογή να ελέγξει τη γνησιό-
τητα των εγγράφων αυτών και να τα καταχωρίσει και στην
Ελλάδα.

Άρα -και θα συνεχίσω στο δεύτερο σκέλος- κρατάµε ότι από
τις 10 Ιανουαρίου όποιοι έχουν εµβολιαστεί µε δύο ή µε τρεις δό-
σεις στο εξωτερικό είτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση -στις είκοσι επτά
χώρες- είτε στις τριάντα τρεις που έχουν ενταχθεί, δηλαδή συ-
νολικά σε εξήντα χώρες που έχουν ψηφιακά επαληθεύσιµο πι-
στοποιητικό, µπορούν µέσα από το anagnorisi.emvolio.gov.gr να
καταχωρίζουν αυτές τις δόσεις και να εκδίδουν αντίστοιχο πιστο-
ποιητικό, όπως αυτό που είχαν προφανώς και στις χώρες που
ήταν. Και ήδη πέντε χιλιάδες επτακόσιοι τριάντα συµπολίτες µας
το έπραξαν.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Δηλαδή, αν καταλαβαίνω καλά, κύριε

Υφυπουργέ, από τις 10 Ιανουαρίου αυτός ο άνθρωπος µπορεί να
εκδώσει πιστοποιητικό και στην Ελλάδα για τους τρεις εµβολια-
σµούς που έχει κάνει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ωραία. Αυτό θα ισχύει και σε περί-
πτωση που -ο µη γένοιτο- καταστεί υποχρεωτική και τέταρτη
δόση εµβολίου; Γιατί είναι ένας άνθρωπος ογδόντα τριών ετών,
ανήκει σε ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού γιατί έχει υποκείµενα
νοσήµατα και είναι πάρα πολύ πιθανόν να έχει υποχρέωση και
για τον τέταρτο εµβολιασµό. Θα ισχύει και στην περίπτωση αυτή;
Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα.

Το δεύτερο ερώτηµα είναι µε ποιον τρόπο βεβαιώνεται το πρό-
στιµο το οποίο επιβάλλεται όταν κάποιος δεν έχει εµβολιαστεί
και πώς µπορεί να βεβαιώσει κάποιος ότι έκανε τον εµβολιασµό
στο εξωτερικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Κύριε συνάδελφε, να πούµε λίγο για το πρόστιµο.
Από ό,τι κατάλαβα, όπως αναφέρετε στην ερώτηση, ο συγκεκρι-
µένος συµπολίτης µας πήγε σε κάποιο ΚΕΠ και στο ΚΕΠ δεν του
εξέδωσαν πιστοποιητικό -και ορθώς και δεν µπορούν να το εκ-
δώσουν και θα σας πω γιατί- πλην, όµως, τον καταχώρισαν, του
έδωσαν µια βεβαίωση καταχώρισης.

Να ξέρετε κάτι: Αυτή τη στιγµή ο συγκεκριµένος ογδονταεπτά-
χρονος δεν κινδυνεύει να του επιβληθεί το πρόστιµο, ακριβώς
επειδή η καταχώριση της τρίτης δόσης έχει γίνει. Φαίνεται, δη-
λαδή, στο Μητρώο Εµβολιασθέντων Εξωτερικού, άρα, δεν υπάρ-
χει κανένας κίνδυνος για την επιβολή οποιουδήποτε προστίµου.
Αυτό ισχύει, βεβαίως, για τον οποιονδήποτε άνω των εξήντα ετών
έχει εµβολιαστεί στο εξωτερικό, ο οποίος µπορεί να πηγαίνει σε
ένα ΚΕΠ, να δηλώνει εκεί πέρα τον εµβολιασµό τον οποίο έχει
κάνει και έχει κάνει τη δεύτερη δόση, γιατί ο νόµος είναι για αυ-
τούς που δεν εµβολιάστηκαν καθόλου, το πρόστιµο είναι για αυ-
τούς που δεν εµβολιάστηκαν καθόλου. Άρα αυτός δεν κινδυνεύει

µε πρόστιµο.
Να πω κάτι για τα ΚΕΠ, επίσης. Να πούµε ότι τα ΚΕΠ έχουν

πραγµατικά προσφέρει πολύ µεγάλη υπηρεσία αυτό το διά-
στηµα, γιατί όλες οι περιπτώσεις, οι υποπεριπτώσεις, όλες αναγ-
καστικά καταλήγουν εκεί, γιατί έξω από αυτούς που είναι στις
εξήντα χώρες που αναφέραµε υπάρχουν και αυτοί που δεν έχουν
ψηφιακά επαληθεύσιµα πιστοποιητικά, τα οποία, βεβαίως,
ισχύουν στη χώρα µας µε την απλή επίδειξή τους, αλλά αν θέ-
λουν να τα καταχωρίσουν, η καταχώριση αυτή γίνεται υποχρεω-
τικά µέσω των ΚΕΠ µέσα από µια διαδικασία η οποία έχει προ-
βλεφθεί.

Η έκδοση πιστοποιητικού στην περίπτωση την οποία σας ανέ-
φερα -που αναφέραµε πριν- γίνεται αυτόµατα από το anag-
norisi.emvolio.gov.gr, γιατί εκεί πέρα υπάρχει η εφαρµογή που
ελέγχει τη γνησιότητα του εγγράφου. Στα ΚΕΠ το καταχωρίζεις
για να µην έχεις τις δυσµενείς συνέπειες, απλά δεν µπορούν να
σου εκδώσουν πιστοποιητικό.

Τώρα, σε σχέση µε το πρώτο σας ερώτηµα για τι θα γίνει ου-
σιαστικά, αυτή τη στιγµή µε αυτούς οι οποίοι πρέπει να δείξουν
ότι έχουν εµβολιαστεί µε την τρίτη δόση εντός του επταµήνου,
αυτό που θα ισχύσει από τις επόµενες ηµέρες, ή και µε ό,τι άλλο
προκύψει, µε ό,τι άλλο προκύψει δεν είµαι σε θέση να σας απαν-
τήσω αυτή τη στιγµή.

Θα σας πω, όµως, γενικώς την προσέγγιση που κάνουµε συ-
νολικά. Σε εµάς για τις εξήντα χώρες που ανήκουν στο Ευρω-
παϊκό Πιστοποιητικό, όποιος θέλει µπαίνει σήµερα, καταχωρεί τις
τρεις δόσεις που έκανε και µε αυτόν τον τρόπο ισχύει το πιστο-
ποιητικό του και στη χώρα και εκδίδει και πιστοποιητικό στη
χώρα. Όποιος έκανε δύο και είναι σε µία από τις τριάντα τρεις
χώρες προγραµµατίζει µέσα από το anagnorisi.emvolio.gov.gr
την τρίτη του δόση αυτόµατα και εκδίδει και αυτός στη χώρα µας
πιστοποιητικό. Όποιος δεν είναι σε κάποιες από αυτές τις εξήντα
χώρες πρέπει να πάει σε ένα ΚΕΠ, να δηλώσει τη δεύτερη δόση
ή την πρώτη ή ό,τι έχει κάνει και να προγραµµατίσει τις επόµενες
και µε βάση τον εµβολιασµό που θα κάνει τελικά στη χώρα να εκ-
δώσει το σχετικό πιστοποιητικό.

Και βεβαίως, προσπαθούµε όλες αυτές τις περιπτώσεις οι
οποίες αναφαίνονται κάθε φορά που αλλάζει και το πλαίσιο,
όπως µας το δίνει το Υπουργείο Υγείας και η Εθνική Επιτροπή
Εµβολιασµού, να ανταποκρινόµαστε σε αυτό, χωρίς να σηµαίνει
ότι πάντα υπάρχει µια αντίστοιχη αντιµετώπιση σε όλα τα ευρω-
παϊκά κράτη στις λεπτοµέρειες. Οι γενικές αρχές υπηρετούνται
από όλα τα ευρωπαϊκά κράτη.

Άρα επί της συγκεκριµένης ερωτήσεως, ο συµπολίτης µας
µετά τις 10 Ιανουαρίου µπορεί µέσα από το anagnorisi.emvo-
lio.gov.gr να καταχωρίσει την τρίτη δόση που έκανε στην Ιταλία
και να εκδώσει το σχετικό πιστοποιητικό στη χώρα, όπως µπο-
ρούν να κάνουν και όλοι οι άλλοι όσοι µας ακούν. Όποιοι δεν
έχουν ψηφιακά επαληθεύσιµο πιστοποιητικό πρέπει να πάνε σε
κάποιο ΚΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Βουλευτή η δεύτερη µε αριθµό 329/20-1-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας Βαγενά - Κηλαηδόνη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Επιτακτική ανά-
γκη η κατασκευή του Φράγµατος της Σκοπιάς Φαρσάλων στον
Ενιπέα».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1872/14-12-
2021 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµη-
τρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Σε απόγνωση οι κάτοικοι της Αιτωλοα-
καρνανίας µετά τα προβλήµατα στην Γέφυρα Ευηνοχωρίου».

Δεν θα συζητηθεί, επίσης, λόγω αναρµοδιότητας η έβδοµη µε
αριθµό 330/21-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Κυριακής Μάλαµα προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Να εξασφαλιστούν άµεσα τα κονδύλια για
την επισκευή της Γέφυρας της Συκιάς Χαλκιδικής».
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Και εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 398/18-10-2021 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού
Καβάλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σουλτά-
νας (Τάνιας) Ελευθεριάδου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Παράκαµψη του Ανώτατου Συµ-
βουλίου Εργασίας από τη Γενική Γραµµατεία Εργασίας, µε απο-
τέλεσµα την απόλυση εκατόν τριάντα εργαζόµενων στα Λιπά-
σµατα Καβάλας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου είναι πιο επίκαιρη από ποτέ

αφού από εχθές δίπλα στο µαζικό κοινωνικό σύνθηµα «Μητσο-
τάκη παραιτήσου» έχει µπει ακόµα ένα σύνθηµα και µια απαίτηση
του κόσµου «Στρατινάκη παραιτήσου». 

Ο κόσµος ζητάει, λοιπόν, να παραιτηθεί η κ. Στρατινάκη αν
αληθεύουν οι καταγγελίες ότι το σκάνδαλο - συνεργασία Φουρ-
θιώτη έχει τη δική της υπογραφή, αν αληθεύουν τα µηνύµατα
που βγήκαν στη δηµοσιότητα, τα οποία δεν έχουν διαψευστεί
ακόµα ότι η ίδια και ο διευθυντής του γραφείου της ζητούσε από
έναν άνθρωπο της νύχτας να υποβάλει µήνυση κατά δηµοσιο-
γράφου και κατά πρώην Υπουργού, να κατηγορήσει στις εκποµ-
πές του επίσης πρώην Υπουργό και να τον χτυπήσει πολιτικά και
την ίδια ώρα η κ. Στρατινάκη τον αποκαλούσε «καλέ µου», έναν
άνθρωπο της νύχτας ο οποίος έχει πάνω από τριάντα υποθέσεις
ανοιχτές µε την ελληνική δικαιοσύνη και τον οποίο θα έπρεπε να
κυνηγάει για να υπερασπίσει τα συµφέροντα του ελληνικού δη-
µοσίου και του Υπουργείου Εργασίας. 

Εγώ, λοιπόν, ζητάω να ελεγχθεί και να φύγει από την θέση της,
να αποπέµψετε την κ. Στρατινάκη, γιατί µε τις πράξεις της οδή-
γησε εκατόν είκοσι οκτώ εργαζόµενους για ακόµα µια φορά στην
ανεργία επικυρώνοντας τις οµαδικές απολύσεις που προσπά-
θησε να κάνει, τις έκανε βέβαια, αλλά θα τις ακυρώσουµε δικα-
στικά, ο κ. Λαυρέντης Λαυρεντιάδης.

Και συγκεκριµένα σας ρωτάω: Θα αποπέµψετε την κ. Στρατι-
νάκη, γιατί στις 10 Μαΐου ενέκρινε αίτηση του κ. Λαυρεντιάδη να
γίνουν διαβουλεύσεις για οµαδικές απολύσεις για πρώτη φορά
στο Υπουργείο Εργασίας; Θα την διώξετε από τη θέση της, γιατί
στις 18-6-2021 κατατέθηκε o φάκελος στο Υπουργείο Εργασίας
ο φάκελος που κατέθεσε η εργοδοσία και ενώ ήταν υποχρεω-
µένη από τον νόµο εντός δέκα ηµερών -αποκλειστική προθεσµία
δέκα ηµερών αναφέρει νόµος- να βγάλει αιτιολογηµένη από-
φαση για τις οµαδικές απολύσεις η ίδια τι έκανε; Δεκατρείς
µέρες µετά, αφού πέρασε η αποκλειστική προθεσµία, η ίδια συγ-
κάλεσε το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας χωρίς να τους έχει
δώσει καν το φάκελο, χωρίς τα µέλη του Ανώτατου Συµβουλίου
Εργασίας να ξέρουν γιατί συνεδριάζουν. 

Και επίσης τι έκανε; Η απόφαση που βγήκε στις 1 Ιουλίου, δε-
κατρείς µέρες µετά επαναλαµβάνω από τότε που κατατέθηκε ο
φάκελος, στάλθηκε µε αριθµό πρωτοκόλλου στην εργοδοσία
στις 9 Ιουλίου, ενώ στις 11 Ιουλίου η κ. Στρατινάκη έστειλε τα
Πρακτικά της συνεδρίασης στα µέλη του Ανώτατου Συµβουλίου
Εργασίας και ζητούσε να διορθωθούν τα Πρακτικά για να εκδο-
θεί η απόφαση, µια απόφαση που ήδη είχε σταλεί στην εργοδο-
σία και την είχε εγκρίνει, δεν ξέρω αν την είχε γράψει κιόλας η
εργοδοσία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τέλος αφού παραποίησε τα Πρακτικά και την απόφαση,
φαίνεται ότι έχετε ένα πρόβληµα µε τα Πρακτικά σας και συγ-
γνώµη για την κατάχρηση του χρόνου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να κάνετε την ερώτησή σας.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Στη δεύτερη συνεδρίαση στις
20 Ιουλίου είπε ότι όλα έγιναν καλώς από την πλευρά του κ. Λαυ-
ρεντιάδη, ότι η ενηµέρωση και η διαβούλευση έγινε σωστά και
ότι πρέπει να προχωρήσουν οι οµαδικές απολύσεις στηριζόµενη
σε τι; Σε έναν ισολογισµό του 2014. Αυτά ήταν τα οικονοµικά
στοιχεία. Αυτά ενέκρινε η κ. Στρατινάκη. Αυτά οδήγησαν στις
οµαδικές απολύσεις εκατόν είκοσι οκτώ εργαζοµένων. 

Για όλα αυτά ζητώ να ελεγχθεί και να αποπεµφθεί η κ. Στρατι-
νάκη από τη θέση της και περιµένω την απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Ελευθεριάδου, θα µου επιτρέψετε κατ’ αρχάς

να µείνω στο περιεχόµενο της ερώτησης σας. Όπως γνωρίζετε,
η ερώτησή σας αρχικά υποβλήθηκε σαν γραπτή ερώτηση και
στις γραπτές ερωτήσεις ο ερωτών Βουλευτής µπορεί να υποβά-
λει πλήθος επιµέρους ερωτηµάτων, ενώ στις επίκαιρες συνήθως
περιορίζεται σε δύο ή τρία για να µπορεί να γίνει προφορική συ-
ζήτηση εντός εύλογου χρόνου. Η γραπτή ερώτησή σας έχει
πλέον µετατραπεί σε επίκαιρη, έχει πολλά ερωτήµατα, παρ’ όλα
αυτά θα προσπαθήσω να απαντήσω συνολικά και να δώσω ου-
σιαστικές απαντήσεις.

Έχουµε συζητήσει µαζί το ζήτηµα των Λιπασµάτων Καβάλας
πολλές φορές στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Η
υπόθεση είναι γνωστή στο Υπουργείο Εργασίας και στις αρµό-
διες υπηρεσίες. Θα µου επιτρέψετε όµως να ξεκινήσω επισηµαί-
νοντας µια «παραδοξότητα» αναφορικά µε τη διατύπωση της
ερώτησής σας. Ενώ συµµετείχατε µέσω τηλεδιάσκεψης ως νο-
µικός σύµβουλος του Σωµατείου των εργαζοµένων στα Λιπά-
σµατα Καβάλας στη συνεδρίαση του Ανώτατου Συµβουλίου
Εργασίας της 1-7-21, όπως καταγράφεται στα Πρακτικά της συ-
νεδρίασης, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου αποσιω-
πάτε την παρουσία σας και επικαλείστε δηµοσίευµα της εφη-
µερίδας «DOCUMENTO». Ειλικρινά δεν αντιλαµβάνοµαι τον λόγο
αυτής της αποσιώπησης.

Τώρα επί της ουσίας σύµφωνα µε το ν.4472/2017, είναι ο
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς τον ψηφίσατε εδώ σε αυτή την Αίθουσα,
η διαδικασία των οµαδικών απολύσεων έχει µεταβληθεί ριζικά.
Μεταξύ των κυριότερων αλλαγών ήταν η κατάργηση της αρµο-
διότητας κατά περίπτωση του Νοµάρχη ή του Υπουργού Εργα-
σίας να µην εγκρίνουν οµαδικές απολύσεις σε περίπτωση που
δεν υπάρξει συµφωνία κατά τη διάρκεια των διαπραγµατεύσεων
µεταξύ εργοδότη και εργαζοµένων. Αρµόδιο όργανο σύµφωνα
µε αυτόν το νόµο είναι το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας, αρµο-
διότητα του οποίου όµως πλέον είναι µόνο να διαπιστώνει αν τη-
ρήθηκαν οι υποχρεώσεις του εργοδότη για ενηµέρωση και
διαβούλευση µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων, καθώς
και η υποχρέωση κοινοποίησης των σχετικών εγγράφων. 

Κατά συνέπεια, επαναλαµβάνω, µε τον συγκεκριµένο νόµο το
Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας δεν έχει τη δυνατότητα να µην εγ-
κρίνει τις καταγγελίες των συµβάσεων εργασίας. Επιπλέον, στον
ίδιο νόµο προβλέπεται η δυνατότητα και όχι η υποχρέωση του
εργοδότη να θέτει υπ’ όψιν των εργαζοµένων κοινωνικό πλάνο
για τους υπό απόλυση εργαζόµενους, δηλαδή µέτρα για την άµ-
βλυνση των επιπτώσεων της απόλυσης.

Σε σχέση µε τις οµαδικές απολύσεις ο νόµος προβλέπει ότι η
προθεσµία των διαβουλεύσεων µεταξύ των εργαζοµένων και του
εργοδότη είναι τριάντα µέρες και το αποτέλεσµα αυτών των δια-
βουλεύσεων διατυπώνεται σε πρακτικό που υποβάλλεται από τον
εργοδότη στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας. Υπόµνηµα επί των
διαπραγµατεύσεων µπορούν να υποβάλουν και οι εκπρόσωποι
των εργαζοµένων. 

Τα ερωτήµατα σας ουσιαστικά αφορούν το κατά πόσο τηρή-
θηκε η νόµιµη διαδικασία οµαδικών απολύσεων για τους εκατόν
τριάντα, εσείς είπατε εκατόν είκοσι οκτώ, εργαζοµένους των Λι-
πασµάτων Καβάλας. Θα παραθέσω τα γεγονότα όπως εξελίχθη-
καν βάσει της ενηµέρωσης που έλαβα από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Εργασίας.

Πρώτον, το µεσηµέρι της Παρασκευής 18-6-21 κατατέθηκε
στο πρωτόκολλο του Υπουργείου φάκελος εγγράφων σχετικά µε
σχεδιαζόµενες οµαδικές απολύσεις στην «ELFE A.E.» βάσει του
ν.1387/1983, όπως αυτός τροποποιήθηκε µε το ν.4472/17. Στις
22-6-21, καθώς 21 Ιουνίου ήταν η αργία του Αγίου Πνεύµατος, ο
φάκελος παρελήφθη από την αρµόδια υπηρεσία. Στις 24 Ιουνίου
η υπηρεσία µετά από έλεγχο των σχετικών εγγράφων υπέβαλε
εκ µέρους της «ELFE A.E.» το φάκελο µε διαβιβαστικό έγγραφο
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στην Πρόεδρο του Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας, είναι η κ.
Στρατινάκη, την οποία αναφέρατε προηγουµένως, η οποία αφού
έλαβε γνώση όρισε ηµεροµηνία συνεδρίασης την 1-7-21, δηλαδή
επτά ηµέρες αργότερα. Όντως το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας
συνεδρίασε την 1-7-21, εντός δηλαδή της αποκλειστικής προθε-
σµίας που ορίζει ο νόµος. Συνεπώς το πρώτο από τα ερωτήµατά
σας σίγουρα δεν προκύπτει από τα γεγονότα. 

Σας ευχαριστώ πολύ και θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας διαβεβαι-

ώνω ότι δεν αποκρύπτω την ιδιότητά µου ως νοµική σύµβουλος
του συγκεκριµένου σωµατείου και των συγκεκριµένων εργαζο-
µένων. Ακριβώς το αντίθετο είµαι περήφανη γι’ αυτό.

Αν τώρα εσείς µου δώσετε την άδεια την επόµενη φορά που
θα καταθέσω ερώτηση να φέρω εδώ όλα τα έγγραφα που έχω
στην κατοχή µου µε βάση αυτή την ιδιότητά µου τότε νοµίζω ότι
αυτό δεν θα σας συµφέρει καθόλου. Δεν έχω καµµία αντίρρηση.

Όσον αφορά τον νόµο που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ είστε παντελώς
αδιάβαστος, γιατί για ακόµα µια φορά διαβάζετε αυτά που σας
δίνουν. Με το προηγούµενο νόµο, λοιπόν, αν ένας εργοδότης
δεν πήγαινε στο Υπουργείο Εργασίας και έκανε απολύσεις οµα-
δικές τι θα γινόταν; Θα πήγαιναν οι εργαζόµενοι στο δικαστήριο
και θα έλεγαν ότι δεν τηρήθηκε η νόµιµη τυπική διαδικασία και
θα ακύρωσαν τις απολύσεις. 

Ακριβώς το ίδιο συµβαίνει και µε αυτό τον νόµο. Το Υπουργείο
έχει τη δυνατότητα να κρίνει αν τα οικονοµικά στοιχεία που κα-
ταθέτει ο εργοδότης πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου για
την ενηµέρωση. Επίσης, έχει τη δυνατότητα να κρίνει αν έγινε
ουσιαστική διαβούλευση µε τους εργαζόµενους. Αν έγινε ενηµέ-
ρωση και διαβούλευση, τότε αφαιρεί το Υπουργείο από τους ερ-
γαζόµενους τη δυνατότητα για έναν τυπικό λόγο να ακυρώσουν
τις απολύσεις. Αν πει το Υπουργείο ότι δεν έγινε ενηµέρωση και
διαβούλευση, τότε οι εργαζόµενοι µπορούν και µε αυτόν τον
νόµο να πάνε στο δικαστήριο και να ακυρώσουν τις οµαδικές
απολύσεις γιατί δεν έγινε ενηµέρωση και διαβούλευση γιατί και
πάλι ο νόµος προβλέπει ότι πρέπει να γίνεται. 

Τι έκανε λοιπόν η κ. Στρατινάκη, εκτός ότι παραβίασε τις προ-
θεσµίες; Γιατί ο νόµος, αν τον διαβάσετε, λέει ότι από τη στιγµή
της κατάθεσης του φακέλου σε δέκα µέρες. Με ηµεροµηνία 18/6,
αν µετρήσουµε δέκα µέρες, δεν πάνε 1/7, κύριε Υπουργέ. 

Εκτός από την παραβίαση, εκτός ότι δεν έδωσε στα µέλη του
ΑΣΕΠ τη δυνατότητα να διαµορφώσουν δική τους άποψη έχον-
τας τα σχετικά -εκατόν πενήντα σελίδες!- τουλάχιστον µια µέρα
πριν -έδωσε στα µέλη του ΑΣΕΠ τα σχετικά ένα λεπτό πριν την
έναρξη της συνεδρίασης-, εκτός ότι κάλεσε στη συνεδρίαση
µόνο την εργοδοτική πλευρά -ήταν πανέτοιµη και εµείς κάναµε
φασαρία για να ακουστούµε!-, εκτός από όλα αυτά, µε έναν ισο-
λογισµό του 2014 –αυτό ήταν το οικονοµικό στοιχείο που έφερε
ο κ. Λαυρεντιάδης, ισολογισµό του 2014!- έκρινε ότι πληρείται η
ενηµέρωση!

Δεν ντρέπεστε να την υποστηρίζετε, να συνεχίζετε να την υπο-
στηρίζετε αυτή την κυρία, που τόλµησε και είπε στους εργαζό-
µενους ότι είναι ευκαιρία οι οµαδικές απολύσεις να ενταχθούν
ξανά στην αγορά εργασίας;

Την επόµενη φορά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, εφόσον εσείς το
είπατε και εσείς το προτείνατε, θα σας φέρω ό,τι έχω στην κα-
τοχή µου µε βάση την ιδιότητά µου ως δικηγόρου αυτού του σω-
µατείου, ιδιότητα για την οποία είµαι περήφανη και είµαι περή-
φανη που συµµετέχω σε αυτό τον εµβληµατικό αγώνα κατά της
εργοδοτικής αυθαιρεσίας.

Θα πρέπει και εσείς για µία φορά τουλάχιστον, γιατί είστε αξιο-
πρεπής άνθρωπος –δεν έχετε καµµία σχέση µε αυτές τις πρακτι-
κές-, να απαντήσετε σοβαρά. Και αναρωτιέµαι γιατί δεν απαντή-
σατε εγγράφως, αν ήταν να πείτε εδώ και να µου διαβάσετε αυτό
που σας έδωσε η κ. Στρατινάκη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ, κυ-

ρία συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Αξιότιµη, κυρία Ελευθεριάδου, στο πρώτο θέµα το οποίο εί-
πατε, απλά αναφέρεστε στην ερώτησή σας σαν πηγή στο δηµο-
σίευµα του Τύπου, της εφηµερίδας «DOCUMENTO» εν προκει-
µένω.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Σας απάντησα! Θέλετε να ανα-
φερθώ και στα έγγραφα…;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Αφήστε µε, αφήστε µε να ολοκλη-
ρώσω. Έχει µια ορισµένη διαδικασία, κυρία Ελευθεριάδου, ευ-
χαριστώ. 

Είπα απλά ότι δεν µου φάνηκε λογικό αυτό το πράγµα, δηλαδή
να επικαλείστε κάτι άλλο σαν πηγή, σε µια στιγµή που ήσασταν
στην πηγή των γεγονότων. Εσείς η ίδια ήσασταν µέσα. Αυτό ήταν
µόνο και δεν είπα τίποτα άλλο σε σχέση µε αυτό. 

Όπως ανέφερα στην πρωτολογία µου, η συνεδρίαση του Ανω-
τάτου Συµβουλίου Εργασίας έγινε όντως την 1η Ιουλίου του 2021
και η συνεδρίαση έγινε παρουσία όλων των εµπλεκοµένων. Λόγω
των µέτρων προστασίας από τον κορωνοϊό και των υγειονοµικών
περιορισµών, η συνεδρίαση έγινε τελικώς µε τηλεδιάσκεψη και
όχι µε φυσική παρουσία, όπως είχε αρχικά προγραµµατιστεί.

Κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης και για την καλύτερη ενη-
µέρωση των µελών, έγινε οµόφωνα δεκτό από τα παριστάµενα
µέλη και την Πρόεδρο του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας να
µιλήσουν οι εκπρόσωποι του εργοδότη και των εργαζοµένων,
προκειµένου να τους δοθεί η δυνατότητα να αναπτύξουν τις από-
ψεις τους, όπως προβλέπεται από τον νόµο. 

Στην αρχή τοποθετήθηκε ο εργοδότης για παροχή διευκολύν-
σεων και εξηγήσεων επί των εγγράφων που είχε καταθέσει και
εν συνεχεία οι εργαζόµενοι. Η συνεδρίαση διήρκησε επτά ώρες
και τοποθετήθηκαν αναλυτικά όλοι ανεξαιρέτως οι εµπλεκόµενοι. 

Η απόφαση που ελήφθη στη συνεδρίαση της 1ης Ιουλίου του
2021 ήταν να δοθεί προθεσµία έως τις 16 Ιουλίου του 2021 στον
εργοδότη, προκειµένου να προσκοµίσει επιπρόσθετα οικονοµικά
στοιχεία της επιχείρησης και να ενδυναµώσει το κοινωνικό πλάνο
προς τους θιγόµενους.

Στην ερώτησή σας –και το είπατε κι εσείς προηγουµένως προ-
φορικά- αναφέρεστε σε τροποποιήσεις στα πρακτικά της συνε-
δρίασης της 1ης Ιουλίου του 2021 µετά τις 9 Ιουλίου του 2021. Οι
τροποποιήσεις αυτές αφορούσαν την ακριβή καταγραφή και δια-
τύπωση των απόψεων των συµµετεχόντων από αυτούς τους ίδι-
ους. Αυτή είναι µια συνήθης πρακτική. Την κάνουµε κι εµείς εδώ.
Μετά από αυτήν εδώ τη συνεδρίαση, θα σας σταλούν τα Πρα-
κτικά, θα σταλούν και σε µένα…

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Τα έχουµε και το παράρτηµα
έχουµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Μόνο αυτό έγινε. Τίποτα παραπάνω
δεν έγινε. 

Η απόφαση λοιπόν, είχε ήδη ληφθεί και αυτή προφανώς δεν
µπορούσε να αλλάξει. 

Τέλος, κατά τη δεύτερη διαδικτυακή συνεδρίαση του Ανωτά-
του Συµβουλίου Εργασίας στις 20 Ιουλίου του 2021 και µετά την
κατάθεση των επιπρόσθετων εγγράφων από την εταιρεία στις 16
Ιουλίου, ελήφθη η απόφαση ότι πληρούνται οι προϋποθέσεις των
άρθρων 3 και 5 του ν.1387/83, όπως ισχύει µετά την τροποποί-
ησή του από το ν.4472/2017. 

Συµπερασµατικά δηλαδή, από όλα αυτά που είπα προηγουµέ-
νως, προκύπτει αβίαστα ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση έχει
τηρηθεί τόσο το γράµµα όσο και το πνεύµα του νόµου και επο-
µένως το Υπουργείο Εργασίας δεν έχει τη δυνατότητα να προβεί
σε καµµία περαιτέρω ενέργεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συ-

νεννόησης οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις και ερωτήσεις του κύ-
κλου αναφορών και ερωτήσεων:

Η τέταρτη µε αριθµό 326/19-1-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
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Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Επείγοντα µέτρα για τη στελέχωση και ασφαλή λειτουρ-
γία της Μονάδας Τεχνητού Νεφρού στο Βοστάνειο Νοσοκοµείο
Μυτιλήνης».

Η έκτη µε αριθµό 332/21-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φω-
τεινής Πιπιλή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Άµεσες ενέργειες για τη διάσωση της γέφυρας της Κα-
ρύταινας».

Η δέκατη µε αριθµό 338/24-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Υ-
γείας, µε θέµα: «Επείγουσα στελέχωση του ογκολογικού τµήµα-
τος του Νοσοκοµείου Γιαννιτσών».

Η ενδέκατη µε αριθµό 343/24-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Καθυστέρηση καταβολής της οικο-
νοµικής ενίσχυσης των επαγγελµατιών αλιέων».

Η πρώτη µε αριθµό 309/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Λάρισας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού µε θέµα: «Δράσεις για την επέτειο των 100
χρόνων από τη Μικρασιατική Καταστροφή».

Η τρίτη µε αριθµό 319/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Ποια είναι η κυβερνητική θέση για την βιωσι-
µότητα, την εξυγίανση και την διασφάλιση των θέσεων εργασίας
των ναυπηγείων Ελευσίνας;».

Η πέµπτη µε αριθµό 304/11-1-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «ΠΥΡΚΑΛ στην Ελευσίνα: κυ-
βερνητική θυσία στα διυλιστήρια κόντρα στις αποφάσεις των
αρµοδίων οργάνων».

Η πρώτη µε αριθµό 311/14-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου (εκ µεταφοράς) της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Ο αγώνας µας για την επανένωση των
Γλυπτών των Παρθενώνα».

Η όγδοη µε αριθµό 310/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης µε θέµα: «Πρέβεζα: Δάσος Βαλανιδορράχης - Προστασία
της ιδιοκτησίας του δηµοσίου». 

Η δωδέκατη µε αριθµό 318/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττι-
κής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Επιβολή εισιτηρίου 50 ευρώ στο ναυάγιο της
Αλοννήσου».

Η δεύτερη µε αριθµό 276/13-10-2021 ερώτηση του κύκλου
αναφορών και ερωτήσεων (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις για κινητά
περιουσιακά στοιχεία που καταστράφηκαν από τον σεισµό της
27ης Σεπτεµβρίου».

Και τέλος, η πέµπτη µε αριθµό 324/17-1-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελληνικής
Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Ειδική εκκαθάριση της «ΛΑΡΚΟ» και εκτίµηση της
αξίας της».

Θα µου επιτρέψετε, στο σηµείο αυτό, να κάνουµε µια ολιγό-
λεπτη διακοπή, διότι ο Υφυπουργός Μεταφορών και Υποδοµών
κ. Καραγιάννης έχει καθυστερήσει, οπότε πρέπει να τον περιµέ-
νουµε. 

Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Προχωρούµε στην ένατη µε αριθµό 340/24-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Ενηµέρωση για την κοπή εκατοντά-
δων δέντρων σε πλατείες των Αθηνών λόγω της Γραµµής 4 του
Μετρό». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Γεώργιος Καραγιάννης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Υπουργέ, σήµερα θα συζητήσουµε

ένα θέµα που καίει κυριολεκτικά απ’ όλες του τις πλευρές, ειδι-
κότερα τον Δήµο Αθηναίων και ευρύτερα τους εργαζόµενους και
όσους ζουν στην Αθήνα. Αναµφισβήτητα η δηµιουργία της Γραµ-
µής 4 του Μετρό είναι η υλοποίηση ενός οράµατος για τριακό-
σιες –νοµίζω- χιλιάδες χρήστες, οι οποίοι, δεν σας κρύβω, είναι
κυρίως από τις περιοχές που πολύ ζήλευαν στο παρελθόν τους
άλλους Αθηναίους εργαζόµενους οι οποίοι έµεναν, για παρά-
δειγµα, στο Περιστέρι ή σε άλλες περιοχές της Αττικής γενικό-
τερα, γιατί έφταναν στην ώρα τους και έφταναν µε ακρίβεια και
µε ασφάλεια. 

Αυτή, όµως, η ζήλια πραγµατικά τώρα βαίνει προς το τέλος
της, γιατί όλοι θα αποκτήσουν το πιο χρήσιµο µεταφορικό µέσο.
Όµως, από την άλλη πλευρά -και αυτή είναι που µου έδωσε την
αφορµή να σας κάνω επίκαιρη ερώτηση- έχουµε εξοργιστεί,
έχουµε θορυβηθεί, έχουµε λυπηθεί σε µεγάλο ή µικρότερο
βαθµό, γιατί για να γίνουν τα έργα την «πληρώνει» το περιβάλλον
και ειδικότερα τα δέντρα που είχαµε συνηθίσει στις λιγοστές
ανοιχτές πλατείες του κέντρου της Αθήνας, µε πρόσφατο παρά-
δειγµα, που ξεσήκωσε βέβαια «θύελλα», την κοπή των δέντρων
στην πλατεία Κολωνακίου.

Βέβαια, για όσους γνωρίζουµε από τη ζωή της πόλης, σε συν-
δυασµό µε το απαραίτητο για να γίνουν τόσο µεγάλα έργα, κρα-
τήσαµε και ένα πιο «µικρό καλάθι». Μέχρι που αναγκάστηκα να
σας κάνω την ερώτηση, γιατί είµαι σίγουρη ότι αποκλείεται να
«δολοφονήσατε» -σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά- εκατοντά-
δες δέντρα στη πλατεία Κολωνακίου και σε άλλες µόνο και µόνο
για να γίνει το Μετρό. 

Περιµένω, λοιπόν, µε αγωνία τις απαντήσεις σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κυρία Πρόεδρε, θα παρακαλούσα εξαρχής να έχω
λίγο περισσότερο χρόνο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όσο θέλετε, κύριε
Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): …γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα αυτό που θα
αναλύσουµε σήµερα εξαιτίας της ερώτησης της κ. Πιπιλή. 

Και σας ευχαριστώ πραγµατικά για την ερώτηση, γιατί είναι
µια τεράστια ευκαιρία να ενηµερώσουµε θεσµικά τους πολίτες
για το µεγάλο έργο της Γραµµής 4, τι προβλέπεται για το πρά-
σινο, τα δέντρα, τις πλατείες και πού θα γίνουν τα εργοτάξια. 

Κυρία Πιπιλή, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη παρέ-
λαβε τον διαγωνισµό του έργου σταµατηµένο στη β’ φάση του,
µε πολλά νοµικά προβλήµατα και µε ορατό τον κίνδυνο της ακύ-
ρωσης. Και όχι µόνο τα επιλύσαµε, αλλά υπογράψαµε και τη σύµ-
βαση για τις πρόδροµες εργασίες, καθώς και τη σύµβαση του
βασικού έργου τον Ιούνιο του �21. 

Άµεσα ξεκίνησαν οι εργασίες, όπως βλέπετε. Η «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ» όφειλε να παραδώσει στους αναδόχους τους κοινόχρη-
στους χώρους και τις πλατείες σε τακτικές προθεσµίες που προ-
βλέπονταν βάσει της σύµβασης. 

Το µετρό, λόγω της ταχύτητας, της αξιοπιστίας, της ασφά-
λειας και της ποιότητας που προσφέρει, άλλαξε ριζικά, θα έλεγα,
τις συνήθειες των κατοίκων της Αθήνας και ευρύτερα του Λεκα-
νοπεδίου, µε συνέπεια να αλλάξουν το ίδιο ριζικά και οι συνθήκες
κυκλοφορίας, αλλά και το περιβάλλον στην πρωτεύουσα, καθώς
πλέον οι µετακινούµενοι σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό προτιµούν
αυτό το µέσο, που είναι περιβαλλοντικά φιλικό, αντί να χρησιµο-
ποιούν ρυπογόνα οχήµατα. 
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Ίσως, όµως, την πλέον ορατή συνέπεια λειτουργίας του µετρό,
που είναι η µείωση της κυκλοφοριακής συµφόρησης σε οδικούς
άξονες της πρωτεύουσας, συνήθως τη διαπιστώνουµε και αντι-
λαµβανόµαστε όλοι τις λίγες –ευτυχώς, λέω, τις λίγες φορές-
που δεν µπορούµε να έχουµε την παροχή αυτού του µέσου, όταν
διακόπτεται για εξωγενείς παράγοντες η λειτουργία του. 

Θέλω να σας ενηµερώσω και για κάτι ακόµη πριν απαντήσω
στα ερωτήµατά σας. Ήδη η επιβατική κίνηση ανέρχεται σε προ
COVID ουσιαστικά επίπεδα, σχεδόν στο ένα εκατοµµύριο επιβά-
τες την ηµέρα. Με τη λειτουργία, λοιπόν, της Γραµµής 4 τριακό-
σιες σαράντα χιλιάδες επιβάτες θα προστεθούν στο δίκτυο του
µετρό καθηµερινά, θα µειωθεί η κίνηση στους δρόµους της Ατ-
τικής και του Λεκανοπεδίου κατά πενήντα τρεις χιλιάδες οχήµατα
ηµερησίως και θα γλιτώσουµε όλοι µας να αναπνέουµε ουσια-
στικά τριακόσιους δεκαοκτώ τόνους διοξειδίου του άνθρακα ηµε-
ρησίως. Αυτό υπογραµµίζει τη σηµαντική συµβολή του µετρό στη
µείωση των ρύπων, οι οποίοι ως γνωστόν οδηγούν την κλιµατική
αλλαγή που όλοι βιώνουµε σήµερα τις ηµέρες που ζούµε. 

Περνώντας, λοιπόν, στα ερωτήµατά σας, θα ήθελα πρώτα απ’
όλα να καταθέσω τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και πε-
ριβαλλοντικών όρων, η οποία εγκρίθηκε το 2018. Όπως σε κάθε
τέτοιου είδους έργο, έχει προηγηθεί ενδελεχής εξέταση της µε-
λέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων του έργου από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και διαβούλευση µε όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς. 

Τώρα πάµε στα ερωτήµατα που µας θέσατε. «Το Κολωνάκι
είναι δύο βήµατα από το Σύνταγµα και το Πανεπιστήµιο. Γιατί
χρειάζεται να έχουµε έναν ακόµη σταθµό εκεί;». Απαντώ: Η ανα-
γκαιότητα όλων των σταθµών έχει τεκµηριωθεί µε βάση τις πλέον
αξιόπιστες µεθόδους της επιστήµης της συγκοινωνιολογίας. Ιδι-
αίτερα, όµως, ο σταθµός στο Κολωνάκι αναµένεται να εξυπηρε-
τεί πολύ µεγάλο πλήθος κατοίκων και εργαζοµένων της
περιοχής, να αποσυµφορήσει τους χώρους επιβατών του σταθ-
µού του Συντάγµατος. Και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό για
να υπάρχει µια οµαλότερη λειτουργία του µετρό. Και αυτό µας
βοηθάει να διαπιστώσουµε και το εξής, ότι τυχόν κατάργηση των
σταθµών αυτών θα οδηγούσε σε σηµαντική χειροτέρευση τα
επόµενα χρόνια και στο σταθµό του Συντάγµατος και του Πανε-
πιστηµίου, αλλά και στις συνθήκες στάθµευσης και -θα έλεγα-
επιβάρυνσης του περιβάλλοντος σε όλη την ευρύτερη περιοχή
του Κολωνακίου. 

Πάµε, όµως, στο πιο βασικό σας ερώτηµα: «Μα, γιατί κόβετε
δέντρα; Ακολουθείτε κάποια µέθοδο από τις ειδικές υπηρεσίες
ώστε να µην καταστραφούν οριστικά τα εκατοντάδες δέντρα;
Υπάρχει σχετικό πρόγραµµα φύτευσης;». Σας ενηµερώνω ότι
πριν την έναρξη των εργασιών πραγµατοποιήθηκε λεπτοµερής
καταγραφή της υφιστάµενης κατάστασης της πλατείας Κολωνα-
κίου, αλλά και κάθε πλατείας που παρεµβαίνει η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕ-
ΤΡΟ». Όλα αυτά επαναλαµβάνω ότι είναι αδειοδοτηµένα περι-
βαλλοντολογικά και ιδιαιτέρως για τα δέντρα και τα φυτά υπάρ-
χει πίνακας καταγραφής αναλυτικά ανά είδος, το ύψος, το πάχος
του κορµού, καθώς και πάρα πολλές φωτογραφίες τις οποίες θα
καταθέσω και στα Πρακτικά. 

Στη συνέχεια και σύµφωνα µε τις απαιτήσεις συγκεκριµένης
µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, εκπονήθηκε και εγκρί-
θηκε η ειδική µελέτη προστασίας αστικού πρασίνου και χλωρί-
δας, στην οποία αναφέρονται αναλυτικά τα δέντρα και οι θάµνοι
οι οποίοι µπορούν να φυτευτούν σύµφωνα µε το µέγεθος και το
είδος τους. Οι νέες θέσεις µεταφύτευσης αποδείχθηκαν από την
αρµόδια υπηρεσία του Δήµου Αθηναίων και το ποσοστό φύτευ-
σης στην πλατεία Κολωνακίου, είναι πάρα πολύ υψηλό ανέρχεται
πάνω από το 75%. Θα µπορέσω να σας καταθέσω κι έναν κατά-
λογο για το που µεταφυτεύουν ουσιαστικά και τα δέντρα και θά-
µνους.

Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να πω και κάτι ακόµη. Πή-
ραµε µια πάρα πολύ σηµαντική πρωτοβουλία µε τον Δήµο της
Αθήνας. Καθίσαµε όλο αυτό το διάστηµα κατόπιν εντολής του
Υπουργού του Κώστα Καραµανλή, συνεργαστήκαµε µε τον Δή-
µαρχο τον Κώστα Μπακογιάννη και φτιάξαµε ένα µνηµόνιο συ-
νεργασίας που τις επόµενες µέρες θα υπογραφεί από το
Υπουργείο Υποδοµών από την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.», την «ΑΝΑ-

ΠΛΑΣΗ Α.Ε.» και από το Δήµο των Αθηναίων για το ζήτηµα των
δέντρων και της προστασίας του περιβάλλοντος. Έτσι όλοι οι εµ-
πλεκόµενοι φορείς θα συντάξουµε και θα υπογράψουµε και θα
περιλαµβάνει αυτό το µνηµόνιο την αγορά και τη φύτευση δύο
χιλιάδων επιπλέον δέντρων µόνο για τον Δήµο της Αθήνας σε χώ-
ρους εντός των διοικητικών ορίων. 

Και ξέρετε αυτό είναι η πρώτη φορά που συµβαίνει στην Αττική
και στη Θεσσαλονίκη. Είναι η πρώτη φορά που το πράσινο ισο-
ζύγιο, αυτό το ισοζύγιο που τόσο έχει ανάγκη η πρωτεύουσα,
εµείς το αυξάνουµε αυτή τη στιγµή και το αυξάνουµε αφού κά-
νουµε ένα πολύ µεγάλο έργο υποδοµής. Αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό και θα ήθελα από την πλευρά σας να το τονίζετε στην
επαφή σας µε τους κατοίκους της Αθήνας, γιατί η δουλειά που
γίνεται και από τον δήµο και από το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών, καθώς και από όλους τους εµπλεκόµενους φορείς
είναι πάρα πολύ σηµαντική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Για ό,τι χρειάζεστε θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Πρώτα απ’ όλα το γεγονός ότι µεταφυτεύ-

τηκαν είναι αυτό που λέµε δηµοσιογραφικά πολύ µεγάλη είδηση
και θα ήθελα περισσότερες λεπτοµέρειες αριθµητικά, γιατί είµαι
σίγουρη ότι µε τον Δήµο Αθηναίων και την πολύ δραστήρια και
έµπειρη Υπηρεσία Πρασίνου του Δήµου Αθηναίων θα έχετε φτιά-
ξει τον σχετικό κατάλογο. 

Με την ευκαιρία θα µου επιτρέψετε, γιατί είναι και οι µέρες που
περάσαµε µε αφορµή την «Ελπίδα» -ο θεός να την κάνει ελπίδα-
, να ρωτήσω αν έχει προβλεφθεί, υποψιάζοµαι, ότι θα φυτευτούν
εκ νέου χιλιάδες δέντρα στην Αθήνα ανθεκτικά, όµως, στην κα-
κοκαιρία γιατί όσα ζούµε µε τη κλιµατική κρίση µαθαίνουµε και
λεπτοµέρειες που παλαιότερα εµάς που δεν είµαστε ειδικοί δεν
µας πέρναγαν από το µυαλό. 

Επίσης, χαίροµαι πάρα πολύ που συνεργαζόµαστε µε τον
Δήµο Αθηναίων του οποίου υπήρξα επί είκοσι χρόνια δηµοτική
σύµβουλος και γνωρίζω πολύ καλά την όλη κατάσταση και θα
σας πω γιατί. Διάβασα σήµερα σε κάποια εφηµερίδα ότι ο Δή-
µαρχος Κώστας Μπακογιάννης ζήτησε να έχει την απόλυτη συ-
νεργασία-εποπτεία ειδικά για τις πλατείες των Αθηνών και θα σας
αναφέρω την τραγική εµπειρία των Αθηναίων και όχι µόνο από
την πλατεία Κολωνακίου, που δεν σας κρύβω ότι εγώ προσωπικά
ευχαριστήθηκα πολύ που ξηλώθηκε και µακάρι να ξηλωθεί και ο
περιβάλλων χώρος µε εκείνα τα απάτητα, επικίνδυνα πλακίδια,
διότι η πλατεία Κολωνακίου όταν έγινε -και είχα πάλι ξεσηκωθεί
από τότε- δεν ήταν έργο του Δήµου Αθηναίων, που κακώς κατη-
γορούν πολλοί ότι ήταν έργο του Δήµου Αθηναίων. Ήταν έργο
του Υπουργείου ΠΕΧΩΔΕ τότε, που δεν είχε την εµπειρία, ενώ ο
αρχιτεκτονικός διαγωνισµός όντως ανέδειξε ένα πολύ καλό αρ-
χιτεκτονικά σχέδιο. Για να είµαστε αντικειµενικοί. Αισθητικά, δη-
λαδή, ήταν πάρα πολύ καλό το έργο. Μόνο που οι αρχιτέκτονες
δεν περπατάνε, δεν είναι οι άνθρωποι της αγοράς, µε αποτέλε-
σµα αυτή η πλατεία µε τις πολλές κλίµακες, αν θυµάστε, δεν µπό-
ρεσε να δώσει πνοή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ) 

Κάτι ακόµα που είναι για µένα το πιο ισχυρό επιχείρηµα, τώρα
που µε καλύψατε το ότι δεν «δολοφονούνται» τα δέντρα αλλά
µετά φυτεύονται, άρα έχουµε τη σωτηρία σε αυτό το θέµα, είναι
ότι θα πρέπει να καταλάβουν κάποια στιγµή ότι καλύτερο είναι
το µετρό στην πλατεία Κολωνακίου, παρά να κατεβαίνουν όλα τα
βόρεια, ανατολικά, δυτικά και νότια προάστια και να πιούν καφέ
στα γνωστά σηµεία του Κολωνακίου, διότι η Πατριάρχου Ιωακείµ
και η Κανάρη είναι οι χειρότεροι κυκλοφοριακά δρόµοι που υπάρ-
χουν στο κέντρο της Αθήνας πρωί-µεσηµέρι-βράδυ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πιπιλή, να ξεκινήσω από ένα κοµµάτι της τοποθέτησης
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σας, γιατί, πραγµατικά, η παρέµβασή σας αυτή βοηθάει σηµαν-
τικά τους πολίτες των Αθηνών, τους πολίτες του Λεκανοπεδίου
να αντιληφθούν κάποια πράγµατα. Αυτή τη φορά η πολιτεία, η
Κυβέρνηση είναι σε µία αγαστή συνεργασία µε το Δήµο της Αθή-
νας. Δουλεύουµε µαζί προς την κατεύθυνση οι Αθηναίοι τα επό-
µενα χρόνια να έχουν και µετρό και δέντρα. 

Δεν σας είπα αναλυτικά τα στοιχεία -και πιστέψτε µε ότι τα έχω
τα στοιχεία- για τις µεταφυτεύσεις και για όλα αυτά. Νοµίζω,
όµως, ότι ο Δήµος της Αθήνας σήµερα τα ανακοίνωσε, οπότε
µπορώ να σας καταθέσω έναν κατάλογο για το πόσα έχουν µε-
ταφυτευτεί στο φυτώριο του Δήµου Αθηναίων, πόσα έχουν πάει
στη Μιχαλακοπούλου, πόσα είναι στην πλατεία Μαδρίτης, πόσα
είναι στο πάρκο Ελευθερίας, καθώς και τα δύο πλατάνια τα οποία
τα πήγαµε προσωρινά στο φυτώριο του Δήµου Αθηναίων. 

Να είστε σίγουροι, όµως, ότι και ο Κώστας ο Καραµανλής και
ο Κώστας ο Μπακογιάννης ενδιαφέρονται πάρα πολύ το πράσινο
ισοζύγιο στην Αθήνα να αυξηθεί και όχι να µειωθεί.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα δέντρα που επιλέγονται, έχετε από-
λυτο δίκιο. Όµως, και αυτό το προβλέψαµε. Τα δέντρα, λοιπόν,
επιλέγονται σε συνεργασία µε τον Δήµο Αθηναίων, ώστε να είναι
εγκλιµατισµένα στο αττικό περιβάλλον, µε καλή αντίδραση στην
καταπόνηση που προκαλούν σε αυτά οι ρύποι του αστικού
χώρου και λαµβάνοντας πάντα υπ’ όψιν το φυτικό παρελθόν του
χώρου σε µια προσπάθεια σύνδεσης και υπενθύµισης της προ-
τέρας συνθήκης και του χώρου αυτού.

Νοµίζω ότι σας έδωσα αρκετά ικανοποιητικά στοιχεία. 
Θα ήθελα, όµως, σε αυτό το σηµείο να καταθέσω και την ει-

κόνα της πλατείας στο σταθµό Πανόρµου για το πώς έχουµε πα-
ρέµβει ως «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» και πώς έχουµε αυξήσει και έχουµε
δηµιουργήσει, ουσιαστικά, έναν πνεύµονα πρασίνου για την πε-
ριοχή, καθώς και για την πλατεία, όπως και ποια είναι η παρέµ-
βασή µας και στο Περιστέρι και στον Κεραµεικό, τον πρόσφατα
παραδοµένο σταθµό στον Κορυδαλλό, καθώς και τι φυτοτεχνικές
µελέτες έχουµε κάνει για την αποκατάσταση αυτών των χώρων. 

Να είστε σίγουροι ότι το Υπουργείο Υποδοµών, η Κυβέρνηση
εργάζεται σταθερά για την ανάπτυξη των υποδοµών της χώρας
µας µε πρώτα και πάνω απ’ όλα σεβασµό στο περιβάλλον, αλλά
και το βλέµµα στις γενιές που έρχονται. Να ξέρετε ότι έχουµε
έναν κανόνα: και ανάπτυξη και σεβασµό στο περιβάλλον. Άλλω-
στε, το ένα δίχως το άλλο δεν έχει καµµία αξία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Γεώργιος Καραγιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Στο σηµείο αυτό θα προχωρήσουµε σε µία ολιγόλεπτη δια-
κοπή, διότι υπήρξε ένα αιφνίδιο κώλυµα και στον Υπουργό, αλλά
και στους Βουλευτές που ακολουθούσαν στον κατάλογο των επι-
καίρων ερωτήσεων.

Διακόπτουµε, λοιπόν, για λίγα λεπτά και θα επανέλθουµε.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 331/21-1-

2022 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού
Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χριστίνας Αλεξοπούλου προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ηλεκτρονικό
Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων (αρ. 142, ν.4714/2020)»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Λευτέρης Αυγενάκης. 

Ορίστε, κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, τα ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία αποτε-
λούν το κύτταρο του αθλητισµού στη χώρα µας, καθώς και το
φυτώριο για αυριανούς πρωταθλητές και εθνικές επιτυχίες. Δυ-

στυχώς, όµως, επί χρόνια υπήρχε ένα οµιχλώδες τοπίο ως προς
τα σωµατεία αυτά, µε αποτέλεσµα οι πολίτες να µη γνωρίζουν
ποια είναι τα επίσηµα και αδειοδοτηµένα και ποια όχι.

Είναι γνωστό, άλλωστε, ότι επικρατούσε απόλυτη προχειρό-
τητα στο πεδίο των αθλητικών σωµατείων, µε την κάθε οµοσπον-
δία να δηλώνει κατά προσέγγιση αριθµούς, οι οποίοι καµµία
σχέση δεν είχαν µε την πραγµατικότητα. Ένα δυσάρεστο αποτέ-
λεσµα της αταξίας που υπήρχε στον χώρο είναι και οι µεµονω-
µένες περιπτώσεις σεξουαλικών επιθέσεων ή κακοποιήσεων από
προπονητές και παράγοντες εναντίον αθλητριών που έχουν δει,
επιτέλους, το φως της δηµοσιότητας.

Γίνεται άµεσα αντιληπτό ότι η αγωνία που επικρατεί στους γο-
νείς είναι µεγάλη, οι οποίοι εµπιστεύονται τα παιδιά τους σε προ-
πονητές που δεν είναι πουθενά επισήµως καταγεγραµµένοι. Οι
οικονοµικές επιπτώσεις της πανδηµίας για τον αθλητισµό είναι
επίσης µεγάλες και σε κάποιες περιπτώσεις απειλείται η βιωσι-
µότητα των σωµατείων, αφού παρέµειναν χωρίς δραστηριότητα
επί µήνες, µε αποτέλεσµα προπονητές και λοιποί εργαζόµενοι να
µην πληρώνονται και εγκαταστάσεις να µη συντηρούνται. 

Θα πρέπει να τονίσουµε ότι οι σχετικοί µε τον αθλητισµό το-
µείς αντιπροσωπεύουν το 2,12% του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το 2,72% των θέσεων
απασχόλησης εντός της Ένωσης. Αντιλαµβανόµαστε πόσο ση-
µαντικά είναι τα έσοδα από τον ερασιτεχνικό αθλητισµό για την
εθνική οικονοµία και την απασχόληση.

Σε γνωµοδότηση της Επιτροπής Πολιτισµού και Παιδείας του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αναφέρεται ότι στη βάση του αθλητι-
σµού σε επαγγελµατικό επίπεδο βρίσκεται ο µαζικός λαϊκός
αθλητισµός και πυλώνας του είναι οι µικροί ερασιτεχνικοί σύλλο-
γοι που συµβάλλουν σηµαντικά στην εξέλιξη των νέων αθλητών
που λειτουργούν κυρίως σε εθελοντική βάση. Σηµειώνει ότι
τριάντα πέντε εκατοµµύρια ερασιτέχνες αθλητές συµβάλλουν
στην ανάπτυξη του αθλητισµού µαζικής συµµετοχής και στη διά-
δοση των αθλητικών αξιών. 

Η Κυβέρνηση έχει κάνει µεγάλα βήµατα για την εξυγίανση του
αθλητισµού στη χώρα µας, τη µεγαλύτερη από το 2004, δηλαδή
από τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Αρκεί µόνο να αναφέρουµε ότι
τους τελευταίους δώδεκα µήνες έχουν δοθεί συνολικά 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ για τη στήριξή του. Βάσει του άρθρου 142 του
ν.4714/2020 στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού τηρείται Ηλε-
κτρονικό Μητρώο, στο οποίο καταχωρούνται όλα τα ερασιτε-
χνικά σωµατεία που φέρουν την ειδική αθλητική αναγνώριση του
άρθρου 8 του ν.2725/1999. Η καταχώριση του κάθε σωµατείου
µε τα ειδικότερα στοιχεία του που καθορίζονται µε απόφαση του
αρµόδιου Υπουργού γίνεται µε επιµέλεια και ευθύνη του διοικη-
τικού συµβουλίου και υποχρεούται να γνωστοποιεί αµελλητί τις
αλλαγές στα τηρούµενα στοιχεία, ώστε να ενηµερώνονται άµεσα
τα τηρούµενα µητρώα. 

Το Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων συνιστά για τον κάθε πολίτη
επίσηµη πηγή πληροφόρησης της ιδιότητας του σωµατείου ως
αθλητικού ή δε Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού δύναται να αναρ-
τήσει στο διαδίκτυο ελευθέρως προσβάσιµη στο κοινό ηλεκτρο-
νική εφαρµογή που να επιτρέπει την επιβεβαίωση της εγγραφής
συγκεκριµένων σωµατείων στο µητρώο. 

Επίσης, στα εγγεγραµµένα σε αυτό σωµατεία θα δίνονται επι-
χορηγήσεις του αρµόδιου Υπουργείου µε απόλυτη διαφάνεια και
ενηµέρωση προς όλους. Η αρχή έχει γίνει µε την κοινή υπουρ-
γική απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών κ. Σκυ-
λακάκη, του Υφυπουργού Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλου και
βέβαια τη δική σας κύριε Υπουργέ και δόθηκε ως προκαταβολή
σε όλα τα αθλητικά ερασιτεχνικά σωµατεία το ποσό των 31 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Ειδικότερα, βάσει της ΚΥΑ το ποσό αυτό έχει κατανεµηθεί ως
εξής: στα εθνικά πρωταθλήµατα 26%, στα λοιπά ερασιτεχνικά
σωµατεία 35%, στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις 9% και στις εθνι-
κές οµάδες 30%. Τα κριτήρια για τον υπολογισµό του ποσού που
έλαβε κάθε ερασιτεχνικό σωµατείο είναι απολύτως αντικειµενικά
και διαφανή. Συγκεκριµένα είναι ο αριθµός των αθληµάτων που
καλλιεργεί το κάθε αθλητικό σωµατείο και για τα οποία έχει λάβει
ειδική αθλητική αναγνώριση από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, ο αριθµός των προπονητών που απασχολεί, όπως αυτός
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είναι δηλωµένος στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων
και, βέβαια, ο αριθµός των αθλητών που είναι εγγεγραµµένοι στο
σωµατείο όπως αυτός είναι δηλωµένος επίσης στο Μητρώο, τα
ετήσια έσοδα του σωµατείου όπως αυτά αποτυπώνονται στον
απολογισµό του σωµατείου ο οποίος είναι δηλωµένος στο Ηλε-
κτρονικό Μητρώο. Ειδικά ως προς την προκαταβολή των 31 εκα-
τοµµυρίων ευρώ στα ερασιτεχνικά σωµατεία, ανεξάρτητα από
τις µονάδες που συγκέντρωσε κάθε αθλητικό σωµατείο, ελήφθη
ως ποσό βάσης το ποσό των 1.600 ευρώ. 

Αξίζει, κύριε Υπουργέ, να αναφέρω στο σηµείο αυτό ότι τον
Μάιο του 2021 είχαν εγγραφεί στο µητρώο σαράντα οκτώ σωµα-
τεία από την Αχαΐα, τα οποία και επιχορηγήθηκαν από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού. Είναι πολύ θετικό, επίσης, ότι τον Δε-
κέµβριο του ίδιου έτους τα σωµατεία που πληρούσαν τα αυ-
στηρά κριτήρια για την εγγραφή στο Ηλεκτρονικό Μητρώο
αυξήθηκαν σε εκατόν εβδοµήντα δύο, τα οποία και έλαβαν συ-
νολικά περίπου 420.000 ευρώ από την προκαταβολή επιχορήγη-
σης.

Με βάση τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ρωτήσω
σε ποιο στάδιο υλοποίησης και αξιοποίησης βρίσκεται το Μη-
τρώο Αθλητικών Σωµατείων σήµερα. Θα υπάρξει και επέκταση
µε τη δηµιουργία µητρώου προπονητών και αθλητών ώστε να
γνωρίζουν οι πολίτες και ειδικά οι γονείς αν ο προπονητής που
έχει αναλάβει το παιδί τους είναι καταγεγραµµένος και αδειοδο-
τηµένος γι’ αυτό; Με ποιους τρόπους θα συνεχίσουν να επιχο-
ρηγούνται τα σωµατεία προκειµένου να αντιµετωπίσουν τις
συνέπειες της πανδηµίας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την πρωτολογία του.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού):  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, η σηµερινή σας ερώτηση µου προσφέρει

τη δυνατότητα να αναφερθώ στην επανάσταση του αυτονόητου,
γιατί αυτό είναι η αυθεντική µας µεταρρύθµιση, η µεταρρύθµιση
του αυτονόητου και στον αθλητισµό, κάτι που υπηρετεί συνολικά
η Κυβέρνηση και επιβραβεύεται –βεβαίως, αυτό είναι και το απο-
τέλεσµα της χθεσινής συζήτησης και ψηφοφορίας- από το µεγα-
λύτερο µέρος της ελληνικής κοινωνίας. 

Έτσι και η αθλητική οικογένεια της χώρας µας περίµενε πολλά
χρόνια το αυτονόητο και στον αθλητισµό. 

Διότι θεωρώ αυτονόητο να υπάρχει Μητρώο Ερασιτεχνικών
Αθλητικών Σωµατείων. Θεωρώ αυτονόητο να γνωρίζουµε όλοι
πόσα αθλητικά σωµατεία υπάρχουν και ποια αγωνίσµατα ανα-
πτύσσουν. Θεωρώ επίσης αυτονόητο τα σωµατεία να λειτουρ-
γούν υπό τις προϋποθέσεις που θέτει ο ίδιος ο νόµος. Δυστυχώς
στην Ελλάδα του 21ου αιώνα πολλά από τα αυτονόητα θεωρούν-
ταν εξωπραγµατικά και ακαταλαβίστικα. 

Ξέρετε, τον Απρίλιο του 2020 αποφασίσαµε να συµπεριλά-
βουµε και τον αθλητισµό στα µέτρα στήριξης από τις επιπτώσεις
της πανδηµίας. Ρώτησα λοιπόν τις οµοσπονδίες καταρχήν, µιας
και οι υπηρεσιακοί µας στο Υπουργείο δεν γνώριζαν, για τον
αριθµό των ενεργών σωµατείων. Ελάχιστες µου απάντησαν και
οι περισσότερες από τις οµοσπονδίες µου έδωσαν και λάθος
στοιχεία. Η ουσία είναι ότι κανείς δεν γνώριζε, αταξία και αδια-
φάνεια. 

Κάναµε λοιπόν το αυτονόητο. Αποφασίσαµε να νοικοκυρέ-
ψουµε το αθλητικό τοπίο, να βάλουµε τάξη, πάντα µε διαφανείς
διαδικασίες σε ένα καθεστώς ηµινοµιµότητας που υπήρχε. Στα
αθλητικά σωµατεία να µπει µια σειρά και όλοι χωρίς καµµία εξαί-
ρεση να γνωρίζουν, να έχουν πλήρη εικόνα και ελεύθερη πρό-
σβαση.

Με την αθλητική µας µεταρρύθµιση κάνουµε το αυτονόητο,
λειτουργώντας για πρώτη φορά Μητρώο Ερασιτεχνικών Αθλητι-
κών Σωµατείων. Δηλαδή για το αυτονόητο, κυρία και κύριοι συ-
νάδελφοι, έπρεπε να έρθει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και να το πράξουµε όλοι µαζί. Όχι µόνο διότι πλέον αναγνω-
ρίζονται από την πολιτεία, όχι µόνο διότι πλέον έχουν δικαίωµα
στην απευθείας οικονοµική στήριξη από την πολιτεία, αλλά και
διότι όλα τα ενεργά και νόµιµα έχουν πλέον δικαίωµα ψήφου. Δί-
νουµε δηλαδή δύναµη στη φωνή του υγειούς ερασιτεχνικού και

νόµιµου αθλητισµού, που αποτελεί και τη βάση της αθλητικής
πυραµίδας. 

Έτσι συνδέσαµε το µητρώο µε τις αρχαιρεσίες. Μπορούν να
αποκτούν το δικαίωµα του εκλέγειν µόνο τα ενεργά και νόµιµα
ερασιτεχνικά σωµατεία, που έχουν εγγραφεί στο Μητρώο Αθλη-
τικών Φορέων του Υπουργείου Αθλητισµού. Πρέπει να είναι αυ-
τονόητο, να στηρίζουµε έµπρακτα τον ερασιτεχνικό αθλητισµό
δίνοντας απευθείας επιχορήγηση στα σωµατεία. Για την άµεση
ενίσχυσή τους δώσαµε 13,5 εκατοµµύρια αρχικά το έτος που πέ-
ρασε και στη συνέχεια το ποσό των 21 εκατοµµυρίων συν 10 επι-
πλέον εκατοµµυρίων µέσω των οµοσπονδιών τους. 

Παράλληλα µεριµνήσαµε ώστε να τηρείται το Μητρώο Ειδικά
Αναγνωρισµένων Αθλητικών Σωµατείων. Αθλητικό σωµατείο που
δεν φέρει την ειδική αθλητική αναγνώριση και δεν έχει εγγραφεί
στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων δεν µπορεί να
χρησιµοποιεί αθλητικές εγκαταστάσεις που ανήκουν σε επο-
πτευόµενα από το Υφυπουργείο Αθλητισµού νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου. Κοινώς ο νόµιµος έχει την εύ-
νοια, ο παράνοµος θα πρέπει να αποφασίσει τι δρόµο θα πάρει,
της τάξης ή της παράνοµης λειτουργίας. 

Όταν θεσπίσαµε το µητρώο ακούσαµε έντονη κριτική και από
την Αχαΐα, το θυµάστε. Ακόµα και µέσα από αυτήν την Αίθουσα
είχαµε δεχτεί επιθέσεις. Όµως δεν ίδρωσε το αυτί µας γιατί ξέ-
ρουµε ότι κάνουµε το σωστό, ότι κάνουµε το αυτονόητο. Και ναι,
το εφαρµόσαµε. 

Η καλύτερη απάντηση έρχεται σήµερα από τα ίδια τα σωµα-
τεία, που έχουν αποκτήσει φωνή και ρόλο, έχουν σηκώσει ανά-
στηµα. Τα πραγµατικά ενεργά σωµατεία, που έχουν εγγραφεί ή
είναι στην πορεία για να εγγραφούν και που θέλουν να είναι νό-
µιµα, νοικοκυρεµένα και αναπτύσσουν τα αθλήµατα που έχουν
ήδη στις τάξεις τους ή να προσθέσουν και άλλα, έχουν φωνή,
έχουν οντότητα, έχουν την αναγνώριση. Στέκονται ως ισότιµοι
συνοµιλητές µας µε το ίδιο το Υπουργείο, µε τις οµοσπονδίες
τους, αλλά φυσικά και µε την Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή και
Παραολυµπιακή Επιτροπή. Είµαστε συµπαίκτες στη µεταρρύθ-
µιση προς όφελος όλης της αθλητικής οικογένειας. Πέντε χιλιά-
δες ερασιτεχνικά σωµατεία περίπου µπήκαν στη διαδικασία του
µητρώου και πολλά άλλα δεν κατάφεραν να ανταποκριθούν στις
χρονικές προθεσµίες. Και βέβαια θα ξανανοίξουµε το µητρώο το
επόµενο διάστηµα. Θα πω αναλυτικά στη δευτερολογία µου.

Δηµιουργούµε επίσης το µητρώο των αθλητικών υποδοµών
της χώρας µας µέσω του «ΠΕΛΟΠΑ» -µια άλλη ανάγκη, ένα άλλο
µεγάλο κενό- έτσι ώστε να µπορέσουµε να έχουµε πλήρη εικόνα
των αθλητικών υποδοµών όλης της χώρας είτε είναι υποδοµές
που ανήκουν στο Υπουργείο Αθλητισµού, είτε είναι υποδοµές
που ανήκουν στους δήµους και στις περιφέρειες.

Και δεν σταµατάµε εδώ. Ήδη µε τον ν.4726 θεσµοθετήσαµε
το Μητρώο Προπονητών. Από τον Οκτώβριο του 2020, αµέσως
µετά την ψήφιση του ν.4726/2020, ανοίξαµε έναν νέο κύκλο δια-
βούλευσης µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς για το ζήτηµα
και καταλήξαµε στις διατάξεις του ν.4809/2021, ο οποίος τι κάνει;
Ρυθµίζει το τοπίο στη χώρα µας σε ό,τι αφορά τον τοµέα της
προπονητικής και φυσικά και όλων των εν ενεργεία µέχρι σήµερα
προπονητών και εν δυνάµει.

Δηµιουργούµε ένα ψηφιακό µητρώο στα πλαίσια του νοικοκυ-
ρέµατος του γενικότερου που θέλουµε να έχουµε σε αυτό το
αθλητικό οικοδόµηµα που παραλάβαµε και που θέλουµε να πα-
ραδώσουµε. 

Κλείνοντας, να σας αναφέρω ότι στο πλαίσιο του ψηφιακού
µετασχηµατισµού του αθλητισµού µε τη συνεργασία του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και της Κοινωνίας της Πληρο-
φορίας δηµιουργούµε επιπλέον Μητρώο Διακριθέντων Αθλητών,
Μητρώο Εποπτευόµενων Φορέων, Μητρώο Οικονοµικών Δε-
σµεύσεων των Εποπτευόµενων Φορέων, Μητρώο Κανονισµών
Αθληµάτων Αγωνισµάτων των Διεθνών Αθλητικών Οµοσπονδιών,
Μητρώο Διαµεσολαβητών Αθλητικών Συµβάσεων και Μητρώο
Λεσχών Φιλάθλων. Προχωρούµε ακάθεκτοι σε ένα υγιές, ισχυρό
αθλητικό οικοδόµηµα µε ξεκάθαρο πολιτικό προσανατολισµό τη
στήριξη της βάσης αυτού του οικοδοµήµατος, που είναι τα ερα-
σιτεχνικά αθλητικά σωµατεία της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αλεξοπούλου για τη δευτερολογία της.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. Ο Αλµπέρ Καµύ είχε πει ότι
«όλα όσα ξέρω για την ηθική και την αίσθηση καθήκοντος τα έχω
µάθει από το ποδόσφαιρο». Θα πρέπει λοιπόν να δώσουµε την
ευκαιρία σε κάθε Έλληνα ανεξαιρέτως ηλικίας να αθλείται και να
µαθαίνει τις αρχές του «ευ αγωνίζεσθαι» µέσα από σωµατεία
αδειοδοτηµένα και πιστοποιηµένα για τις υπηρεσίες που προ-
σφέρουν. 

Από την απάντησή σας αντιλαµβανόµαστε ότι εσείς και οι αρ-
µόδιοι φορείς του Υπουργείου έχουν αφουγκραστεί την αγωνία
των αθλούµενων και των γονιών των µικρών παιδιών που τώρα
εισέρχονται στον αθλητισµό. 

Είµαστε περήφανοι διότι σε µόλις δύο χρόνια η αθλητική µε-
ταρρύθµιση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει αρ-
χίσει να αποδίδει καρπούς και έχει αλλάξει το τοπίο στον
πολύπαθο αυτόν χώρο, στηρίζοντας έµπρακτα και ουσιαστικά
τους αθλητές και τις αθλήτριες µας. 

Τα στοιχεία που µας παραθέσατε αποδεικνύουν ότι κινείστε
βάσει συγκεκριµένου σχεδίου, που έχει ως κέντρο τον αθλητή
και το σωµατείο αφ’ ενός και αφ’ ετέρου τις ευρωπαϊκές αρχές,
όπως αυτές αναλύονται στη Λευκή Βίβλο για τον Αθλητισµό, που
δηµοσίευσε η Κοµισιόν το 2007. 

Υπενθυµίζω ότι οι κυριότεροι στόχοι που τίθενται από τη Λευκή
Βίβλο είναι η προαγωγή της δηµόσιας υγείας µέσω της σωµατι-
κής άσκησης, η τόνωση των εθελοντικών δραστηριοτήτων, η ενί-
σχυση της οικονοµικής διάστασης του αθλητισµού και της
ελεύθερης κυκλοφορίας των παικτών και τέλος η καταπολέµηση
της φαρµακοδιέγερσης ή ντόπινγκ. 

Επίσης βάσει του τέταρτου προγράµµατος των Ευρωπαίων
Υπουργών Αθλητισµού 2021-2024 η σωµατική άσκηση κατέχει
προεξάρχουσα θέση µε επενδύσεις στην άθληση για τη βελ-
τίωση της υγείας, συµπεριλαµβανοµένης της δηµιουργίας ευκαι-
ριών εντός αυτής για όλες τις γενιές να καταγράφονται ως
βασική προτεραιότητα. Το σχέδιο επιδιώκει επίσης να ενισχύσει
την ανάκαµψη και την ανθεκτικότητα στην κρίση του χώρου
αυτού τόσο κατά τη διάρκεια όσο και µετά τη λήξη της πανδη-
µίας του COVID-19. 

Για τους λόγους αυτούς η στήριξη του ερασιτεχνικού αθλητι-
σµού αποτελεί βασική επιλογή. Σε αυτό άλλωστε βρίσκεται ένα
υγιές κοµµάτι του χώρου, το οποίο στηρίζεται στη θέληση, την
αγωνία και την προσπάθεια ανθρώπων που ζουν για αυτόν και
τις µεγάλες ωφέλειές του. 

Ειδικά το κοµµάτι των προπονητών είναι ιδιαιτέρως σοβαρό
καθότι είναι εκείνοι οι οποίοι έρχονται καθηµερινά σε επαφή µε
τους ανήλικους και ενήλικους αθλούµενους. Δυστυχώς τα περι-
στατικά που έχουν έρθει στη δηµοσιότητα κηλιδώνουν την αγνό-
τητα του αθλητισµού και αυτό η πολιτεία οφείλει, και το κάνει
ήδη, να το εµποδίσει. Παράλληλα όµως θα πρέπει να βρεθούν
τα κατάλληλα κίνητρα, προκειµένου θύµατα σεξουαλικών επιθέ-
σεων στον χώρο να καταγγέλλουν άµεσα και άφοβα τα γεγονότα
και να αποδίδεται δικαιοσύνη. Γνωρίζουµε ότι έχετε πράξει
πολλά προς την κατεύθυνση αυτή και οφείλουµε να το καταθέ-
σουµε αυτό και από αυτό το Βήµα. Το σκοτάδι του φόβου δίνει
επιτέλους τη θέση του στο φως της δικαιοσύνης. 

Κύριε Υπουργέ, ο δρόµος της εξυγίανσης του ελληνικού αθλη-
τισµού δεν είναι εύκολος, αντιθέτως είναι δύσκολος και ανηφο-
ρικός. Είναι όµως ένας δρόµος που θα πρέπει να τον ακολου-
θήσουµε, προκειµένου να µπορέσουµε όλοι µας να απολαµβά-
νουµε έναν αθλητισµό υγιή, ασφαλή και ανοιχτό για όλους. 

Το έργο που έχετε επιτελέσει σχετικά µε τα ερασιτεχνικά σω-
µατεία είναι θετικό και είναι σίγουρο ότι θα προχωρήσετε σε
ακόµη µεγαλύτερες µεταρρυθµίσεις µε πήχη το ολυµπιακό ρητό:
Πιο γρήγορα, πιο ψηλά, πιο δυνατά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Αλεξοπούλου, αγα-

πητή συνάδελφε.
Όπως ανέφερα στην πρωτολογία µου ο στόχος µας είναι να

αγκαλιάσουµε όλη την αθλητική οικογένεια χωρίς καµµία εξαί-
ρεση, να δώσουµε τη δυνατότητα σε όλα τα ενεργά νόµιµα ερα-
σιτεχνικά σωµατεία να πάρουν θέση και να αποκτήσουν δικαιώ-
µατα και ναι, να µπορούν να λάβουν και τη χρηµατοδότηση.

Το 2020 τέσσερις χιλιάδες τριάντα τέσσερα ερασιτεχνικά σω-
µατεία ολοκλήρωσαν µε επιτυχία την εγγραφή τους στο µητρώο
και ήταν απολύτως νόµιµα και τακτοποιηµένα. Το 2021 τέσσερις
χιλιάδες οκτακόσια οκτώ ερασιτεχνικά σωµατεία ολοκλήρωσαν
µε επιτυχία την εγγραφή τους και φυσικά προχωρήσαµε στην
ανάλογη χρηµατοδότηση. Σ’ αυτά προστέθηκαν και προσφάτως
εβδοµήντα δύο σωµατεία στα οποία είχε αρχικά χαρακτηριστεί
ανεπιτυχής η εγγραφή τους λόγω κάποιων τεχνικών αστοχιών
του συστήµατος, ελέγξαµε τα δεδοµένα τους, επανεξετάσαµε
τα στοιχεία και αναγνωρίσαµε τις αστοχίες και την αδυναµία σε
αυτές τις ειδικές περιπτώσεις µαζί µε τους υπηρεσιακούς µας.
Άλλωστε το είχαµε δηλώσει εξαρχής, είµαστε θετικοί, είµαστε
διατεθειµένοι να αξιολογήσουµε τα δεδοµένα και ο βασικός µας
στόχος παραµένει όσο το δυνατόν περισσότερα ερασιτεχνικά
αθλητικά σωµατεία να εγγραφούν στο µητρώο. Είναι θέµα δια-
φάνειας, είναι θέµα τήρησης της νοµιµότητας, είναι θέµα ουσια-
στικής αλλά και αποτελεσµατικής λειτουργίας του αθλητικού
οικοδοµήµατος.

Έτσι, λοιπόν, φτάσαµε αισίως στα τέσσερις χιλιάδες οκτακό-
σια ογδόντα ερασιτεχνικά σωµατεία που ολοκλήρωσαν µε επιτυ-
χία την εγγραφή τους και ήταν απολύτως νόµιµα και τακτο-
ποιηµένα για το 2021. Μέσα σε αυτό το έτος, λοιπόν, έχουµε µια
σηµαντική αύξηση των οκτακοσίων σαράντα έξι σωµατείων και
βέβαια συνεχίζουµε και για το 2022. Θα ξανανοίξει το µητρώο
και ελπίζουµε να αυξηθεί κατά πολύ ο αριθµός αυτός.

Με µεγάλη χαρά, λοιπόν, σας ανακοινώνω ότι εντός του Φε-
βρουαρίου θα δηµοσιευθεί στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης η
σχετική υπουργική απόφαση και θα ανοίξει εκ νέου η πλατφόρµα
που θα µπορεί να δεχτεί νέες αιτήσεις. Εντός του Φεβρουαρίου,
λοιπόν, θα µπορούν όλα τα σωµατεία να ξεκινήσουν τη διαδικα-
σία υποβολής των αιτήσεών τους. Η εν λόγω υπουργική από-
φαση θα ρυθµίζει όλα τα θέµατα και τις λεπτοµέρειες, πρώτον,
για την αίτηση εγγραφής αθλητικού σωµατείου µε ειδική αθλη-
τική αναγνώριση στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ερασιτεχνικών Αθλη-
τικών Σωµατείων, δεύτερον, για την επικαιροποίηση των στοι-
χείων των ήδη εγγεγραµµένων στο Ηλεκτρονικό Μητρώο και τρί-
τον για τον έλεγχο της αίτησης εγγραφής και επικαιροποίησης.
Σε λίγες εβδοµάδες θα λειτουργήσει ξανά η πλατφόρµα και κα-
λούµε όλα τα σωµατεία να συµµετάσχουν. Θέλουµε µια µεγάλη,
υγιή βάση ερασιτεχνικών σωµατείων.

Θα ήθελα εδώ να διευκρινιστεί ότι τα σωµατεία που έχουν εγ-
γραφεί στο Ηλεκτρονικό Μητρώο κατά το έτος 2021 υποχρεού-
ται να επικαιροποιήσουν τα απαιτούµενα στοιχεία. Βάζουµε τάξη
και νοικοκυρεύουµε το αθλητικό οικοδόµηµα της χώρας µας.
Στηρίζουµε τα ερασιτεχνικά σωµατεία -είναι ξεκάθαρο-, στηρί-
ζουµε τους αθλητές µας, κάνουµε πράξη την αθλητική µεταρ-
ρύθµιση και κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας πάνω από όλα.

Κάναµε το αυτονόητο. Αποφασίσαµε να νοικοκυρέψουµε το
αθλητικό τοπίο. Αυτό αποδεικνύεται, όπως πολύ σωστά αναφέ-
ρατε, κυρία Αλεξοπούλου, µε την χρηµατοδότηση των 31,5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ τις τελευταίες ηµέρες του χρόνου που µας
πέρασε, αλλά και τις επόµενες µέρες καταβάλλεται και το υπό-
λοιπο ποσό από τα 31,5 εκατοµµύρια που έχουµε δεσµεύσει για
τον ερασιτεχνικό αθλητισµό. Συνολικά έχουµε 100 εκατοµµύρια
ευρώ απευθείας στον αθλητισµό τη χρονιά που πέρασε από την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Η συντριπτική πλειοψηφία της αθλητικής οικογένειας -θέλω να
πω µε αφορµή και την ερώτηση που µου κάνετε- έχει επιδείξει
την τελευταία περίοδο µια αξιοθαύµαστη πειθαρχία στην εφαρ-
µογή των κανόνων και των µέτρων στον αγώνα κατά της πανδη-
µίας. Με αφορµή, λοιπόν, την ερώτηση που µου κάνετε επι-
τρέψτε µου να πω ένα δηµόσιο ευχαριστώ σε όλους, παράγον-
τες, αθλητές, αλλά και γονείς που έχουν και εκείνοι συµβάλει σε
µέγιστο βαθµό, ώστε να τηρηθούν όλα τα πρωτόκολλα και µε
πολύ-πολύ µικρές εξαιρέσεις το αθλητικό οικοδόµηµα, η αθλη-
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τική οικογένεια να έχει συµβάλλει και εκείνη στην προσπάθεια
αντιµετώπισης της πανδηµίας.

Κυρία Αλεξοπούλου, να είστε βέβαιη ότι κάνουµε µεγάλη προ-
σπάθεια σε όλα τα επίπεδα. Θίξατε πολλές πτυχές του αθλητι-
σµού. Με χαρά να συζητήσουµε σε επόµενη πιθανόν ερώτηση
και το θέµα του αντιντόπινγκ και το θέµα του «MeToo», που ξέρω
και προσωπικά ότι ενδιαφέρεστε και έχετε πάρει πολλές πρωτο-
βουλίες, κοινοβουλευτικά, σε τοπικό επίπεδο αλλά και σε κοινο-
βουλευτικό, αλλά και µε κάθε τρόπο είµαστε διατεθειµένοι να
συµβάλουµε σε κάθε προσπάθεια ισχυροποίησης µηνυµάτων
όπως αυτά που εκπέµπετε και εσείς µέσα από τις πρωτοβουλίες
σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη, µε αριθµό 325/18-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Νεοκλή Κρητικού προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Στήριξη της Πολιτείας στα Αθλητικά Σω-
µατεία και τρόπος καταβολής των διανεµοµένων καταβολών στα
ερασιτεχνικά σωµατεία».

Τον λόγο έχει ο κ. Κρητικός για την πρωτολογία του.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται ότι έχετε την τιµητική σας, κύριε Υφυπουργέ, σήµερα.
Λοιπόν, αγαπητέ κύριε Υφυπουργέ, γνωστοποιήθηκε στο ευρύ

κοινό από το Γραφείο Τύπου της Γενικής Γραµµατείας Αθλητι-
σµού στις 3-12-2021 ότι ξεκίνησαν οι καταβολές στα τέσσερις χι-
λιάδες οκτακόσια οκτώ ερασιτεχνικά σωµατεία όλων των αθλη-
µάτων σε όλη τη χώρα, ενδυναµώνοντας περισσότερο, βέβαια,
τα ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα και τις αναπτυξιακές κατηγορίες,
τα οποία είναι εγγεγραµµένα στο µητρώο αθλητικών σωµατείων
του 2021 του Υφυπουργείου Αθλητισµού, σε είκοσι εννιά ερασι-
τεχνικές οµάδες που αγωνίζονται στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις
ανδρών και γυναικών, στις εθνικές µας οµάδες όλων των ηλικια-
κών κατηγοριών, όλων των οµοσπονδιών ολυµπιακών αθληµάτων
και µη, αλλά και παραολυµπιακών αθληµάτων και στην Ελληνική
Ολυµπιακή Επιτροπή και Ελληνική Παραολυµπιακή Επιτροπή για
τις προολυµπιακές και προπαραολυµπιακές οµάδες µας µε το
ποσό των 21 από τα 31 εκατοµµύρια ευρώ της προκαταβολής
έναντι µελλοντικών διανεµόµενων καταβολών από τον νέο τρόπο
φορολόγησης των κερδών των παικτών του στοιχήµατος.

Είναι δεδοµένο ότι η κίνηση αυτή από την πλευρά της πολι-
τείας είναι σηµαντική, καθώς βρίσκει ένα νέο εργαλείο οικονοµι-
κής ενίσχυσης των αθλητικών σωµατείων και οµάδων και
ενδυναµώνει εν τοις πράγµασι τις προσπάθειες για ανάπτυξη των
δράσεών τους.

Στο πλαίσιο αυτό και µε την ιδιότητα, κύριε Υφυπουργέ, όχι
µόνο του Βουλευτή αλλά και του παλιού αθλητή του στίβου, γε-
γονός που αιτιολογεί το έντονο ενδιαφέρον που έχω για τα αθλη-
τικά σωµατεία και τον αθλητισµό εν γένει, ελπίζω αυτή η κίνηση
από τη µεριά της πολιτείας να αποκτήσει µόνιµο χαρακτήρα και
να αναβαθµιστεί περαιτέρω. Προς τούτο και για τη γνώση των
συµπολιτών µας ευρύτερα θα ήθελα να µας γνωστοποιήσετε,
κύριε Υφυπουργέ, τα εξής:

Πώς γίνεται η κατανοµή αυτών των χρηµάτων στα διάφορα
σωµατεία και τις οµάδες;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αυγενάκης για την πρωτολογία του.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε συνάδελφε, από εσάς θα έπρεπε να περι-
µένω αυτή την ερώτηση, καθότι προέρχεστε από τον αθλητισµό,
ενεργός για πάρα πολλά χρόνια αθλητής στίβου, αλλά ενεργό-
τατος στον κοινοβουλευτικό στίβο οφείλω να πω και σας συγ-
χαίρω, ως παλαιότερος συνάδελφος, για την πορεία σας και τη
δραστηριότητά σας και εδώ αλλά και στον νοµό σας.

Να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση την οποία µου κάνετε,
γιατί µου δίνετε τη δυνατότητα να ενηµερώσω το Σώµα για τις
πολιτικές που έχουµε υλοποιήσει για την οικονοµική στήριξη του
ερασιτεχνικού αθλητισµού. Θα εθελοτυφλούσαµε, κύριε συνά-
δελφε, αν δεν αντιλαµβανόµασταν ότι ο τοµέας του αθλητισµού

καταπονήθηκε σηµαντικά από τις επιπτώσεις της πανδηµίας.
Πρωταθλήµατα -θυµίζω- διακόπηκαν, διεθνείς οργανώσεις -που
µε κόπο διεκδικήσαµε και προγραµµατίσαµε- ανεστάλησαν, εγ-
καταστάσεις έκλεισαν. Βίωσα από κοντά τη συναισθηµατική
πίεση όλων όσοι αναγκάστηκαν να στερηθούν το δεύτερό τους
σπίτι, τον χώρο που αθλούνται, που προπονούνται και να παρα-
µείνουν για µεγάλο χρονικό διάστηµα έγκλειστοι, όπως κάναµε
όλοι µας, ειδικά την πρώτη περίοδο.

Όµως στο Υπουργείο Αθλητισµού δεν καθίσαµε µε σταυρω-
µένα τα χέρια. Μεριµνήσαµε για την ουσιαστική οικονοµική στή-
ριξη του αθλητισµού στο σύνολό τους. Μεριµνήσαµε για την
άµεση ένταξη των αθλητικών σωµατείων στην κοινωνική οµπρέλα
αντιµετώπισης των συνεπειών από τον κορωνοϊό, µε την υπα-
γωγή τους  στους επιπλέον ΚΑΔ για τα µέτρα στήριξης την πε-
ρίοδο του πρώτου lockdown. Τα εθνικά αθλητικά κέντρα που
εποπτεύονται από το Υφυπουργείο Αθλητισµού προχώρησαν και
το 2020 και το 2021 σε γενναίες οικονοµικές διευκολύνσεις προς
τα ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία κι αν χρειαστεί -αν έχουµε
τέτοια δείγµατα- θα το πράξουµε και το 2022.

Με βασική φιλοσοφία την ουσιαστική στήριξη του ερασιτεχνι-
κού αθλητισµού και σε άριστη συνεργασία µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών προχωρήσαµε στην απευθείας επιχορήγηση των
ερασιτεχνικών αθλητικών σωµατείων για την άµεση ενίσχυσή
τους, κάτι που δεν είχε γίνει τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, µε
απόλυτη διαφάνεια και πάνω απ’ όλα µε αντικειµενικά και γνωστά
εκ των προτέρων κριτήρια, κάτι που είναι ο ορισµός της άµεσης
στήριξης της βάσης του αθλητισµού, η επανάσταση του αυτο-
νόητου, όπως έλεγα και νωρίτερα.

Ήδη από τις αρχές του Μαΐου του 2021 είχαν καταβληθεί και
οι δύο φάσεις της οικονοµικής ενίσχυσης σε συνολικά τέσσερις
χιλιάδες εξακόσια ενενήντα ένα ερασιτεχνικά σωµατεία νόµιµα
και ενεργά, ένα ποσό το οποίο είχε φτάσει τα 13.300.000 ευρώ.
Προχωρήσαµε -θυµίζω- σε φορολογικές ελαφρύνσεις προς όφε-
λος του αθλητισµού. Στον ν.4646/2019 προβλέψαµε τη µείωση
του φορολογικού συντελεστή σε 22% από 45% για τα ποσά που
καταβάλλονται από αθλητικές ανώνυµες εταιρείες σε αθλητές
µε την υπογραφή του συµβολαίου µεταγραφής ή την ανανέωση
ή τη λύση συµβολαίου συνεργασίας, αλλά και τη µείωση του
ποσού του φόρου κατά 20% από 10% που ίσχυε επί των ποσών
δωρεών προς τα ερασιτεχνικά σωµατεία.

Με τον ν.4714/2020 τα εισιτήρια των αθλητικών αγώνων υπό-
κεινται σε µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ στο 13% από το 24% που
ήταν πριν, η φορολόγηση των εισοδηµάτων των προπονητών
εξοµοιώνεται µε αυτή των αµειβοµένων αθλητών στο 22% από
το 45% που ήταν µέχρι πρότινος και, βέβαια, δώσαµε λύση και
σε ένα εύλογο αίτηµα πολλών ερασιτεχνικών αθλητικών σωµα-
τείων σε ό,τι αφορά τις µετακινήσεις των αθλητών τους.

Με τον ν.4535/2020 µε απόφαση δηµοτικού συµβουλίου είναι
δυνατή η παροχή χρηµατικών επιχορηγήσεων σε αθλητικούς
συλλόγους για την προαγωγή του οικείου αθλήµατος, καθώς και
για την κάλυψη εξόδων µετακίνησης αθλητών και αθλητικών σω-
µατείων που εδρεύουν στην περιφέρειά τους, στον τοµέα τους
και συµµετέχουν σε εθνικά πρωταθλήµατα ολυµπιακών αθληµά-
των. Από τις διατάξεις εξαιρούνται οι αθλητικές ανώνυµες εται-
ρείες.

Θυµίζω επίσης ότι µε τον ν.4819 ψηφίσαµε διάταξη για τους
ερασιτέχνες αθλητές, ορίζοντας ότι οι αθλητές που αγωνίζονται
σε σωµατεία που συµµετέχουν στα πρωταθλήµατα των ερασιτε-
χνικών κατηγοριών δύνανται να υπογράφουν σχετικό ιδιωτικό
συµφωνητικό παροχής αθλητικών υπηρεσιών, το οποίο θα κατα-
τίθεται στις οικείες οµοσπονδίες. Θα µπορούν, δηλαδή, να έχουν
ασφαλιστική κάλυψη, το αυτονόητο και εδώ, αλλά το πράξαµε.
Για χρόνια ήταν αίτηµα των αθλητών. Με αυτή τη διάταξη, αν
υπήρχε νωρίτερα, θα µπορούσαν να είχαν ενισχυθεί και εκείνοι
από το «δίχτυ προστασίας» που άνοιξε η Κυβέρνησή µας για
όλους τους ασχολούµενους µε επαγγέλµατα τα οποία θίχτηκαν
από το πρώτο lockdown.

Φυσικά, προβλέψαµε και τη χρηµατοδότηση των αθλητικών
οµάδων από τα έσοδα που προκύπτουν από τον νέο τρόπο φο-
ρολογίας των κερδών των παικτών των τυχερών παιγνίων.

Με τον ν.4764 θεσπίσαµε να περιέρχεται στη Γενική Γραµµα-
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τεία Αθλητισµού -ή σωστότερα στο Υφυπουργείο Αθλητισµού-
το 60% από τα επιπλέον έσοδα της πολιτείας που δηµιουργούν-
ται πλέον από τον νέο τρόπο φορολόγησης, προκειµένου να δια-
τεθούν στον αθλητισµό. Από αυτά το 50% διανέµεται στον
επαγγελµατικό αθλητισµό και το 50% στον ερασιτεχνικό αθλητι-
σµό.

Με κοινές υπουργικές αποφάσεις µε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών εξειδικεύσαµε τα κριτήρια διανοµής, τα ποσοστά διανοµής
στον επαγγελµατικό αθλητισµό, τα ποσοστά διανοµής από τη
συµµετοχή των σωµατείων σε ευρωπαϊκές διοργανώσεις και σε
εθνικές οµάδες, καθώς και τα κριτήρια χρηµατοδότησης των
ερασιτεχνικών αθλητικών σωµατείων από τα κέρδη του «Στοιχή-
µατος».

Ήδη ως ενίσχυση από τις επιπτώσεις της πανδηµίας δόθηκαν
άµεσα προκαταβολές στον επαγγελµατικό αθλητισµό ύψους 31
εκατοµµυρίων και δόθηκε επίσης και για τον ερασιτεχνικό το
ακριβώς αντίστοιχο ποσό.

Να θυµίσω, όµως, ότι ο ερασιτεχνικός αθλητισµός είχε λάβει
και στις αρχές του 2021 το ποσό των 13,5 εκατοµµυρίων. Περί-
που 100 εκατοµµύρια έδωσε αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη απευθείας στον αθλητισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κρητικέ, έχε-
τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υφυπουργέ, για την
απάντηση.

Βασικά µε κάλυψε το πρώτο σκέλος, γιατί ήταν περιεκτικό και
εκτεταµένο και µπορούµε έτσι να έχουµε µια απάντηση, να ξέ-
ρουµε δηλαδή τι γίνεται, γιατί οι ερωτήσεις που δεχόµουν ήταν
πάρα πολλές, γι’ αυτό και σας έκανα αυτή την επίκαιρη ερώτηση.

Δράττοµαι της ευκαιρίας να σας πω ότι λόγω της πανδηµίας
και της κρίσης όπως γνωρίζετε επλήγησαν πάρα πολλοί, επλήγη
και ο αθλητικός χώρος, αλλά επλήγη και η λειτουργία των αθλη-
τικών σωµατείων. Τι έχουµε δώσει εµείς ως οικονοµική ενίσχυση
όλο αυτό το διάστηµα; Τι έχει δώσει η πολιτεία γι’ αυτό το χρο-
νικό διάστηµα, κύριε Υφυπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το Υφυπουργείο Αθλητισµού µερίµνησε και
προχωρήσαµε στην οικονοµική ενίσχυση των ερασιτεχνικών
αθλητικών σωµατείων, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου.
Διαµορφώσαµε και υλοποιούµε σειρά µέτρων για τη στήριξη του
ερασιτεχνικού αθλητισµού, τα οποία έχει χαιρετίσει η πλειονό-
τητα των εκπροσώπων του ερασιτεχνικού αθλητισµού.

Όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των ερασιτεχνικών αθλητι-
κών σωµατείων από τα κέρδη του «Στοιχήµατος», µε σχετική ΚΥΑ
που συνυπέγραψα µε τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ.
Σκυλακάκη και τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλο,
στηρίχθηκαν και ενισχύθηκαν τέσσερις χιλιάδες οκτακόσια οκτώ
ερασιτεχνικά σωµατεία όλων των αθληµάτων απ’ όλη τη χώρα,
ενδυναµώνοντας περισσότερο τα ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα,
αλλά και τις αναπτυξιακές κατηγορίες. Ενδυναµώθηκαν είκοσι
εννέα ερασιτεχνικές οµάδες που αγωνίζονται σε ευρωπαϊκές
διοργανώσεις, ανδρών και γυναικών, οι εθνικές µας οµάδες όλων
των ηλικιακών κατηγοριών, όλων των οµοσπονδιών, ολυµπιακών
αθληµάτων και µη, αλλά και παραολυµπιακών αθληµάτων. Ενι-
σχύθηκαν η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή και η Ελληνική Παρα-
ολυµπιακή Επιτροπή για τις προολυµπιακές και παραολυµπιακές
οµάδες τους.

Ήδη στην πρώτη φάση καταβολής της προκαταβολής των 31
εκατοµµυρίων ευρώ διανεµήθηκαν τον Δεκέµβρη, παραµονή
Πρωτοχρονιάς, 20.986.471 ευρώ σε τέσσερις χιλιάδες οκτακόσια
οκτώ ερασιτεχνικά σωµατεία, τα οποία είναι εγγεγραµµένα στο
Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων. Έλαβαν απευθείας τα 21 από τα
31 εκατοµµύρια ευρώ της προκαταβολής. Απαραίτητη προϋπό-
θεση: Δικαιούχα της χρηµατοδότησης είναι µόνο τα ερασιτεχνικά
σωµατεία που είχαν εγγραφεί στο ηλεκτρονικό µητρώο του
Υπουργείου Αθλητισµού το 2021. Θεσπίσαµε και εφαρµόζουµε
ένα δίκαιο σύστηµα, βασισµένο στις αρχές της διαφάνειας, της
ισότητας και της αξιοκρατίας.

Για τον υπολογισµό του ποσού που λαµβάνει κάθε ερασιτε-
χνικό σωµατείο µε ελάχιστο ποσό βάσης τα 1.600 ευρώ, λαµβά-
νονται υπ’ όψιν τα εξής κριτήρια: Πρώτον, ο αριθµός των αθ-
ληµάτων που καλλιεργεί και για τα οποία έχει λάβει ήδη αθλητική
αναγνώριση από το Υπουργείο Αθλητισµού, ο αριθµός των προ-
πονητών που απασχολεί, όπως αυτός είναι δηλωµένος στο ηλε-
κτρονικό µητρώο αθλητικών σωµατείων, ο αριθµός των αθλητών
που είναι εγγεγραµµένος στο σωµατείο, όπως αυτός είναι δηλω-
µένος στο ηλεκτρονικό µητρώο αθλητικών σωµατείων και σε
κάθε περίπτωση ο αριθµός των αθλητών δεν δύναται να ξεπερνά
τους πενήντα ανά προπονητή. Επίσης, σηµασία έχει -και αξιολο-
γούνται- τα ετήσια έξοδα του σωµατείου, όπως αυτά αποτυπώ-
νονται στον απολογισµό, ο οποίος είναι, επίσης, δηλωµένος στο
µητρώο.

Ξέρουµε ότι υπάρχουν παράπονα και ιδέες για ακόµα µεγαλύ-
τερη βελτίωση. Λέµε, λοιπόν, πως, ναι, ακούµε τα πάντα, κατα-
γράφουµε τα πάντα και προχωράµε το επόµενο διάστηµα για
ακόµα δικαιότερη κατανοµή, όταν φυσικά εµπλουτιστεί ακόµα
περισσότερο το µητρώο µας, άρα αυτοµάτως θα µπορούµε να
είµαστε απολύτως σαφείς και δίκαιοι σε κάθε κατανοµή του οποι-
ουδήποτε ποσού.

Επίσης, πέραν των αθλητικών σωµατείων που ανέφερα, χρη-
µατοδοτήθηκαν από την κατανοµή των 31 εκατοµµυρίων και η
Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή µε το ποσό των 465.000 ευρώ,
όπως επίσης και η Ελληνική Παραολυµπιακή Επιτροπή µε το
ποσό των 465.000 ευρώ επίσης και αυτό από τα υπόλοιπα 10 εκα-
τοµµύρια, τα οποία έµειναν, από την πρώτη κατανοµή που έγινε
την παραµονή της Πρωτοχρονιάς.

Σήµερα, Δευτέρα, λήγει η προθεσµία που έχουν οι οµοσπον-
δίες να ολοκληρώσουν την αποστολή των οικονοµικών στοιχείων
για τις εθνικές τους οµάδες, προκειµένου να ενισχυθούν πέρα
από την τακτική χρηµατοδότηση που έλαβαν το έτος που πέρασε
και που θα λάβουν φυσικά και το έτος που «τρέχει» µε ένα έξτρα
ποσό για τα µέλη των εθνικών οµάδων, είτε πρόκειται για οµα-
δικά είτε για ατοµικά αθλήµατα.

Προσέξτε, είναι η πρώτη φορά που η πολιτεία, η Κυβέρνηση,
θεσπίζει την εξασφάλιση ποσού µόνο για τις εθνικές οµάδες.
Αποβάλλει το βάρος από τις οµοσπονδίες για την ενίσχυση των
σωµατείων και το αναλαµβάνει η ίδια η πολιτεία µε απευθείας
χρηµατοδότηση, αποβάλλει το βάρος της οµοσπονδίας για τυχόν
χρήµατα που έπρεπε να καταβάλει για τυχόν ελέγχους αντιντό-
πινγκ από τον ΕΟΚΑΝ. Ήταν µια διάταξη που είχε περάσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Την καταργήσαµε και σωστά κάναµε. Αυτή
την ώρα προβλέπουµε συγκεκριµένο ποσό µόνο για τα µέλη των
εθνικών οµάδων, έτσι ώστε να µη ξαναζήσουµε εικόνες αθλητών
που δακρυσµένοι και αποκαµωµένοι από την υπερπροσπάθεια
που έκαναν για να φτάσουν στους Ολυµπιακούς Αγώνες, απο-
γοητευµένοι είπαν το παράπονό τους και καλώς είπαν το παρά-
πονό τους.

Τους ακούσαµε, θεσπίσαµε διατάξεις και έχουµε αποτελέ-
σµατα. Και για πρώτη φορά υπάρχει µέριµνα από την ελληνική
πολιτεία, από την Κυβέρνησή µας για απευθείας ενίσχυση όλων
των µελών των εθνικών οµάδων. Έτσι κινούµαστε, κύριε συνά-
δελφε, έτσι δουλεύουµε κι έτσι θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε
µε διαφάνεια, χωρίς καµµία διάκριση µε ξεκάθαρο πολιτικό προ-
σανατολισµό. Τα ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία αποτελούν τη
βάση της αθλητικής πυραµίδας και τους αθλητές µας. Γιατί
χωρίς αυτούς δεν έχουµε µέλλον. Κι επειδή κάποιοι κάνουν τον
διαχωρισµό µεταξύ επαγγελµατιών και ερασιτεχνικών αθλητών,
τους λέµε ότι οι αθλητές όλοι ξεκίνησαν από ερασιτέχνες, από
τη βάση. Και κάποτε έφτασαν ψηλά. Και χαιρόµαστε γι’ αυτούς
που έχουν φτάσει ψηλά και µας εκπροσωπούν σε µεγάλες διορ-
γανώσεις όπως είναι ο Ολυµπιάδες. Παρ’ όλα αυτά σεβόµαστε
τους πάντες που ενεργοποιούνται και ανήκουν στη µεγάλη αθλη-
τική οικογένεια της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συζητηθεί τώρα

η τέταρτη µε αριθµό 341/24-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να καταργηθεί η απαράδεκτη ρύθ-
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µιση που εξαρτά την ίδρυση Τµηµάτων Ένταξης από το σύνολο
των µαθητών του σχολείου».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζέττα Μακρή. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, επανερχόµαστε στην ερώτηση που σας εί-

χαµε καταθέσει στις 24-11-2021 σχετικά µε την κατάργηση της
αντιεπιστηµονικής και αντιπαιδαγωγικής νοµοθετικής ρύθµισης
του 2019 µε τον ν.4933 στο άρθρο 28. Είναι, βέβαια, της προ-
ηγούµενης κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία εφαρµόζετε και
εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Προβλέπει ότι χρει-
άζεται να φοιτούν περισσότεροι από διακόσιοι πενήντα µαθητές
των σχολείων από τους οποίους τουλάχιστον δεκαπέντε µε γνω-
µατεύσεις από το ΚΕΔΑΣΥ για να τοποθετούνται στο σχολείο δύο
εκπαιδευτικοί.

Τα αποτελέσµατα αυτής της αντιεκπαιδευτικής, αντιλαϊκής πο-
λιτικής γίνονται χειροπιαστά στο Δηµοτικό Σχολείο Κοκκίνη Χάνι
στον Δήµο Χερσονήσου Κρήτης σε βάρος µαθητών και γονιών
τη στιγµή που στο συγκεκριµένο σχολείο οι γνωµατεύσεις στην
αρχή της σχολικής χρονιάς έφταναν τις τριάντα πέντε αλλά δεν
ιδρύθηκε δεύτερο τµήµα ένταξης γιατί στο σχολείο φοιτούν δια-
κόσιοι σαράντα και όχι διακόσιοι πενήντα µαθητές. Επικαλείστε,
µάλιστα, στην απάντηση που δώσατε στην ερώτησή µας ότι στο
Δηµοτικό Σχολείο Κοκκίνη Χάνι δεν συντρέχει η προϋπόθεση που
ορίζει ο νόµος για να λειτουργήσει και δεύτερο τµήµα ένταξης.
Στην πράξη κι ενώ βλέπετε ότι είναι άδικη η νοµοθετική ρύθµιση,
διότι το κριτήριο δεν πρέπει να είναι ο αριθµός των µαθητών
αλλά οι ανάγκες, περιφρονείτε µε αυτόν τον τρόπο το δικαίωµα
των παιδιών µε µαθησιακές δυσκολίες για να έχουν τη σωστή
παιδαγωγική υποστήριξη µέσα στο σχολικό περιβάλλον. Τη θε-
ωρείτε επιπλέον κόστος καταστρατηγώντας επιστηµονικές γνω-
µατεύσεις και αδιαφορώντας για τις συνέπειες στη µόρφωση και
την ψυχολογία των παιδιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική ‘Εδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Μεταθέτετε, επίσης, την ευθύνη στους γονείς που αναγκάζον-
ται να υποστηρίζουν τα παιδιά τους καταφεύγοντας σε ιδιώτη ει-
δικό ή ειδική παιδαγωγό στο σπίτι από το ήδη µειωµένο εισόδηµα
που έχουν. Υπάρχουν βέβαια ανά την Ελλάδα δεκάδες ή εκατον-
τάδες σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας στα οποία,
παρά τις ανάγκες που υπάρχουν, δεν λειτουργεί καθόλου τµήµα
ένταξης. Στα δε λύκεια της χώρας δεν λειτουργεί κανένα τµήµα
ένταξης, λες κι έχουν σταµατήσει οι ανάγκες των µαθητών
αυτών. Την ίδια ώρα δεν υπάρχουν οι αναγκαίες ή πολλές από
αυτές που έχουν δηµιουργηθεί παραµένουν επί της ουσίας στα
χαρτιά.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, είναι έκθετη απέναντι στους γονείς,
τους εκπαιδευτικούς πριν απ’ όλα στους ίδιους τους µαθητές,
αφού µε περίσσεια -θα έλεγα- ευκολία και συχνότητα το νοµο-
θετικό πλαίσιο µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου τροποποι-
είται όταν αφορά ανάγκες των επιχειρηµατικών οµιλών αλλά
γίνεται άλλοθι εάν αφορά στην κάλυψη λαϊκών αναγκών και στην
προκειµένη περίπτωση τη στήριξη µαθητών και µαθητριών µε ει-
δικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υφυ-
πουργέ, τι µέτρα θα πάρετε έτσι ώστε άµεσα, τώρα, να καταρ-
γηθεί αυτή η απαράδεκτη ρύθµιση που εξαρτά την ίδρυση τµη-
µάτων ένταξης από το σύνολο των µαθητών του σχολείου ώστε
να λειτουργήσει µε κατεπείγουσες διαδικασίες και µε την πρόσ-
ληψη του απαραίτητου ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού ο
απαιτούµενος αριθµός τµηµάτων ένταξης στο Δηµοτικό Σχολείο
Κοκκίνη Χάνι και σε όποια άλλα σχολεία της χώρας χρειάζεται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Μακρή, έχετε τον

λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε συνάδελφε, δεν θα κάνω ιδεολογική αντιπαράθεση για την
παιδαγωγική και υπέρ των συµφερόντων της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης συζήτηση. Τρεις µέρες κάναµε τέτοια ιδεολογική συζήτηση
µεταξύ άλλων εδώ στη Βουλή. Θα σας απαντήσω γενικά για τα
θέµατα της ειδικής αγωγής αλλά και ειδικά γι’ αυτά που λέτε

στην ερώτησή σας.
Πιστεύω ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα αλλά και εµείς στη Νέα

Δηµοκρατία έµπρακτα είµαστε ιδιαίτερα ευαίσθητοι σε ό,τι
αφορά στην συνεκπαίδευση µαθητών και µαθητριών µε αναπη-
ρίες και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Αυτό επιτυγχάνεται,
όπως γνωρίζετε, µέσα από τα τµήµατα ένταξης αλλά και µε τον
θεσµό της παράλληλης στήριξης σε όλες τις σχολικές µονάδες
της γενικής και ειδικής εκπαίδευσης. Η ευαισθησία που σας είπα
ότι έχει αποδειχθεί έµπρακτα καταδεικνύεται από τους τεσσερι-
σήµισι χιλιάδες διορισµούς στην ειδική αγωγή κατά το σχολικό
έτος 2020 - 2021 που ήταν η πρώτη στα εκπαιδευτικά χρονικά.
Αλλά, επίσης, από τους δεκαέξι χιλιάδες εκατόν ογδόντα τέσσε-
ρις συνολικά µόνιµους διορισµούς των εκπαιδευτικών την τελευ-
ταία διετία. Επιπλέον, κύριε συνάδελφε, κατά το τρέχον σχολικό
έτος σαράντα τρεις χιλιάδες έντεκα αναπληρωτές εκπαιδευτικοί
και µέλη ειδικού επιστηµονικού προσωπικού και ειδικού βοηθη-
τικού προσωπικού έχουν προσληφθεί για να στηρίξουν, µεταξύ
άλλων, τους µαθητές µε αναπηρίες και τους µαθητές που έχουν
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της προσέγγισης για τη συνεκπαί-
δευση των µαθητών και µαθητριών µε αναπηρίες και ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες εντάσσεται και η ίδρυση και λειτουργία των
τµηµάτων ένταξης. Ο σκοπός αυτών των τµηµάτων είναι η πλή-
ρης ένταξη των µαθητών µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες ή µε
αναπηρία στο σχολικό περιβάλλον µέσα από ειδικές εκπαιδευτι-
κές παρεµβάσεις. Ο εκπαιδευτικός του τµήµατος ένταξης υπο-
στηρίζει τους µαθητές στο περιβάλλον της τάξης σε συνεργασία
µε τους εκπαιδευτικούς των τάξεων µε στόχο τη διαφοροποίηση
των δραστηριοτήτων και των τακτικών πρακτικών αλλά και την
κατάλληλη προσαρµογή του εκπαιδευτικού υλικού και του εκπαι-
δευτικού περιβάλλοντος. Η υποστήριξη σε ιδιαίτερο χώρο υλο-
ποιείται εφόσον το επιβάλλουν ιδιαίτερες εκπαιδευτικές ανάγκες
των µαθητών µε απώτερο στόχο τη δυνατότητα µελλοντικής υπο-
στήριξής τους για το περιβάλλον της τάξης τους.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το πρώτο εδάφιο της περιπτώσεως γ’ της
παραγράφου 1 του άρθρου 6 του ν.3699/2008, όπως αυτό αντι-
καταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 28 του ν.4638/
2019, στα τµήµατα ένταξης των σχολικών µονάδων της πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης στις οποίες φοιτούν ως διακόσιοι πενήντα
µαθητές -γι’ αυτό και η απάντηση ήταν ότι δεν προβλέπεται από
το νοµικό πλαίσιο, γιατί δεν προβλέπεται- τοποθετείται ένας εκ-
παιδευτικός. Ενώ στα τµήµατα ένταξης των σχολικών µονάδων
στις οποίες φοιτούν περισσότεροι από διακόσιοι πενήντα µαθη-
τές, εκ των οποίων τουλάχιστον δεκαπέντε µε διεγνωσµένη ανα-
πηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες από αρµόδιο δηµόσιο
φορέα, δηλαδή το ΚΕΔΑΣΥ ή ιατροπαιδαγωγικό κέντρο ή δηµό-
σιο νοσοκοµείο, τοποθετούνται δύο εκπαιδευτικοί.

Στο σχολείο στο οποίο αναφέρεστε, στο Δηµοτικό Σχολείο
Κοκκίνη Χάνι του Νοµού Ηρακλείου έχει ιδρυθεί και λειτουργεί
τµήµα ένταξης µε ένα τµήµα και έναν εκπαιδευτικό, στο οποίο
κατά το τρέχον σχολικό έτος φοιτούν δεκαεννέα µαθητές σε σύ-
νολο είκοσι έξι και όχι τριάντα πέντε, όπως γράφετε στην ερώ-
τησή σας. Είναι, δηλαδή, είκοσι έξι µαθητές µε γνωµάτευση για
τµήµα ένταξης. Ως προς τη λειτουργία του δευτέρου τµήµατος
θα σας απαντήσω πάλι ότι δεν συντρέχει η προϋπόθεση την
οποία ορίζει ο νόµος. Αυτός ψηφίστηκε από την προηγούµενη
κυβέρνηση. Εφαρµόζεται από τη δική µας.

Θέλω να σας ενηµερώσω κλείνοντας την πρωτολογία µου ότι
βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία ίδρυσης νέων τµηµάτων έντα-
ξης. Η Διεύθυνση της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου
έχει προτείνει την ίδρυση είκοσι τριών νέων τµηµάτων ένταξης
σε νηπιαγωγεία και δηµοτικά του Νοµού Ηρακλείου µε την προ-
ϋπόθεση βεβαίως ότι θα πληρούνται οι προϋποθέσεις του νόµου.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Συντυχάκη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, δεν απαντή-

σατε. Μας διαβάσατε τη ρύθµιση την οποία ανέφερα έτσι κι αλ-
λιώς στην πρωτολογία µου. Επαναλάβατε το πρόβληµα που
υπάρχει στο σχολείο του Κοκκίνη Χάνι. Ήθελα απάντηση από την
πλευρά της Κυβέρνησης αν θα λύσει το πρόβληµα. Η πιο σοφή
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και αναγκαία απάντηση, αν όντως υπάρχει ευαισθησία από την
πλευρά της Κυβέρνησης, θα ήταν «να το ξαναδούµε, να το επα-
νεξετάσουµε το ζήτηµα αλλαγής της ρύθµισης». Εσείς όχι µόνο
αλλαγή ρύθµισης δεν κάνετε αλλά λέτε ότι θα δηµιουργήσετε
νέα τµήµατα ένταξης µε βάση τα όσα ορίζει ο νόµος. Δηλαδή,
όχι µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες που έχουν τα σχολεία, δη-
λαδή µε βάση τον πραγµατικό αριθµό των παιδιών που έχουν
ανάγκη ένταξης σε τέτοια τµήµατα.

Η συγκεκριµένη, λοιπόν, ρύθµιση δεν ανταποκρίνεται και δεν
καλύπτει πραγµατικές ανάγκες των µαθητών στην ειδική εκπαι-
δευτική παρέµβαση που χρειάζεται, µε βάση τις σύγχρονες
ανάγκες και δυνατότητες. Δεν το λέει µόνο το ΚΚΕ.

Εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά την επιστολή των γονέων, που
την έχετε κι εσείς και λέει αυτά τα οποία σας λέω. Αλλά θα πρό-
σθετα ότι για την υλοποίηση αυτής της ρύθµισης, που ήταν του
ΣΥΡΙΖΑ και την υλοποιείτε εσείς, επί της ουσίας ούτε η πρώιµη
διάγνωση υπάρχει σε καθαρά επιστηµονική βάση. Η πρώτη αντι-
µετώπιση -προσέξτε- γίνεται στο σχολείο, όχι από ειδικούς αλλά
από τους ίδιους τους εκπαιδευτικούς και όταν και εφόσον απο-
τύχει αυτή η πρώτη αντιµετώπιση, τότε πάει στους ειδικούς. Ναι,
αλλά έχει περάσει ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα, το κρίσιµο
διάστηµα, που πρέπει να παρθούν οι αποφάσεις.

Και εξηγούµε ότι κατά το σχολικό έτος 2020 - 2021 οι γνωµα-
τεύσεις του ΚΕΔΑΣΥ του Ηρακλείου στο σχολείο το συγκεκρι-
µένο, στου Κοκκίνη Χάνι, ήταν για τριάντα παιδιά, για φοίτηση σε
τµήµατα ένταξης, από τα οποία δεν φοίτησαν δέκα, µε απόφαση
του σχολείου. Μετά από δύο χρόνια πανδηµίας, τα παιδιά τα
οποία φοιτούσαν στην Δ’ και στην Ε’ δηµοτικού, σήµερα Ε’ και
ΣΤ’ αντίστοιχα, δεν βοηθήθηκαν από κανένα εξατοµικευµένο
πρόγραµµα.

Σας είπα στην πρωτολογία ότι οι γονείς πληρώνουν ιδιωτική ή
ιδιωτικό, ειδική ή ειδικό παιδαγωγό στο σπίτι, σε βάρος του οι-
κογενειακού προγραµµατισµού αλλά και µε βάση τις οικονοµικές
δυσκολίες. Θεωρούµε ότι το κενό που αφήνει το σχολείο σε
βάρος τους είναι αδύνατο να καλυφθεί κάτω από αυτές τις συν-
θήκες. Η σωστή παιδαγωγική υποστήριξη µέσα στο σχολικό πε-
ριβάλλον είναι αυτή που θα τους δώσει αυτοπεποίθηση και θα
τα κάνει να νιώσουν ότι έχουν αξία και θα συµβάλει στην καλύ-
τερη κοινωνική και ψυχολογική τους ανάπτυξη.

Φέτος, µάλιστα, τα παιδιά της Ε’ και της ΣΤ’ δηµοτικού δεν θα
µπορέσουν να παρακολουθήσουν το τµήµα ένταξης, κατόπιν
οδηγίας της σχολικής συµβούλου πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης,
κρίνοντας αναγκαίο να υποστηριχθούν και τα παιδιά των πρώτων
τάξεων του δηµοτικού, χωρίς να υπάρχει γι’ αυτά ακόµα ειδική
γνωµάτευση του ΚΕΔΑΣΥ -απ’ ό,τι γνωρίζω, όµως, µπορεί όντως
να έχει βγει.

Όπως καταλαβαίνετε, ένας τέτοιος όγκος µαθητών, τριάντα
πέντε στον αριθµό, µε γνωµατεύσεις και αυτών που πρόκειται να
διαγνωστούν -άγνωστος αριθµός ακόµα- καθιστά δύσκολο ή σχε-
δόν αδύνατον τον αποτελεσµατικό ρόλο της εκπαιδευτικής ειδι-
κής αγωγής.

Η λογική λέει ότι οι οργανικές θέσεις θα πρέπει να σχετίζονται
µε τον αριθµό των φοιτούντων µαθητών στα τµήµατα ένταξης
και όχι µε το σύνολο των µαθητών του σχολείου, που λέει η ρύθ-
µιση και την οποία υλοποιείτε εσείς.

Τα συγκεκριµένα όρια που έχετε καθιερώσει είναι πλήρως αν-
τιεπιστηµονικά. Είναι αντιεπιστηµονικά, µην παρεξηγείστε. Διότι
όταν ένα παιδί έχει πρόβληµα και εσείς του λέτε ότι δεν θα µπει
στο τµήµα ένταξης, διότι η ρύθµιση λέει ότι ξεπερνάει τον συνο-
λικό αριθµό του σχολείου, µε συγχωρείτε, αυτό είναι και αντιπαι-
δαγωγικό και αντιεκπαιδευτικό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κατά συνέπεια εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να την καταργήσετε
αυτή τη διάταξη -και µάλιστα εδώ και τώρα- να δηµιουργήσετε
όλα τα απαραίτητα τµήµατα ένταξης σε σχολεία όπου υπάρχει
ανάγκη, χωρίς κόφτες και αντιπαιδαγωγικά όρια, να στελεχώσετε
όλες τις δοµές ειδικής αγωγής µε το απαραίτητο µόνιµο προσω-
πικό, µε όλες τις ειδικότητες και να µονιµοποιηθούν φυσικά και
οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί που εργάζονται τα τελευταία χρό-
νια στην εκπαίδευση και να προσληφθούν, επιπλέον, µε βάση τις

πραγµατικές ανάγκες.
Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μακρή, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν παρεξηγούµαι, καθόλου. Είναι δικαίωµά σας να ρωτάτε.
Νοµίζω εσείς παρεξηγήσατε αυτό που σας είπα. Ο νόµος τον
οποίο εφαρµόζουµε και τα αριθµητικά δεδοµένα που υπάρχουν
δεν τίθενται αυθαίρετα από το Υπουργείο. Δεν τραβάµε µια
γραµµή σε έναν αριθµό που µας βολεύει ή µας ενδιαφέρει. Γίνε-
ται µε επιστηµονικά δεδοµένα και κριτήρια κι εµείς εξακολου-
θούµε να τον εφαρµόζουµε.

Σε ό,τι αφορά τη δική σας ερώτηση, επειδή επικαλεστήκατε
ως επιπρόσθετο στοιχείο την επιστολή που έχει ο σύλλογος γο-
νέων, βεβαίως, είναι κάτι που είναι σηµαντικό, αλλά για µας στο
Υπουργείο και µόνο η υποβολή µιας ερώτησης από συνάδελφο
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος αρκεί για να δώσουµε την πρέ-
πουσα απάντηση.

Θα σας απαντήσω, πάλι, µε στοιχεία για να σας δείξω ακριβώς
πώς είναι η διαδικασία κάλυψης των κενών, εµµένοντας στο ότι
όσο ισχύει ο νόµος, εάν τυχόν διαφορετικά επιστηµονικά δεδο-
µένα -και δεν προαναγγέλλω κάτι, το διευκρινίζω- τεθούν υπ’ ό-
ψιν του Υπουργείου, ανάλογα θα τα λάβουµε υπ’ όψιν. Αυτή τη
στιγµή, όµως, που µιλάµε, δεν υπάρχει κάτι τέτοιο στην ατζέντα
µας.

Σας λέω, λοιπόν, ότι όταν αρχίζει η πρώτη µέρα της σχολικής
χρονιάς, οι εµπλεκόµενοι φορείς, που είναι το Υπουργείο µας, οι
περιφερειακές διευθύνσεις εκπαίδευσης, οι διευθύνσεις πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας, κάνουν τις απαραίτητες ενέργειες
για να λειτουργήσουν οµαλά οι εκπαιδευτικές µονάδες.

Σε ό,τι αφορά τη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρα-
κλείου, έχουν πραγµατοποιηθεί την τελευταία διετία τετρακόσιοι
εβδοµήντα εννέα µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών, από τους
οποίους οι εξήντα έξι στην ειδική αγωγή. Το τρέχον σχολικό έτος
2021-2022 έχουν γίνει, στη συγκεκριµένη περιοχή, χίλιες τριακό-
σιες ενενήντα οκτώ προσλήψεις αναπληρωτών και αναπληρω-
τριών εκπαιδευτικών και ειδικού επιστηµονικού και βοηθητικού
προσωπικού, από τις οποίες προσλήψεις εξακόσιες εξήντα δύο
σε δοµές ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. Είναι ιδιαίτερα αυξη-
µένες την τελευταία διετία. Η αύξηση, κύριοι συνάδελφοι, του
αριθµού των εγκρίσεων είναι της τάξης τού 125% για στήριξη
από εκπαιδευτικούς παράλληλης στήριξης και συνεκπαίδευσης.
Και, βεβαίως, αντίστοιχα αυξάνεται και ο αριθµός των προσλή-
ψεων αναπληρωτών στο πλαίσιο του προγράµµατος εξειδικευ-
µένης εκπαιδευτικής υποστήριξης για την ένταξη µαθητών και
µαθητριών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου υπο-
στηρίζονται τετρακόσιοι δέκα µαθητές µέσα στην τάξη από εκ-
παιδευτικό παράλληλης στήριξης. Τα στοιχεία αποδεικνύουν αν
υπάρχει ευαισθησία και ανταπόκριση ή όχι.

Δείχνουµε, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο -επαναλαµβάνω- εµ-
πράκτως, το είπα και στην αρχή της πρωτολογίας µου, ότι δεν
αδιαφορούµε για τα δικαιώµατα των παιδιών µε µαθησιακές δυ-
σκολίες. Αντίθετα, µε σχεδιασµό, µε ετοιµότητα, µε συνέργειες
και µε αρωγό σύσσωµη την εκπαιδευτική κοινότητα, τα σχολεία
µας συνεχίζουν το πολύτιµο εκπαιδευτικό τους έργο και συµβάλ-
λουν τα µέγιστα και στην πρόληψη και στην αντιµετώπιση της
πανδηµίας και των ειδικών αναγκών που είχαν και εξακολουθούν
να έχουν τα παιδιά µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη, µε αριθµό 342/24-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Την εγκύκλιο
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του Υπουργείου Παιδείας σχετικά µε την εξεταστική στα πανεπι-
στήµια». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ευάγγελος Άγγελος Συρίγος.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 10 Ιανουαρίου του 2022 βγάλατε µία εγ-

κύκλιο, µια αντιεπιστηµονική κι επικίνδυνη, εν τέλει, εγκύκλιο, για
την οποία αντιδρούν -και πολύ δικαιολογηµένα- οι φοιτητές και
οι πανεπιστηµιακοί, σύµφωνα µε την οποία µπαίνουν στο ζύγι
από τη µια οι σπουδές και από την άλλη η υγεία των φοιτητών
και των καθηγητών.

Γιατί, ξέρετε, όταν σε µια περίοδο έξαρσης της πανδηµίας -
σαν κι αυτή που ζούµε τώρα- ορίζετε ως Υπουργείο ότι όλες οι
χειµερινές εξετάσεις, όλη η χειµερινή εξεταστική, στα πανεπι-
στήµια θα γίνει µόνο µε φυσική παρουσία και χωρίς κανένα ου-
σιαστικό µέτρο προστασίας -όπως λειτουργούσαν πριν έτσι και
λειτουργούν τώρα τα πανεπιστήµια- τότε στην πράξη τι κάνετε;
Βάζετε στους φοιτητές το δίληµµα να διαλέξουν ή τις σπουδές
τους ή την υγεία τους.

Ήδη, όπως όλοι γνωρίζουν και σύµφωνα µε τις καθηµερινές
επίσηµες ανακοινώσεις των κρουσµάτων, αυτό το πανδηµικό
κύµα που ζούµε τώρα αφορά και εκδηλώνεται κυρίως στις νεα-
ρές ηλικίες. Όταν, λοιπόν, εσείς ως Υπουργείο, ως Κυβέρνηση,
στηρίζεστε µονάχα στο εµβόλιο, χωρίς κανένα άλλο υγειονοµικό
µέτρο επί της ουσίας, τότε το αποτέλεσµα, ασφαλώς, είναι να
µετατρέπονται και τα πανεπιστήµια σε εστίες υπερµετάδοσης
του ιού, µε εκατοντάδες ασθενείς µε COVID, µε ασυµπτωµατι-
κούς -και όχι µόνο- µε στενές επαφές κρουσµάτων, µε υπό διε-
ρεύνηση περιπτώσεις πιθανών κρουσµάτων. Κι όλοι αυτοί να
υποχρεώνονται µε την κυβερνητική εγκύκλιό σας να προσέρχον-
ται στις εξετάσεις, στα αµφιθέατρα, µαζί και µε τις ευπαθείς οµά-
δες. Όπως καταλαβαίνετε, όλο αυτό δεν συνιστά και δεν απο-
τελεί ασφαλώς κανένα περιβάλλον υγειονοµικής ασφάλειας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κι εµείς σας ρωτάµε, κύριε Υφυπουργέ, ρω-
τάµε την Κυβέρνησή σας φυσικά, τι θα κάνετε, ώστε να µην απο-
κλειστεί κανένας φοιτητής από την εξεταστική, αξιοποιώντας
όλες τις δυνατότητες και όλες τις µεθόδους εξέτασης, τη διά
ζώσης ασφαλώς, αλλά µε όλη εκείνη την απαραίτητη αραίωση
των τµηµάτων, την εξ αποστάσεως εξέταση -γιατί την αποκλεί-
εται αυτή;- ή ακόµα και µε εργασίες, οι οποίες θα µπορούν να
κατατεθούν από τους ίδιους τους φοιτητές και, εν πάση περιπτώ-
σει, µε την ειδική εκείνη µέριµνα που χρειάζεται για όσους νο-
σούν και για όσους ανήκουν, φυσικά, στις ευπαθείς οµάδες.

Εννοείται ότι θα πρέπει να επιταχθούν και να βρεθούν -δεν
είναι δύσκολο, το γνωρίζετε- και εκείνοι οι κατάλληλοι χώροι για
να χρησιµοποιηθούν για την εξεταστική.

Πρέπει να ανακληθεί και εκείνη η παλιότερη απόφασή σας από
τον Νοέµβρη ακόµα -στις 16 Νοέµβρη- που ακύρωνε τις διδακτι-
κές ώρες της τηλεµατικής εκπαίδευσης.

Και, βεβαίως, πρέπει να πάρετε όλα εκείνα τα απαραίτητα
υγειονοµικά µέτρα, που έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας να τα λέµε
εδώ και δύο χρόνια και που αφορούν όλη την εκπαίδευση -και
όχι µόνο- για τα µαζικά, δωρεάν επαναλαµβανόµενα τεστ, για την
απαραίτητη ιχνηλάτηση, για τη χορήγηση δωρεάν µασκών υψη-
λής προστασίας στην εκπαίδευση, να αυξηθούν εκείνα τα δρο-
µολόγια των µέσων µαζικής µεταφοράς. Αν δείτε µε ποιον τρόπο
µεταφέρονται καθηµερινά, πηγαίνουν οι φοιτητές και οι φοιτή-
τριες στις σχολές τους, θα καταλάβετε.

Και, βεβαίως, πρέπει να δοθεί και ένα έκτακτο κονδύλι χρηµα-
τοδότησης, έτσι ώστε να µπορέσουν να γίνουν και εκείνες οι απα-
ραίτητες µαζικές και µόνιµες προσλήψεις καθαριστριών, για να
αυξηθεί το προσωπικό καθαριότητας και για να υπάρχει εκείνη
η καθαριότητα που χρειάζεται σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ τον κύριο συνάδελφο για την ερώτησή του.
Να διευκρινίσω µερικά πράγµατα που είναι απαραίτητα για να

καταλάβουµε πώς γίνεται η διαδικασία στα πανεπιστήµια. Στα
πανεπιστήµια στην αρχή κάθε εξαµήνου ανακοινώνεται ο τρόπος
µε τον οποίο θα γίνει το µάθηµα και, επίσης, ανακοινώνεται και ο
τρόπος µε τον οποίο θα γίνει η εξέταση. Εάν ένας καθηγητής επι-
λέξει εξαρχής να εξετάσει µέσω εργασιών ή µε άλλον τρόπο,
είναι κάτι που επαφίεται µόνο σε αυτόν. Εποµένως, εάν κάποιος
καθηγητής έχει επιλέξει ως εξέταση τις εργασίες ή άλλες µορ-
φές -σας λέω κοινές εργασίες, ατοµικές εργασίες, παρουσιά-
σεις, οτιδήποτε- αυτό είναι κάτι που επιτρέπεται από τον νόµο
και γίνεται. Άρα δεν το απαγορεύουµε.

Όταν, όµως, ερχόµαστε στη διαδικασία των εξετάσεων, εδώ
πρέπει να διασφαλίσουµε πρωτίστως την αξιοπιστία του συστή-
µατος. Το λέω αυτό διότι, εξ ανάγκης λόγω κορωνοϊού, το αµέ-
σως προηγούµενο χρονικό διάστηµα, στις προηγούµενες εξε-
ταστικές περιόδους προχωρήσαµε -επαναλαµβάνω, εξ ανάγκης-
στη συµµετοχή εξ αποστάσεως, γνωρίζοντας ότι δεν µπορούµε
να διασφαλίσουµε 100% το αδιάβλητο των εξετάσεων, αλλά
έπρεπε να προσαρµοστούµε σε αυτή την πραγµατικότητα. Ή τα
παιδιά, οι φοιτητές δεν θα έδιναν εξετάσεις, ή, εάν έδιναν εξετά-
σεις, έπρεπε να δώσουν υποχρεωτικώς εξ αποστάσεως. Αυτές
οι συνθήκες ήταν όταν δεν ξέραµε τι ήταν αυτή η ιστορία µε τον
κορωνοϊό.

Θυµίζω ότι στην αρχή αυτής της ιστορίας, κύριε Δελή, δεν ξέ-
ραµε καν τον τρόπο µε τον οποίο µεταδιδόταν ο κορωνοϊός. Φο-
ρούσαµε όλοι γάντια, δεν φορούσε κανένας µάσκες. Δεν ξέραµε
ότι µεταδίδεται από τον αέρα. Δεν υπήρχαν εµβόλια, δεν υπήρ-
χαν τεστ, δεν υπήρχε τίποτα.

Τώρα είµαστε σε µια φάση κατά την οποία γνωρίζουµε πώς µε-
ταδίδεται, έχουµε τη δυνατότητα να εντοπίσουµε τα νέα κρού-
σµατα και έχουµε µπροστά µας µία µορφή του κορωνοϊού η
οποία, από όσα έχουµε δει ως τώρα, δείχνει να είναι σχετικά πιο
ήπια από ό,τι στο παρελθόν. Αυτά είναι τα γενικά στοιχεία τα
οποία ορίζουν την απόφασή µας.

Και κάτι ακόµη ως γενικό στοιχείο ο αριθµός των εµβολιασµέ-
νων. Ο αριθµός των εµβολιασµένων µεταξύ των φοιτητών κινείται
σε ποσοστά άνω του 85% και ο αριθµός εκείνων που έχουν νο-
σήσει, χωρίς ποτέ να έχουν εµβολιαστεί, κινείται σε ποσοστά 6%,
δηλαδή αθροιζόµενα και τα δύο φτάνουµε στο 91%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα διακόψω, όµως, εδώ, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω στη συ-
νέχεια µε τη δευτερολογία µου, µετά από αυτά που θα πει ο κ.
Δελής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υφυ-
πουργέ.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας άκουσα, κύριε Υφυπουργέ. Βέβαια, θα

εµπλακώ και εγώ σε µια συζήτηση υγειονοµικού χαρακτήρα,
αλλά δεν γίνεται διαφορετικά. Μιλήσατε για την αξιοπιστία του
συστήµατος, µιλήσατε για τον τρόπο των εξετάσεων και τον
τρόπο διεξαγωγής του µαθήµατος που ορίζονται από την αρχή.
Μονάχα που ξεχάσατε να πείτε -γιατί δεν το είπατε- ότι όλα αυτά
συµβαίνουν όταν υπάρχουν οµαλές συνθήκες. Στις έκτακτες συν-
θήκες -γιατί έκτακτες συνθήκες, έκτακτη συνθήκη είναι η πανδη-
µία- όλα αυτά µπορούν να αλλάξουν και άλλαξαν, όπως άλλωστε
το γνωρίζετε.

Τώρα επιχειρείτε µια επίπλαστη επαναφορά στην προηγού-
µενη κανονικότητα ουσιαστικά µε µόνο άλλοθί σας το εµβόλιο
και το ποσοστό -το υψηλό ποσοστό- εµβολιασµού που υπάρχει
στα πανεπιστήµια.

Όµως, όπως πολύ καλά γνωρίζετε και εσείς, κύριε Υφυπουργέ,
το εµβόλιο δεν εµποδίζει τη µετάδοση, δεν εµποδίζει ούτε καν
τη νόσηση. Συνεπώς εκείνες οι έκτακτες υγειονοµικές και επικίν-
δυνες συνθήκες εξακολουθούν να ισχύουν. Δεν µπορεί, λοιπόν,
να κρυβόµαστε µονάχα πίσω από το εµβόλιο και να αδιαφορούµε
για όλες τις άλλες περιπτώσεις και για όλα τα υπόλοιπα κριτήρια
υγειονοµικής ασφάλειας, τα οποία πρέπει να λαµβάνονται. Και
µιλάω για τα πιο βασικά, για τη µάσκα, για τις αποστάσεις -βε-
βαίως αυτό είναι το κυριότερο- και όλα αυτά δεν ικανοποιούνται.

Έρχεστε τώρα εσείς και µε µια σας εγκύκλιο -παλιότερη εγ-
κύκλιο, τον Νοέµβρη ήταν αυτή η εγκύκλιος, όπως σας είπα- ου-
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σιαστικά απειλείτε τους φοιτητές εκείνους οι οποίοι όχι µε δική
τους ευθύνη -ο καθηγητής επέλεξε το µάθηµα να γίνει τηλεµα-
τικά, ο καθηγητής επέλεξε το µάθηµα να γίνει µε έναν συγκεκρι-
µένο τρόπο- και λέτε ότι για όλους αυτούς δεν θα µετρήσει, δεν
θα µπορέσουν να εξεταστούν ούτε να περαστούν οι βαθµολογίες
τους στα συγκεκριµένα µαθήµατα, επειδή η διδασκαλία τους
ήταν εξ αποστάσεως. Αυτή η εγκύκλιός σας έχει ηµεροµηνία 16
Νοεµβρίου.

Ας πάµε τώρα στη σηµερινή, σε αυτούς τους φοιτητές… 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Αναφέρεστε στη διδακτική περίοδο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι, αναφέροµαι στην εγκύκλιό σας του

Νοέµβρη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Για τη διδασκαλία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι, για τη διδασκαλία και λέτε ότι γι’ αυ-

τούς τους φοιτητές δεν θα ληφθεί υπ’ όψιν ουσιαστικά αυτή η
εκπαιδευτική διαδικασία στην οποία έλαβαν µέρος, χωρίς να το
έχουν αποφασίσει αυτοί. Ήταν µε απόφαση του καθηγητή τους.
Αυτούς θα τους αποκλείσετε από την εξεταστική; Δεν θα περα-
στούν οι βαθµολογίες των µαθηµάτων τους; Δεν θα αναγνωρι-
στεί αυτή η διδακτική διαδικασία;

Πάµε τώρα σε αυτούς που νοσούν ή πρόκειται να νοσήσουν,
γιατί η εξεταστική έχει ήδη ξεκινήσει. Πέραν του ότι θα κάνουν
το τεστ µε δική τους ευθύνη και δικά τους, βεβαίως, έξοδα, θα
εξαρτάται από τον καθηγητή ή από το πανεπιστήµιο, από το κάθε
ίδρυµα -από την καλή πρόθεση και των δύο- να αποφασίσει για
το αν θα µπορέσουν να εξεταστούν σε µια διαφορετική ηµερο-
µηνία. Και αν τα πανεπιστήµια αποφασίσουν να µην εξεταστούν;
Τι θα γίνει; Τι θα κάνουν αυτά τα παιδιά; Και αυτά τα παιδιά και
αυτοί οι φοιτητές είναι αρκετοί, δεν είναι λίγοι.

Τέλος, σας είπαµε -και νοµίζω ότι το ξέρουν πια όλοι- ότι τα
πανεπιστήµια -και είναι χαρακτηριστικό αυτό, κύριε Υφυπουργέ-
ίσως είναι ο χώρος της εκπαίδευσης -αυτό είναι σίγουρο, βέβαια-
µε τη µικρότερη επιδηµιολογική επιτήρηση αυτή τη στιγµή. Δεν
µιλάω για το ποσοστό εµβολιασµού, µιλάω για την επιδηµιολο-
γική επιτήρηση.

Και σε κάθε περίπτωση, αυτό που προσπαθούµε να σας πούµε
εµείς και µε αυτή την ερώτηση, καλώντας σας ως Υπουργείο να
αναλάβετε τις ευθύνες σας, είναι ότι δεν θα πρέπει σε καµµιά πε-
ρίπτωση όλη αυτή την έκτακτη συνθήκη που υπάρχει µε την παν-
δηµία να την πληρώσουν οι φοιτητές. Οι φοιτητές είτε διδάχ-
θηκαν διά ζώσης τα µαθήµατά τους είτε τα διδάχτηκαν µε άλλον
τρόπο -τηλεµατικά είτε µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο, εν πάση
περιπτώσει- θα πρέπει να αναγνωριστεί αυτή η διαδικασία και να
πάρουν µέρος στη χειµερινή εξεταστική, τηρώντας, βεβαίως, όλα
εκείνα τα απαραίτητα υγειονοµικά µέτρα προστασίας που σας
ανέφερα και για τα οποία θα θέλαµε να ακούσουµε κάτι και από
εσάς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Συνεχίζοντας από εκεί που το είχα αφήσει,
η εξέλιξη ποσοστιαίας συµµετοχής της ηλικιακής οµάδας δεκαο-
κτώ έως είκοσι τριών ετών στα νέα κρούσµατα είναι της τάξεως
του 5,5% αυτή τη στιγµή. Στα εκατό κρούσµατα, δηλαδή, έξι
κρούσµατα είναι σε αυτή την ηλικία.

Επίσης, λόγω ηλικίας και λόγω του περίεργου τρόπου που δρα
ο κορωνοϊός είναι σαφές ότι ο κίνδυνος διασωληνώσεως είναι
εξαιρετικά µικρός και όσον αφορά τον κίνδυνο θανάτων, ευτυ-
χώς, µέχρι στιγµής δεν έχουµε τέτοιες περιπτώσεις, τουλάχιστον
τους τελευταίους µήνες που κοίταξα τα στοιχεία.

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Σηµαίνουν ότι έχουµε εξετάσεις, τα
περισσότερα πανεπιστήµια σήµερα ξεκίνησαν την εξεταστική πε-
ρίοδο και οι φοιτητές θα µπουν µέσα στις αίθουσες µάξιµουµ οκ-
τώ δίωρα, οκτώ µαθήµατα θα δώσουν τις επόµενες πέντε εβδο-

µάδες. Στα οκτώ δίωρα θα βρίσκονται σε αίθουσες, στις οποίες
εκ των πραγµάτων θα έχουν αποστάσεις ο ένας φοιτητής από
τον άλλον. Για ποιον λόγο έχουν αποστάσεις; Για λόγους αδιά-
βλητου των εξετάσεων. Όταν έχουµε εξετάσεις εκ των πραγµά-
των υπάρχουν αποστάσεις µεταξύ των φοιτητών, για να µην
αντιγράφει ο ένας από τον άλλον. Εποµένως έχουµε οκτώ δίωρα
αντί για καθηµερινή παρουσία µε αποστάσεις µεταξύ των φοιτη-
τών χωρίς να µιλάνε µεταξύ τους και µε µάσκες. Αντικειµενικά η
πιθανότητα να υπάρξει πρόβληµα είναι µηδενική.

Έρχοµαι τώρα σ’ αυτό που είπατε ως προς τη διδακτική πε-
ρίοδο. Αυτό που έγραψα στην εγκύκλιο δεν το λέω εγώ, το λέει
ο νόµος, ο οποίος ορίζει δεκατρείς εβδοµάδες διδασκαλίας. Δεν
µπορείς να πας χωρίς δεκατρείς εβδοµάδες διδασκαλίας να κά-
νεις εξετάσεις, είναι το µίνιµουµ που είναι ευρωπαϊκά αποδεκτό
για να µπορείς να θεωρήσεις ότι έχει διδαχθεί επαρκώς ένα µά-
θηµα για να περάσεις στη διαδικασία των εξετάσεων.

Εποµένως εκείνο που είπαµε για τη διαδικασία της διδασκα-
λίας είναι δεκατρείς εβδοµάδες διά ζώσης. Γιατί διά ζώσης;
Διότι, όπως όλοι συµφωνούµε και όπως απέδειξε η πρακτική
µέχρι τώρα όλους αυτούς τους µήνες, η διά ζώσης διδασκαλία
είναι η καλύτερη. Σε αυτό συµφωνούµε όλοι. Και η πρακτική απέ-
δειξε ότι δεν δηµιουργήθηκε πουθενά πρόβληµα όλο το προ-
ηγούµενο εξάµηνο που λειτούργησαν τα πανεπιστήµια. Ούτε
έχουµε κανένα αίτηµα που να ήρθε στο Υπουργείο.

Σήµερα άρχισαν όλα τα πανεπιστήµια, αν δεν κάνω λάθος, την
εξεταστική περίοδο. Κάποια είχαν ξεκινήσει πιο πριν. Σήµερα ξε-
κινάνε όλα τα πανεπιστήµια. Πουθενά δεν έχουµε αίτηµα που να
λέει ότι δεν συµπληρώσαµε δεκατρείς εβδοµάδες, παρακαλούµε
δώστε µας παράταση. Σε κάποιες περιπτώσεις, που µπορεί να
δηµιουργήθηκε πρόβληµα λόγω του χιονιά, τις τελευταίες ηµέ-
ρες δόθηκε παράταση από τα ίδια τα πανεπιστήµια για δυο-τρεις,
ηµέρες ως προς το να πάνε παραπέρα τη διαδικασία.

Τώρα να σας πω ένα ακόµη σηµείο. Λέτε ότι τα πανεπιστήµια
είναι πληµµελώς προστατευµένα έναντι του κορωνοϊού. Σε όλα
τα πανεπιστήµια δόθηκε και το προηγούµενο εξάµηνο και αυτό
το εξάµηνο ειδικό χρηµατικό ποσό για να µπορέσουν να προσ-
λάβουν ανθρώπους, οι οποίοι εξετάζουν τους εµβολιασµούς των
φοιτητών µέσω των ειδικών εφαρµογών, οι οποίες υπάρχουν επί
του θέµατος.

Τελευταίο σηµείο, αντικειµενικό πρόβληµα, τι γίνεται εάν κά-
ποιος νοσήσει την περίοδο του κορωνοϊού, γιατί αυτό µας ενδια-
φέρει. Μας ενδιαφέρει τα παιδιά να πάνε να δώσουν εξετάσεις
χωρίς πρόβληµα. Εάν κάποιος νοσήσει, να µην µπει στη σκέψη
να πει «ας το κρύψω και ας πάω να δώσω εξετάσεις τώρα για να
µην χάσω την εξεταστική». Για αυτόν τον λόγο κάνουµε χρήση
της πλατφόρµας-εφαρµογής edupass. Σε αυτή την εφαρµογή
φαίνεται εάν κάποιος είναι «πράσινος», δηλαδή µπορεί να µπει
στην αίθουσα ή εάν είναι «κόκκινος». «Κόκκινος» µπορεί να είναι
για πολλούς λόγους, µπορεί επί παραδείγµατι να έχει νοσήσει ή
να είναι σε περίοδο καραντίνας για οποιονδήποτε λόγο. Αυτός ο
οποίος εµφανίζεται στο σύστηµα ως «κόκκινος» µπορεί να ζητή-
σει, σε συνεννόηση µε τη γραµµατεία, από τον καθηγητή να πάει
να δώσει εξετάσεις µετά το τέλος της εξεταστικής, µε όποιον
τρόπο ο καθηγητής κρίνει πλέον πρόσφορο, που θα διασφαλίζει
πάντοτε το αδιάβλητο της διαδικασίας.

Τώρα υπάρχει ένας αριθµός γύρω στο 7%, 8% των φοιτητών
οι οποίοι δεν έχουν ΑΜΚΑ, δεν έχουν ΑΦΜ, δεν έχουν πρόσβαση
στην εφαρµογή, είναι κυρίως ξένοι φοιτητές ως επί το πλείστον,
δηλαδή µη Έλληνες πολίτες. Σε αυτούς δίνουµε τη δυνατότητα
να πάνε και να δώσουν εξετάσεις παρουσιάζοντας αποδεικτικό
ότι νόσησαν εκείνη την περίοδο, δηλαδή ήταν θετικοί, όχι απα-
ραιτήτως ότι είχαν συµπτώµατα, αλλά εκ των πραγµάτων ήταν
σε καραντίνα.

Με αυτόν τον τρόπο διασώζουµε όλη τη διαδικασία και γι’ αυ-
τούς που νόσησαν και για τους άλλους και για να µην κολλήσουν
και θεωρώ ότι τα προβλήµατα θα είναι µηδενικά, όπως έχει απο-
δείξει η πράξη όλους τους προηγούµενους µήνες.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω το εξής. Ο κόσµος των πανεπιστη-
µίων έδειξε εξαιρετικά µεγάλη υπευθυνότητα σε σύγκριση µε
όλη την υπόλοιπη κοινωνία έναντι του εµβολιασµού και έναντι
του κορωνοϊού και αυτό επιβραβεύεται από τον αριθµό των
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κρουσµάτων και τον αριθµό των προβληµάτων που έχουν δηµι-
ουργηθεί. Είναι εξαιρετικά χαµηλός, έχουµε τα καλύτερα ποσο-
στά από οποιαδήποτε άλλη ηλικιακή οµάδα και κοινωνική οµάδα.

Να πούµε ένα µεγάλο µπράβο στους φοιτητές, οι οποίοι
έσπευσαν να εµβολιαστούν πολύ πιο γρήγορα από την υπόλοιπη
κοινωνία, στα µέλη ΔΕΠ, τα οποία κατέχουν το ρεκόρ αυτή τη
στιγµή σε αριθµό εµβολιασµών στην υπόλοιπη κοινωνία και
στους διοικητικούς υπαλλήλους, που αµέσως µετά τα µέλη ΔΕΠ
έχουν το µεγαλύτερο ποσοστό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό. 
Συνεχίζουµε µε τρεις επίκαιρες ερωτήσεις αρµοδιότητας του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στις οποίες θα
απαντήσει ο κ. Γεώργιος Στύλιος.

Ξεκινάµε µε την εντέκατη µε αριθµό 313/17-1-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Λάρι-
σας του Συνασπισµού - Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου
Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Οικονοµικές επιπτώσεις της Πράσινης Συµφωνίας στο
βαµβάκι, στα µήλα, στα ροδάκινα και στην υπαίθρια ντοµάτα».

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εν πρώτοις να ευχαριστήσω τον κ. Καραναστάση και τον κ.

Κεγκέρογλου για την παραχώρηση της σειράς. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα της επίκαιρης ερώτησης είναι η Πρά-

σινη Συµφωνία και οι ενδεχόµενες επιπτώσεις που µπορεί να έχει
η εφαρµογή της σε βασικές καλλιέργειες στη χώρα µας. Κάποιες
από αυτές είναι το βαµβάκι, είναι τα µήλα, τα κηπευτικά, η υπαί-
θρια ντοµάτα, αλλά και το ροδάκινο. 

Κύριε Υπουργέ, οι στόχοι της Πράσινης Συµφωνίας είναι φιλό-
δοξοι, είναι και θεµιτοί, είναι όµως και δύσκολοι. Το 25% της καλ-
λιεργούµενης έκτασης πρέπει να είναι βιολογικό και να υπάρχει
50% µείωση των φυτοπροστατευτικών προϊόντων. Ειδικά ο στό-
χος που αφορά τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα ενδεχοµένως
να έχει επιπτώσεις σε αυτές τις καλλιέργειες.

Εξ αφορµής µιας µελέτης του Ελληνικού Συνδέσµου Φυτοπρο-
στασίας, την οποία και θα προσκοµίσω, πολλά από αυτά τα φυ-
τοπροστατευτικά προϊόντα θα αποσυρθούν. Θα έχει συνέπεια
250% αύξηση του κόστους παραγωγής στο βαµβάκι ενδεικτικά
και 30% µείωση της παραγωγής, κάτι αντίστοιχο και στα µήλα
και στην ντοµάτα. 

Καταλαβαίνετε ότι, εφόσον θα αποσυρθούν όλα αυτά τα φυ-
τοπροστατευτικά προϊόντα, όπως είναι για το βαµβάκι τα ζιζανιο-
κτόνα και τα προφυτρωτικά και τα µεταφυτρωτικά, πρέπει να
υπάρχει σχέδιο ή να αντικατασταθούν µε άλλα βιολογικά ή το
Υπουργείο να ενσωµατώσει φιλικές προς το περιβάλλον πρακτι-
κές στο εθνικό σχέδιο για την ΚΑΠ, ώστε να προσαρµοστούν
γρήγορα οι αγρότες µας σ’ αυτή τη νέα εποχή, διότι πιθανότατα
οι επιπτώσεις θα είναι πολύ σηµαντικές για αρκετές από τις καλ-
λιέργειες και ειδικά αυτές που ανέφερα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η Πράσινη Συµφωνία είναι µια ολοκληρω-

µένη ολιστική φιλοσοφία και στρατηγική αντιµετώπιση των προ-
κλήσεων της εποχής µας. Και νοµίζω ότι έχουµε ξεκαθαρίσει ότι
εµείς ως παράταξη, ως Νέα Δηµοκρατία, είµαστε το κόµµα το
φιλοευρωπαϊκό και η παράταξη που έβαλε τη χώρα µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Νοµίζω ότι και εσείς τον προσανατολισµό σας
στις ευρωπαϊκές πολιτικές τον έχετε αποδεχθεί και έχει λήξει
αυτό το θέµα και για εσάς.

Η Πράσινη Συµφωνία, λοιπόν, είναι µια συλλογική στρατηγική
που µας δίνει απαντήσεις στις προκλήσεις, όπως είναι η κλιµα-
τική αλλαγή, η περιβαλλοντική υποβάθµιση, η υγιεινή της δια-
τροφής, η ενεργειακά και οικονοµικά βιώσιµη ανάπτυξη. Συνιστά,
λοιπόν, τον οδικό χάρτη για τα επόµενα χρόνια σε επίπεδο τοπι-
κής και περιφερειακής ανάπτυξης και αυτό το βλέπουµε και το
προσλαµβάνουµε από την πραγµατικότητα. Ζούµε την κλιµατική

αλλαγή, την κλιµατική κρίση συνεχώς, και τον χειµώνα και το κα-
λοκαίρι, µε τα ακραία φαινόµενα, µε τους ακραίους παγετούς και
µε τους καύσωνες το καλοκαίρι. 

Άρα, λοιπόν, έρχεται η ζωή η ίδια και µας λέει ότι πρέπει να
τρέξουµε και να υιοθετήσουµε αυτή τη στρατηγική, να υιοθετή-
σουµε αλλαγές, διότι µας το φωνάζει η φύση. 

Προβλέπονται, λοιπόν, σηµαντικές µεταρρυθµίσεις και παρεµ-
βάσεις, που αφορούν το υφιστάµενο αναπτυξιακό και παραγω-
γικό µοντέλο για την Πράσινη Συµφωνία. Είναι οι δράσεις της
Πράσινης Συµφωνίας, οκτώ τον αριθµό, µία εκ των οποίων είναι
και η δράση για τη γεωργία. 

Από αυτό το µέλλον και από αυτή τη στρατηγική, η Ελλάδα,
ιδρυτικό µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν µπορούσε να είναι
απούσα. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, η χώρα µας έχει συµµετά-
σχει στο στρατηγικό σχέδιο και προχωρά σε εφαρµογή της βιο-
λογικής γεωργίας σε τουλάχιστον 25% της γεωργικής γης.

Το ευρωπαϊκό σύστηµα γεωργίας και τροφίµων είναι ένα πρό-
τυπο σύστηµα για όλο τον υπόλοιπο κόσµο και η Ελλάδα πρω-
τοπορεί µε το δικό της στρατηγικό σχέδιο. Γι’ αυτόν τον λόγο,
λοιπόν, έχουµε φροντίσει και µε το στρατηγικό σχέδιο που κα-
ταθέσαµε µόλις πρόσφατα, τον περασµένο Δεκέµβριο, να αρθεί
η Κοινή Αγροτική Πολιτική, η ΚΑΠ -όπως είναι γνωστή-, να συ-
ναντήσει την Πράσινη Συµφωνία και να λειτουργήσουν από κοι-
νού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Οι όροι που έχουν τεθεί δεν έχουν γίνει συγκεκριµένοι ακόµα

σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σίγουρα ένας όρος είναι να εί-
µαστε κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και να έχουµε µία µεί-
ωση κατά 50% της χρήσης φυτοπροστατευτικών από τα κράτη-
µέλη. 

Η Ελλάδα ακόµη και σήµερα, ακόµα και αυτή τη στιγµή, πλη-
ροί αυτούς τους συγκεκριµένους όρους. Άρα, λοιπόν, είµαστε
εδώ, το Υπουργείο είναι εδώ να συνδράµει τον αγρότη µε το σχέ-
διό µας, το σχέδιο το οποίο έχει έναν προϋπολογισµό. Η ΚΑΠ
προβλέπει 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για την επόµενη περίοδο.

Είµαι υποχρεωµένος να το ξαναπώ -και να το ξαναθυµίσω και
σε εσάς- ότι σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση η Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, ο προϋπολογισµός, είχε µια µείωση 10%. Η µοναδική
χώρα στην οποία δεν είχαµε µείωση στον προϋπολογισµό είναι
η Ελλάδα και αυτό είναι κάτι το οποίο το πέτυχε ο Πρωθυπουρ-
γός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και πιο συγκεκριµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-

πουργέ.
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν άκουσα και αν κα-

τάλαβα καλά, επειδή η χώρα µας καλύπτει τον µέσο όρο, δεν θα
εφαρµόσει τον στόχο του 50% µείωση στα φυτοπροστατευτικά;
Θα περιµένω την απάντησή σας, διότι η ερώτηση κινείται σε αυτή
την προϋπόθεση για την εκπλήρωση του στόχου: µείωση έως και
50% στα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, για να καλυφθούν αυτοί
οι φιλόδοξοι στόχοι της Πράσινης Συµφωνίας.

Όµως, πρέπει -και αυτές είναι προτάσεις που καταθέτουµε-
πάνω και πρώτα απ’ όλα να καταρτίσετε κι εσείς µια µελέτη για
τις ενδεχόµενες επιπτώσεις στην ελληνική γεωργία. Πρέπει να
υπάρξει µια µελέτη για επιπτώσεις της µείωσης των φυτοπρο-
στατευτικών προϊόντων στο βαµβάκι, στα µήλα, στην ντοµάτα και
αναλόγως να κινηθεί η χώρα µας, για να προσαρµοστεί ο πρω-
τογενής τοµέας στη νέα εποχή. 

Και για να προσαρµοστεί, δεν είναι απλά τα πράγµατα, κύριε
Υπουργέ, απαιτούνται γνώσεις, εξειδίκευση και επενδύσεις στον
εξοπλισµό. Υπάρχει µια φράση: «γεωργία ακριβείας». Αυτή είναι
άγνωστη για την πλειοψηφία των αγροτών. Πρέπει να γίνει προ-
σιτή. Να γίνει µείωση του κόστους φυτοπροστασίας. Ήδη σε αρ-
κετές χώρες γίνεται µε ροµπότ εδάφους ή και µε εναέρια, µε
drone, τα οποία πρώτα φωτογραφίζουν το χωράφι και διαπιστώ-
νουν αν όλο το χωράφι θέλει λίπανση και αναλόγως κινείται ο
αγρότης. Καταλαβαίνετε πόσο θα εξοικονοµηθεί το κόστος. 

Τρίτον, πρέπει να υπάρξει στήριξη των οικολογικών σχηµάτων.
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Τέταρτον, πρέπει να υπάρξει κατάρτιση. Ο αγρότης πρέπει να
καταρτιστεί, να εκπαιδευθεί σε πρακτικές φιλικές προς το περι-
βάλλον. Σκεφτείτε ότι πρέπει να παραχθεί λίπασµα από φυτικά
υπολείµµατα, διότι τα συνθετικά, τα συµβατικά λιπάσµατα πιθα-
νότατα να αποσυρθούν, οπότε οι καλλιέργειες θα έχουν ανάγκη
προστασίας για να είναι παραγωγικές. 

Γι’ αυτό και ρωτάµε ποιο είναι το βασικό στρατηγικό σχέδιο
αναπλήρωσης αυτών των ενδεχόµενων απωλειών από την Κυ-
βέρνησή σας. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κόκκαλη. 

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Είπα ότι αυτή τη στιγµή η χώρα µας βρίσκεται κάτω
από τον ευρωπαϊκό κοινό µέσο όρο. Άρα θα πρέπει πάντοτε να
πιάνουµε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Είµαστε σήµερα πιο κάτω. Ο
στόχος είναι να µειωθεί κατά 50% σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Άρα η Ελλάδα έχει να τρέξει µικρότερη απόσταση για να
φτάσει αυτό το χαµηλότερο όριο, για να πάει να πάει στο πιο χα-
µηλό όριο. 

Δεν έχει ακόµα γίνει συγκεκριµένος ο κατάλογος µε τα µέτρα
και µε τις δράσεις που θα αναλάβει κάθε χώρα. Είναι µια συζή-
τηση. Είµαστε εδώ. Από την άλλη βέβαια, όπως σας είπα και πριν,
υλοποιούµε τους σχεδιασµούς µας και τη στρατηγική µας, για
να µη χρειαστεί κάποια στιγµή ούτε να επιταχύνουµε ούτε να πά-
ρουµε πολύ άµεσα µέτρα, αιφνιδιάζοντας τον παραγωγικό κόσµο
της χώρας και τις επιχειρήσεις και τον αγρότη, δηλαδή και τον
έµπορο και τον καλλιεργητή και τον κτηνοτρόφο. 

Σε αυτή τη φιλοσοφία, σε αυτή τη γραµµή, ήδη εµείς έχουµε
ορισµένα µέτρα στήριξης των παραγωγών και των κτηνοτρόφων.
Ποια είναι τα µέτρα αυτά; Σε σχέση, πρώτον, µε τις άµεσες ενι-
σχύσεις που όλοι λαµβάνουν και θα συνεχίσουν να λαµβάνουν
από εδώ και στο εξής, όλα τα κράτη-µέλη είναι υποχρεωµένα να
αφιερώσουν το 25% των ετήσιων πόρων τους για τις άµεσες ενι-
σχύσεις στα προγράµµατα για το κλίµα, το περιβάλλον και την
καλή διαβίωση των ζώων. Είναι συγκεκριµένο άρθρο.

Επίσης, σε αυτό το άρθρο για τις άµεσες ενισχύσεις, είναι επι-
λέξιµες για ενίσχυση οι καλλιέργειες µηλοειδών, πυρηνόκαρπων,
ντοµάτας και βαµβακιού. Άρα το βαµβάκι είναι µέσα στο 25% που
θα πρέπει να διατεθεί σε αυτή την κατεύθυνση.

Πάµε τώρα στον άλλον πυλώνα, στην αγροτική ανάπτυξη. Όλα
τα κράτη-µέλη θα πρέπει να δώσουν το 35% σε αυτές τις δρά-
σεις, τις δράσεις για το περιβάλλον, το κλίµα, την καλή διαβίωση
των ζώων. Εκεί είναι συγκεκριµένες δράσεις, όπως η ενίσχυση
για τη µετατροπή. Το είπα και πριν, το όριο της καλλιεργήσιµης
γης, να είναι βιολογικά καλλιεργήσιµες οι γαίες, είναι 25%. 

Έχουµε, λοιπόν, τη µετατροπή σε βιολογικές πρακτικές και µε-
θόδους, όπου δίνεται ιδιαίτερη χρηµατοδότηση στους νεοεισερ-
χόµενους, άρα µιλώ για τους νέους γεωργούς, νέους αγρότες,
και για την κτηνοτροφία. Είναι επιλέξιµες. Εκεί, λοιπόν, και στο
αναπτυξιακό σκέλος συµπεριλαµβάνονται µέσα τα µηλοειδή, τα
πυρηνόκαρπα, η ντοµάτα και το βαµβάκι. Και στους δύο, λοιπόν,
άξονες. 

Επίσης, έχουν ενεργοποιηθεί και άλλα εργαλεία. Πρόσφατα,
την προηγούµενη εβδοµάδα, προκηρύχθηκε από το Υπουργείο
µας το µέτρο 11 της βιολογικής γεωργίας, µε προϋπολογισµό
490 εκατοµµύρια ευρώ. «Τρέχει», δηλαδή, το πρόγραµµα, είναι
ήδη στον «αέρα», µια µεγάλη πρόκληση για τους παραγωγούς
µας να κάνουν τις αιτήσεις τους και να ενταχθούν στη βιολογική
γεωργία. Άρα να είναι προετοιµασµένοι και για ό,τι προκύψει και
έρθει στη συνέχεια, στο µέλλον. 

Υπάρχουν και άλλα προγράµµατα τα οποία λειτουργούν, όλα
συµπληρωµατικά, όµως, είναι στην κατεύθυνση να συναντούν
την Πράσινη Συµφωνία. Και µιλώ για το πρόγραµµα των συµβου-
λών, µιλώ για τη συµβουλευτική γεωργία, ένα πρόγραµµα 80 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Έχουµε άξονα και δράση για ενηµέρωση,

άξονα για την εκπαίδευση και την κατάρτιση και δίνονται επι-
πλέον κίνητρα για τις επενδύσεις. Θα µπορούσα να µιλάω πάρα
πολύ για να τα αναφέρω ένα-ένα. 

Σε όλα αυτά, στη στοχευµένη προώθηση των βιολογικών καλ-
λιεργειών, είναι µέσα το βαµβάκι, τα αρωµατικά φαρµακευτικά
φυτά, το σουσάµι, όλα, υπολογίζοντας το εξής: εάν υπάρχει στα
συγκεκριµένα προϊόντα έλλειψη σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Η στατιστική µάς λέει ότι υπάρχει έλλειψη και γι’ αυτόν τον
λόγο στηρίζουµε και ενισχύουµε προς αυτή την κατεύθυνση. 

Σε κάθε περίπτωση, ξέρετε και εσείς -το γνωρίζουν και οι πα-
ραγωγοί- ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και η πολιτική
ηγεσία πάντοτε είναι σε ανοικτή επικοινωνία και σε διάλογο µε
όλους τους φορείς για να υιοθετούµε προτάσεις, να µελετούµε
και να µπορούµε να προχωρούµε προς όφελος της ελληνικής
παραγωγής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ευ-

χαριστούµε. 
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 315/17-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Αιτω-
λοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικό-
λαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Οξυµµένα προβλήµατα των αγροτών της
Ηπείρου».

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, την άνοιξη που µας πέρασε υπήρξαν φαινό-

µενα παγετού σε πολλές περιοχές της χώρας. Κύριο χαρακτηρι-
στικό τους η µεγάλη χρονική διάρκεια αλλά και η διάχυσή τους
σε µεγάλη γεωγραφική περιοχή. Πραγµατικά, υπήρξαν εκτετα-
µένες ζηµιές, όπως στα γιγαντόκαρπα, αχλάδια, µήλα, κυδώνια,
αλλά και σε πυρηνόκαρπα, όπως κεράσια, βερίκοκα, δαµάσκηνα,
ροδάκινα, βύσσινα κ.λπ… 

Οι ζηµιές αυτές εντάχθηκαν στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ.
Όµως, αντίστοιχα δεν εντάχθηκαν τα εσπεριδοειδή και οι ελιές
στην περιοχή της Ηπείρου, και όχι µόνο, παρ’ όλο που υπέστη-
σαν µεγάλη ζηµιά από τους παγετούς που έπληξαν -κυρίως το
τρίτο δεκαήµερο του Μαρτίου και το πρώτο του Απριλίου- αυτή
την περιοχή, που είχε σαν αποτέλεσµα τη σηµαντικότατη µείωση
της παραγωγής. 

Στη χρονιά που διανύουµε οι φετινές τιµές τόσο στα εσπερι-
δοειδή όσο και τις ελιές για µια ακόµη χρονιά δυστυχώς δεν αφή-
νουν εισόδηµα επιβίωσης στους αγρότες. Είναι η ακαρπία
εκτεταµένη, αλλά και η αύξηση του κόστους παραγωγής και στα
φυτοφάρµακα και στα λιπάσµατα, αλλά κυρίως στο ρεύµα, το
πετρέλαιο κ.λπ… 

Επιπλέον, οι µανταρινοπαραγωγοί της Ηπείρου περιµένουν
την αποζηµίωση για την τεράστια απώλεια του εισοδήµατός τους
του 2020, εξαιτίας της κατακόρυφης µείωσης της τιµής κληµεν-
τίνης και πορτοκαλιών. 

Η Κυβέρνηση σε απάντηση που είχε δώσει σε σχετική ερώ-
τηση του ΚΚΕ τον Δεκέµβρη του ’20, αν και είχε παραδεχθεί ότι
το πρόβληµα αντικειµενικά υπάρχει, είχε ταυτόχρονα δεσµευθεί
για αναπλήρωση του χαµένου εισοδήµατος και γι’ αυτά τα «ταξί-
µατα» δεν έχει κάνει τίποτα µέχρι τώρα. 

Από την άλλη -και αυτό το αντιλαµβάνεται ο πλέον αδαής- είναι
κοροϊδία το ότι υπήρξαν εξαγγελίες για ενίσχυση ύψους 70 ευρώ
ανά στρέµµα, από τη στιγµή που η απώλεια του εισοδήµατος
εκτιµάται ότι ξεπερνά τα 250 ευρώ ανά στρέµµα. 

Και όλα αυτά συµβαίνουν την ώρα που οι βιοπαλαιστές παρα-
γωγοί βλέπουν, από τη µια, µία διαρκή µείωση του εισοδήµατός
τους και, από την άλλη, µια πραγµατικά προκλητική αύξηση των
κερδών των µεγαλεµπόρων και των µεταποιητικών βιοµηχανιών.
Ταυτόχρονα, το αναµφισβήτητο κύµα ακρίβειας µειώνει ακόµα
περισσότερο το ήδη τσακισµένο εργατικό λαϊκό εισόδηµα, ενώ
κάνει δυσπρόσιτα τα αγροτικά προϊόντα. 

Τελικά τι αποδεικνύεται; Ότι για µια φορά ακόµη η περίφηµη
«στήριξη του πρωτογενούς τοµέα» που εξαγγέλλεται πυκνά-
συχνά δεν αφορά τα συµφέροντα των βιοπαλαιστών παραγω-
γών, που βλέπουν να µεγαλώνουν τα αδιέξοδά τους. 

Τα ερωτήµατα που σας θέτουµε είναι: Πρώτον, τελικά τι µέτρα
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προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση προκειµένου να αποζηµιωθούν
άµεσα οι µανταρινοπαραγωγοί και οι πορτοκαλοπαραγωγοί από
τη διαπιστωµένη απώλεια εισοδήµατος του 2020 και να δροµο-
λογηθεί αποζηµίωση για όλες τις καλλιέργειες που επλήγησαν
από τις µεταβολές του καιρού, που οδήγησαν σε µειωµένη πα-
ραγωγή και ακαρπία και οι οποίες, φυσικά, δεν αποζηµιώνονται
από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ; 

Δεύτερον, τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε, προκειµένου να µει-
ωθεί το κόστος παραγωγής, παραδείγµατος χάριν, κατάργηση
ρήτρας αναπροσαρµογής, αφορολόγητο πετρέλαιο κ.λπ., και να
εξασφαλιστούν κατώτερες εγγυηµένες τιµές για τα αγροτικά
προϊόντα που να καλύπτουν το κόστος παραγωγής και να αφή-
νουν εισόδηµα επιβίωσης στους παραγωγούς και προσιτές τιµές
των προϊόντων στη λαϊκή κατανάλωση, που πραγµατικά γίνονται
απλησίαστες; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξεκινώ µε το εξής, µιας που αναφερθήκατε

συγκεκριµένα στην Ήπειρο και την Άρτα, που είναι και η δική µου
ιδιαίτερη πατρίδα και ο νοµός που µε ψηφίζει και εκπροσωπώ
στην ελληνική Βουλή. 

Ξέρετε και εσείς, το ξέρω κι εγώ και όλος ο κόσµος, ότι η εσπε-
ριδοκαλλιέργεια είναι µια πολύ σηµαντική καλλιέργεια για την
αγροτική οικονοµία της συγκεκριµένης περιοχής, της Άρτας, της
Ηπείρου και της Θεσπρωτίας.

Η Κυβέρνηση, µε συγκεκριµένα µέτρα και αποφάσεις, έχει
προχωρήσει για να στηρίξει την απώλεια εισοδήµατος που ανα-
φέρατε για τους συγκεκριµένους παραγωγούς. Για ποιον λόγο;
Λόγω των συνθηκών της πανδηµίας, λόγω των διοικητικών µέ-
τρων περιορισµού που έχουν αποφασιστεί για να µην έχουµε τη
διάδοση της πανδηµίας και τις επιπτώσεις που επέφερε στην
αγορά, παρ’ ότι θα ανέµενε κάποιος στις συνθήκες της πανδη-
µίας οι πωλήσεις των εσπεριδοειδών να πηγαίνουν καλά, άρα η
τιµή να ανεβαίνει και να υπάρχουν αυξηµένοι τζίροι. 

Με συγκεκριµένες, λοιπόν, ενέργειες η Κυβέρνηση -έχει ήδη
υπογραφεί η κοινή υπουργική απόφαση- έχει αποφασίσει να χρη-
µατοδοτήσει και να στηρίξει, να ενισχύσει τους παραγωγούς γι’
αυτή την απώλεια εισοδήµατος µε το ποσό των 3,5 περίπου εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Μιλώ για τα µανταρίνια κληµεντίνη, που είναι
70 ευρώ το στρέµµα. 

Εσείς λέτε ότι είναι λίγα. Εάν ήσασταν εσείς στη διακυβέρνηση
του τόπου, ας δίνατε πολύ περισσότερα. Η Κυβέρνηση, όµως,
µε µέθοδο, µε τρόπο, µε νοικοκυριό και µε κοινωνική δικαιοσύνη
απέναντι σε όλα τα στρώµατα και κυρίως σεβόµενη τα χρήµατα
των Ελλήνων φορολογουµένων, προχωρά στη στήριξη των συγ-
κεκριµένων παραγωγών. 

Με τις άλλες πράξεις µας και ενέργειες, όχι µε αποσπασµατικά
µέτρα, αλλά µε µέτρα τα οποία έχουν µόνιµο χαρακτήρα και
διάρκεια, αποδεικνύουµε συνεχώς ότι είµαστε δίπλα στους πα-
ραγωγούς. 

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω -και δίνεται η ευκαιρία να το
ακούσουν και να το δουν και οι παραγωγοί στην Άρτα και σε όλη
την Ήπειρο- για το εξής. 

Πέρυσι είχαµε παγετό, την άνοιξη του 2021. Στην Άρτα συγ-
κεκριµένα είχαν υπάρξει χίλιες εννιακόσιες δηλώσεις ζηµιάς που
υποβλήθηκαν. Αποζηµιώθηκαν µε το ποσό των περίπου 2 εκα-
τοµµυρίων ευρώ τον Ιούλιο του 2021. Δεν έχει γίνει ποτέ µέχρι
τώρα την ίδια χρονιά να γίνεται η ζηµιά και την ίδια χρονιά οι υπη-
ρεσίες του ΕΛΓΑ να µπορούν να κάνουν τις εξατοµικευµένες εκτι-
µήσεις και να γίνεται η πληρωµή. 

Για τον παγετό της άνοιξης του 2021, που δεν έπληξε µόνο την
Ήπειρο, αλλά διάφορες περιοχές σε όλη τη χώρα, όπως το εί-
πατε και εσείς, η Κυβέρνηση φρόντισε µε διάταξη που ψηφίστηκε
τον Ιούλιο του 2021, µε τον ν.4820 και να δώσει τη δυνατότητα
για προκαταβολές, για να στηρίξει τους παραγωγούς στην τα-
µειακή ρευστότητα, που την έχουν ανάγκη. Κατάφερε µε αυτόν
τον τρόπο να καλύψει όλους όσοι είναι ασφαλισµένοι από τον
ΕΛΓΑ και προβλέπονται από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, κάτι το

οποίο είναι νόµιµο. 
Έχει ταλαιπωρηθεί η χώρα µας στο παρελθόν µε πρόστιµο

από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν προσπάθησε να δώσει χρή-
µατα στους παραγωγούς και στους γεωργούς που δεν προβλε-
πόταν και δεν ήταν σύµφωνα µε το Ελληνικό και το Ενωσιακό
Δίκαιο και δεν ήταν σύµφωνα µε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Αυτές
οι πρακτικές έχουν µείνει στο παρελθόν, γιατί ήρθε στη συνέχεια,
πλήρωσε πολλαπλάσια ο Έλληνας φορολογούµενος. Άρα ό,τι
χρηµατοδότηση δίνεται, όποια ενίσχυση υπάρχει, θα δίνεται γί-
νεται µε τρόπο νόµιµο και συµβατό µε το Δίκαιο το Ελληνικό και
το Ενωσιακό. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι συνολικά σε όλη τη χώρα έχουν δοθεί από
τις κρατικές ενισχύσεις 224 εκατοµµύρια ευρώ, µέσω του ΠΑΑ
126 εκατοµµύρια ευρώ και αν θέλετε προσθέστε σε αυτό λόγω
της πανδηµίας και την επιστρεπτέα προκαταβολή, που είναι 250
εκατοµµύρια ευρώ. Συνολικά, λοιπόν, έχουµε 350 εκατοµµύρια
ευρώ, εκ των οποίων τα 270 εκατοµµύρια ευρώ για όλη τη χώρα
δόθηκαν την περίοδο 2020-2021. Από αυτά τα χρήµατα 11 εκα-
τοµµύρια ευρώ αφορούν την τριετία για την Ήπειρο και σχεδόν
9 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν το 2020-2021, που είναι µέσα και
ο παγετός της άνοιξης του 2021, που αναφέρατε πιο πριν. 

Αναφέρθηκα στις κληµεντίνες. Θα πω ένα τελευταίο για την
ελιά.

Με απόφαση που έχει δηµοσιευθεί και έχει ανακοινωθεί και
από το Υπουργείο µας και από το Υπουργείο Οικονοµικών προ-
βλέπεται το ποσό των 11.125.560 ευρώ για όσους ελαιοπαραγω-
γούς δεν έχουν λάβει χρήµατα την προηγούµενη χρονιά, δηλαδή
το 2020-2021.

Όσοι παραγωγοί επιτραπέζιας ελιάς δεν έχουν λάβει χρήµατα
το προηγούµενο διάστηµα, δηλαδή 2020-2021, έχουµε προϋπο-
λογίσει 11 εκατοµµύρια ευρώ, µε 40 ευρώ το στρέµµα, να λά-
βουν από εδώ και στο εξής. 

Για το κόστος παραγωγής θα σας πω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπανα-

στάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα προσεκτικά. Παραθέσατε κάποια

νούµερα σε καµµία περίπτωση, όµως, τα νούµερα αυτά τα οποία
µας είπατε, τα εκατοµµύρια, τα εκατοντάδες, δεν αποζηµιώνουν
αυτούς οι οποίοι πάθανε τις καταστροφές αυτές. Αυτό ξέρει ο
αγρότης. Το θέµα των καταστροφών στην αγροτική παραγωγή
αλλά και των αποζηµιώσεών τους αποτελεί κυρίαρχο στοιχείο
διεκδίκησης από το οργανωµένο αγροτικό κίνηµα σε κάθε κινη-
τοποίηση που κάνει. Το ίδιο θα ξαναγίνει και τώρα. 

Το χαλάζι, η ξηρασία, οι παγετοί, οι βροχοπτώσεις, οι ανεµο-
θύελλες, αλλά και οι φυτικές και ζωικές αρρώστιες συντρο-
φεύουν µόνιµα τον δύσµοιρο παραγωγό και τον αγρότη. Και
αυτά, σε συνδυασµό µε τη διαχρονική απουσία έργων προστα-
σίας, τους αφήνουν πολλές φορές χωρίς σοδειά και χωρίς εισό-
δηµα. Δυστυχώς, είναι πάρα πολύ συχνό αυτό το φαινόµενο. 

Η πίεση που άσκησε το οργανωµένο αγροτικό κίνηµα µε τις
αγωνιστικές πρωτοβουλίες µέσω των αγροτικών συλλόγων και
των οµοσπονδιών στις πληττόµενες περιοχές ανάγκασε την Κυ-
βέρνηση να δώσει τον χρόνο που πέρασε κάποια χρήµατα. Οι
αποζηµιώσεις, όµως, αυτές, που κατά πλειοψηφία προέρχονται
από τις εισφορές των ίδιων των αγροτών στον ΕΛΓΑ, δεν µπο-
ρούν να συγκαλύψουν το γεγονός ότι τα τελευταία δέκα χρόνια
όλες οι κυβερνήσεις -δεν είναι µόνο η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά και η προηγούµενη, του ΣΥΡΙΖΑ- δεν έδιναν
φράγκο στον ΕΛΓΑ από τον κρατικό προϋπολογισµό, στερώντας
από τον οργανισµό πάνω από 320 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που
έπρεπε να έχει πάει στις άδειες τσέπες των αγροτών. 

Η άποψή µας είναι ότι η Κυβέρνηση το έκανε παραπλανητικά
το ότι ψήφισε σχετική τροπολογία και προπαγάνδισε ότι είναι -
φράση δική σας- «η πρώτη φορά µετά από σειρά ετών που ο
ΕΛΓΑ εξοφλεί τόσο σύντοµα τις οφειλόµενες αποζηµιώσεις». Η
αλήθεια, όµως, είναι άλλη. Πέρα από το γεγονός ότι οι εκτιµήσεις
που έχουν ανακοινωθεί δεν έχουν καµµία σχέση µε τις πραγµα-
τικές ζηµιές των καλλιεργειών, οι συγκεκριµένες αλλαγές που
έφερε την τροπολογία σας δεν µεταβάλλουν σε τίποτε την ουσία
του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Και αυτό διότι δεν αναγνωρίζει αν θα
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αποζηµιώνει το σύνολο των καταστροφών µε µια σειρά από κό-
φτες. 

Αποτέλεσµα για τους αγρότες: Οι αποζηµιώσεις δεν καλύ-
πτουν ούτε τα καλλιεργητικά τους έξοδα. Σε αυτό βοηθάει και η
εφαρµογή του άρθρου 7 του κανονισµού του ΕΛΓΑ: 80% ζηµιά
και 20% αποζηµίωση. Αυτό το ξέρουν όλοι οι αγρότες. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους και όχι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, οι κρα-
τικές υπηρεσίες υπολογίζουν τις ζηµιές στα 100 εκατοµµύρια
ευρώ, όµως, η επιπλέον επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογι-
σµού θα είναι µόνο 10 εκατοµµύρια, δηλαδή ψίχουλα ξανά στους
αγρότες. Και γι’ αυτό ευθύνονται οι αλλαγές του κανονισµού που
εκθειάζετε. 

Την ίδια ώρα βέβαια παραµένουν σε ισχύ τα κυβερνητικά σχέ-
δια για «αναµόρφωση» και «εξυγίανση» του ΕΛΓΑ, µε στόχο την
είσοδο ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών, ενισχύοντας τα ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια λειτουργίας του, επιφέροντας νέες, αυ-
ξηµένες εισφορές και µικρότερες αποζηµιώσεις στους αγρότες. 

Τον Νοέµβριο που µας πέρασε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, προκειµένου να πάρουν µια ανάσα οι αγρότες, κατέθεσε
για ψήφιση τρεις τροπολογίες, που αφορούσαν την επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης του αγροτικού πετρελαίου, την
επιδότηση και κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής στο
αγροτικό ρεύµα και τον µηδενικό ΦΠΑ σε αγροτικά εφόδια ερ-
γαλεία και µηχανήµατα. Αντικειµενικά αυτό το στοιχείο θα έδινε
µια ανάσα στους αγρότες. Τι κάνατε εσείς; Τίποτε απολύτως. 

Αν η Κυβέρνηση αποδεχόταν αυτές τις τροπολογίες, αυτό θα
είχε σαν συνέπεια τη µείωση του κόστους παραγωγής, την εξα-
σφάλιση της πολυπόθητης ρευστότητας, που ούτε µε κιάλια δεν
βλέπουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι, τη µείωση του κόστους
άρδευσης, την εξασφάλιση ρευστότητας σε όλους αυτούς που
δυσκολεύονται να επιβιώσουν εξαιτίας της ακρίβειας, των κατα-
στροφών σε γεωργική και κτηνοτροφική παραγωγή λόγω καιρι-
κών φαινοµένων. Όµως, η Κυβέρνηση -και η παρούσα και η
προηγούµενη- τις επιλογές τις δικές της τις έχει κάνει. Λέει ότι
αδυνατεί να καλύψει αυτές τις ανάγκες, διότι επιβαρύνεται ο
κρατικός προϋπολογισµός. 

Εµείς σας κάνουµε µια πρόταση, για να τον ελαφρώσετε λίγο.
Αφαιρέστε τις αντίστοιχες φοροελαφρύνσεις που ισχύουν για άλ-
λους «επαγγελµατίες». Παίρνουν ή δεν παίρνουν αφορολόγητο
πετρέλαιο οι «λιµοκτονούντες» εφοπλιστές; Εκατοντάδες καρά-
βια καινούργια τα ναυπηγούν τώρα στις χώρες της Άπω Ανατο-
λής. Οι αεροπορικές εταιρείες πήραν ή δεν πήραν τα «δωράκια»
τους λόγω κορωνοϊού; Εκατοντάδες εκατοµµύρια. Όµως δεν πε-
ρισσεύουνε ψίχουλα γι’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι και
στην Ήπειρο και στη Λακωνία σήµερα τα πορτοκάλια τους -µιας
κι είστε Αρτινός, το ξέρετε- 18 λεπτά τα πουλάνε. Με τι κοστο-
λόγια; Με τι ρεύµα; Μείον 7 βαθµούς Κελσίου είχε προχθές η
θερµοκρασία. Πώς θα πάρουν ανάσα;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ο Αντιπρόεδρος του ΕΛΓΑ σήµερα το πρωί στα κανάλια τα πα-
ρουσίασε όλα ρόδινα. Ποιον πάτε να κοροϊδέψετε; Τους αγρό-
τες, πάντως, σίγουρα δεν θα τους κοροϊδέψετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παπαναστάση.
Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα και από εµένα.
Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω µε τον ΕΛΓΑ και στη συνέχεια να απαντήσω και

στα υπόλοιπα. 
Πρώτον, θέλω να ξέρετε το εξής: Για τον παγετό της προηγού-

µενης εβδοµάδας, για τους µείον 7 βαθµούς Κελσίου που «χτύ-
πησαν» τη συγκεκριµένη περιοχή, την Άρτα, φροντίζω να είµαι ο
ίδιος ενήµερος σε καθηµερινή βάση και να επικοινωνώ µε τους
αγρότες σε όλη την πεδιάδα της Άρτας και στην ηµιορεινή πε-
ριοχή, άρα και για τα εσπεριδοειδή και για την ελιά. Είναι σε δια-
δικασία αναγγελίας ζηµιών και καταστροφών, για να «τρέξει» όλη
η διαδικασία του ΕΛΓΑ. Άρα γίνεται η αναγγελία στα δηµαρχεία,

πάνε οι γεωπόνοι να κάνουν τις εκτιµήσεις, την εξατοµικευµένη
εκτίµηση και στη συνέχεια, όπου υπάρχει ζηµιά, να υπάρξει και
η σχετική αποζηµίωση. 

Δεν αποζηµιώνει ο ΕΛΓΑ µε το 20%. Πρέπει να έχεις πιάσει το
20% και από εκεί και πάνω αρχίζει και σε αποζηµιώνει, 30%, 40%,
50%, 60%, 80%, 100%. 

Τα χρήµατα του ΕΛΓΑ τα διαχειρίζεται ο οργανισµός -δεν τα
διαχειρίζεται το Υπουργείο- µε πολύ µεγάλο σεβασµό, διότι είναι
χρήµατα των αγροτών των ίδιων, είναι αντασφαλιστικός οργανι-
σµός. 

Εδώ, όµως, έρχεται για πρώτη φορά η παρέµβαση της δικής
µας Κυβέρνησης, του Κυριάκου Μητσοτάκη. Για πρώτη φορά δό-
θηκαν 132 εκατοµµύρια ευρώ -είναι εδώ δίπλα και ο Υφυπουργός
Οικονοµικών- σύµφωνα µε το άρθρο 7 του ν.3877/2010, για να
στηρίξουν τις διοικητικές εργασίες και λειτουργίες του ΕΛΓΑ. Το
προβλέπει ο νόµος ότι θα πρέπει να δοθούν χρήµατα από την
πολιτεία και από το κράτος. Τα έδωσε η δική µας Κυβέρνηση για
το διοικητικό βάρος, για το διοικητικό κόστος, όχι για αποζη-
µίωση σε ζηµιές. Σε αυτό πρέπει να πάρουµε έγκριση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, για λόγους ελεύθερου εµπορίου και αντα-
γωνισµού. 

Άρα για πρώτη φορά δόθηκαν από αυτή την Κυβέρνηση.
Κάθε χρόνο δίνονται περίπου 30 εκατοµµύρια ευρώ. Τόσα έχει

προβλεφθεί και στον φετινό προϋπολογισµό που «τρέχει» και εί-
µαστε σε εξέλιξη. 

Θέλω να ενηµερώσω, λοιπόν, τους αγρότες, για να το γνωρί-
ζουν, ότι έχουµε έναν οργανισµό που σέβεται τις ασφαλιστικές
τους εισφορές, που η Κυβέρνηση έρχεται και τον στηρίζει και
τον υποστηρίζει για να λειτουργήσει υπέρ του.

Τώρα, σε σχέση µε το κόστος, υπάρχουν µέτρα τα οποία είναι
περιστασιακά, άµεσα, και υπάρχουν και µέτρα τα οποία είναι πιο
µόνιµου χαρακτήρα. Άµεσα -δείχνοντας έτσι αντανακλαστικά σε
µια κρίση που δεν είναι δική µας, δεν είναι ενδογενής, έρχεται
από αλλού, αναφερθήκατε στην κρίση της ενέργειας και στην
αύξηση- αποφάσισε την εφαρµογή της επιστροφής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο, για το 2022, για τα µέλη
των οµάδων παραγωγών, για όσους είναι σε πρόγραµµα συµβο-
λαιακής γεωργίας, στα συνεργατικά σχήµατα, στους συνεταιρι-
σµούς, δηλαδή, και στις οµάδες παραγωγών και στους νέους
αγρότες. Πάνω από διακόσιες χιλιάδες παραγωγοί θα είναι ωφε-
λούµενοι από τη συγκεκριµένη ρύθµιση για πρώτη φορά µετά το
2016, όταν η προηγούµενη κυβέρνηση κατήργησε το αγροτικό
πετρέλαιο. 

Ήρθε, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση και λέει «εφαρµόζω το αγρο-
τικό πετρέλαιο για αυτές τις συγκεκριµένες κατηγορίες των πα-
ραγωγών». 

Επιπλέον, για την ενέργεια, για το ρεύµα, παρέχεται πρόσθετη
επιδότηση σε όλα τα αγροτικά τιµολόγια για τους µήνες από τον
Αύγουστο µέχρι και τον Δεκέµβριο, καλύπτεται το 80% της ρή-
τρας αναπροσαρµογής και από τον Γενάρη και στη συνέχεια το
50%. Το συνολικό ύψος πρόσθετης επιδότησης στους αγρότες
θα ανέλθει πάνω από 50 εκατοµµύρια ευρώ για το ρεύµα. Μιλάω
για το αγροτικό ρεύµα. Άρα και αγροτικό πετρέλαιο και αγροτικό
ρεύµα.

Η Ελλάδα είναι η πρώτη ευρωπαϊκή χώρα που δηµιουργεί ει-
δικό ταµείο στήριξης για την ενεργειακή µετάβαση. Στόχος η
αποµείωση των αυξήσεων στο ηλεκτρικό ρεύµα. 

Γνωρίζουν, λοιπόν, οι παραγωγοί ότι έχουν µία Κυβέρνηση που
βλέπει, αντιλαµβάνεται, τα άµεσα περιστασιακά µέτρα που πρέ-
πει να πάρει και παρεµβαίνει.

Πάµε, όµως, και σε µια σειρά από άλλα µέτρα, τα οποία είναι
µόνιµου χαρακτήρα. Απαλλαγή από τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης της ηλεκτρικής ενέργειας που προορίζεται για γεωργική
χρήση. Νέα φορολογική κλίµακα για τα φυσικά πρόσωπα και
τους κατ’ επάγγελµα αγρότες, µε συντελεστές που ξεκινούν από
το 9% στο 22%. Μείωση του φόρου των αγροτικών επιχειρήσεων
-για όσους κρατούν βιβλία, δηλαδή, που είναι η πλειοψηφία των
αγροτών- από το 28% στο 22%. Μείωση της προκαταβολής
φόρου στο 80% για τα νοµικά πρόσωπα και στο 55% για τα φυ-
σικά πρόσωπα που ασκούν αγροτική δραστηριότητα. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση το είχε πάει στο 100% της προκα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΓ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 6105



ταβολής. 
Συνεχίζω: Αναστολή πληρωµής της εισφοράς αλληλεγγύης.

Μείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών ει-
σφορών για τους εργαζόµενους των αγροτικών επιχειρήσεων.
Σας θυµίζω ότι είχαν τριπλασιαστεί οι ασφαλιστικές εισφορές
των αγροτών µε την προηγούµενη κυβέρνηση. Μείωση της φο-
ρολογίας στο 10% των κερδών των συλλογικών αγροτικών σχη-
µάτων, εξαίρεση από την υποχρέωση καταβολής τέλους
επιτηδεύµατος για τους αγρότες κανονικού καθεστώτος, µε την
τελευταία ρύθµιση, που αφορά τον ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια,
µε τη µείωση από το 13% στο 6%. 

Αυτά είναι µέτρα τα οποία δεν θα έρθουν, εφαρµόζονται ήδη.
Εγώ αναφέρθηκα στο τι ισχύει σήµερα, που το γνωρίζουν οι
αγρότες και το βλέπουν κάθε µέρα. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή ζούµε σε µία κατάσταση οικονο-
µική όπου έχουµε συνεχώς µεταβολές και αλλαγές, και το
Υπουργείο µας και η Κυβέρνηση συνολικά είναι εδώ για να κα-
ταγράφει, να βλέπει και να λαµβάνει µέτρα είτε άµεσου χαρα-
κτήρα είτε µόνιµου χαρακτήρα και σταθερού, τα οποία, βέβαια,
είναι προς όφελος των αγροτών και των παραγωγών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προχωρούµε τώρα

στην έβδοµη µε αριθµό 322/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Με ευθύνη της
Κυβέρνησης έχουν περιέλθει σε αδιέξοδο χιλιάδες αγρότες - πα-
ραγωγοί από τα επαναλαµβανόµενα προβλήµατα στην καταβολή
των επιδοτήσεων».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρά τις αγορεύσεις της Κυβέρνησης περί ευηµερίας του

αγροτικού τοµέα, οι αγρότες γνωρίζουν πολύ καλά ότι η χρονιά
2021 -το δεύτερο εξάµηνο- και η χρονιά 2022, που ήδη εισήλ-
θαµε, χαρακτηρίζονται από δύο αρνητικές επιπτώσεις. 

Η πρώτη αφορά την αύξηση του κόστους παραγωγής, που
οφείλεται, ασφαλώς, και στην ενέργεια και στις µεταφορές, αλλά
και στις αυξήσεις σε όλους τους συντελεστές που προσδιορί-
ζουν το κόστος. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό είναι η φαύλη διαχείριση των επι-
δοτήσεων και των ενισχύσεων. Ξεκίνησε αυτή η Κυβέρνηση πολύ
«κουβαρνταλίστικα» και µοίραζε επιδοτήσεις σε ανθρώπους που
πολλές φορές δεν είχαν πατήσει ούτε το χωράφι στον τόπο µας,
που δεν ξέρουν τι σηµαίνει αγροτική παραγωγή. Και έφτασε στο
σηµείο να κάνει οριζόντιες περικοπές -τουλάχιστον 2,5% έγιναν
φέτος- και να περικόπτει, µε εκ των υστέρων φραγµούς που
έβαλε, τις ενισχύσεις από πραγµατικούς παραγωγούς. Συγκεκρι-
µένα, το 10% των παραγωγών δεν πήρε καθόλου επιδότηση. Το
υπόλοιπο 15% πήρε µειωµένες επιδοτήσεις από 15% ως 90%. 

Αιτία είναι ότι η Κυβέρνηση εκ των υστέρων ήθελε να εξορθο-
λογίσει ένα σύστηµα που η ίδια το δηµιούργησε ως φαύλο. Έτσι,
λοιπόν, έβαλε ένα λάθος λογισµικό για να ελέγξει τον ΑΤΑΚ,
έβαλε φραγµούς σε σχέση µε τον δασικό χαρακτήρα, σε σχέση
µε τα ενοικιαστήρια.

Το αποτέλεσµα είναι σήµερα, που καθυστέρησε να ανοίξει η
διαδικασία των διοικητικών πράξεων, λόγω του ότι είχε λήξει η
σύµβαση του ΟΠΕΚΕΠΕ µε τον τεχνικό σύµβουλο που λειτουργεί
το ΟΣΔΕ, να δοθεί παράταση. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Θα διορθώσετε τα λάθη τα δικά σας
πρώτα απ’ όλα, για να µπορούν να κάνουν αποδεκτά τα αιτήµατα
των αγροτών, τις ενστάσεις τους; Σε τι βαθµό εκτιµά ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και το Υπουργείο ότι θα φτάσουν αυτές οι διορθώσεις;

Για τον ΑΤΑΚ, που είναι µια διόρθωση που γίνεται µεν από τους
παραγωγούς µε αίτηµά τους, αλλά είναι ευθύνη του Υπουργείου
που δηµιουργήθηκε το πρόβληµα, θα λυθεί το σύνολο των ζητη-
µάτων; Θα γίνουν αποδεκτές οι ενστάσεις;

Θέλουµε, λοιπόν, ένα σαφές χρονοδιάγραµµα. Θέλουµε να
δούµε και αν αυτό που λέγεται, για 10% οριζόντια µείωση τη νέα
χρονιά, έχει βάση. 

Κύριε Υπουργέ, θέλουµε σαφείς απαντήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Και σ’ αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουρ-

γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύλιος.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Σας πα-

ρακαλώ να µην πάµε στα επτά. Μοιράστε τον χρόνο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ήταν µεγάλο το θέµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εσκεµµένα το άφησα,

γιατί ήταν προτάσεις, ήταν ενδιαφέρον, ήταν για τους αγρότες.
Δεν µίλησα εκεί.

Ορίστε, λοιπόν, έχετε τον λόγο. Θα έχετε και µια ανοχή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σε σχέση µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ, τις ενισχύσεις,

την ενιαία ενίσχυση, τις συνδεδεµένες και µια σειρά από άλλες
ενισχύσεις, είναι µία διαδικασία την οποία γνωρίζετε και τη γνω-
ρίζουµε όλοι. Ο συγκεκριµένος οργανισµός, ένας πιστοποιηµέ-
νος ευρωπαϊκά οργανισµός, ένας οργανισµός που ελέγχεται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και λειτουργεί επί σειρά ετών -πάνω από
είκοσι χρόνια- απρόσκοπτα, µοιράζει κάθε χρόνο περίπου 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ σε ενισχύσεις και επιδοτήσεις για τους
αγρότες και τους παραγωγούς από όλα τα προγράµµατα. 

Έχει σύµβαση, λοιπόν, µε τεχνικό σύµβουλο. Από τη σύµβαση
αυτή απορρέουν συγκεκριµένες υποχρεώσεις και του τεχνικού
συµβούλου, αλλά και ο οργανισµός ακολουθεί αυτή τη σύµβαση,
για να µπορεί να υλοποιεί τον προγραµµατισµό του. Αυτός ο
προγραµµατισµός έχει σχέση µε την περίοδο στην οποία υπο-
βάλλονται οι δηλώσεις, την άνοιξη κάθε χρόνου, και τον χρόνο
στον οποίο δίνονται τα χρήµατα στους αγρότες, στους παραγω-
γούς. 

Αυτό, λοιπόν, έγινε και τη χρονιά που µας πέρασε. Δηλαδή,
«έτρεξε» κανονικά το 2021 για τις πληρωµές. Μέσα σε αυτή τη
διαδικασία των πληρωµών, που ξέρουν οι αγρότες πότε είναι και
κάνουν και τον δικό τους προσωπικό επαγγελµατικό και οικονο-
µικό προγραµµατισµό, προβλέπεται και η διαδικασία των διοικη-
τικών διασταυρωτικών ελέγχων σε διάφορα επίπεδα σε όλη τη
χώρα. 

Αυτό, λοιπόν, έγινε. Οι έλεγχοι είναι αυτοί οι οποίοι γίνονται
και είναι σε εξέλιξη. Αυτό είναι το ποσοστό στο οποίο, αν κατά-
λαβα καλά, αναφέρεστε και, όταν ολοκληρωθούν οι έλεγχοι, όσοι
δικαιούνται πραγµατικά και είναι σύµφωνοι µε τον κανονισµό, ο
οργανισµός θα τους πληρώσει και θα τους δώσει τα χρήµατα.

Σε σχέση µε τη σύµβαση, για να µη δηµιουργούνται παρανοή-
σεις, υπήρξε µία παύση για πολύ λίγες ηµέρες. Δεν είναι τέσσε-
ρις εργάσιµες, είναι τρεις-τέσσερις το πολύ. Προβλέπει η
σύµβαση που υπάρχει µε τον τεχνικό σύµβουλο ότι µπορεί να
δοθεί παράταση γι’ αυτές τις µέρες, για να υποβάλουν ξανά
όποιοι έχουν ενστάσεις στις δηλώσεις τους ή στον διασταυρω-
τικό έλεγχο. Αυτό και έγινε. Δόθηκε η συγκεκριµένη παράταση. 

Είναι ο τεχνικός σύµβουλος δίπλα στον ΟΠΕΚΕΠΕ, δίπλα στον
οργανισµό. Άρα βρισκόµαστε σε µία κανονική θεσµική λειτουρ-
γία. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι, όπως γνωρίζουν οι παραγωγοί
µας και οι αγρότες µας, ό,τι «έτρεξε» και συνέβη όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια το ίδιο θα ισχύσει και για φέτος, για το 2022,
για την καταβολή των ενισχύσεων και των επιδοτήσεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε κι εσείς τρία λεπτά, για να

δευτερολογήσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η καταβολή των επιδοτήσεων και των ενισχύ-

σεων στους αγρότες προβλέπεται από ευρωπαϊκούς κανονι-
σµούς. Πραγµατικά θα µπορούσε ο ΟΠΕΚΕΠΕ να µην επηρεά-
ζεται από τις πολιτικές αποφάσεις και παρεµβάσεις του Υπουρ-
γείου ή και άλλων Υπουργείων και να αφεθεί να λειτουργήσει
απρόσκοπτα, για να αποδίδει δίκαια τις επιδοτήσεις, σύµφωνα
µε τους κανονισµούς. 

Δυστυχώς, υπάρχουν παρεµβάσεις. Δυστυχώς, το Υπουργείο
µε τις αποφάσεις του εκ των υστέρων έθεσε φέτος ζητήµατα που
ανέτρεψαν την οµαλή λειτουργία του. Δεν είναι, εξάλλου, αθώα
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η αλλαγή τριών διοικήσεων, τριών προέδρων, στην περυσινή
χρονιά διοικήσεων που έπρεπε να λειτουργούν σύµφωνα µε τον
κανονισµό και αυτά τα οποία προβλέπονται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μπήκε εισαγγελέας, έγιναν καταγγελίες. Υπάρχουν ζη-
τήµατα που πρέπει µε διαφάνεια να λυθούν. 

Μία σωτηρία µπορεί να έχει ο ΟΠΕΚΕΠΕ, για να µην πέσει
πραγµατικά σε ανυποληψία και σε προβλήµατα σε σχέση µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρέπει να λυθούν µε απόλυτη διαφάνεια όλα
τα ζητήµατα που είναι στην «γκρίζα ζώνη», οι καταγγελίες που
υπάρχουν και όλα όσα ο εισαγγελέας ερευνά. 

Έρχοµαι, όµως, στο θέµα µας, στο θέµα ακριβώς που αφορά
τη δίκαιη απόδοση των επιδοτήσεων. Λέω ότι το λάθος λογισµικό
µε βάση το οποίο πήγε να ελεγχθεί η δήλωση του κάθε παραγω-
γού για τα αγροτεµάχια σε σχέση µε τον ΑΤΑΚ έφερε ένα τερά-
στιο κενό και πολλές χιλιάδες ανθρώπους που δεν πληρώθηκαν.
Μ’ αυτό το λανθασµένο λογισµικό, ένα ενοποιηµένο αγροτεµάχιο
-σας λέω ένα παράδειγµα µόνο- που προέρχεται από µεταβί-
βαση, από αγορά τριών γειτονικών αγροτεµαχίων, το απέρριπτε
το σύστηµα. Δεν είχε αυτή την πρόβλεψη ότι µπορεί τρία γειτο-
νικά αγροτεµάχια να αγοραστούν ή να µεταβιβαστούν µε κάποιον
τρόπο από τον αγρότη παραγωγό. 

Αυτά είναι, όµως, λάθη του συστήµατος και όχι του παραγω-
γού. Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητάµε να δείτε µε προσοχή, διαφάνεια και
µε τρόπο που δεν θα µεταφέρουµε στους παραγωγούς ενδεχό-
µενα λάθη του Υπουργείου ή και των αποφάσεων αυτών καθαυ-
τές, προκειµένου να πάρουν οι άνθρωποι τις επιδοτήσεις που
δικαιούνται. Και αυτό σάς το λέω µε συγκεκριµένα νούµερα, τα
οποία δεν τα αρνούνται και οι υπηρεσίες. Το 25%, που είτε δεν
πληρώθηκε καθόλου είτε έχει προβλήµατα, είναι ένα πραγµατικό
νούµερο. Δείτε το, λοιπόν, µέσα από τη διαδικασία που γίνεται
τώρα, για να δούµε πώς µπορεί να προχωρήσει. 

Λύστε, επίσης, το θέµα των ηλεκτρονικών ενοικιαστήριων που
ζητάτε εκ των υστέρων, διότι µε το να ζητάτε ηλεκτρονικά ενοι-
κιαστήρια εκ των υστέρων φαντάζεστε τι θα γίνει µε το 2022. Θα
έχουµε µεγάλη απώλεια δικαιωµάτων για κάτι το οποίο το ζητάτε
εκ των υστέρων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε κι εσείς τρία λεπτά στη διά-

θεσή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Έθεσε αρκετά θέµατα ο κύριος συνάδελφος. Θα πω
το εξής: Τι προβλέπει ο ευρωπαϊκός κανονισµός σε σχέση µε τον
ΟΠΕΚΕΠΕ και το Ενωσιακό Δίκαιο το οποίο εφαρµόζεται; Πρώ-
τον, κάθε χρόνο ένα ποσοστό 2,9% επί της βασικής ενίσχυσης
θα µειώνεται από όλους τους παραγωγούς.

Επίσης στο ποσοστό αυτό προκύπτει ένα άλλο, το οποίο θα
είναι για την κάλυψη των αναγκών αναπλήρωσης του εθνικού
αποθέµατος. Με απλά λόγια, για τους νεοεισερχόµενους στο σύ-
στηµα θα προβλέψουµε να συµβάλουν όλοι όσοι παίρνουν δι-
καιώµατα, για να στηρίξουµε τους νέους αγρότες οι οποίοι
εισέρχονται στο σύστηµα. Αυτό το ποσοστό αλλάζει, διότι υπο-
λογίζεται µε αλγόριθµο και από χρονιά σε χρονιά αλλάζει. Άρα
έχουµε 2,09% που είναι σταθερό συν ένα άλλο ποσοστό που έχει
να κάνει µε τις αιτήσεις. Κάθε χρόνο δεν έχουµε τον ίδιο αριθµό
νέων γεωργών να εισαχθούν στο σύστηµα.

Για το 2020 και το 2021 αυτό το ποσοστό ήταν 2,5%. Άρα
2,09% και 2,5% µάς κάνει 4,5% περίπου η αλλαγή η οποία θα γί-
νεται, όχι γιατί τη θέλει η Κυβέρνηση, αλλά γιατί έτσι είναι ο ευ-
ρωπαϊκός κανονισµός, για να συγκεντρωθούν τα δικαιώµατα, για
να γίνει η εξοµάλυνση και να δοθούν σε όσους είναι νεοεισερχό-
µενοι στο σύστηµα. Άρα µιλάµε για 4,5% και σε καµµία περί-
πτωση για 20% ή 25%.

Έχω συγκεκριµένους αριθµούς. Για τη βασική ενίσχυση, για
παράδειγµα, το 2021 φέτος δόθηκαν 67 εκατοµµύρια περίπου,
το 2020 73 εκατοµµύρια, για την πράσινη ενίσχυση 32 εκατοµ-
µύρια το 2021, το 2020 35 εκατοµµύρια. Και στις δύο περιπτώ-
σεις είχαµε µια διαφορά µείωσης της τάξης περίπου στο 8% από
χρονιά σε χρονιά, επειδή αλλάζουν τα συγκεκριµένα ποσοστά.
Με αυτούς τους κανόνες πάµε.

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι υποχρεωµένος, και η χώρα µας συνολικά,
να έχει διαχειριστικά σχέδια βόσκησης. Ήρθε, λοιπόν, ο ευρω-
παϊκός κανονισµός να ελέγξει όλα αυτά τα διαχειριστικά σχέδια,
διότι µε δικαιοσύνη θέλουµε να δοθούν τα χρήµατα σε αυτούς
οι οποίοι είναι πραγµατικοί παραγωγοί -όπως το είπατε και εσείς-
, σ’ αυτούς οι οποίοι έχουν τις εκτάσεις. Σε καµµία περίπτωση
δεν επιθυµούµε και δεν θα εργαστούµε προς αυτή την κατεύ-
θυνση φυσικά -αλλά προς την αντίθετη-, να χαθούν χρήµατα και
ενισχύσεις από τους παραγωγούς µας και δεν θα γίνει αυτό.
Διότι, όπως είπα και στην προηγούµενη ερώτηση -το ακούσατε
και εσείς-, έχουµε εξασφαλίσει για την επόµενη προγραµµατική
περίοδο να κρατήσουµε τον ίδιο προϋπολογισµό για τη χώρα
µας, 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Εκεί βέβαια µέσα µπορεί να γίνονται αλλαγές. Τι αλλαγές γί-
νονται; Θα ενισχυθεί η βιολογική γεωργία. Είναι κατεύθυνση
αυτό, να συναντήσουµε την Πράσινη Συµφωνία. Το 25% της ενι-
αίας θα πάει προς τα εκεί. Φτιάξαµε τα οικολογικά σχήµατα, για
να µπορεί να ενταχθεί µια µεγάλη µερίδα των παραγωγών και
των αγροτών µέσα από τα οικολογικά σχήµατα, για να λάβουν
αυτές τις ενισχύσεις, για να αναπληρώσουν αυτό που πιθανόν
θα συµβεί από την ενιαία ενίσχυση. Είναι ένα σύνθετο θέµα και
ένα σύνθετο ζήτηµα.

Ανάλογα είναι και τα ποσοστά για το Ηράκλειο και για την
Κρήτη. Μπορώ να σας δώσω τα ποσοστά, µπορείτε να τα ζητή-
σετε και εσείς µε ερώτηση από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
θα σας δοθούν. Θα διαπιστώσουµε όλοι ότι δεν ισχύουν τα πο-
σοστά τα οποία αναφέρατε πιο πριν.

Οι πληρωµές προγραµµατίζεται να τρέξουν κανονικά -το είπα-
και την επόµενη χρονιά. Όπου υπάρχουν διαφωνίες και διαφορές
ο κάθε εργολάβος, ο κάθε τεχνικός σύµβουλος που έρχεται έξω
από την αγορά -το ξέρετε και εσείς- προσπαθεί να διασφαλίσει
και να εξασφαλίσει περισσότερα µε τη λιγότερη εργασία. Εµείς
από την πλευρά µας µε βάση τον νόµο και τις προσκλήσεις και
τις προκηρύξεις θα γίνεται η σύµβαση και θα είναι αναγκασµένος
ο τεχνικός σύµβουλος να τηρεί τις συµβατικές του υποχρεώσεις.
Αυτό έγινε και στη συγκεκριµένη περίσταση -µιλώ για το τέλος
Δεκεµβρίου του 2021 και τώρα τον Γενάρη- και αυτό θα γίνεται
βέβαια από εδώ και στο εξής.

Οι πληρωµές, λοιπόν, για το έτος 2021 θα πραγµατοποιηθούν
µέχρι τον Ιούνιο του 2022. Αυτή είναι η διαδικασία. Έχουν ήδη
καταβληθεί ως ποσοστό των δικαιωµάτων ποσών ενίσχυσης για
τη βασική ενίσχυση σε ποσοστό 100%, για την πράσινη ενίσχυση
σε 97% και για τους γεωργούς νεαρής ηλικίας σε ποσοστό 55%.
Οι υπόλοιπες πληρωµές θα τρέξουν κανονικά.

Θέλω να κάνω µία διευκρίνιση. Η Κρήτη, όπως και όλη η Ελ-
λάδα, έχουν λάβει ιδιαίτερες ενισχύσεις λόγω της πανδηµίας και
λόγω των έκτακτων µέτρων στήριξης, που είναι τα γνωστά µέτρα
COVID.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 320/17-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Στον αέρα οι καζανάρηδες
και χιλιάδες αµπελοκαλλιεργητές και αγροτικά νοικοκυριά, που
ζητούν να διατηρηθεί η ονοµασία της παραδοσιακής τσικουδιάς
Κρήτης».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να δούµε το θέµα το πολύ σοβαρό για τους αµπελοκαλλιερ-

γητές και τους παραδοσιακούς αποσταγµατοποιούς, αφού µε
σειρά παρεµβάσεων τόσο η προηγούµενη κυβέρνηση όσο και η
σηµερινή περιθωριοποιούν τους παραδοσιακούς αποσταγµατο-
ποιούς προς όφελος των συστηµατικών -των λεγοµένων-, των
βιοµηχάνων.

Έχουµε βεβαίως από παλιά µια καταγγελία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, η οποία ξεκίνησε από ανθρώπους που νόµιζαν ότι θα
βγουν αποφάσεις εις βάρος των παραδοσιακών αποσταγµατο-
ποιών -καταλαβαίνετε από ποια πλευρά έγινε-, η οποία όµως γύ-
ρισε εις βάρος και των ίδιων. Υπάρχει µια καταδικαστική απόφα-
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ση για την Ελλάδα, που αφορά το ύψος φορολόγησης και µόνο.
Με διάφορους τρόπους ερµηνεύεται είτε έτσι είτε αλλιώς και
προκειµένου µε την υψηλότερη φορολογία πλέον που θα έχουν
οι συστηµατικοί, από αυτή που είχαν πριν να προσφύγουν οι ίδιοι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχουν αρχίσει τις ενέργειες οι οποίες
θα οδηγήσουν στην τελµάτωση και στον αφανισµό των παραδο-
σιακών αποσταγµατοποιών. 

Επειδή δεν υπάρχει καµµία απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, καµµία απόφαση ευρωπαϊκού δικαστηρίου ή άλλου, παρά
µόνο κάτι υπουργικές αποφάσεις που είναι στον αέρα, είτε από
την εποχή της κ. Παπανάτσιου είτε -δεν ξέρω- από άλλο Υπουρ-
γείο, που να αναφέρονται στο όνοµα και επειδή η Ευρωπαϊκή
Ένωση τη συνήθη ονοµασία δεν τη βάζει σε διαπραγµάτευση,
όπως την ονοµάζει, η συνήθης ονοµασία για ένα προϊόν δεν αλ-
λάζει αν κάποιοι κατοχυρώσουν είτε ως ΠΟΠ είτε ως ΠΓΕ κάποιο
άλλο όνοµα. Το ελαιόλαδο, δηλαδή, δεν πρόκειται να καταργη-
θεί, να λέγεται χυµός δέντρου αποχυµωτή τάδε -και γίνεται στην
πράξη, κατοχυρώνεται ως ΠΟΠ Μεσσηνίας, Λακωνίας ή ως προ-
στατευόµενη γεωγραφική ένδειξη Κρήτης-, συνεχίζει το προϊόν
να ονοµάζεται µε το όνοµά του έτσι όπως είναι. Δεν του αλλά-
ζουµε το όνοµα και µάλιστα να το κάνουµε «no name».

Αυτό, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, που θα ήθελα από σας είναι να
δούµε µε ποιον τρόπο θα υπάρξει µια δίκαιη λύση. Ασφαλώς ό,τι
αναφέρεται στη φορολογία θα πρέπει να γίνει, αλλά σε σχέση µε
το όνοµα η συνήθης ονοµασία δεν µπορεί να απαλειφθεί και δεν
µπορεί να λέµε «no name» πλέον ένα προϊόν από εκεί που έχει
το όνοµά του, να το ξεβαφτίζουµε δηλαδή. Για το τσίπουρο και
την τσικουδιά είναι ο λόγος. 

Αυτό το οποίο ζητάµε είναι να δείτε τις προτάσεις των µικρών
αποσταγµατοποιών µε τη µέριµνα και το ενδιαφέρον που σας
διακρίνει όταν δείτε ένα θέµα -και έχω πολλά παραδείγµατα-, για
να µην τους περιθωριοποιήσουµε. Σαφώς και έχουν γίνει πάρα
πολλά που χρειαζόταν να γίνουν για τον έλεγχο της αγοράς και
αυτό είναι κάτι στο οποίο συµφωνούµε όλοι και έχουµε συµφω-
νήσει, αλλά αυτό είναι άλλο από το να ξεβαφτίσουµε ένα παρα-
δοσιακό προϊόν που το ξέρουµε τώρα αιώνες πώς λέγεται. Και
οι Τούρκοι µάς πήραν το παραδοσιακό όνοµα της ρακής, που
είναι ελληνικότατο. Ας µην αφαιρέσει και η ελληνική Κυβέρνηση
τώρα το όνοµα «τσικουδιά» µε το οποίο χρόνια τώρα, δεκάδες
χρόνια, αιώνες ονοµάζεται το ίδιο προϊόν, το τσίπουρο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς, κύριε Κεγκέρογλου.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-

συρόπουλος. Καλησπέρα σας, κύριε Υφυπουργέ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να παραµείνει η τσι-

κουδιά!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνησή µας έχει στηρίξει έµπρακτα

και όχι στα λόγια τους µικρούς παραγωγούς και αποσταγµατο-
ποιούς. Σηµειώνω ότι καταφέραµε να κατοχυρωθεί θεσµικά σε
ευρωπαϊκό επίπεδο η δυνατότητα της χώρας µας να εφαρµόσει
τον µειωµένο κατά 50% συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλω-
σης, δηλαδή 12,25 ευρώ, στο τσίπουρο και την τσικουδιά, που
παράγονται από τους συστηµατικούς παραγωγούς και αποτε-
λούν τυποποιηµένο προϊόν, µε κατοχυρωµένη γεωγραφική έν-
δειξη από τη χώρα µας ως ονοµασία.

Η µεγαλύτερη, όµως, επιτυχία ήταν ότι ταυτόχρονα, στην ίδια
ευρωπαϊκή οδηγία, την 1151/2020, πετύχαµε να καθιερωθεί µει-
ωµένος κατά 85% συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης για
το προϊόν απόσταξης των διηµέρων το οποίο παραδοσιακά πα-
ράγεται από µη επαγγελµατίες αποσταγµατοποιούς, κυρίως για
ιδιοκατανάλωση.

Το µέγεθος της επιτυχίας γίνεται περισσότερο αντιληπτό αν
αναλογιστούµε ότι η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα από τα είκοσι
επτά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπέρ της οποίας κα-
τοχυρώθηκε µειωµένος συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλω-
σης µικρότερος του 50% για αλκοολούχο ποτό. Όλη αυτή η
προσπάθεια -και κυρίως το αποτέλεσµα- ήταν προϊόν συνεχούς
και συγκροτηµένης διαπραγµάτευσης της Κυβέρνησής µας σε

ευρωπαϊκό επίπεδο. 
Και να θυµίσω ότι αυτή η διαπραγµάτευση δεν ήταν καθόλου

εύκολη από τη στιγµή που στις 11 Ιουλίου του 2019, τέσσερις
µέρες αφού αναλάβαµε καθήκοντα, υπήρξε καταδικαστική από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για παραβίαση της οδηγίας
83/1992 από την Ελλάδα σχετικά µε τη φορολόγηση: πρώτον,
του τσίπουρου - τσικουδιάς των συστηµατικών αποσταγµατο-
ποιών και δεύτερον, του προϊόντος απόσταξης των διηµέρων.

Υπενθυµίζω επίσης ότι η χώρα µας, µέχρι τον Ιούλιο του 2020
είχε κατοχυρώσει συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
50% του κανονικού, µόνο για το ούζο. Εφάρµοζε, όµως, µειωµένο
συντελεστή 50% και στο τσίπουρο που παραγόταν από συστη-
µατικούς παραγωγούς, τους επαγγελµατίες δηλαδή αποσταγµα-
τοποιούς, συνεισπράττοντας στο τελωνείο ΦΠΑ 24% και τις
λοιπές προβλεπόµενες επιβαρύνσεις. 

Ταυτόχρονα, επέβαλε και ειδικό φόρο κατανάλωσης 0,59 ευρώ
ανά κιλό στο προϊόν απόσταξης που παράγεται από καζάνια µι-
κρών αποσταγµατοποιών, των επονοµαζόµενων διηµέρων, χωρίς
να εισπράττεται στο τελωνείο ΦΠΑ ή άλλες επιβαρύνσεις.

Εποµένως ο µειωµένος συντελεστής ειδικού φόρου κατανά-
λωσης που επέβαλλε η χώρα στο προϊόν απόσταξης των µικρών
αποσταγµατοποιών εφαρµοζόταν κατά παρέκκλιση της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας. Το ίδιο ίσχυε και για τον µειωµένο συντελεστή στο
τσίπουρο των συστηµατικών παραγωγών.

Για τον λόγο αυτό υπήρξε και η καταδικαστική απόφαση. Και
γι’ αυτό καταβάλαµε κάθε δυνατή προσπάθεια για να κατοχυρώ-
σουµε τον µειωµένο ειδικό φόρο κατανάλωσης γι’ αυτά τα πα-
ραδοσιακά προϊόντα. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και σε πρόσθετα ζητή-
µατα επί της ερώτησής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υφυπουργέ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε δώσει στη διαβούλευση νοµοσχέδιο το

οποίο προφανώς µετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών θα ει-
σαχθεί στη Βουλή. Το θέµα έχει συζητηθεί και στο Υπουργείο
σας σε σύσκεψη που κάνατε. Έχει συζητηθεί και σε δηµόσιες
διαβουλεύσεις µε τους ίδιους τους παραγωγούς. Έχω µιλήσει
µε ειδικούς, όχι µόνο νοµικούς, αλλά και φοροτεχνικούς, αλλά
και στελέχη του Υπουργείου που πραγµατικά µου αποτυπώνουν
µια εικόνα. Είµαι πεπεισµένος ότι η απόφαση του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου, η τελική απόφαση, όπως πολύ σωστά είπατε,
αφορά αποκλειστικά στη φορολόγηση. Δεν υπάρχει καµµία επι-
βολή από την Ευρωπαϊκή Ένωση αφαίρεσης της συνήθους ονο-
µασίας.

Τι σηµαίνει αυτό; Στο σχετικό άρθρο που είχατε στο νοµοσχέ-
διο αναφέρεται προϊόν απόσταξης. Τι απόσταξης; Τι αποστάξαµε
και πήραµε αυτό το προϊόν; Πλασµατική απόσταξη, ξέρετε, γίνε-
ται και στο αργό πετρέλαιο και παίρνουµε τα διάφορα προϊόντα.
Απόσταξη γίνεται σε διάφορα. Τι αποστάξαµε; Αποστάξαµε τα
ράκη του σταφυλιού, τα στέµφυλα. Όταν, λοιπόν, τα πούµε µε
το όνοµά τους τα ράκη των σταφυλιών, πρέπει να ονοµάζεται
ρακή. Όταν τα πούµε στέµφυλα, πρέπει να ονοµάζεται προϊόν
απόσταξης στεµφύλων σταφυλής ή άλλων προϊόντων, οτιδήποτε
είναι αυτό.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ζητάµε τώρα είναι το εξής. Νοµίζω ότι
αυτό θα είναι και µια χρυσή τοµή, ούτως ώστε να υπάρξει πλή-
ρης συµφωνία και µε τον έλεγχο της αγοράς να µην έχουµε προ-
βλήµατα στη διακίνηση του προϊόντος, φοροδιαφυγές και άλλα.
Είναι στην αναφορά του σχετικού άρθρου προϊόν απόσταξης
στεµφύλων σταφυλής διήµερων. Η διήµερος είναι µέθοδος, δεν
είναι η ονοµασία του προϊόντος. Να µην ξεκοπεί, δηλαδή, το
όνοµα από την τσικουδιά και το τσίπουρο. Εάν αυτό το αποδέ-
χεστε, εάν αυτό µετά από µια διαβούλευση µε τους παραγωγούς
το δείτε µ’ ένα διαφορετικό µάτι και το βάλετε µέσα στο νοµο-
σχέδιο, νοµίζω ότι θα έχουµε θετικές αντί για αρνητικές επιπτώ-
σεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
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Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε κι εσείς τρία λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, αυτό το οποίο πετύχαµε επίσης, µέχρι να ανα-
θεωρηθεί η οδηγία των ειδικών φόρων κατανάλωσης στα αλκοο-
λούχα προϊόντα, είναι το γεγονός ότι η χώρα µας δεν θα έχει
συνέπειες για τη µη συµµόρφωσή της µε την απόφαση του Δι-
καστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσηςστο µεσοδιάστηµα από την
καταδίκη ως την ολοκλήρωση της αναθεώρησης της οδηγίας.
Ουσιαστικά αποφύγαµε για περισσότερα από δύο χρόνια, την
επιβολή κανονικού συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
προϊόν των διηµέρων. Σηµειώστε ότι ο κανονικός συντελεστής
ειδικού φόρου κατανάλωσης αλκοολούχων είναι 24,50 ευρώ ανά
λίτρο άνυδρο και για τα δύο τελευταία χρόνια, παρά την καταδι-
καστική απόφαση, διατηρήθηκε ο υπερµειωµένος συντελεστής
0,59 ευρώ. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της ονοµασίας, τα πράγµατα είναι ξε-
κάθαρα. Σύµφωνα µε τη διάκριση που προβλέπει η οδηγία, για
το τσίπουρο και την τσικουδιά, δηλαδή το απόσταγµα στεµφύ-
λων σταφυλής που παράγεται στην Ελλάδα, ισχύει συντελεστής
µειωµένος κατά 50% στον ειδικό φόρο κατανάλωσης και µπορεί
να χρησιµοποιείται αυτή η ονοµασία. Αντίθετα για το προϊόν των
διηµέρων το οποίο ουσιαστικά, χάρη στις προσπάθειές µας, υπό-
κειται συντελεστής ίσο µε το 15% του κανονικού συντελεστή ει-
δικού φόρου κατανάλωσης αλκοόλης, δεν µπορεί να χρησι-
µοποιηθεί η ονοµασία αυτή. Η χρήση, δηλαδή, της ονοµασίας
«τσίπουρο, τσικουδιά», σηµαίνει πέρα από υποχρεώσεις παρα-
γωγής και τυποποίησης µε συγκεκριµένους όρους και την επι-
βολή συντελεστή 50% στον ειδικό φόρο κατανάλωσης, δηλαδή
12,25 ευρώ ανά λίτρο άνυδρο.

Στο σηµείο αυτό τονίζω ότι ο διαχωρισµός µεταξύ του προϊόν-
τος απόσταξης των διηµέρων και του αποστάγµατος στεµφύλων
σταφυλής δεν γίνεται µόνο στην οδηγία, αλλά υφίσταται και στην
εθνική νοµοθεσία και µάλιστα στον ν.2969/2001 που ψηφίστηκε
επί κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ!

Από εκεί και πέρα η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη βρί-
σκεται κοντά στους διήµερους µικρούς αποσταγµατοποιούς.
Αυτό κατ’ αρχάς αποδεικνύεται έµπρακτα από την κατοχύρωση
του συντελεστή 15% για τους διηµέρους, δηλαδή 3,70 ευρώ ανά
λίτρο άνυδρο.

Δεν µείναµε, όµως, µόνο στην ευνοϊκή φορολόγηση, αλλά
αφουγκραζόµαστε µε προσοχή τα προβλήµατά τους και προτεί-
νουµε λύσεις.

Πρόσφατα µάλιστα πραγµατοποιήθηκε τηλεδιάσκεψη µε τη
συµµετοχή εκπροσώπων της Οµοσπονδίας Αµβυκούχων Ελλά-
δος και δεκαοκτώ τοπικών συλλόγων διηµέρων όπου αναγνωρί-
στηκε η σηµαντική επιτυχία της κυβέρνησης για την κατοχύρωση
του µειωµένου κατά 85% συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στο παραδοσιακό απόσταγµα των διηµέρων.

Σηµειώνω ότι στην τηλεδιάσκεψη εκπροσωπήθηκαν όλες οι γε-
ωγραφικές περιφέρειες της χώρας και µάλιστα από την περιοχή
σας από τα Χανιά, από το Ηράκλειο, από το Ρέθυµνο, το Λασίθι
και συζητήθηκαν τα αιτήµατα των διηµέρων για τις τροποποι-
ήσεις του υφιστάµενου καθεστώτος παραγωγής και διάθεσης
του προϊόντος που αποστάζουν.

Έχοντας, εποµένως, ως γνώµονα όσα συζητήθηκαν στην εν
λόγω τηλεδιάσκεψη και κυρίως τη συναίνεση της συντριπτικής
πλειονότητας των τοπικών συλλόγων διηµέρων η οποία τονίζω
ότι δηλώθηκε ρητά τόσο για το ζήτηµα της ονοµασίας όσο και
για λοιπές αναγκαίες νοµοθετικές παρεµβάσεις, προχωράµε µαζί
στο επόµενο βήµα. Το βήµα αυτό είναι αναµόρφωση του καθε-
στώτος των διηµέρων, σύµφωνα µε τα αιτήµατά τους, µε περαι-
τέρω ρυθµίσεις οι οποίες θα προωθηθούν σύντοµα για ψήφιση
µε την ανάλογη τροποποίηση του ν.2969/2001 για την αιθυλική
αλκοόλη και τα αλκοολούχα ποτά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 28-1-2022, ποινική δικογραφία που αφορά

στον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών Κωνσταντίνο Αχιλλέα
Καραµανλή. 

Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη µε αριθµό 323/17-1-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου (εκ µεταφοράς) του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Επαναφορά των εκα-
τόν είκοσι δόσεων για όλους τους πολίτες και δυνατότητα έντα-
ξης στη ρύθµιση των εβδοµήντα δύο δόσεων και των ληξιπρό-
θεσµων οφειλών πριν το 2020».

Κύριε Κεγκέρογλου έχετε δυο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ως προς το προηγούµενο θέµα, στη διαβού-

λευση δεν αφήσατε τους παραδοσιακούς µικρούς παραγωγούς
να µιλήσουν καν. Μίλησαν οι µεγάλοι. Αυτοί που τα έχουν βρει
µε τους βιοµήχανους. Θα τα πούµε στο νοµοσχέδιο. Διότι δυστυ-
χώς µας λέτε ότι πλέον το ελαιόλαδο πρέπει να λέγεται διαφο-
ρετικά. Μας λέτε, λοιπόν, ότι πρέπει να λέγεται κάπως αλλιώς.
No name πάντως. Του αφαιρείτε το όνοµα. Δεν µας είπατε πως
θα λέγεται αυτό το προϊόν. Η απόσταξη είναι µέθοδος. Μπορείτε
να µας πείτε το όνοµα; Τι είναι; Ουίσκι είναι; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το λέει µέσα στον νόµο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο νόµος του 2021 που αναφέ-
ρατε αναφέρει ρητά… Αφήστε λοιπόν, το άρθρο το ίδιο. Μην το
τροποποιείτε. Αφήστε το άρθρο το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να πάµε στην ερώ-
τηση 323;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί αναφέρεται στην προηγούµενη
ερώτηση. Αυτό που ζήτησε η οµοσπονδία…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο πρόεδρος της οµοσπονδίας
τα έχει βρει µε τους βιοµήχανους. Δεν εκφράζει τους µικρούς
αποσταγµατοποιούς. Τα έχει βρει µε τους βιοµήχανους. Να εί-
µαστε ξεκάθαροι. Επειδή όµως αναφερθήκατε στον νόµο του
2001, αφήστε τον νόµο όπως είναι. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα µε αφήσετε να ολοκληρώσω; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, βεβαίως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Όπως ακριβώς ζητήθηκε από τον πρόεδρο και τα µέλη της οµο-
σπονδίας και τους προέδρους των δεκαοκτώ τοπικών συλλόγων
Ηρακλείου, Ρεθύµνου, Χανίων και Λασιθίου…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν τους αφήσατε να µιλήσουν.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Και από τους υπόλοιπους η συντριπτική πλειονότητα, οι δεκα-
πέντε από τους δεκαοκτώ -δηµοκρατία έχουµε, κύριε Κεγκέρο-
γλου- ζήτησαν, ενώ ήταν άλλη η πρόταση του Υπουργείου και
της υπηρεσίας, να ονοµάζεται «παραδοσιακό απόσταγµα διηµέ-
ρων». Και έτσι θα ονοµάζεται. «Παραδοσιακό απόσταγµα διηµέ-
ρων».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πάµε στην επόµενη
ερώτηση. Θα σας ανανεώσω τον χρόνο, κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν χρειάζεται. Μια αναφορά
έκανα. Το ότι άνοιξε η κ. Παπανάτσιου τον τάφο κι εσείς βάζετε
την ταφόπλακα δεν θα το φορτώσετε στους παραγωγούς. Ο
πρόεδρος της οµοσπονδίας τα έχει βρει µε τους βιοµήχανους.
Τελεία και παύλα.

Στο θέµα των εκατόν είκοσι δόσεων της επόµενης ερώτησης
έχουµε την εξής αντινοµία. Μέσα στην περίοδο της πανδηµίας
οι άνθρωποι που είχαν υποχρεώσεις που είχαν λήξει το προηγού-
µενο διάστηµα είχαν προγραµµατίσει ή είχαν την υποχρέωση να
πληρώσουν κάποιες υποχρεώσεις από τις προηγούµενες χρο-
νιές. Έρχεται η πολιτεία και κάνει ρύθµιση των οφειλών µέσα
στην πανδηµία αλλά δεν κάνει ρύθµιση των οφειλών που θα πλή-
ρωναν µέσα στην πανδηµία και είχαν λήξει το προηγούµενο διά-
στηµα. Αυτό το οποίο ζητάει τώρα πολύς κόσµος δείτε το
διευρυµένα όπως είχε γίνει την περίοδο της οικονοµικής κρίσης.
Μια ανάλογη περίπτωση έχουµε και τώρα. Ή το σύστηµα των
εκατόν είκοσι δόσεων να επαναφέρετε για οφειλές ασφαλιστικών
ταµείων προς το δηµόσιο κ.λπ. ή τη ρύθµιση που έχετε κάνει των
εβδοµήντα δύο δόσεων να διευρύνετε στους δικαιούχους και να
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µπουν µέσα και τα ποσά που είχαν λήξει πριν την πανδηµία. Θα
εισπράξει το δηµόσιο. Δεν θα χάσει. Θα εισπράξει. Αντιθέτως αν
δεν γίνει η ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων ή έστω των εβδο-
µήντα δύο πολλά από τα ανείσπρακτα θα πάνε στα οριστικώς
ανείσπρακτα και διαγράφονται. Είναι προτιµότερο αυτό; Ανοίξτε
τη δυνατότητα να πληρώσουν οι άνθρωποι. Απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βεσυρόπουλε,
έχετε τρία λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, κανείς δεν µπορεί να κατηγορήσει αυτή την
Κυβέρνηση για τον λόγο ότι δεν αντιλαµβάνεται την πραγµατι-
κότητα. Αφουγκραζόµαστε σε διαρκή βάση τις ανάγκες της κοι-
νωνίας, γνωρίζουµε τα προβλήµατα και τις δυσκολίες που
αντιµετωπίζουν οι πολίτες. Γι’ αυτό και η Κυβέρνησή µας από τις
πρώτες µέρες της θητείας της προχώρησε στη βελτίωση και δι-
εύρυνση του νοµοθετικού πλαισίου ρύθµισης των οφειλών προς
την εφορία και ασφαλιστικά ταµεία σε εκατόν είκοσι δόσεις. Αυτή
η νοµοθετική πρωτοβουλία έδωσε την ευκαιρία σε χιλιάδες πο-
λίτες να υπαχθούν στη ρύθµιση.

Η πανδηµία πράγµατι, δηµιούργησε νέα δεδοµένα. Και η Κυ-
βέρνηση έδωσε και πάλι έµπρακτα δείγµατα γραφής και απέ-
δειξε ότι αντιλαµβάνεται πλήρως την πραγµατικότητα, θεσπίζο-
ντας ουσιαστικά µέτρα. Αρχικά στις ευνοϊκές ρυθµίσεις που θε-
σπίσαµε µε τον ν.4738/2020 όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, πε-
ριλαµβάνονται τα εξής:

Πρώτον, η στήριξη των οφειλετών που έχουν χαρακτηριστεί
ως πληγέντες από την πανδηµία και οι οποίοι έχασαν τις ρυθµί-
σεις των εκατό και των εκατόν είκοσι δόσεων κατά την περίοδο
από την 1η Μαρτίου του 2020 έως και την 31η Ιουλίου του 2021.
Για όλους αυτούς θεσπίστηκε η αναβίωση της ρύθµισης των
εκατό και των εκατόν είκοσι δόσεων µε τους ίδιους όρους και τις
προϋποθέσεις της αρχικής ρύθµισης και µε δυνατότητα αναβίω-
σης της ρύθµισης αυτής µε όλα τα ευεργετήµατά της, όπως η
αποδέσµευση τραπεζικών λογαριασµών.

Επίσης, δεδοµένου ότι η κυβέρνηση έχει πλήρη συναίσθηση
των οικονοµικών επιπτώσεων της πανδηµίας και της αδυναµίας
που αυτές επέφεραν, θεσµοθέτησε µε το άρθρο 291 του
ν.4738/2020 επιπλέον µέτρο σύµφωνα µε το οποίο η καταληκτική
ηµεροµηνία της ρύθµισης να επεκτείνεται κατά το πλήθος των
ανεξόφλητων δόσεων την ηµέρα της αναβίωσης. Η αναβίωση
ενεργοποιήθηκε µε την καταβολή των δόσεων Αυγούστου και Σε-
πτεµβρίου µέχρι το τέλος Οκτωβρίου µαζί µε τη δόση του Οκτω-
βρίου. Το ίδιο ισχύει και για τη ρύθµιση του εξωδικαστικού
συµβιβασµού.

Δεύτερον, η παροχή δυνατότητας να ρυθµιστούν οι οφειλές
της περιόδου της πανδηµίας, δηλαδή, για οφειλές που δηµιουρ-
γήθηκαν από τον Μάρτιο του 2020 έως και τον Ιούλιο του 2021
σε έως εβδοµήντα δύο δόσεις. Σε περίπτωση που κάποιος επι-
λέξει τον αριθµό των τριάντα έξι δόσεων, η εξόφληση των οφει-
λών γίνεται άτοκα, ενώ στην περίπτωση των εβδοµήντα δύο
δόσεων υπάρχει ένα πολύ χαµηλό επιτόκιο της τάξης του 2,5%.
Στη ρύθµιση µπορούν να υπαχθούν φορολογικές υποχρεώσεις,
ΦΠΑ, φόρος εισοδήµατος, ΕΝΦΙΑ που δηµιουργήθηκαν από τον
Μάρτιο του 2020 έως και τον Ιούλιο του 2021 και να ρυθµιστούν
σε τριάντα έξι άτοκες δόσεις ή εβδοµήντα δύο δόσεις µε επιτό-
κιο 2,5%. Και ενώ για την καταβολή της πρώτης δόσης ορίστηκε
αρχικά ως καταληκτική ηµεροµηνία η 31η Ιανουαρίου του 2022,
η Κυβέρνηση και πάλι αφουγκραζόµενη τις δυσκολίες, µε την
από 29 Ιανουαρίου 2022 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, πα-
ρέτεινε την ανωτέρω προθεσµία καταβολής έως και την 28η Φε-
βρουαρίου 2022 και το ελάχιστο ποσό της µηνιαίας δόσης
ορίζεται σε 30 ευρώ για οφειλές ύψους ως 1000 ευρώ και σε 50
ευρώ αν το ύψος των οφειλών είναι µεγαλύτερο. 

Μπορούν, επίσης, να υπαχθούν στη ρύθµιση οφειλές ή δόσεις
οφειλών βεβαιωµένες κατά το χρονικό διάστηµα από 1-3-2020
έως 31-7-2021, που κατά τον χρόνο υποβολής της αίτησης δεν
τελούν σε καθεστώς άλλης ρύθµισης, και οφειλές βεβαιωµένες
κατά το χρονικό διάστηµα από 1-3-2020 έως 31-7-2021, που κατά
τον χρόνο υποβολής της αίτησης είναι ληξιπρόθεσµες, τελούν
σε αναστολή είσπραξης και δεν τελούν σε καθεστώς άλλης ρύθ-
µισης.

Παράλληλα µε το πλαίσιο των ρυθµίσεων η Κυβέρνηση απο-
δεικνύει για µία ακόµα φορά την αδιάλειπτη στήριξή της στην
κοινωνία και ειδικότερα στην ευάλωτη κοινωνική οµάδα των συν-
ταξιούχων, οι οποίοι καλούνται να εξοφλήσουν βεβαιωµένες
οφειλές στη φορολογική διοίκηση που προέρχονται από δήλωση
αναδροµικών ποσών συντάξεων προηγούµενων ετών.

Επειδή, λοιπόν, η Κυβέρνηση συναισθάνεται τη δυσκολία να
ανταποκριθούν στην αποπληρωµή των ανωτέρω ποσών προέβη
µε την από 29 Ιανουαρίου 2022 πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου στη θέσπιση της δυνατότητας να τα ρυθµίζουν σε µέχρι και
σαράντα οκτώ δόσεις αντί για είκοσι τέσσερις που αποτελούσαν
τον ανώτατο αριθµό δόσεων µε το ισχύον µέχρι τώρα καθεστώς.
Επιπρόσθετα, προκειµένου να παρασχεθεί ικανός χρόνος στους
συνταξιούχους να εντάξουν τις οφειλές τους στην προαναφερ-
θείσα ρύθµιση, προβλέφθηκε στην ίδια πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου ότι η καταβολή των φόρων από αναδροµικά ποσά
συντάξεων δεν είναι απαιτητή µέχρι την 31η Ιανουαρίου 2022,
αλλά παρατείνεται µέχρι και την 15η Φεβρουαρίου 2022. 

Πρέπει να ξέρετε ότι αξιολογούµε όλα τα δεδοµένα. Το υπάρ-
χον όµως πλαίσιο, στη δεδοµένη χρονική στιγµή και µε τις υφι-
στάµενες συνθήκες, δίνει τη δυνατότητα σε όλους να εντάξουν
σε ρύθµιση τις οφειλές τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θετικό, µισό και µετέωρο το
βήµα. Θα το πω µε ένα παράδειγµα σε πολύ λίγο χρόνο, δεν χρει-
άζεται να πελαγοδροµούµε και να απεραντολογούµε για ένα
συγκεκριµένο πρόβληµα: Φορολογούµενος πολίτης δεν πλή-
ρωσε για δύο χρόνια, για παράδειγµα, το 2018 και το 2019 φόρο
εισοδήµατος και ΕΝΦΙΑ. Πρέπει να καταβάλει ένα σεβαστό ποσό
και θα το κατέβαλλε καλώς εχόντων των πραγµάτων το 2020, µια
χρονιά όµως που σηµαδεύτηκε από την πανδηµία. Έρχεστε και
βγάζετε την απόφαση ότι ρυθµίζεται σε εβδοµήντα δύο δόσεις
αυτά τα οποία κατέστησαν ληξιπρόθεσµα µέσα στην πανδηµία,
ενώ θα έπρεπε να σκεφτείτε και το απλό, αυτά τα οποία θα κα-
τέβαλλε καλώς εχόντων των πραγµάτων µέσα στην πανδηµία,
µέσα στο 2020. Να µπουν δηλαδή τουλάχιστον χρέη τουλάχιστον
ενός, δύο, τριών ετών πριν στη ρύθµιση των εβδοµήντα δύο δό-
σεων. Αυτό είναι συγκεκριµένο αίτηµα. 

Για τις σαράντα οκτώ δόσεις δεν έγινε ευκρινές. Αν θέλετε
πείτε µας αν οι είκοσι τέσσερις έως σαράντα οκτώ δόσεις είναι
για οφειλές όποτε και αν έγιναν. Στη δευτερολογία σας ας το ξε-
καθαρίσετε. Είναι ένα θετικό βήµα. Για µένα είναι µισό, αλλά κάτι
είναι κι αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, η ρύθµιση των είκοσι τεσσάρων και σαράντα
οκτώ δόσεων ανάλογα µε τις οφειλές είναι η πάγια ρύθµιση.
Μπορεί να συµπεριλάβει µε προϋποθέσεις όλες τις οφειλές των
προηγούµενων ετών. 

Στο συγκεκριµένο, όµως, παράδειγµα που είπατε αυτός που
είχε οφειλές φόρου εισοδήµατος και ΕΝΦΙΑ τα προηγούµενα
χρόνια, 2016, 2017, 2018, 2019 τον Σεπτέµβρη του 2019 µπο-
ρούσε να υπαχθεί στη ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων,
πράγµα που έκανε. Στο διάστηµα, όµως, της πανδηµίας λόγω
της πανδηµίας έχασε τη ρύθµιση αυτή για τους όποιους λόγους.
Δώσαµε το δικαίωµα της αναβίωσης της ρύθµισης αυτής και για
τα χρέη όλα αυτά που ήταν βεβαιωµένα και ρυθµισµένα κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας έρχονται και οι ρυθµίσεις σε έως εβδο-
µήντα δύο δόσεις, τριάντα έξι και εβδοµήντα δύο ανάλογα. Άρα
υπάρχει ένα πλέγµα ρυθµίσεων: η πάγια µε εικοσιτέσσερις και
σαράντα οκτώ δόσεις, τα χρέη της πανδηµίας σε τριάντα έξι και
εβδοµήντα δύο, ανάλογα ή άτοκα ή µε 2,5% επιτόκιο και η ανα-
βίωση της ρύθµισης που έγινε δύο φορές πρέπει να τονίσουµε,
µε την τελευταία τον Οκτώβριο του 2021.

Έρχοµαι τώρα στο επόµενο ερώτηµα που κάνατε, κύριε συνά-
δελφε. Όπως ανέφερα και πριν, η συγκεκριµένη ρύθµιση καλύ-
πτει ένα µεγάλο εύρος οφειλετών που µπορούν να υπαχθούν σε
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αυτή. Δικαιούχοι αυτής της νέας ευνοϊκής ρύθµισης είναι: πρώ-
τον φυσικά και νοµικά πρόσωπα που έχουν χαρακτηριστεί πλη-
γέντες από την πανδηµία, δεύτερον φυσικά πρόσωπα που η
σύµβαση εργασίας τους ανεστάλη στο διάστηµα από 1-3-2020
έως 31-7-2021, τρίτον όσοι έλαβαν αποζηµίωση ειδικού σκοπού,
τέταρτον όσοι έλαβαν µειωµένο µίσθωµα, πέµπτον όσοι εντάχ-
θηκαν στο πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» και έκτον όσοι εγγράφη-
καν στα µητρώα ανέργων του ΟΑΕΔ κατά το ίδιο χρονικό
διάστηµα. Προβλέπεται επίσης ότι µε την υπαγωγή στη ρύθµιση
και για όσο αυτή τηρείται, χορηγείται αποδεικτικό φορολογικής
ενηµερότητας για κάθε νόµιµη χρήση, ενώ αναστέλλονται οι κα-
τασχέσεις και µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. Όλοι αυτοί µπο-
ρούν να ενταχθούν στη ρύθµιση είτε σε τριάντα έξι άτοκες
δόσεις ή σε έως εβδοµήντα δύο δόσεις µε επιτόκιο 2,5%.

Θέλοντας να διευκολύνουµε τους πολίτες, σε περίπτωση που
δεν µπορεί κάποιος να υποβάλει ηλεκτρονικά την αίτηση για υπα-
γωγή στη ρύθµιση µπορεί να την υποβάλει είτε αυτοπρόσωπα
είτε µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, στη φορολογική διοί-
κηση. Με τον ν.4850/2021 δώσαµε λύση στην αδυναµία ένταξης
των ρυθµισµένων οφειλών όσων έχουν πληγεί από την πανδηµία
στη ρύθµιση του άρθρου 289 του ν.4738/2020. Αναφέροµαι στη
ρύθµιση των τριάντα έξι και εβδοµήντα δύο δόσεων.

Ποιο είναι το νέο στοιχείο αυτής της ρύθµισης; Το νέο στοιχείο
είναι ότι διευρύνεται το πεδίο των οφειλών που µπορούν να εν-
ταχθούν στη ρύθµιση των τριάντα έξι και των εβδοµήντα δύο δό-
σεων και δίνεται πλέον η δυνατότητα ένταξης και όσων οφειλών
είχαν υπαχθεί στην πάγια ρύθµιση των είκοσι τεσσάρων ή σα-
ράντα οκτώ δόσεων. Προϋπόθεση είναι να πρόκειται για οφειλές
φυσικών προσώπων, επιτηδευµατιών ή νοµικών προσώπων και
νοµικών οντοτήτων που επλήγησαν από τα µέτρα για την αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας µε κύριο Κωδικό Αριθµό Δραστηριότητας
που περιλαµβάνεται στις αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών
και που είχαν κλείσει προσωρινά µε κρατική εντολή οποιαδήποτε
περίοδο από τις 27 Οκτωβρίου του 2020 έως την 31η Ιουλίου του
2021 και έχουν υπαχθεί στην πάγια ρύθµιση µετά τις 27 Οκτω-
βρίου του 2020. Για να ενταχθούν στη ρύθµιση των τριάντα έξι
και εβδοµήντα δύο δόσεων, θα πρέπει η πάγια ρύθµιση να είναι
σε ισχύ και η δόση του Οκτωβρίου να είχε καταβληθεί έως τις 15
Νοεµβρίου του 2021.

Όπως ανέφερα επανειληµµένως αξιολογούµε κάθε φορά όλα
τα δεδοµένα. Θεωρούµε ότι το υφιστάµενο πλαίσιο ρύθµισης
οφειλών λειτουργεί και βοηθά όλους όσοι έχουν ανάγκη. Και εί-
µαστε εδώ και για να το αξιολογήσουµε και να παρέµβουµε, αν
και όποτε χρειαστεί. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 336/24-1-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου κ. Βασι-
λείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα:
«Διαγραφή της επιστρεπτέας προκαταβολής από τους σεισµό-
πληκτους όπως έγινε µε τους πυρόπληκτους και πρόγραµµα
αναπλήρωσης του χαµένου εισοδήµατος για επαγγελµατίες, επι-
χειρήσεις, εργαζόµενους και αγρότες». 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 16-11-2021 και µε αριθµό φύλλου Εφηµε-

ρίδας της Κυβερνήσεως 5303 αναφέρονται οι αποφάσεις µε
βάση τις οποίες προσδιορίζονται τα ποσά επιστροφής από την
επιστρεπτέα προκαταβολή όπως καθορίστηκαν τελικά από την
Κυβέρνηση. Υπάρχει µέσα σε αυτή την απόφαση η πρόβλεψη για
τις επιχειρήσεις που επλήγησαν από τις πυρκαγιές ότι κατ’ εξαί-
ρεση για τις επιχειρήσεις που έχουν έδρα ή υποκατάστηµα
στους Δήµους της Εύβοιας, της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας
που επλήγησαν από την πυρκαγιά το επιστρεπτέο ποσό δεν επι-
στρέφεται.

Υπάρχει µία πρόβλεψη, λοιπόν, που είναι για τις πυρόπληκτες
επιχειρήσεις. Αυτό το οποίο ζητάµε αυτή η πρόβλεψη να ισχύσει
και για όλες τις σεισµόπληκτες επιχειρήσεις. Υπάρχουν επιχει-
ρήσεις οι οποίες έκλεισαν, δεν έχουν ξανανοίξει, οι εργαζόµενοι
µπήκαν σε τρεις µήνες αναστολή και δεν έχει πληρωθεί η ανα-

στολή ακόµα -να το έχετε υπ’ όψιν σας-, δεν έχουµε εισόδηµα
από αυτές τις επιχειρήσεις και τους ζητάµε την επιστρεπτέα. Το
αίτηµα είναι, λοιπόν, να ισχύσει το ίδιο που ίσχυε στους πυρό-
πληκτους και για τους σεισµόπληκτους.

Και ένα δεύτερο, να δούµε την αναπλήρωση του εισοδήµατος
των επιχειρήσεων που επλήγησαν και δεν µπορούν να σταθούν
στα πόδια τους, µε κάποιον τρόπο ενίσχυσης ειδικού σκοπού. Ας
το εξετάσει η Κυβέρνηση. Ο κ. Τριαντόπουλος έχει πει διάφορα
σε ραδιοφωνικές του συνεντεύξεις, µε την έννοια ότι είναι θετι-
κός σε αυτό και ότι το επεξεργάζεται και ήθελα να ξέρω αν το
Υπουργείο Οικονοµικών συναινεί σε αυτή την προσέγγιση και την
επεξεργασία, προκειµένου να στηριχθούν όλες αυτές οι επιχει-
ρήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε Υπουργέ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχω απαντήσει εκ µέρους της Κυβέρνησης

και του Υπουργείου Οικονοµικών σε αρκετές ερωτήσεις που
αφορούν στη στήριξη των πολιτών στις σεισµόπληκτες περιοχές.
Μια στήριξη που έλαβε χώρα από τις πρώτες ώρες µετά τον σει-
σµό, µε την έκδοση συγκεκριµένων αποφάσεων και µε την ενερ-
γοποίηση συγκεκριµένων πολιτικών.

Με γνώµονα την ταχύτερη και µεγαλύτερη δυνατή ανακούφιση
των συµπολιτών µας που δοκιµάζονται ενεργούµε έγκαιρα, απο-
ζηµιώνουµε άµεσα και στηρίζουµε γενναία τις επιχειρήσεις και
τις περιοχές που επλήγησαν από τον σεισµό. Να σας υπενθυ-
µίσω µια σειρά µέτρων που ενεργοποιήθηκαν µε στόχο την
άµεση στήριξη των πληγέντων, αλλά και την ταχύτερη δυνατή
αποκατάσταση των ζηµιών, προκειµένου οι πολίτες και οι τοπικές
κοινότητες που επλήγησαν να επιστρέψουν στην κανονικότητα.

Στα µέτρα αυτά περιλαµβάνονται: πρώτον, η χορήγηση πρώ-
της αρωγής έναντι στεγαστικής συνδροµής σε ιδιοκτήτες κτη-
ρίων που έχουν πληγεί από τον σεισµό, ύψους 14.000 ευρώ ή
8.000 ευρώ ή 3.000 ευρώ, ανάλογα µε το µέγεθος των εκτιµώµε-
νων ζηµιών. Δικαιούχοι είναι ιδιοκτήτες, φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα ή νοµικές οντότητες κατά πλήρη ή ψιλή κυριότητα κτηρια-
κών επαγγελµατικών εγκαταστάσεων που υπέστησαν βλάβες
από τον σεισµό, όπως αυτά προκύπτουν από το πιο πρόσφατο
Ε9.

Δεύτερον, η χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι της επιχορήγη-
σης για αποκατάσταση ζηµιών σε εξοπλισµό και µέσα παραγω-
γής, ύψους 8.000 ευρώ ή 4.000 ευρώ ή 2.000 ευρώ, ανάλογα µε
το µέγεθος των ζηµιών στις εγκαταστάσεις. Δικαιούχοι του µέ-
τρου είναι επιχειρήσεις ανεξάρτητα από τη νοµική τους µορφή,
συµπεριλαµβανοµένων και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων,
καθώς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς που έχουν υπο-
στεί υλικές ζηµιές που προκλήθηκαν από τον σεισµό σε στοιχεία
ενεργητικού, όπως εξοπλισµός, πρώτες ύλες, εµπορεύµατα,
µέσα παραγωγής, αποθηκευµένα προϊόντα. Μάλιστα η σχετική
ηλεκτρονική πλατφόρµα για την υποβολή των αιτήσεων άνοιξε
άµεσα, στις 6 Οκτωβρίου του 2021, προκειµένου να υποβληθούν
αιτήσεις από τις περιοχές των Δήµων Μινώα Πεδιάδος και Αρχα-
νών - Αστερουσίων της Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου της
Περιφέρειας Κρήτης που έχει πληγεί από τον σεισµό.

Ταυτόχρονα, από την 22α Οκτωβρίου 2021 προχώρησε και η
δεύτερη φάση της διαδικασίας, επεκτείνοντας τόσο την περίµε-
τρο των δικαιούχων που επλήγησαν από τον σεισµό της 27ης Σε-
πτεµβρίου 2021 όσο και την προθεσµία υποβολής αιτήσεων έως
την 15η Νοεµβρίου 2021.

Με πρόσφατες αποφάσεις µας ειδικά για όσους επλήγησαν
από τον σεισµό που έπληξε στις 27 Σεπτεµβρίου περιοχές της
Περιφέρειας Κρήτης προβλέπεται, πρώτον, για τη χορήγηση
πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής συνδροµής σε ιδιοκτήτες
κτηρίων που έχουν πληγεί από τον σεισµό, το άνοιγµα της πλατ-
φόρµας από σήµερα 31 Ιανουαρίου 2022 έως και την 14η Φε-
βρουαρίου 2022, για την υποβολή νέων αιτήσεων, όπου θα
µπορούν να ληφθούν υπ’ όψιν τροποποιήσεις που έχουν γίνει στα
Ε9 έως και την 28η Ιανουαρίου 2022 καθώς και να τροποποιηθούν
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ή να ανακληθούν αιτήσεις που έχουν ήδη υποβληθεί.
Δεύτερον, για τη χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι της επιχο-

ρήγησης για την αποκατάσταση ζηµιών σε εξοπλισµό και µέσα
παραγωγής, προβλέπεται το άνοιγµα της πλατφόρµας από σή-
µερα 31 Ιανουαρίου 2022 έως και τη 14η Φεβρουαρίου 2022 για
την υποβολή νέων αιτήσεων, καθώς και για την τροποποίηση ή
την ανάκληση αιτήσεων που έχουν ήδη υποβληθεί και η υποβολή
σχετικού αιτήµατος προς την οικεία περιφέρεια έως την 28η Φε-
βρουαρίου 2022, έναντι της προθεσµίας που ίσχυε πριν, µέχρι
την 31η Ιανουαρίου 2022. 

Τρίτον, για τη χορήγηση πρώτης αρωγής για αποζηµίωση οι-
κοσκευής σε φυσικά πρόσωπα προβλέπεται το άνοιγµα της
πλατφόρµας από σήµερα 31 Ιανουαρίου 2022 έως και την 14η

Φεβρουαρίου 2022 για την υποβολή νέων αιτήσεων, καθώς και
για την τροποποίηση ή την ανάκληση αιτήσεων που έχουν ήδη
υποβληθεί.

Το Υπουργείο Οικονοµικών έχει ήδη προβλέψει, ρητά και κα-
τηγορηµατικά, µε νοµοθετική ρύθµιση, ότι οι συγκεκριµένες ενι-
σχύσεις σε πολίτες και επιχειρήσεις είναι αφορολόγητες, ακα-
τάσχετες και ανεκχώρητες στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων, δεν
υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δε-
σµεύονται και δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη
φορολογική διοίκηση, και το δηµόσιο και τις τράπεζες.

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω στο ερώτηµά σας για την
καταβολή του επιστρεπτέου ποσού της ληφθείσας ενίσχυσης
µέσω του καθεστώτος της επιστρεπτέας προκαταβολής.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Χρήσιµα όλα αυτά που µας είπε

ο κύριος Υπουργός, αλλά είναι από άλλη ερώτηση. Εγώ επιφυ-
λάσσοµαι. Με συγχωρείτε, είναι από άλλη ερώτηση αυτά είπε,
απαντήσεις από άλλη ερώτηση. 

Εγώ ρώτησα κάτι συγκεκριµένο: Θα διαγραφεί η επιστρεπτέα
των επιχειρήσεων που επλήγησαν από τους σεισµούς µε τον ίδιο
τρόπο που διαγράφηκε και για τους πυρόπληκτους της Εύβοιας,
ναι ή όχι; Και γιατί η διαφορετική αντιµετώπιση; Καταστράφηκαν
οι µεν, καταστράφηκαν κι οι δε. Είναι συγκεκριµένη η ερώτηση,
να µας πείτε αν είµαστε ίσοι απέναντι στον νόµο όσοι καταστρα-
φήκαµε από έναν σεισµό ή όσοι καταστράφηκαν από µια πυρκα-
γιά. Τα υπόλοιπα χρήσιµα είναι, αλλά είναι για άλλη ερώτηση. Θα
µπορούσατε να µου είχατε αναλύσει και τον προϋπολογισµό. Ευ-
χαριστώ για την ενηµέρωση, αλλά εδώ έχω µια συγκεκριµένη
ερώτηση, την οποία επανυπέβαλα, γιατί και την προηγούµενη
φορά δεν µου απαντήσατε. 

Πείτε ότι «η Κυβέρνηση δεν θα σας το ικανοποιήσει, βρε παι-
διά», να έχετε το θάρρος να µας το πείτε, ώστε την Κυριακή που
έχουµε συνάντηση µε τον Σύλλογο Σεισµόπληκτων «Η Ελπίδα» -
µας καλεί ο σύλλογος να τους πούµε- να ξέρουµε πώς θα τους
αντιµετωπίσουµε, όπως και τους συναδέλφους τους κυβερνητι-
κούς που θα είναι εκεί. Να ξέρουν κι αυτοί πώς θα αντιµετωπί-
σουν εσάς και να ξέρουµε πώς να τους αντιµετωπίσουµε κι εµείς.
Είπαµε ένα συγκεκριµένο θέµα πείτε µας αν το κάνετε δεκτό ή
όχι. Πάλι φίλοι θα είµαστε, αλλά δεν θα είµαστε σύµφωνοι, θα
διαφωνούµε µε τις πολιτικές επιλογές σας. 

Εγώ λοιπόν δεν θα εξαντλήσω τον χρόνο µου, απλώς θα πω
ότι δυστυχώς δεν υπάρχει µία συνέπεια στην απάντηση σε σχέση
µε το ερώτηµα. Μακάρι να µας εκπλήξετε στη δευτερολογία και
να µας πείτε ότι η Κυβέρνηση το µελετάει ή το έχει αποφασίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Κεγκέρογλου. Έτσι κι αλλιώς εχθροί δεν είστε, αντίπαλοι είστε.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η πρωτολογία µου δεν ήταν µία απάντηση

σε άλλη ερώτηση, ήταν στη συγκεκριµένη ερώτηση και σας ανέ-
φερα τα µέτρα στήριξης που πήρε η συγκεκριµένη Κυβέρνηση
για τους σεισµόπληκτους της συγκεκριµένης περιοχής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι, εγώ για τις επιχειρήσεις
ρωτώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Πριν αναφερθώ στο ζήτηµα της επιστρεπτέας προκαταβολής θα
πρέπει να ενηµερώσω τόσο εσάς όσο και τη Βουλή αλλά και
όσους µας παρακολουθούν ότι για τις αποζηµιώσεις και τη στή-
ριξη των πληγέντων στις σεισµόπληκτες περιοχές της Κρήτης
έχουν διατεθεί συνολικά µέχρι σήµερα 40.981.118,31 ευρώ σε
τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους είκοσι τέσσερις πολίτες. Με την
ολοκλήρωση της επεξεργασίας των αιτήσεων και των στοιχείων
που υποβλήθηκαν θα ακολουθήσουν και νέες πληρωµές το επό-
µενο χρονικό διάστηµα.

Τώρα σε ό,τι αφορά την επιστροφή του επιστρεπτέου ποσού
της ληφθείσας ενίσχυσης µέσω του καθεστώτος επιστρεπτέας
προκαταβολής: Όπως γνωρίζετε, έχουµε προχωρήσει σε µείωση
του ποσοστού επιστροφής όλων των κύκλων της επιτρεπτέας
προκαταβολής ανάλογα µε την πτώση των ακαθάριστων εσόδων
κάθε επιχείρησης.

Με την προϋπόθεση της τήρησης της ρήτρας διατήρησης ερ-
γαζόµενων που προβλεπόταν σε κάθε κύκλο επιστρεπτέας προ-
καταβολής παρέχεται η δυνατότητα επιστροφής των κάτωθι
ποσοστών της ενίσχυσης: πρώτον, για επιχειρήσεις που έχουν
κάνει έναρξη εργασιών πριν από την 1η Ιανουαρίου 2019, δεν
άνοιξαν υποκατάστηµα από την 1η Απριλίου 2019 έως και την 31η

Δεκεµβρίου 2020 και έχουν θετικά ακαθάριστα έσοδα το 2019,
θα υπάρξει επιστροφή: ποσοστού 25% της ενίσχυσης εφόσον η
µείωση των ακαθάριστων εσόδων του 2020 της επιχείρησης ξε-
περνά το 70% σε σχέση µε το 2019 και η επιχείρηση παρουσιάζει
ζηµίες προ φόρων ή ποσοστού 33,3% της ενίσχυσης, εφόσον η
µείωση των ακαθάριστων εσόδων του 2020 της επιχείρησης
ανέρχεται τουλάχιστον σε 30% έως και 70%, σε σχέση µε το
2019, και παρουσιάζει ζηµίες προ φόρων ή τέλος, ποσοστού 50%
της ενίσχυσης, για τις λοιπές επιχειρήσεις.

Δεύτερον, για τις νέες επιχειρήσεις που έχουν κάνει έναρξη
εργασιών µετά την 1η Ιανουαρίου 2019 ή για επιχειρήσεις που
άνοιξαν υποκατάστηµα από την 1η Απριλίου 2019 έως και την 31η

Δεκεµβρίου 2020 ή έχουν µηδενικά ακαθάριστα έσοδα του 2019
θα υπάρξει επιστροφή ποσοστού 25% της ενίσχυσης, εφόσον η
µείωση των ακαθάριστων εσόδων του 2020 της επιχείρησης ξε-
περνά το 30% σε σχέση µε τα έσοδα του 2019 και η επιχείρηση
παρουσιάζει ζηµίες προ φόρων ή ποσοστού 33,3% της ενίσχυσης
για τις λοιπές επιχειρήσεις.

Παράλληλα, αυξήθηκαν οι δόσεις για την αποπληρωµή του
επιστρεπτέου ποσού της ληφθείσας ενίσχυσης σε εξήντα ισόπο-
σες µηνιαίες δόσεις, οι οποίες είναι πλέον άτοκες, ενώ εναλλα-
κτικά δίνεται η δυνατότητα εφάπαξ καταβολής του επιστρεπτέου
ποσού της ληφθείσας ενίσχυσης πριν τη λήξη της περιόδου χά-
ριτος, µε έκπτωση 15% επί του επιστρεπτέου ποσού.

Όπως έχουµε εξάλλου δεσµευτεί, η περίοδος χάριτος πρόκει-
ται να παραταθεί µε την πρώτη δόση να καθίσταται πληρωτέα
την 30η Ιουνίου του 2022, ενώ θα παραταθεί και η περίοδος κατά
την οποία είναι δυνατή η εφάπαξ καταβολή του επιστρεπτέου
ποσού της ληφθείσας ενίσχυσης µε έκπτωση 15% επί του επι-
τρεπτού ποσού, έως και την 31η Μαρτίου του 2022. Υπάρχει ήδη,
συνεπώς ένα πλαίσιο που διευκολύνει τις επιχειρήσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, το Υπουργείο Οικονοµικών και η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη αξιολογούν κάθε κατάσταση, µε-
λετούν και εξετάζουν όλα τα αιτήµατα που υποβάλλονται και αν
χρειαστεί, είτε επικαιροποιούν το συγκεκριµένο πλαίσιο ή λαµ-
βάνουν νέα µέτρα στήριξης εφόσον υπάρχουν δηµοσιονοµικά
περιθώρια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση και θα επανέλ-

θουµε στις 18.00’µε νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη.

Σας ευχαριστούµε όλους µέσα και έξω από την Αίθουσα. 
Καλό απόγευµα. Η Παναγιά µαζί σας!

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων: «Αναπτυξιακός Νόµος – Ελλάδα Ισχυρή
Ανάπτυξη».

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης, θα ήθελα να υπενθυ-
µίσω ότι µετά τις οµιλίες των εισηγητών και των ειδικών αγορη-
τών θα ακολουθήσει ένας κύκλος κατά προτεραιότητα, που θα
περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα,
και στη συνέχεια θα ακολουθήσουν δωδεκαµελείς κύκλοι οµιλη-
τών. Οι Βουλευτές που επιθυµούν να µιλήσουν µε τηλεδιάσκεψη,
µέσω της πλατφόρµας Webex, θα τοποθετηθούν όταν ολοκλη-
ρωθούν οι κύκλοι των οµιλητών µε φυσική παρουσία. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 27 Ιανουαρίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε τρεις
συνεδριάσεις, ενιαία, επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εξηγήσω
ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θα κατατεθούν αργό-
τερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Για να διευκολύνω τη συζήτηση, θα εξηγήσω κάποιες αλλαγές
που θα έρθουν υπό µορφή νοµοτεχνικών βελτιώσεων, έτσι ώστε
και οι αγορητές και οι εισηγητές να τις γνωρίζουν.

Το πρώτο είναι ότι το κόστος, το ποσοστό των κατασκευαστι-
κών δαπανών για τα θερµοκήπια ανεβαίνουν από το 40% στο
60%. Είναι εύλογο, γιατί τα θερµοκήπια είναι µονάδες οι οποίες
έχουν µεγαλύτερο κατασκευαστικό κόστος ως ποσοστό µε τις
άλλες ηλεκτροµηχανολογικές εγκαταστάσεις.

Επίσης, λόγω του µεγάλου κόστους που απαιτείται για να γί-
νονται οι µισθώσεις και οι µεταγραφές στα υποθηκοφυλακεία,
µειώνουµε τον χρόνο των µακροχρόνιων υποχρεώσεων από δε-
καπέντε έτη ουσιαστικά σε δέκα έτη για να διευκολύνουµε τους
επενδυτές.

Επιπλέον, για να µπορέσουµε να διευκολύνουµε τις πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις µειώνουµε το κατώτατο όριο από 150.000 σε
100.000 ευρώ. 

Το επόµενο, για να µπορέσουµε να διευκολύνουµε την υπο-
βολή των αιτηµάτων εντός του συγκεκριµένου χρόνου -γιατί
όπως γνωρίζετε, για να µην καθυστερούµε τις υπαγωγές, πλέον
δεν δίνουµε παρατάσεις- αφαιρούµε την υποβολή µελέτης βιω-
σιµότητας και εύλογου κόστους από τις τράπεζες και το αντικα-
θιστούµε µε µια ηπιότερη πρόβλεψη, που πάντως δεν θα περιο-
ρίζει την υπαγωγή και την αίτηση υπαγωγής. Θα πρέπει να κατα-
τίθεται, αλλά σε δεύτερο χρόνο. 

Προσθέτουµε το κίνητρο της φορολογικής απαλλαγής για το
καθεστώς της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης, για να ικανοποι-
ήσουµε και τα αιτήµατα των φορέων για τα ξενοδοχεία. Συµπε-
ριλαµβάνονται, όπως είπαµε, και τα ξενοδοχεία τριών αστέρων
στον εκσυγχρονισµό του, καθώς επίσης και αναβάθµιση ξενοδο-
χείων ενός και δύο αστέρων πάλι σε τρία. Μιλάµε για εκσυγχρο-
νισµό.

Κατά τη φάση της συζήτησης των επιτροπών προέκυψε ένα
ζήτηµα σχετικά µε την ολοκλήρωση των επενδύσεων που έχουν
σχέση µε την αγροδιατροφή. Συµπεριλαµβάνουµε λοιπόν και το
Γεωτεχνικό Επιµελητήριο κατά τη φάση του ελέγχου της ολοκλή-
ρωσης µιας επένδυσης, που έχει σχέση µε αγροδιατροφή.

Επίσης, συµπεριλαµβάνουµε, µόνο για τα νησιά µας, τα σχέδια
τα οποία έχουν σχέση µε επενδύσεις σε φόρτιση ηλεκτρικών
οχηµάτων.

Ταυτόχρονα, για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τις παραµε-

θόριες περιοχές, τις ορεινές περιοχές και τα νησιά κάτω από
τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους συµπεριλαµβάνουµε και τους ξε-
νώνες φιλοξενίας, για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε το παρα-
δοσιακό και πολιτισµικό γίγνεσθαι της χώρας, βεβαίως µε πέντε
κλειδιά και έναν αριθµό δωµατίων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ισχύει και για τα τρία αστέρια;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Για τα τρία αστέρια που είπατε για
τον εκσυγχρονισµό ισχύει. Ισχύει όµως και η αναβάθµιση από µι-
κρότερο σε τρία αστέρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Φαντάζοµαι θα κα-
τατεθούν, κύριε Υπουργέ, και οι νοµοτεχνικές σε λίγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ναι, λίγο αργότερα.

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, να συµπληρώσω ότι µιλάµε για πα-
ραδοσιακούς οικισµούς, ως προς αυτό που είπα για τους ξενώ-
νες. Αφορά παραδοσιακούς οικισµούς, ορεινούς, παραµεθό-
ριους και νησιωτικούς έως τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους. Ανοί-
γουµε ένα κεφάλαιο που ήταν πολλά χρόνια κλεισµένο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θέλει κάποιος
άλλη διευκρίνιση;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να
κάνω µια διευκρινιστική ερώτηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Μα-
µουλάκη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Το ζήτηµα του
επενδυτικού ορίου για τα επενδυτικά σχέδια από τις 150.000 στις
100.000, ώστε να µπορέσουν να ενταχθούν περισσότερες επιχει-
ρήσεις, µικρές και πολύ µικρές, δεν το αναφέρετε στις νοµοτε-
χνικές. Ισχύει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ναι, ναι.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άρα θα έρθουν δη-
λαδή αύριο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ισχύει ναι, σας είπα ότι θα έρθει. Εγώ
απλώς σας ενηµέρωσα για να σας διευκολύνω στη συζήτηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Όσο πιο γρήγορα
τόσο το καλύτερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός θα είναι συνέχεια εδώ και όταν κατατεθούν οι νοµοτεχνικές
βελτιώσεις θα έχετε όλον τον χρόνο, όπου νοµίζετε, να ζητείτε
διευκρινίσεις. Εδώ θα είµαστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα ήθελα µια
διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπουκώρο,
έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, βλέπουµε ότι πραγ-
µατικά έχετε λύσει όλα τα ζητήµατα που ανέκυψαν.

Υπάρχει ένα αίτηµα που έχει φτάσει και σε εσάς, το οποίο
εδράζεται στη νησιωτικότητα. Βεβαίως το τρεις χιλιάδες εκατό
είναι ένα όριο των µικρών νησιών, που στη νοµολογία γενικότερα
και σε όλες τις προσπάθειες νοµοθέτησης που έχουν κάνει είναι
το ίδιο όριο, αλλά υπάρχουν συµπλέγµατα νησιών που συµπερι-
λαµβάνουν και παραδοσιακούς οικισµούς που είναι τεσσάρων-
πέντε χιλιάδων κατοίκων. Αντιµετωπίζουν τα ίδια προβλήµατα,
έχουν τα ίδια οικονοµικά χαρακτηριστικά. Είναι εντελώς κάθετο
το Υπουργείο Ανάπτυξης στην αύξηση του ορίου του πληθυσµια-
κού, ώστε να εντάσσονται, για τους ξενώνες φιλοξενίας, µε τους
όρους που είπατε, και λίγο µεγαλύτερα νησιά; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Εµείς συµπεριλάβαµε τους παραδο-
σιακούς ξενώνες ακριβώς µε αυτά τα χαρακτηριστικά, γιατί αυτά
είναι οριζόντια χαρακτηριστικά, που αγγίζουν την επικράτεια της
πατρίδας µας. Γι’ αυτό µιλήσαµε για ορεινές περιοχές, µιλήσαµε
για παραµεθόριες, που πλέον τις έχουµε επεκτείνει από δεκα-
πέντε σε τριάντα χιλιόµετρα και πρέπει να σας πω ότι αυτό κα-
ταλαµβάνει πλέον σχεδόν όλη την Ανατολική Μακεδονία και
Θράκη, και ταυτόχρονα τα µικρά νησιά των τριών χιλιάδων εκατό
κατοίκων. Δεν έχουµε µπει σε αύξηση, γιατί τότε θα φεύγαµε και
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από κάποιους κανόνες και νόρµες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε λοι-

πόν στους εισηγητές.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Σενετάκης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
Είναι βέβαια τριήµερη η συζήτηση, αλλά έχουµε πάρα πολ-

λούς οµιλητές, περίπου εκατόν είκοσι, και συνεπώς θα παρακα-
λέσω να τηρούµε τους χρόνους.

Κύριε Σενετάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το καλοκαίρι του 2019 οι Έλλη-

νες πολίτες έδωσαν εντολή στη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο
Μητσοτάκη να δώσει νέα ώθηση στο εκτενές πρόγραµµα αλλα-
γών και µεταρρυθµίσεων που ξεκίνησε το καλοκαίρι του 2012,
αλλά διεκόπη απότοµα µε τις γνωστές επιπτώσεις το 2015.

Ήταν ένα ορόσηµο εθνικής συνειδητοποίησης. Η πλειονότητα
των πολιτών, δέκα χρόνια αφότου αποκαλύφθηκε η δυσµενής
κατάσταση που είχε περιέλθει η χώρα, κατανόησε πια ότι ο λαϊ-
κισµός βλάπτει σοβαρά τόσο τη χώρα όσο και τους ίδιους. Συ-
νειδητοποίησε πως ο συναισθηµατισµός που επηρέαζε τις
αποφάσεις και τις επιλογές τους έπρεπε να παραχωρήσει τη
θέση του στην κοινή λογική και τον ρεαλισµό.

Η κοινή λογική απαιτούσε µια διακυβέρνηση της αλήθειας, του
σχεδιασµού, της συνέπειας, της µεθοδικότητας, της αποφασι-
στικότητας, της µετριοπάθειας, για να οικοδοµηθεί µια νέα
σχέση εµπιστοσύνης κράτους-πολίτη σε ένα πρώτο επίπεδο και
σε ένα δεύτερο επίπεδο µια νέα σχέση εµπιστοσύνης της χώρας
µε εταίρους και παραδοσιακούς συµµάχους, µια εµπιστοσύνη
που είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρµογή αυτού του
τολµηρού σχεδίου αλλαγών και µεταρρυθµίσεων. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης εµπιστεύτηκε σε ό,τι πιο αξιόλογο
διαθέτει η χώρα τον σχεδιασµό για το νέο παραγωγικό υπό-
δειγµα που χρειαζόµαστε για να αντιµετωπίσουµε τις σύγχρονες
προκλήσεις, για να έχουµε τη δυνατότητα να προσαρµοζόµαστε
γρήγορα σε ό,τι εξίσου γρήγορα αλλάζει γύρω µας.

Το σχέδιο ολοκληρώθηκε. Αποτυπώνεται σε τρία εµβληµατικά
κείµενα: Το σχέδιο ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία, η γνω-
στή σε όλους µας έκθεση Πισσαρίδη, το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0», η στρατηγική για τη
βιοµηχανία «Βιοµηχανία 4.0».

Θα µου επιτραπεί να πω ότι τα τρία αυτά κείµενα αποτελούν
ένα κοινωνικό συµβόλαιο για το πού θέλουµε να πάµε, για το
ποια Ελλάδα σχεδιάζουµε, για το ποια Ελλάδα θέλουµε.

Συνεπώς η κατεύθυνσή µας είναι γνωστή στον ελληνικό λαό.
Τη γνωρίζει και η διεθνής κοινότητα. Δεν υπάρχει κάποια κρυφή
ατζέντα.

Είναι σωστός ο δρόµος που έχουµε επιλέξει να ακολουθή-
σουµε; Την απάντηση τη δίνει η εµπιστοσύνη που δείχνουν στη
χώρα µας Ευρωπαίοι εταίροι, διεθνείς θεσµοί, αγορές, µεγάλοι
επενδυτές. Αν είχαµε σχεδιάσει λάθος κατεύθυνση, αυτή η εµπι-
στοσύνη δεν θα υπήρχε. Και είναι αυτή η εµπιστοσύνη που χά-
θηκε τα προηγούµενα χρόνια και έβαλε τη χώρα στη µεγάλη
περιπέτεια που περάσαµε.

Τι είναι, λοιπόν, αυτό που συζητάµε σήµερα; Είναι ακριβώς το
πώς θα εφαρµόσουµε το σχέδιο στην πράξη, το πώς θα κάνουµε
το σχέδιο έργο.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος, που θα αντικαταστήσει τον
ισχύοντα ν.4399/2016, συνιστά το νέο θεσµικό εργαλείο ανάπτυ-
ξης της ελληνικής οικονοµίας. Αντικατοπτρίζει το πνεύµα των
στρατηγικών σχεδίων ανάπτυξης, ανταποκρίνεται στις σύγχρο-
νες απαιτήσεις της επιχειρηµατικότητας και εν γένει, της οικο-
νοµικής ζωής, εκφράζει το ιδεολογικό στίγµα της Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση επέλεξε να διαµορ-
φώσει έναν νέο αναπτυξιακό νόµο, αντί να συµπληρώσει ή να
τροποποιήσει τον υφιστάµενο, διότι ο ισχύων νόµος δεν ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες και τις απαιτήσεις του µετασχηµατισµού
της ελληνικής οικονοµίας. Είναι αναπαραγωγή των προηγούµε-
νών του νόµων, που επιτρέπουν σε επιχειρήσεις χαµηλής παρα-
γωγικότητας να διαδραµατίζουν υπερβολικά µεγάλο ρόλο στην
οικονοµία, που επικεντρώνουν την οικονοµική δραστηριότητα σε
παραδοσιακούς τοµείς και τοµείς χαµηλής καινοτοµίας, µε απο-

τέλεσµα χαµηλή αύξηση της παραγωγικότητας.
Όταν, λοιπόν, επί σειρά ετών έχεις δοκιµάσει τα αποτελέσµατα

των πολιτικών αυτών και αυτό που έχεις πετύχει είναι να διατη-
ρείς το υψηλότερο ποσοστό ανεργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
το χαµηλότερο ποσοστό απασχόλησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
την ανεργία στους νέους στο 35%, το χάσµα απασχόλησης µε-
ταξύ των φύλων στο 19%, το ποσοστό µακροχρόνια ανέργων στο
70%, τότε η δοκιµή σε πείθει ότι πρέπει να δοκιµάσεις κάτι δια-
φορετικό.

Προφανώς, µε τον νέο αναπτυξιακό νόµο δεν θα δοκιµάσουµε
να υποβαθµίσουµε την αναγκαιότητα διατήρησης και ενδυνάµω-
σης των παραδοσιακών µορφών επιχειρηµατικών δραστηριοτή-
των. Όµως είναι πλέον σαφές ότι πρέπει να υποστηρίξουµε και
τις νέες, σύγχρονες τάσεις ανάπτυξης επενδυτικών πρωτοβου-
λιών, να αυξήσουµε τις λίγες µέχρι σήµερα επενδύσεις στην
έρευνα και την καινοτοµία και να τις εναρµονίσουµε µε τις υψη-
λές δεξιότητες του ανθρώπινου δυναµικού µας, ώστε να αυξή-
σουµε την παραγωγικότητα και να παράξουµε προϊόντα και
υπηρεσίες υψηλής προστιθέµενης αξίας.

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι οι ελληνικές επιδόσεις στον δείκτη ψη-
φιακής οικονοµίας και κοινωνίας πρέπει να βελτιωθούν. Πρέπει
να ξεκολλήσουµε από την εικοστή έβδοµη θέση µεταξύ των εί-
κοσι οκτώ κρατών-µελών όπου βρισκόµαστε σήµερα. Και πρέπει
ο δείκτης που αφορά την απασχόληση σε επιχειρήσεις υψηλής
ανάπτυξης σε καινοτόµους τοµείς -και είναι για την Ελλάδα στο
2,5%- τουλάχιστον να πλησιάσει, αν όχι να ξεπεράσει, τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, που είναι στο 5,2%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές πια πως είναι επι-
τακτική η ανάγκη να τρέξουµε και να προλάβουµε το τρένο της
τεχνολογικής εξέλιξης. Ως οικονοµία, δεν έχουµε άλλη επιλογή
σε άλλον προσανατολισµό, πόσω µάλλον που η οικονοµία µας
δεν είναι εντάσεως εργασίας και που διαθέτουµε ένα ανθρώπινο
δυναµικό υψηλών δεξιοτήτων, που αξιώνει να του προσφέρουµε
τις ευκαιρίες να τις αναδείξει εδώ, στην πατρίδα του.

Έπρεπε, λοιπόν, ο νόµος να αλλάξει ριζικά. Έπρεπε να δηµι-
ουργηθεί ένα ενιαίο πλαίσιο που θα καλύπτει τις επενδυτικές
ανάγκες της χώρας ολιστικά και όχι µε αποσπασµατικές παρεµ-
βάσεις. Είναι ένας νόµος που θα υπηρετήσει µια νέα φουρνιά επι-
χειρηµατιών. Όταν, µάλιστα, τα ποσοστά άµεσων
επιχορηγήσεων για επενδυτικά σχέδια προϋπολογισµού 100.000
ευρώ φτάνουν και το 70% έναντι του 35% που ίσχυε στον πα-
ρόντα νόµο και όταν τα χρήµατα για το νέο επιχειρείν είναι δια-
σφαλισµένα ως ξεχωριστό καθεστώς, τότε καταλαβαίνουµε ότι
είναι ένας νόµος για τους πολλούς και τους µικρούς.

Δεν πρέπει, όµως, να το δούµε µόνο ως έναν τρόπο να µοιρά-
ζουµε χρήµατα και αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Είναι ένας
µηχανισµός που θα επιτρέψει στους δηµιουργικούς Έλληνες να
παράξουν πλούτο, όχι µόνο γιατί µέσα από τις διαδικασίες του
νόµου δίνεται η δυνατότητα µόχλευσης κεφαλαίων, όπου για 1
ευρώ δηµοσίου χρήµατος κινητοποιούνται 2 ευρώ ιδιωτικά κε-
φάλαια, αλλά γιατί µέσα από τον νέο µηχανισµό αξιολόγησης,
έγκρισης, ελέγχου των επενδυτικών σχεδίων, το κράτος δεν κα-
λείται απλώς να δώσει χρήµατα. Καλείται να δώσει εξετάσεις εκ-
συγχρονισµού, διαφάνειας και αξιοπιστίας.

Οι διαδικασίες παίζουν σηµαντικό ρόλο, γιατί επηρεάζουν ση-
µαντικά τον χρόνο που διεκπεραιώνεται µια δουλειά. Και για τον
επιχειρηµατικό κόσµο, ως γνωστό, ο χρόνος είναι χρήµα.

Δεδοµένου ότι αποτελεί στρατηγικό κυβερνητικό πυλώνα η
προσπάθεια κατάργησης παρωχηµένων γραφειοκρατικών διαδι-
κασιών, ο νέος νόµος εισάγει σηµαντικές καινοτοµίες σε όλη τη
διαδικασία υποβολής, αξιολόγησης, ελέγχου των επενδυτικών
σχεδίων και της έκδοσης των συναφών διοικητικών πράξεων, µε
ρητές προθεσµίες που µειώνουν δραµατικά τον χρόνο από την
υποβολή του επενδυτικού σχεδίου στην έγκριση και στην υλο-
ποίηση. Σκοπός είναι η επένδυση να γίνει, όχι να µείνει ένα απλό
σχέδιο.

Αύξηση των επενδύσεων επιτυγχάνεται µε την πραγµατοποί-
ηση της επένδυσης. Το κριτήριο µέτρησης και αποτελεσµατικό-
τητας είναι ο αριθµός υλοποιήσεων και όχι υπαγωγών, αν και
-όσο, βέβαια, οι διαδικασίες επιτρέπουν τις υλοποιήσεις τόσο αυ-
ξάνονται και οι υπαγωγές.
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Μάλιστα, όπως µας είπε ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ. Πα-
παθανάσης, τα τελευταία δύο χρόνια, η επιτάχυνση των διαδικα-
σιών απέφερε 780% αύξηση των υπαγωγών, 282% ανά έτος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνεστε λοιπόν τι προ-
οπτικές υπάρχουν, όταν τεθεί σε εφαρµογή ο νέος νόµος, µε τις
καινοτοµίες που φέρνει, δηλαδή µε το νέο πληροφοριακό σύ-
στηµα που θα τον υποστηρίξει, µε τους ιδιώτες αξιολογητές που
θα τρέξουν τις διαδικασίες αξιολόγησης, µε την αξιοποίηση των
δυνατοτήτων που παρέχει ο απαλλακτικός κανονισµός, ο οποίος
θα συµπεριλαµβάνει ενισχύσεις και πέραν των περιφερειακών
ενισχύσεων, καθώς και µε τα δεκατρία ξεχωριστά θεµατικά κα-
θεστώτα που δηµιουργούµε µε αυτόν τον νόµο, τα οποία είναι:
Πρώτον, ο ψηφιακός και τεχνολογικός µετασχηµατισµός επιχει-
ρήσεων. Δεύτερον, η πράσινη µετάβαση, η περιβαλλοντική ανα-
βάθµιση επιχειρήσεων. Τρίτον, νέο επιχειρείν. Τέταρτον, καθε-
στώς δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης. Πέµπτον, έρευνα και
εφαρµοσµένη καινοτοµία. Έκτον, αγροδιατροφή, πρωτογενής
παραγωγή και µεταποίηση γεωργικών προϊόντων, αλιεία. Έβδο-
µον, µεταποίηση - εφοδιαστική αλυσίδα. Όγδοον, επιχειρηµατική
εξωστρέφεια. Ένατον, ενίσχυση τουριστικών επενδύσεων. Δέκα-
τον, εναλλακτικές µορφές τουρισµού. Ενδέκατον, µεγάλες επεν-
δύσεις. Δωδέκατον, ευρωπαϊκές αλυσίδες αξίας. Δέκατο τρίτο
και τελευταίο, επιχειρηµατικότητα 360 µοίρες.

Ακούστηκε στη συζήτηση στις επιτροπές από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης ότι ο διαχωρισµός των δεκατριών θεµατικών κα-
θεστώτων δυσχεραίνει τις χρηµατοδοτήσεις και τις απορροφή-
σεις κονδυλίων.

Λοιπόν, θα συµβεί το ακριβώς αντίθετο. Ακριβώς επειδή για
κάθε καθεστώς ξεχωριστά προβλέπεται συγκεκριµένο ποσό της
τάξεως των 150 εκατοµµυρίων ανά σύστηµα, δεν θα µπαίνουν
όλα τα καθεστώτα σε έναν κουβά, έτσι ώστε να απορροφά κον-
δύλια ένας κλάδος εις βάρος ενός άλλου κλάδου. Γνωρίζουµε τι
γινόταν στο παρελθόν και για ποιους λόγους.

Έτσι, για πρώτη φορά κονδύλια που είναι να κατευθυνθούν για
τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας θα κατευθυνθούν στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας, δεν θα χαθούν στον δρόµο
και θα κατευθυνθούν κάπου αλλού. Το ίδιο θα γίνει και για την
πράσινη µετάβαση, το ίδιο και για το νέο επιχειρείν, καθώς και
για όλα τα καθεστώτα. 

Αυτή η νέα διεύρυνση σε κλάδους της οικονοµίας µε υψηλή
παραγωγικότητα και προστιθέµενη αξία δεν θα γίνει µόνο στα
λόγια, θα γίνει στην πράξη και αυτό θέλουµε: πράξεις και έργα,
όπως θέλουµε και αποκέντρωση στην πράξη. Και από τη στιγµή
που ο νόµος περιλαµβάνει επενδυτικά σχέδια που υλοποιούνται
στην περιφέρεια σε ποσοστό 97% αφορά και στις τοπικές κοινω-
νίες υπηρετώντας, όπως είπαµε, στην πράξη την αποκέντρωση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο αναπτυξιακός νόµος έπρεπε
να αλλάξει, όχι µόνο για να αποτυπώσει το νέο προσανατολισµό
της ελληνικής οικονοµίας και την αλλαγή του παραγωγικού υπο-
δείγµατος, αλλά και γιατί έπρεπε να αποτελέσει ένα ελκυστικό,
µε την έννοια των κινήτρων που θα προσφέρει, χρηµατοδοτικό
εργαλείο για την ενίσχυση των ιδιωτικών επενδύσεων. 

Όλη η Ευρώπη αναζητά επενδύσεις, δεν είµαστε µόνον εµείς.
Η προσέλκυση επενδύσεων είναι η κυρίαρχη πολιτική των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για να προσελκύσεις
επενδύσεις, χρειάζεται να δηµιουργήσεις ένα φιλοεπενδυτικό πε-
ριβάλλον που προϋποθέτει εξάλειψη της γραφειοκρατίας, κίνη-
τρα και διαφάνεια. 

Σήµερα, λοιπόν, το ελληνικό κράτος καλείται να δείξει ότι είναι
σε θέση να διαµορφώσει τις συνθήκες και τις προϋποθέσεις της
δηµιουργίας αυτού του φιλοεπενδυτικού κλίµατος και να διευκο-
λύνει τους ανθρώπους της δηµιουργίας να αναδείξουν τις δεξιό-
τητές τους, να υλοποιήσουν τις ιδέες τους, να κάνουν τα όνειρά
τους πραγµατικότητα. 

Από τη στιγµή, λοιπόν, που το κράτος θα αποδείξει ότι δεν
είναι πια το τέρας που απορροφά πόρους και αποµυζά κόπους,
θα επιτρέψει σε παλαιούς και, κυρίως, σε νέους επιχειρηµατίες,
που θα έρθουν για πρώτη φορά σε επαφή µαζί του, να συνδια-
µορφώσουν µία νέα επιχειρηµατική κουλτούρα που έχουµε
ανάγκη στη χώρα όσο τίποτα άλλο σήµερα. 

Αυτό είναι και το µεγαλύτερο στοίχηµα που καλούµαστε να

κερδίσουµε µέσα απ’ αυτόν τον αναπτυξιακό νόµο, να δείξουµε
ότι το ελληνικό κράτος είναι σε θέση να διαδραµατίσει τον στρα-
τηγικό, ελεγκτικό και εποπτικό του ρόλο, ως συνεργάτης και συ-
νοδοιπόρος κάθε δηµιουργικού ανθρώπου που αγωνίζεται να
βελτιώσει το βιοτικό του επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπορεί όλα αυτά να φαντάζουν
οραµατικά ή ουτοπικά για την ελληνική πραγµατικότητα που συ-
νηθίσαµε να ζούµε, όµως αρκούν µικρές, πρακτικές αλλαγές για
να πετύχουµε κάτι που σήµερα θεωρούµε άπιαστο. Αυτές τις µι-
κρές, πρακτικές, αλλά τόσο σηµαντικές αλλαγές τις βλέπουµε
και σε αυτόν τον νόµο. Είναι άλλο ένα κοµµάτι στο παζλ της Ελ-
λάδας που θέλουµε και αξίζουµε. 

Η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν έταξε λα-
γούς µε πετραχήλια στους Έλληνες πολίτες, υποσχέθηκε να µι-
λήσει τη γλώσσα της αλήθειας και να πράξει ό,τι πράττουν όλα
τα προηγµένα κράτη που προκόβουν και ευηµερούν. Υποσχέ-
θηκε µια νέα σχέση εµπιστοσύνης κράτους-πολίτη και µια νέα
σχέση εµπιστοσύνης της χώρας µε εταίρους και παραδοσιακούς
συµµάχους. Δεσµεύτηκε να είναι ο Πρωθυπουργός όλων των Ελ-
λήνων χωρίς διαχωρισµούς και διαιρέσεις. Οι υποσχέσεις αυτές
τηρήθηκαν και τηρούνται στο ακέραιο. Η δέσµευση όλων ηµών
είναι να διασφαλίσουµε καλύτερη προοπτική για την ελληνική οι-
κονοµία, καλύτερο µέλλον για την Ελλάδα. 

Αυτός ο νόµος, πέραν των όποιων διαφωνιών εκφράστηκαν σε
επιµέρους ζητήµατα, πολλά από τα οποία επιλύθηκαν µε τις επι-
σηµάνσεις του Υπουργού, εξασφαλίζει καλύτερες προϋποθέσεις
για την ανάπτυξη της χώρας. Όσοι πραγµατικά τη θέλουν και την
εννοούν, δεν έχουν παρά να τον υπερψηφίσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Σενετάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, πριν δώσω
τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κινήµατος Αλλαγής θέλει τον λόγο.

Κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχω-

ρείτε που παίρνω τον λόγο έτσι, ανάµεσα στους εισηγητές. Θα
µιλήσω για ένα λεπτό, γιατί θέλω να κάνω µια δήλωση στην ελ-
ληνική αντιπροσωπεία. 

Σε µια πρωτοφανή επίδειξη αντιθεσµικής λειτουργίας και κοµ-
µατικού πατριωτισµού, ο κ. Πρωθυπουργός χθες, επέλεξε να ζη-
τήσει συγγνώµη και να αναφωνήσει «ντροπή» απευθυνόµενος
στον κ. Τσίπρα για τα δέκα συνολικά πολιτικά πρόσωπα που στο-
χοποιήθηκαν στην υπόθεση «NOVARTIS» και ουσιαστικά, αθωώ-
θηκαν πανηγυρικά από την ελληνική δικαιοσύνη και αναφέρθηκε
ονοµαστικά στα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αντιπαρέρχοµαι την πολιτική απρέπεια που υποδηλώνει την
κοµµατική αντίληψη του Πρωθυπουργού για τη λειτουργία των
θεσµών. Δεν είχαµε σκοπό να δώσουµε συνέχεια, αν σήµερα ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δεν προέβαινε, µετά την αυτονόητη
αντίδραση του Ευάγγελου Βενιζέλου, σε µια απίστευτη δήλωση.
Είπε συγκεκριµένα: «Είναι δουλειά του κ. Ανδρουλάκη να υπο-
στηρίξει τα στελέχη του ΚΙΝΑΛ». 

Αλήθεια, ο Ευάγγελος Βενιζέλος, αντιπρόεδρος της κυβέρνη-
σης Σαµαρά, ο Γιάννης Στουρνάρας, κεντρικός τραπεζίτης της
χώρας, ο Ανδρέας Λοβέρδος, για χρόνια πολλά Υπουργός κυ-
βερνήσεων και ο Γιώργος Κουτρουµάνης επίσης, Υπουργός, δεν
άξιζαν της πρωθυπουργικής προσοχής; 

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος απλά πιστοποίησε µία ακόµα
θλιβερή πραγµατικότητα, ότι ο Πρωθυπουργός από το βάθρο
του δήθεν σύγχρονου και θεσµικού Πρωθυπουργού, ο κ. Μητσο-
τάκης µεταπίπτει εν όψει των δυσκολιών της διακυβέρνησής του
σε φθηνό κοµµατάρχη που ασεβεί απέναντι στους θεσµούς και
ιδιαίτερα στον θεσµό της δικαιοσύνης. 

Κρίµα! Δεν έχω να προσθέσω τίποτα άλλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκανδαλίδη,

εγώ νοµίζω ότι ο Πρωθυπουργός, ερµηνεύοντας γενικότερα το
χθεσινό κλίµα, δεν είχε καµµία διάθεση να διαφοροποιηθεί ως
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προς την αθωότητα και άλλων εµπλεκοµένων στη µεγάλη σκευω-
ρία, όπως απεδείχθη τελικώς. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος έκανε
το λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όµως µην ξεχνάτε
ότι γενικά την ονόµασε σκευωρία ως προς όλους και δεν είπε
είναι σκευωρία ως προς τα συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα που
ανήκουν στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά συλλήβδην έπιασε όλους
τους εµπλεκόµενους. Δεν νοµίζω ότι υπήρχε πρόθεση να κάνει
κάποιο διαχωρισµό, αλλά ήταν γενική η τοποθέτησή του.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα θα πάρουµε
τον λόγο κι εµείς, συγγνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, έχετε Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο, εάν θέλει να µιλήσει. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα προ-
εδρεύετε όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, δεν θα
µιλάει ο καθένας εδώ. Εγώ σας έδωσα όπως το εξέλαβα όχι ως
Προεδρεύων, αλλά ως απλό µέλος του Κοινοβουλίου. Σε καµµία
περίπτωση δεν υπήρχε αυτή η πρόθεση του Πρωθυπουργού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Να µιλήσω, µισό λεπτό.
Εγώ θα έµενα απλά στο θέµα της πολιτικής απρέπειας, γιατί ήταν
πολιτική απρέπεια. Δεν είναι δυνατόν να µιλά για δέκα σπουδαία
πρόσωπα, σηµαντικά πρόσωπα και να αναφέρεται µόνο σαν κοµ-
µατάρχης στα δικά του. 

Δεν είναι αυτό. Μίλησα για τη συνέχεια που έδωσε σήµερα ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και την αντίληψη που έχει ο Πρωθυ-
πουργός για τους θεσµούς. Αυτό είναι το µεγάλο θέµα. Η απάν-
τηση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ήταν απαράδεκτη από την
αρχή ως το τέλος, να πει να υποστηρίξει ο κ. Ανδρουλάκης τα
δικά του στελέχη; Για όνοµα του Θεού δηλαδή! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας εξήγησα ότι
καταδίκασε συνολικά την υπόθεση «NOVARTIS» ως προς όλους
τους εµπλεκόµενους και ξεκαθάρισε το θέµα ονοµάζοντάς την
«σκευωρία». Δεν είπε σκευωρία ως προς τους εµπλεκόµενους
από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά γενικώς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, παρα-

καλώ. Έχετε τώρα δικαίωµα να µιλήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Πρώτα απ’ όλα, κύριε Πρόεδρε, δεν

µπορείτε να απαντάτε εσείς στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
Προεδρεύετε αυτή τη στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, κύριε
συνάδελφε, όταν ένα θέµα είναι εκτός ηµερήσιας συζήτησης, ο
Προεδρεύων µπορεί να µιλήσει. Δεν επιτρέπεται να µιλάει –ακού-
στε- για την ουσία της υποθέσεως, γιατί πρέπει να κατεβεί κάτω.
Όταν, όµως, είναι εκτός ηµερήσιας διάταξης µπορεί να εκφέρει
τη γνώµη ως Προεδρεύων. Παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τότε να πάρουµε τον λόγο κι εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κύριε Φάµελλε. 
Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε υπάρχει Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος και µπορεί να τοποθετηθεί. Από κει και
πέρα είναι πρωτοφανές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφαρµόζω κατά
γράµµα τον Κανονισµό πάντοτε και αν υπάρχει ανοχή κάποτε,
είναι υπέρ των οµιλούντων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Είναι πρωτοφανές να συζητούµε για
ένα παγκόσµιο σκάνδαλο, τη «NOVARTIS», και να λέµε ότι στη
χώρα µας είναι σκευωρία. Αυτό ήθελα να πω µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Λέµε τι απεφάνθη
η δικαιοσύνη. Αµετακλήτως, πια, απεφάνθη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά, όλο αυτό

το διάστηµα της µεγάλης σκευωρίας, τόσο ο Πρωθυπουργός
όσο και όλα τα κυβερνητικά στελέχη, πολύ περισσότερο από το
ΚΙΝΑΛ, τοποθετήθηκαν και έλαβαν θέση καθαρή στο Κοινοβού-
λιο και στο δηµόσιο λόγο για την ύπαρξη σκευωρίας, πράγµα το
οποίο διαπιστώνεται µε την αρχειοθέτηση όλων των υποθέσεων. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Όλων; Τι λέτε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όλων των υποθέσεων. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Για προσέξτε! Εί-

πατε όλων. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είδατε, κύριε Σκανδαλίδη, γιατί

ακριβώς ο Πρωθυπουργός δεν µίλησε; Για να µη δώσει την ευ-
καιρία στον ΣΥΡΙΖΑ να «σπεκουλάρει» για µία ακόµη φορά ιδιαί-
τερα τη χθεσινή ηµέρα.

Κατά συνέπεια, όταν η υπόθεση έληξε κατά τα εννιά δέκατα,
για να ικανοποιήσω και τον κύριο συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, πολύ
ορθώς η Κυβέρνηση εξέφρασε την ικανοποίησή της για την αρ-
χειοθέτηση των υποθέσεων των στελεχών που προέρχονται από
το δικό τους πολιτικό χώρο. Ταυτοχρόνως, και το ΚΙΝΑΛ θα
έπρεπε να κάνει το ίδιο. Έχει να µας καταµαρτυρήσει το ΚΙΝΑΛ,
έστω και µία φορά, στον αγώνα αυτόν που δόθηκε, τον πολιτικό
αγώνα, όταν µιλούσε η Κυβέρνηση συνεχώς και για τους δέκα
ανθρώπους, που αδίκως κατηγορήθηκαν, ότι κάναµε ένα βήµα
πίσω ή ότι ξεχωρίσαµε όλους αυτούς που πιστεύαµε ότι αδική-
θηκαν; Όχι, βέβαια. Εν πάση περιπτώσει, ούτε ο Πρωθυπουργός
ούτε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος έκαναν το λάθος να δίνουν
την ευκαιρία στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση να «σπεκουλάρει». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Μαµουλάκης

έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με συγχωρείτε,

κύριε Μαµουλάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, ο Πρωθυπουργός σέ-
βεται τους θεσµούς του κράτους. Αναφέρθηκε σε µία σκευωρία,
ζήτησε από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον επικεφαλής του, τον Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ, να ζητήσει συγγνώµη. Αυτό είναι ένα ζητούµενο,
διότι θα πρέπει να σας πω ότι δεν είναι µόνο, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
αυτά τα δέκα άτοµα, είναι και τα παιδιά τους, είναι και οι γυναίκες
τους, που έβλεπαν τους ανθρώπους τους, τους άντρες τους, ή
τα παιδιά που έβλεπαν τους γονείς τους, τους πατέρες τους, να
διασύρονται στα µέσα ενηµέρωσης και µέσα στη Βουλή.

Αυτό, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς που έχετε παιδιά δεν
το σκέφτεστε; Πώς θα αισθανόσασταν, εάν τα παιδιά σας σας
έβλεπαν στις τηλεοράσεις να σας κατηγορούν ότι παίρνετε χρή-
µατα; Πώς αισθανόσασταν, όταν βλέπατε τον κ. Πικραµµένο να
κλαίει; Άραγε, εσείς δεν αισθάνεστε την ανάγκη -σε εσάς ανα-
φέροµαι- να πείτε ένα συγγνώµη στα παιδιά τουλάχιστον αυτών
των ανθρώπων, που διάβαζαν στα µέσα, στις εφηµερίδες και στις
τηλεοράσεις, να διασύρονται οι γονείς τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίζουµε µε
τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Μαµουλάκη.

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία των αναπτυξιακών

νόµων µεταπολιτευτικά είναι, εν πολλοίς, και η ίδια η ιστορία του
αναπτυξιακού υποδείγµατος, του προτύπου δηλαδή της χώρας
µας, µε τα καλά και τα κακά της, µε τα θετικά και τα αρνητικά. 

Από τη δεκαετία του ‘70 που νοµοθετείται ο πρώτος αναπτυ-
ξιακός νόµος µέχρι και το 2016, οι αναπτυξιακοί νόµοι είχαν την
εξής πανοµοιότυπη, θα έλεγα, λογική και πολιτική. Διαχώριζαν
σε διαφορετικές ζώνες, ανάλογα µε το µέγεθος του ΑΕΠ, εν συ-
ναρτήσει του πληθυσµιακού τους στοιχείου, και έδιναν διαφορε-
τικού τύπου ενισχύσεις σε όλες τις µορφές επενδύσεων, πλην
όσων φυσικά αποτρέπονταν από τις ευρωπαϊκές ντιρεκτίβες και
ευρωπαϊκές οδηγίες. 

Η λογική αυτή είχε ιστορικά δύο αποτελέσµατα. Από τη µία,
πέτυχε τη µείωση των περιφερειακών ανισοτήτων της χώρας
µας, ένα ζητούµενο διαρκείας, ειδικά µετά τη Μεταπολίτευση.
Επίσης, παράδειγµα χαρακτηριστικό αυτής της µείωσης των ανι-
σοτήτων ήταν περιοχές, όπως η Κρήτη, οι Κυκλάδες ή η Θράκη,
που ενισχύθηκαν σηµαντικά, µειώνοντας δραστικά την ψαλίδα
που τις χώριζε από τις βιοµηχανικά ανεπτυγµένες περιοχές κατά
τη δεκαετία του ‘70. 
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Από την άλλη, επιδότησε οριζόντια όλους τους κλάδους, τεί-
νοντας να φέρει τη συντριπτική πλειονότητα των πόρων σε εκεί-
νους τους τοµείς στους οποίους υπήρχε και µεγαλύτερη
επενδυτική ζήτηση. Αντί, για παράδειγµα, δηλαδή, οι αναπτυξια-
κοί νόµοι να επιδοτούν τον ιδιωτικό τοµέα, εκεί που πραγµατικά
υπήρχαν market failures, εκεί που υπήρχε αναπτυξιακή προ-
οπτική για την εθνική οικονοµία, αλλά περιορισµένη διαθεσιµό-
τητα κεφαλαίων, αντί λοιπόν γι’ αυτό, επιδοτούσαν τους κλάδους
µε τα υψηλότερα άµεσα περιθώρια κερδοφορίας, όπως αυτά
διαµορφώνονταν σε κάθε περίοδο. Έτσι, λοιπόν, αυτή η στρέ-
βλωση συνεχώς και ενισχυόταν. Άρα αυτοί οι αναπτυξιακοί νόµοι
καταλήγουν να λειτουργούν ως επιταχυντές της υπαγωγής της
θέσης της χώρας σε µία υποδεέστερη θέση στο διεθνή καταµε-
ρισµό της εργασίας, αλλά και στον διεθνή καταµερισµό της ίδιας
της ανάπτυξης. 

Η ένταξή µας στην κοινότητα, εξαιτίας του τρόπου µε τον
οποίο έγινε, µε ευθύνη των τότε κυβερνήσεων, επιτάχυνε κατά
πολύ την αποβιοµηχανοποίηση της χώρας και την ίδια περίοδο
οι αναπτυξιακοί νόµοι µετέφεραν πόρους στην κατεύθυνση της
ανάπτυξης του τουρισµού, του κατασκευαστικού κλάδου και βε-
βαίως των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, µε εγγυηµένες βέβαια
τιµές. 

Η κρίση του 2008 και η χρεωκοπία της χώρας οδήγησαν σε
κρίση αυτό το αναπτυξιακό µοντέλο, πέρα από κάθε προηγού-
µενο. Η πολιτική αλλαγή του 2015, µε τις δυσκολίες, τη διεθνή
επιτροπεία και το εχθρικό διεθνές πλαίσιο, εντός του οποίου
έγινε, έφερε µαζί της και την ελπίδα ενός διαφορετικού αναπτυ-
ξιακού υποδείγµατος. 

Ο αναπτυξιακός νόµος του 2016 εµπεριείχε το πνεύµα αυτού
του διαφορετικού µοντέλου, εισάγοντας ουσιαστικά τέσσερις
κεντροβαρείς καινοτοµίες:

Πρώτον, υιοθέτησε τη λογική των διαφορετικών καθεστώτων,
ώστε να µπορεί η πολιτεία να στρέφει τους πόρους της σε εκεί-
νες τις κατευθύνσεις, κατά το δοκούν, που ήταν αποδεδειγµένο
ότι υπήρχε πραγµατικό µέλλον και δυναµική στην εθνική οικονο-
µία. 

Δεύτερον, επέλεξε να µεταφέρει το µεγαλύτερο µέρος των
ενισχύσεων προς τις µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις, µε τη
µορφή όµως όχι των grants, αλλά των φοροαπαλλαγών, ενι-
σχύοντας ουσιαστικά την έντιµη επιχειρηµατικότητα. 

Υπενθυµίζω ότι η λογική των grants σε πολύ µεγάλες επιχει-
ρήσεις, εκτός του ότι ήταν βαθύτατα αντιαναπτυξιακή, είχε και
δυστυχώς δραµατικές δηµοσιονοµικές επιπτώσεις για την ελλη-
νική οικονοµία. Και γιατί το λέω αυτό; Διότι η κυβέρνηση Σαµαρά
- Βενιζέλου παρέδωσε, πέρα από τα άδεια ταµεία, στην κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ και 5,4 δισεκατοµµύρια ευρώ οφειλές από υπο-
χρεώσεις προς τον ιδιωτικό τοµέα, υποχρεώσεις του κράτους
προς τον ιδιωτικό τοµέα, καθώς ενέτασσε εν µέσω χρεοκοπίας
επενδύσεις υποσχόµενοι επί τους ουσίας χρήµατα τα οποία δεν
υπήρχαν. 

Τρίτον, ο νόµος του 2016, ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ ενέταξε για
πρώτη φορά τους αναπτυξιακούς νόµους σε ένα ενοποιηµένο,
ολιστικό, καθολικό, πληροφοριακό σύστηµα για τις κρατικές ενι-
σχύσεις και κατήργησε τη λογική των φακέλων, που ανεβοκατέ-
βαιναν ανάλογα µε τους φίλιους επιχειρηµατίες της εκάστοτε
κυβέρνησης. Συνέβαλλε, έτσι, για πρώτη φορά στη διαµόρφωση
συνθηκών διαφάνειας, στη λειτουργία της Γραµµατείας Ιδιωτι-
κών Επενδύσεων και ταυτόχρονα συρρίκνωσε καθοριστικά την
υφιστάµενη µέχρι τότε γραφειοκρατία. 

Και τέλος, προέβλεπε ειδικά καθεστώτα τα οποία προνοµιακά
θα αφορούσαν µικροµεσαίες στοχευµένα επιχειρήσεις, αλλά και
προάγοντας έναν παραγωγικό πλουραλισµό που εµπεριείχε δυ-
νητικούς δικαιούχους, όπως ΚοινΣΕπ, όπως συνεταιριστικά εγ-
χειρήµατα, start-up εταιρείες και λοιπά. 

Ο σηµερινός νόµος διατηρεί τις δύο πρώτες καινοτοµίες του
νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, παρ’ όλο που ατυχώς εντάσσει διάφορους
άσχετους κλάδους, όπως σιδερωτήρια, οίκους ευγηρίας, φαρ-
µακαποθήκες, ταχυµεταφορές, στο παραγωγικό υπόδειγµα που
θέλει να ενισχύσει. Αποτελεί, όµως, βήµα πίσω τόσο σε σχέση
µε τη διαφάνεια όσο και σε σχέση µε τη συµπερίληψη της πολύ
µικρής, µικρής και µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, στην οπτι-

κή, ενώ ανατρέπει τη βασική θετική κληρονοµιά όλων των ανα-
πτυξιακών νόµων, δηλαδή τη συνεισφορά τους στην άρση των
περιφερειακών ανισοτήτων. 

Και επεξηγούµαι. Πρώτον, αδιαφάνεια και γραφειοκρατία. Το
βασικό επιχείρηµα του κυρίου Υπουργού στο γιατί ο νόµος κα-
ταπολεµά τη γραφειοκρατία είναι η εισαγωγή των ορκωτών ελεγ-
κτών στη διαδικασία υπαγωγής των επενδυτικών σχεδίων στον
αναπτυξιακό νόµο. 

Οι ορκωτοί αυτοί ελεγκτές όµως θα τοποθετούνται υπό συν-
θήκες από τον ίδιο τον Υπουργό σε κάθε ad hoc υπόθεση, την
ώρα που σε άλλα παραδείγµατα όπως, για παράδειγµα, στους
ελεγκτές δόµησης, το οποίο µάλιστα το παρέθεσε ως ανάλογο
παράδειγµα ο κ. Παπαθανάσης η ανάληψη µιας υπόθεσης γίνεται
µε απολύτως αδιάβλητο τρόπο και µε µοναδικό κλειδάριθµο -
αναφέροµαι και στους µηχανικούς που παρίστανται στην Αί-
θουσα και γνωρίζουν τη διαδικασία των µηχανικών των ελεγκτών
δόµησης που υπάρχει- για κάθε ιδιώτη ελεγκτή. Ως εκ του θαύ-
µατος τέτοιες εξασφαλίσεις εδώ φυσικά και δεν έχουµε. Απέ-
χουµε µάλιστα παρασάγγας από την προσέγγιση που εµείς
είχαµε κάνει. Άρα, ως έχει ο νόµος θα οδηγήσει σε πληθώρα πε-
ριπτώσεων σύγκρουσης συµφερόντων και -πολύ φοβάµαι- και σε
ένα όργιο πολιτικών παρεµβάσεων. 

Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου και ένα σχόλιο που τόσο συ-
ζητείται στη δηµόσια σφαίρα τα τελευταία εικοσιτετράωρα, που
έχει να κάνει ουσιαστικά µε την εποπτεία, επίβλεψη και παρέµ-
βαση, όπου χρειαστεί, του κράτους όσον αφορά ζητήµατα που
αφορούν τον ιδιωτικό τοµέα και τη διαχείριση δηµόσιας περιου-
σίας, παραδείγµατα -και όχι µόνο- της Αττικής Οδού, της Νέας
Οδού και γενικότερα αρτηριών. Το ίδιο ακριβώς ζήτηµα, ακριβώς
ο ίδιος κίνδυνος εµφιλοχωρεί σε αυτήν εδώ την περίπτωση. Όταν
δεν µπορείς µε θεσµικές παρεµβάσεις να ελέγξεις την ιδιωτική
πρωτοβουλία, τότε δυστυχώς εµφιλοχωρεί ο κίνδυνος η ιδιωτική
πρωτοβουλία να επικυριαρχήσει έναντι των συµφερόντων του
δηµοσίου. 

Πάµε στη δεύτερη κατηγορία, δεύτερος κεντρικός άξονας που
θεωρούµε ότι είναι σε τελείως λάθος κατεύθυνση. Μικροµεσαίοι.
Στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ οι υπαγωγές ήταν της τάξεως 48% -προ-
σέξτε, συνάδελφοι- για τις πολύ µικρές επιχειρήσεις, 28% για τις
µικρές επιχειρήσεις, 18% -grosso modo- για τις µεσαίες επιχει-
ρήσεις και 10% για τις µεγάλες. Αυτά δεν τα λέµε εµείς, τα λέει
η ίδια η δική σας εκπονηθείσα αιτιολογική έκθεση. 

Στον δικό σας νόµο στα περισσότερα καθεστώτα βάζετε την
πολύ µικρή επιχείρηση στην ίδια αρένα να ανταγωνιστεί τη µε-
γάλη για να πάρει ενίσχυση από το ίδιο προκηρυσσόµενο καθε-
στώς. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτή η στρέβλωση δηµιουργεί δύο
κατηγοριών επιχειρήσεις και εκ των πραγµάτων το σύνολο των
πόρων και των χρηµάτων που θα δοθούν θα πάνε στις πολύ µε-
γάλες επιχειρήσεις. Ποιος άλλωστε θα περιµένει το µικρό ψάρι
να κερδίσει το µεγάλο; Ας είµεθα πραγµατιστές. Αλλά και πέρα
απ’ αυτό, ο νόµος εισάγει ακόµα αδικαιολόγητους περιορισµούς,
όπως για παράδειγµα το άρθρο 13, στο οποίο εξαιρούνται καθο-
λικά οι ατοµικές επιχειρήσεις. Οι συνεταιρισµοί, οι ενεργειακές
κοινότητες και οι ΚοινΣΕπ απουσιάζουν εκκωφαντικά. 

Επίσης, σε αυτό το σηµείο να πούµε ότι υπάρχουν και πολλά
παράπονα από σοβαρούς φορείς που έχουν αφήσει εξαιρετικά
σηµαντικό παραγωγικό αποτύπωµα στη χώρα, όπως αυτοί που
εκτελούν µεταφορικό έργο. Λεωφορεία που έχουν τώρα τη
χρυσή ευκαιρία για την πράσινη µετάβασή τους και την εξοικο-
νόµηση ενέργειας να ενταχθούν στον αναπτυξιακό νόµο, όπως
επίσης ρυµουλκά στο θαλάσσιο µεταφορικό έργο, ενώ ακόµα και
στο καθεστώς του νέου επιχειρείν εσείς προβλέπετε µόνο εγγυή-
σεις. Πάνω απ’ όλα, όµως στον αναπτυξιακό νόµο Μητσοτάκη η
ένταξη προϋποθέτει την εκτίµηση βιωσιµότητας από µία τρά-
πεζα, από ένα χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα µε τη λογική του on-off
κριτηρίου. Με αυτόν τον τρόπο στην πραγµατικότητα πετάτε έξω
τη συντριπτική πλειονότητα των µικροµεσαίων που είναι αποκλει-
σµένοι από τον τραπεζικό δανεισµό. 

Σε αυτό το σηµείο άκουσα προσεκτικά και σιωπών την παρα-
τήρηση του Υπουργού όσον αφορά την επικείµενη νοµοτεχνική
βελτίωση που θα έρθει για να δούµε σε δεύτερο στάδιο πώς µπο-
ρούν να εισαχθούν µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αυτό το κρατάµε
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και παρακολουθούµε την πορεία του. Αύριο φαντάζοµαι ότι θα
το έχουµε στο Σώµα για να το συζητήσουµε και να το αναλύ-
σουµε περαιτέρω. 

Τρίτον, κύριοι συνάδελφοι, εξίσου καθοριστικό, όπως τα δύο
άλλα παραδείγµατα που έθεσα. Γεωγραφικές ανισότητες. Σή-
µερα στην Αίθουσα βλέπω συναδέλφους από όλο, θα έλεγα, το
φάσµα της ελληνικής επικράτειας. Είναι σηµαντικό λοιπόν να
γνωρίζουν οι συνάδελφοι ότι αυτός εδώ ο νόµος ουσιαστικά πυ-
ροδοτεί τις γεωγραφικές ανισότητες και θα αποδείξω του λόγου
το αληθές. 

Τα περισσότερα καθεστώτα του νόµου σας δεν ενσωµατώνουν
διαφορετικά ποσοστά κατά περιφερειακή ενότητα ούτε και υπάρ-
χουν περιφερειακά πλαφόν, όπως για παράδειγµα το ΕΣΠΑ µε
επιτυχία ακολουθεί εδώ και µεγάλο διάστηµα. Από τις βασικές
καινοτοµίες του νόµου είναι µάλιστα, σύµφωνα µε τον κ. Παπα-
θανάση, η εισαγωγή µε το άρθρο 7 ενισχυόµενων δαπανών εκτός
περιφερειακών ενισχύσεων. Τι συµβαίνει λοιπόν εδώ; Μπορεί µία
δράση να ενσωµατωθεί. Εµφιλοχωρεί σοβαρός κίνδυνος εµβό-
λιµα να κατατεθούν µεγάλα επενδυτικά σχέδια και ουσιαστικά να
πάρουν το µεγαλύτερο τµήµα των πόρων που κάθε καθεστώς
έχει θέσει από την αρχή. Χωρίς λοιπόν διαφοροποίηση ανά πε-
ριφέρεια και χωρίς πλαφόν στο ύψος τους, άρα de facto εξαιτίας
της ποιότητας και του χαρακτήρα των επενδύσεων που θα προ-
σελκύσει αποκλείονται άλλες και ο νόµος λοιπόν αποδεδειγµένα
οξύνει κατά πολύ αυτές τις περιφερειακές ανισότητες. 

Τέλος, κλείνοντας, επιτρέψτε µου να αναφερθώ λίγο εκτενώς
-αξίζει τον κόπο όµως- για άλλη µια φορά στο ζήτηµα του περι-
βάλλοντος. Σήµερα που µιλάµε η µεγαλύτερη διαµάχη, η µεγα-
λύτερη συζήτηση στη δηµόσια ευρωπαϊκή σφαίρα είναι το
ζήτηµα του taxonomy, το ζήτηµα δηλαδή του συστήµατος ταξι-
νόµησης των µελλοντικών επενδύσεων στη βάση των δυνητικών
συνεπειών από τους στόχους της βιώσιµης ανάπτυξης του Ορ-
γανισµού Ηνωµένων Εθνών. Ήδη όλοι οι χρηµατοδοτικοί οργα-
νισµοί, όλα τα ευρωπαϊκά χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, η EIB, το
IFC, η EBRD και πολλοί άλλοι διαµορφώνουν τα επιτόκια δανει-
σµού τους πάντοτε εν συναρτήσει µε τα κριτήρια επιλεξιµότητας
των επενδύσεων πάντοτε στη βάση, όπως είπα, των sustainable
development goals, των γνωστών SDGs. 

Σε αυτό το σηµείο να πούµε βέβαια ότι στη λογική του επιτε-
λικού κράτους πάντοτε ενσωµατώνετε σε κάθε νοµοτεχνική σας
βελτίωση ή νοµοσχέδιο που καταθέτετε ένα πινάκιο το οποίο ως
copy-paste µεταφέρεται από νοµοσχέδιο σε νοµοσχέδιο. Και αν
παρατηρήσετε προσεκτικά, πολλές φορές έχουµε δει και το φαι-
νόµενο από προηγούµενα νοµοσχέδια να έρχονται ως copy-
paste, όπως είπα,  και στα επόµενα. Καµµία δηλαδή ουσιαστική,
είναι µόνο επίπλαστη αυτή η εικόνα και δεν είναι µέσα στη ίδια
τη δική σας νοοτροπία. 

Η πράσινη µετάβαση, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης,
γίνεται µε έργα, µε πράξεις και νόµους σε αυτήν την κατεύθυνση.
Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί σε αυτόν εδώ τον εµβληµατικό ανα-
πτυξιακό νόµο, που θα έπρεπε εµπροσθοβαρώς να υπάρχει το
ζήτηµα της πράσινης µετάβασης µέσω των SDGs, απουσιάζει εκ-
κωφαντικά. Kαι µάλιστα εν µέσω αυτής της κοσµογονίας η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, που σε λίγες βδοµάδες θα
φέρετε και grande κλιµατικό νόµο απ’ ό,τι ακούω, θα το δούµε
και στην πορεία, µας φέρνει τον νόµο –προσέξτε- για τις κρατικές
ενισχύσεις χωρίς καµµία µα καµµία µέριµνα για τα SDGs αλλά
και για το green financing, δηλαδή για τη χρηµατοδότηση µέσω
πράσινων πρωτοβουλιών. 

Πώς είναι δυνατόν λοιπόν -εδώ είναι το εύλογο ερώτηµα- να
µιλάτε λοιπόν για πράσινη διακυβέρνηση, για βελούδινες πράσι-
νες µεταβάσεις, ακόµα και για το ζήτηµα της απολιγνιτοποίησης,
όταν στην πράξη, όταν έρχονται τα νοµοθετήµατα στα οποία θα
πρέπει να συζητήσουµε για συγκλίνουµε πραγµατικά, απουσιάζει
αυτή η λογική από τη δική σας νοµοθέτηση; Αυτό είναι κάτι κα-
θοριστικό. Παρατηρούµε αναπτυξιακούς νόµους, έχουµε µελε-
τήσει αναπτυξιακούς νόµους που έχουν κατατεθεί τα τελευταία
δύο χρόνια στο σύνολο των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και πάντοτε αυτό διαπνέει όλο τον πυρήνα των νοµοσχεδίων
των υπολοίπων κρατών πλην ηµών. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το περιβάλλον δεν είναι

άλλος ένας οικονοµικός κλάδος. Το περιβάλλον είναι και θα
έπρεπε να είναι ο σηµαντικότερος ορίζοντας της σκέψης µας
γύρω από το µέλλον της οικονοµίας της χώρας µας. Ο κ. Μητσο-
τάκης µπορεί να µην το βλέπει έτσι και να πιστεύει, ακολουθών-
τας άλλωστε και τη Μέριλ Στριπ στο «Don’t look up», ότι µπορεί
να διαφύγει σε έναν άλλο γαλαξία. Εµείς όµως και τα παιδιά µας
είµαστε δυστυχώς αναγκασµένοι να νοµοθετούµε µε βασικές µέ-
ριµνες για το µέλλον αυτού εδώ του πλανήτη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Απόστολος Πάνας, ειδικός αγορητής του
Κινήµατος Αλλαγής. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έφτασε επιτέλους η µέρα που το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων «Αναπτυξια-
κός Νόµος - Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη» µπαίνει στην Ολοµέλεια.
Και µπαίνει την κατάλληλη στιγµή για να αποδείξει για άλλη µια
φορά πως η Κυβέρνηση αυτή φέρνει νοµοσχέδια µε βαρύγδου-
πους τίτλους που ουδεµία σχέση έχουν µε την ελληνική πραγµα-
τικότητα: «Ισχυρή Ελλάδα» και κανένα αντανακλαστικό της
Κυβέρνησης για τη χιονόπτωση που εδώ και µέρες γνώριζε ότι
θα έρθει. 

Έπειτα από πέντε ηµέρες προειδοποιήσεων και υποτιθέµενης
προετοιµασίας του κρατικού µηχανισµού, ήδη από τις πρώτες
µέρες τις χιονόπτωσης έκλεισαν ακόµα και κεντρικές οδικές αρ-
τηρίες εντός της πρωτεύουσας. 

Ποιος φταίει, λοιπόν, για µία προαναγγελθείσα κακοκαιρία
όπου έγινε αιτία να κλείσει ο βασικότερος δρόµος της χώρας;
Ποιος φταίει που πολίτες της χώρας αυτής που φέρνει νοµοσχέ-
δια µε πανηγυρικούς τίτλους, έµειναν εγκλωβισµένοι ώρες στους
δρόµους και ταξιδιώτες και εργαζόµενοι στο αεροδρόµιο; Θα µε-
ταφέρετε, λοιπόν, την ευθύνη στον ακραίο καιρό, στην κλιµατική
αλλαγή ή µήπως θα αναφερθείτε στην ατοµική ευθύνη και ανευ-
θυνότητα, όπως συνηθίζετε να κάνετε, καθώς η Κυβέρνηση απο-
ποιήθηκε τις ευθύνες στέλνοντας ένα SMS στο κινητό των
πολιτών; «Ιανός», «Μήδεια», «Μπάλος» και τώρα «Ελπίδα». Φτάνει
πια να αποκαλούµε αυτό που συµβαίνει πρωτοφανές. 

Αυτό, λοιπόν, που παρακολουθήσαµε τις προηγούµενες µέρες
αποτελούν εικόνες τριτοκοσµικής χώρας. Δυστυχώς, το επιτε-
λικό κράτος δεν τα κατάφερε και τώρα προσπαθούµε να ξεπε-
ράσουµε τα ζητήµατα αυτά µε επιδόµατα και ανακαλύφθηκε και
το επίδοµα εγκλωβισµού. Όµως, κυρίες και κύριοι, αν η εµπιστο-
σύνη χαθεί, δεν υποκαθίσταται µε επιδόµατα. 

Πηγαίνοντας τώρα στο νοµοσχέδιο που τοποθετούµαστε, ίσως
σήµερα πρέπει να ελπίζουµε να ακούσετε πιο προσεκτικά αυτά
που έχουµε πει από το Βήµα της Βουλής σε όλες τις επιτροπές.
Στις προηγούµενες, λοιπόν, τοποθετήσεις επεσήµαινα τους λό-
γους για τους οποίους εµείς µιλάµε για έναν προβληµατικό νόµο.
Ίσως οι ιδεολογίες µας, όπως πολλές φορές έχω αναφέρει από
αυτό το Βήµα, να είναι η πραγµατική αιτία, κύριε Υπουργέ, που
δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε µε τον ίδιο τρόπο τον ανα-
πτυξιακό αυτό νόµο. 

Ισχυρίζεστε, λοιπόν, σθεναρά πως µε τον νόµο αυτό ενισχύεται
και η µεγάλη και η µεσαία και η µικρή επιχείρηση, ενώ στην
πράξη ακολουθείτε την πάγια τακτική σας µε τη µόνιµη ενίσχυση
των µεγάλων επενδύσεων. Τι άλλο µπορεί να σηµαίνει η µη πα-
ροχή επιχορήγησης, αλλά µόνο φοροαπαλλαγής, στις µεσαίες
επιχειρήσεις; Είναι τακτική αυτή που θα ενισχύσει τη ρευστότητα
των επιχειρήσεων, που αδιαµφισβήτητα αυτή τη στιγµή αναζη-
τείται ή µήπως ενισχύονται οι µεσαίες επιχειρήσεις; 

Μαζί µε αυτό το ερώτηµα πείτε µας και τον λόγο που οι ατοµι-
κές επιχειρήσεις, εξακόσιες πενήντα χιλιάδες, βρίσκονται εκτός
νόµου και ιδιαίτερα αυτών που δραστηριοποιούνται στον τοµέα
της αγροδιατροφής. Ο παντελής αποκλεισµός των ατοµικών επι-
χειρήσεων, αλλά και των ειδικής µορφής µικρών κεφαλαιουχικών
από τον αναπτυξιακό νόµο ουσιαστικά αποκλείει τη συντριπτική
πλειοψηφία του επιχειρηµατικού κόσµου της χώρας. Και αναφέ-
ροµαι και στις µικρές και στις µεσαίες επιχειρήσεις. Ο κίνδυνος
να υπάρξει διάρρηξη της αλυσίδας, τόσο για την ασφάλεια ερ-
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γασίας όσο και της παραγωγής, είναι ολοφάνερος. 
Θέλετε πραγµατικά µια ισχυρή εθνική οικονοµία. Εάν ναι, εξη-

γήστε µας πώς θα πραγµατοποιηθεί, καθώς εµείς βλέπουµε πως
οδηγείτε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που αυτή τη στιγµή µα-
στίζονται από το κύµα ακρίβειας, σε ακόµα πιο δύσκολες ηµέρες.
Πώς θα οδηγηθούµε σε µία ισχυρή εθνική οικονοµία τη στιγµή
που δεν υπάρχει ένας στρατηγικός οδηγός του νέου παραγωγι-
κού µοντέλου και που οφείλει η χώρα να ακολουθήσει, ώστε αφ’
ενός να µπορεί να πατήσει στα πόδια της µέσα από όλες αυτές
τις πολυεπίπεδες επιπτώσεις της πανδηµίας και αφ’ ετέρου να
ανταπεξέλθει ανταγωνιστικά στις σύγχρονες απαιτήσεις της επο-
χής; 

Η αναποτελεσµατικότητα αυτού του νόµου ως χρηµατοδοτικό
εργαλείο φοβάµαι ότι θα αποδειχθεί στο προσεχές µέλλον σί-
γουρα. Αυτό δεν αποτελεί λεκτική υπερβολή, καθώς δεν δίνετε
έµφαση σε συγκεκριµένους τοµείς οι οποίοι θα χαράξουν έναν
συγκεκριµένο προσανατολισµό της ελληνικής οικονοµίας. Πού
είναι η συνοδευτική µελέτη που αφορά τις οικονοµοτεχνικές υπο-
δοµές του παραγωγικού µοντέλου της χώρας; Πού βρίσκονται
οι αναφορές οι οποίες σχετίζονται µε περιοδικούς οικονοµικούς
κύκλους και που αποτυπώνουν όλα εκείνα τα στοιχεία για τους
τοµείς της οικονοµίας που υπολείπονται ή προηγούνται, για το
ανταγωνιστικό µειονέκτηµα πεδίων της παραγωγής, για την αν-
τιστοιχία ανάπτυξης της περιφέρειας της χώρας και για τον
ρυθµό ανάπτυξης ειδικών τοµέων της επιχειρηµατικότητας τα τε-
λευταία πέντε µε επτά χρόνια; 

Έχουµε, λοιπόν, έναν αναπτυξιακό νόµο που εξαντλείται στις
τυπικές προϋποθέσεις και όχι στα ποιοτικά χαρακτηριστικά των
υπό ένταξη υποψηφίων. Ο αναπτυξιακός αυτός νόµος, λοιπόν,
δεν απαντά σε κανένα χαρακτηριστικό που ένας αναπτυξιακός
νόµος πρέπει να φέρει -και αυτό από µόνο του είναι προβληµα-
τικό- καθώς δίνονται χρήµατα σε επενδύσεις που δεν έχουν καµ-
µία εθνική στόχευση. 

Η άποψη µάλιστα αυτή ενισχύεται καθώς υπολείπονται από το
παρόν νοµοσχέδιο µετρήσιµα στοιχεία τα οποία θα µπορούσαν
να µας δείξουν ποια είναι η πορεία των επιχειρήσεων που επιδο-
τήθηκαν από τους τελευταίους δύο αναπτυξιακούς. 

Έτσι, έχουµε ένα fast track νόµο για µεγάλες και µικρές µόνο
επιχειρήσεις -και αυτό µε ερωτηµατικά- όπου ακόµα και γι’ αυτές
απουσιάζουν οι συνθήκες επιλογής, οι κατάλογοι προτεραιότη-
τας, αποδεικνύοντας ξανά την απουσία εθνικού σχεδιασµού και
στην πράξη φέρει λιγότερους δικαιούχους για περισσότερες ενι-
σχύσεις. 

Όσον αφορά τη νοµοτεχνική βελτίωση για τις επιχειρήσεις µε
100.000 και αυτή που αφορά το ζήτηµα των τραπεζών, περιµέ-
νουµε στην πορεία της συζήτησης να δούµε συγκεκριµένα τι εν-
νοείτε. Το βλέπουµε σε µία θετική βάση.

Όσον αφορά το ζήτηµα του τουρισµού, όπου καλώς από την
πρώτη Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου πήρατε πίσω την αρ-
χική σας απόφαση για τα ξενοδοχεία, εντάσσοντας και τα τρί-
στερα στον αναπτυξιακό νόµο έπειτα από την αναστάτωση που
προκλήθηκε από τους φορείς του τουριστικού κλάδου, θεω-
ρούµε ότι η σηµερινή απόφασή σας για τα ξενοδοχεία ενός και
δύο αστέρων µπορούν να είναι σε µία θετική βάση, όµως επιµέ-
νουµε για την ένταξη των µη κύριων ξενοδοχειακών καταλυµά-
των. 

Πέρα από αυτό, όµως, η αναπτυξιακή ενίσχυση του τουριστι-
κού τοµέα δεν είναι µόνο τα καταλύµατα. Εποµένως, σας ρωτώ;
Πώς ο συγκεκριµένος αναπτυξιακός νόµος δύναται να συµβάλλει
στην ποιοτική αναβάθµιση του τουριστικού µας προϊόντος; 

Βρισκόµαστε στο 2022 και στην πρωτεύουσα της χώρας την
Αθήνα δεν υπάρχει ένα συνεδριακό κέντρο που να απαντά στις
σύγχρονες ανάγκες. Πού είναι οι ειδικές υποδοµές ώστε να ενι-
σχυθεί επιπλέον η χώρα, παρέχοντας µια επιπλέον επιλογή αυτή
του συνεδριακού τουρισµού; 

Αν δεν κάνω λάθος, λίγο µετά την εκλογική διαδικασία του
2019 και συγκεκριµένα τον Ιούλιο και έπειτα από τη σχετική επί-
σκεψη του Πρωθυπουργού στο Υπουργείο Τουρισµού, ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός δεσµεύτηκε στον ελληνικό λαό πως εντός εξα-
µήνου η χώρα θα έχει ένα δεκαετές σχέδιο για τον τουρισµό του
µέλλοντος, ο οποίος θα δίνει έµφαση στην ανταγωνιστικότητα,

την καινοτοµία, αλλά και τη βιωσιµότητα. Αυτό το σχέδιο εκπο-
νήθηκε εν τέλει; Γιατί εµείς δεν είδαµε κάτι. Και δεν θέλουµε να
ακούσουµε δικαιολογίες στις οποίες αυτή η ευθύνη θα βαραίνει
τελικά την έλευση της πανδηµίας στη χώρα, η οποία ήρθε τέλη
Φλεβάρη. 

Πρέπει, επιτέλους, κάποιος να αναλάβει τις ευθύνες που του
αναλογούν. Όπως κάποιος πρέπει να πάρει και την ευθύνη των
λεγοµένων περί µεταρρύθµισης της αποκέντρωσης των αρµο-
διοτήτων τους, έχοντας ως στόχο την ενδυνάµωση της αυτοδι-
οίκησης που πάλι από το 2019 και πιο πριν προεκλογικά συνεχώς
ακούµε. 

Συνάδει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η παράγραφος 2 της τροπο-
λογίας µε γενικό αριθµό 202 και ειδικό 117 που κατατέθηκε στις
20 Ιανουαρίου 2022 που κατέθεσε η Κυβέρνηση και που αφαιρεί
την αρµοδιότητα από την τοπική αυτοδιοίκηση και συγκεκριµένα
από τις περιφέρειες, αποδίδοντάς τις στο Υπουργείο;

Να αναφέρω, επίσης, πως η δικαιολογία της µεταφοράς αυ-
τής των αρµοδιοτήτων είναι η άποψη πως δεν αποτελεί τοπική
υπόθεση, αλλά αποστολή του κράτους. Άλλο το κράτος δηλαδή
και µάλιστα το επιτελικό και άλλο οι περιφέρειες. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς δεν θέλω
να µακρηγορώ και καθώς σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του Κινήµατος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ εργάστηκε πάνω στο νοµοσχέ-
διο αυτό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την ανάγκη ώστε να υπάρξει συ-
ναίνεση για το νέο σχέδιο για την ανάπτυξη χώρας, θα συνεχίσω
µε τις προτάσεις µας σχετικά µε τον νέο αναπτυξιακό νόµο χωρίς
να επιµείνω περαιτέρω σε µελανά σηµεία του εν λόγω νοµοσχε-
δίου, όπως για παράδειγµα τις καθοριστικές για τη λειτουργία
και την υλοποίηση του νόµου ρυθµίσεις που ορίζουν την επιλεξι-
µότητα των επενδυτικών σχεδίων, αλλά και των φορέων, που έχει
εκχωρηθεί σε Κοινές Υπουργικές Αποφάσεις, ενώ θα έπρεπε ήδη
να έχουν ενσωµατωθεί στο σώµα του νόµου. 

Πιο συγκεκριµένα, λοιπόν, ζητάµε να προβλεφθεί το κίνητρο
της επιδότησης στις µεσαίες επιχειρήσεις που δεν προβλέπεται
στον νέο αναπτυξιακό νόµο και να ενταχθούν οι ατοµικές επιχει-
ρήσεις µε την προϋπόθεση ότι θα µετατραπούν σε εταιρείες, να
δοθούν κίνητρα για τη δηµιουργία δικτυώσεων, κάθετων και ορι-
ζόντιων, να συµπεριληφθούν στους δικαιούχους, καθώς τώρα
δεν συµπεριλαµβάνονται, οι ατοµικές επιχειρήσεις για ορισµένα
καθεστώτα, όπως στην αγροδιατροφή για τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους, να υπάρξει προσθήκη ειδικής πρόβλεψης για την
αύξηση των ποσοστών ενισχύσεων βάσει του νέου χάρτη περι-
φερειακών ενισχύσεων για την υπαγωγή των επενδυτικών σχε-
δίων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε περιοχές που
επλήγησαν από σοβαρές φυσικές καταστροφές, φωτιές ή πληµ-
µύρες, να ισχύσουν αυξηµένα ποσοστά ενίσχυσης στον νέο
χάρτη περιφερειακών ενισχύσεων ανά γεωγραφική περιοχή για
τα ελληνικά νησιά που αποτελούν πύλες εισόδου των προσφυγι-
κών ροών προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και, επιπλέον, ζητάµε να υπάρξει εµπλουτισµός των ειδικών
περιπτώσεων του άρθρου 12 του ν.4399/2006 µε την προσθήκη
περιπτώσεων σε σχέση µε τα ποσοστά ανεργίας και το κατά κε-
φαλήν εισόδηµα της κάθε περιοχής, προκειµένου να δοθούν κί-
νητρα σε επιχειρήσεις να δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας
και να δώσουν ώθηση στην τοπική οικονοµία και στην ανάπτυξη
της περιοχής, να ενταχθούν όλα τα τουριστικά καταλύµατα ανε-
ξαρτήτως αστεριών, καθώς και τα µη κύρια τουριστικά καταλύ-
µατα στον νέο αναπτυξιακό νόµο, να αυξηθεί το ποσοστό
προκαταβολής των νέων επενδυτικών σχεδίων µε την προσκό-
µιση αντίστοιχων εξοφληµένων παραστατικών, να επικαιροποι-
ηθεί ο πίνακας για τα πρότυπα κόστη λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις
µεγάλες ανατιµήσεις των πρώτων υλών και να καθοριστούν αυ-
στηρά χρονοδιαγράµµατα για όλα τα στάδια υλοποίησης των
επενδυτικών σχεδίων. 

Κύριε Υπουργέ, οι προτάσεις µας αυτές διαµορφώθηκαν έχον-
τας ως γνώµονα την καθολική ενίσχυση και τον εκσυγχρονισµό
όλων των τοµέων και των επιχειρήσεων της χώρας για µια ισχυρή
εθνική κοινωνία όπου όλες οι επιχειρήσεις, ανεξαρτήτου µεγέ-
θους, θα συµβάλλουν προς αυτή την κατεύθυνση, για µια Ελ-
λάδα σύγχρονη µε υλοποιήσιµες καινοτόµες επιχειρηµατικές
ιδέες. Με έµφαση στην έρευνα και στην εξωστρέφεια το ελληνικό
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επιχειρείν µπορεί να σταθεί αντάξιο στις απαιτήσεις της σύγχρο-
νης εποχής. 

Το Κίνηµα Αλλαγής-ΠΑΣΟΚ είναι εδώ παρόν για να στηρίξει
έστω και µέσα από τον διάλογο, την κάθε προσπάθεια που θα
οδηγήσει τη χώρα ένα βήµα µπροστά. 

Περιµένουµε, λοιπόν, να δούµε εάν θα πράξετε προχωρώντας
στις απαραίτητες αλλαγές που χρειάζεται ο συγκεκριµένος ανα-
πτυξιακός νόµος µε βάση τις προτάσεις µας και ζητάµε από
εσάς, επειδή χθες ο Πρωθυπουργός της χώρας είπε ότι δεν
έχουµε προτάσεις, να πάρετε και να καταθέσετε τις δέκα προ-
τάσεις που έχουµε καταθέσει για τον αναπτυξιακό νόµο ως
Υπουργός. Αλλιώς θα χρειαστεί να πάµε εµείς στο Μαξίµου και
να τους τα αφήσουµε. 

Ευχαριστούµε πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Πριν δώσω τον λόγο στην ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, στην κ. Διαµάντω Μανωλάκου, να σας
ενηµερώσω ότι σήµερα η συζήτηση -την ώρα δεν µπορώ να την
πω ακριβώς- θα πάµε στον τρίτο κύκλο µέχρι το νούµερο 24, που
είναι ο κ. Παναγιώτης Σκουρολιάκος και  αύριο πρώτος οµιλητής
θα είναι ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµάλλης.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα πάρω και τη δευτερολογία,

κύριε Πρόεδρε.
Στη συζήτηση τρεις µέρες στην Ολοµέλεια της Βουλής µε

αφορµή τον χιονιά αναδείχτηκαν οι µεγάλες ελλείψεις σε υπο-
δοµές πολιτικής προστασίας της ανθρώπινης ζωής και της λαϊ-
κής περιουσίας και επιβεβαιώθηκαν για άλλη µια φορά µε τους
χιλιάδες αβοήθητους εγκλωβισµένους για πολλές ώρες σε µε-
γάλους οδικούς άξονες και κίνδυνο και τη ζωή τους, τα χιλιάδες
σπίτια χωρίς ρεύµα, τα προβλήµατα στα νοσοκοµεία και ούτω
καθεξής.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος που συζητάµε αποτελεί ένα εργα-
λείο που θα δώσει λύση και θα ικανοποιήσει τέτοιες ανάγκες;
Όχι, βέβαια, γιατί το επιτελικό, δηλαδή το αστικό κράτος, και µε
τους αναπτυξιακούς του νόµους διοχετεύει πακτωλό κρατικού
κοινοτικού χρήµατος, λεφτά του λαού µέσα από επιδοτήσεις, φο-
ροαπαλλαγές, τζάµπα µισθωτή εργασία και άλλα για το µεγάλο
κεφάλαιο. 

Εξάλλου, είναι κοινή ρότα. Αυτό φαίνεται και από τις οµιλίες
των προηγούµενων και του εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΚΙΝΑΛ. Δεν τους απασχολούν τέτοιες λαϊκές ανάγκες. Αυτός
είναι ο καθρέφτης της ανάπτυξής σας. Για αυτό ο τίτλος του νο-
µοσχεδίου θα έπρεπε να είναι: «Ξεκοκάλισµα από τα λεφτά του
λαού για την ισχυροποίηση των επιχειρηµατικών κερδών».

Βεβαίως, κάθε Κυβέρνηση έχει ένα αφήγηµα για κάθε αναπτυ-
ξιακό νόµο, το προσαρµόζει στις ανάγκες του κεφαλαίου για πε-
ρισσότερα και γρήγορα κέρδη. Έτσι γίνεται και σήµερα. Ο
στόχος δεν διαφέρει από τον προηγούµενο αναπτυξιακό του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και δεν µας κάνει εντύπωση που πολλαπλώς εκφράστηκε η
εκτίµηση του Αναπληρωτή Υπουργού στον αναπτυξιακό νόµο της
προηγούµενης κυβέρνησης, αφού βασικά στοιχεία διατηρήθη-
καν και προωθούνται παραπέρα πάντα υπέρ των επιχειρηµατικών
οµίλων. Η αστική εξουσία έχει συνέχεια και εκφράζεται από δια-
φορετικά κόµµατα, σοσιαλδηµοκρατικά ή νεοφιλελεύθερα. 

Και µπορεί τον σηµερινό αναπτυξιακό νόµο της Κυβέρνησης
να µην τον ψηφίζει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά συµφωνεί
στα περισσότερα άρθρα γιατί είναι και δικά της. Εξάλλου, υπάρ-
χει πάντα και η στήριξη του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων
τόσο στον αναπτυξιακό του 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ όσο και τώρα µε τη
Νέα Δηµοκρατία, γιατί αυτούς αφορά και κανέναν άλλο. 

Το νοµοσχέδιο στηρίχθηκε στην έκθεση Πισσαρίδη, το Εθνικό
Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, τον νέο χάρτη περιφε-
ρειακών ενισχύσεων, το νέο ΕΣΠΑ και λοιπά. 

Το ταξικό περιεχόµενο και ο προσανατολισµός τους έχουν
αποκαλυφθεί για τις επιπτώσεις που θα πληρώσει ο λαός και µε
καταστροφή θέσεων εργασίας, όπως δεκαπέντε χιλιάδες θέσεις
εργασίας από την απολιγνιτοποίηση. Λέτε ότι θα δηµιουργηθούν
νέες θέσεις εργασίας αποκρύπτοντας ότι θα είναι πολύ-πολύ λι-

γότερες από αυτές που θα χαθούν, κακοπληρωµένες και µε λι-
γότερα δικαιώµατα. 

Ταυτόχρονα, από τα πάρκα ανεµογεννητριών καταστρέφονται
προστατευόµενες περιβαλλοντικά περιοχές και, φυσικά, η παρα-
γόµενη πανάκριβη ενέργεια τσακίζει τα λαϊκά νοικοκυριά και τα
τροφοδοτεί µε ακρίβεια και πληθωρισµό. 

Καµαρώνετε και προπαγανδίζετε τα δεκατρία νέα θεµατικά κα-
θεστώτα ενίσχυσης. Μα, είναι επιλογές µε βάση το καπιταλιστικό
κέρδος των οµίλων και όχι τις ανάγκες του λαού που να αφορούν
υποδοµές υγείας ή θεοµηνίας ή σεισµών ή χιονιά και άλλα. 

Επιδιώκετε ενίσχυση σε κλάδους που έχουν συγκριτικά πλεο-
νεκτήµατα, όπως τουριστικές επενδύσεις, εναλλακτικές µορφές
τουρισµού, µεγάλες επενδύσεις, αλλά και ψηφιακές και τεχνο-
λογικό µετασχηµατισµό, πράσινη µετάβαση, περιβαλλοντική ανα-
βάθµιση επιχειρήσεων, που καταλαµβάνουν το πλειοψηφικό
πακέτο των δισεκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Οι υπόλοιποι κλάδοι και υπηρεσίες, δηλαδή ο ορυκτός πλού-
τος, η «ΛΑΡΚΟ», η αµυντική βιοµηχανία, η κλωστοϋφαντουργία,
η αντιπληµµυρική και η αντισεισµική θωράκιση και άλλα πετιούν-
ται στο καλάθι των αχρήστων, γιατί δεν έχουν συµφέρον οι καπι-
ταλιστές. 

Επιταχύνετε και απλοποιείτε διαδικασίες, µειώνοντας γραφει-
οκρατία και διοικητικά βάρη, για ταχύτερο και πιο ευέλικτο φιλο-
επενδυτικό περιβάλλον, ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας,
ικανοποιώντας τις νέες ανάγκες των επιχειρήσεων. 

Επιδιώκετε εκκαθάριση των αιτήσεων στις εξήντα ηµέρες και
ένταξη στις εκατό ηµέρες της επένδυσης στον αναπτυξιακό
νόµο, από δύο χρόνια που είναι σήµερα. Μακάρι να κάνατε το
ίδιο και για τις συντάξεις των µισθωτών και αυτοαπασχολούµε-
νων. Όχι µόνο τις πετσοκόψατε µε τα µνηµόνια σας, αλλά κάνουν
δύο και τρία χρόνια να βγουν. Και µακάρι να ήσασταν τόσο γρή-
γοροι µε τους χιλιάδες εγκλωβισµένους οδηγούς και στην απο-
κατάσταση της ηλεκτροδοτικής βλάβης για χιλιάδες νοικοκυριά.
Έτσι είναι. Στους οµίλους, όµως, εξασφαλίζεται µπαράζ επιδο-
τήσεων και κινήτρων. 

Πρώτον, φοροαπαλλαγή στον φόρο εισοδήµατος που ξεκινάει
µε την υλοποίηση του 50% του κόστους της επένδυσης και αξιο-
ποιείται µέχρι δεκαπέντε χρόνια. Την ίδια στιγµή για να αντιµε-
τωπιστεί ο υψηλός πληθωρισµός και οι συνεχείς ανατιµήσεις που
ροκανίζουν το λαϊκό εισόδηµα, αρνείστε την κατάργηση του ΦΠΑ
στην ενέργεια και στα είδη πλατιάς λαϊκής κατανάλωσης, αλλά
και του ειδικού φόρου στα καύσιµα, όπως προτείνει το ΚΚΕ αν
και τα λαϊκά στρώµατα πληρώνουν το 95% της φορολογίας ενώ
µόνο το 5% παίρνετε από τους λεφτάδες, το κεφάλαιο. Αυτή
είναι η ταξική σας πολιτική. 

Δεύτερον, δωρεάν επιχορήγηση από το δηµόσιο στην επέν-
δυση µε την ικανοποίηση του 25% του επενδυτικού κόστους,
φτάνοντας το 70% και σε ορισµένες περιπτώσεις το 80% και
100%. 

Τρίτον, επιδότηση χρηµατοδοτικής µίσθωσης από το δηµόσιο
για δόσεις απόκτησης καινούργιου µηχανολογικού και λοιπού
εξοπλισµού έως και επτά χρόνια. όµως, αρνείστε µέσω ΕΛΓΑ να
αποζηµιώνετε κατεστραµµένο µηχανολογικό εξοπλισµό και µη-
χανήµατα αγροτών από µεγάλες πληµµύρες και φωτιές. Αρνεί-
στε σε αυτοαπασχολούµενους διαγραφή χρεών, µείωση της
φορολογίας και επαναφορά του αφορολόγητου. 

Τέταρτον, επιδότηση της δηµιουργούµενης απασχόλησης από
το δηµόσιο σε νέες θέσεις εργασίες, που συνδέονται µε το επεν-
δυτικό σχέδιο. Δηλαδή, τσάµπα δουλειά για τους οµίλους. 

Πέµπτον, χρηµατοδότηση επιχειρηµατικού κινδύνου µε επιδό-
τηση επιτοκίου δανείων που καταβάλλονται στα πιστωτικά ιδρύ-
µατα. Δεν επιδοτείτε, όµως, το αγροτικό πετρέλαιο και το ρεύµα. 

Υπάρχουν και άλλα, βεβαίως, προνόµια για µεγαλοεπιχειρη-
µατίες, όπως η αξιολόγηση που µπορεί να γίνεται και από ελεγ-
κτική εταιρεία κατά επιλογή του φορέα του επενδυτή. «Γιάννης
πίνει, Γιάννης κερνάει». Για την αξιολόγηση συστήνεται µε
υπουργική απόφαση Επιτροπή Αξιολόγησης Επενδυτικών Σχε-
δίων, αδιαφανείς διαδικασίες µε υπουργικές αποφάσεις να κα-
θορίζονται βασικά πράγµατα που αγνοεί η Βουλή. Επιτρέπετε σε
επενδυτικά σχέδια που ενισχύονται να αλλάξουν και να υπαχθούν
σε άλλο καθεστώς ενισχύσεων. Δηλαδή, µπόλικη ευελιξία. Μάλι-
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στα, οι επιχορηγήσεις, οι επιδοτήσεις χρηµατοδοτικής µίσθωσης
και µισθολογικού κόστους θα καλύπτονται και από τον προϋπο-
λογισµό των δηµοσίων επενδύσεων. Θα τα στερήσετε από τις
λαϊκές ανάγκες, όπως σύγχρονες σχολικές αίθουσες και όχι κον-
τέινερ, αντιπληµµυρική θωράκιση για να µην καταστρέφεται η
λαϊκή περιουσία, αντισεισµική θωράκιση ιδίως στα σχολεία, σύγ-
χρονες φοιτητικές εστίες, γηροκοµεία και άλλα.

Να, γιατί οι αναπτυξιακοί νόµοι και αυτός που συζητάµε τώρα
αφορά σε µεγάλες επιχειρήσεις. 

Στις συνεδριάσεις της επιτροπής, αλλά και τώρα στην Ολοµέ-
λεια από τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής αναπτύχθηκε κριτική
ότι δεν ενισχύονται και δεν εντάσσονται µικρές επιχειρήσεις.
Πολλή υποκρισία, γιατί και στους προηγούµενους αναπτυξια-
κούς δεν εντάσσονταν, όπως ούτε και τώρα, παρά ελάχιστες µι-
κρές επιχειρήσεις µε συγκεκριµένο αντικείµενο. 

Τα στοιχεία είναι µαρτυριάρικα. Στον προηγούµενο νόµο του
2016 επί ΣΥΡΙΖΑ, επτακόσια σαράντα τέσσερα σχέδια πολύ µι-
κρών επιχειρήσεων εντάχθηκαν από οκτακόσιες χιλιάδες. Δη-
λαδή, ούτε το 0,01%. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί
ο θεµατικός άξονας, καθεστώς σε ευρωπαϊκές αλυσίδες αξίας,
που όπως περιγράφεται αφορούν κλάδους που αποτελούν ευ-
ρωπαϊκές αλυσίδες αξίας, προκειµένου να επιτυγχάνονται οικο-
νοµίες κλίµακας, να βελτιώνεται η ποιότητα των παραγόµενων
προϊόντων και υπηρεσιών, να καθίσταται αποτελεσµατικός ο συν-
τονισµός της προµηθευτικής αλυσίδας και να διαµορφώνονται
όροι εξωστρέφειας. Αυτά προπαγανδίζονται από Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ και Κίνηµα Αλλαγής και προβάλλονται τα τελευταία
χρόνια ως λύση για τις πολύ µικρές επιχειρήσεις. Δηλαδή, ότι
έτσι θα εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα και η αύξηση της παραγω-
γικότητας τους. 

Ωστόσο, κρατική στήριξη δίνεται σε έναν πάρα πολύ περιορι-
σµένο αριθµό και αντικείµενο, µικροηλεκτρικοί υπολογιστές,
υψηλής απόδοσης συσσωρευτές, για συνδεδεµένα και αυτόνοµα
οχήµατα, κυβερνοασφάλεια, προσωποποιηµένη ιατρική και
υγεία, βιοµηχανία χαµηλών εκποµπών άνθρακα, υδρογόνο, δια-
δίκτυο των πραγµάτων, δηλαδή ελάχιστες, πολύ, πολύ µικρές
επιχειρήσεις και αυτοαπασχολούµενοι. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Ακόµα, αποτελεί πρόκληση για έξι θεµατικά καθεστώτα, αγρο-
τοδιατροφή, µεταποίηση, τουρισµός, εναλλακτικός τουρισµός,
µεγάλες επενδύσεις και ευρωπαϊκές αλυσίδες αξίας, όπου χο-
ρηγούνται αυξηµένα ποσοστά στο 100% του ανώτατου ορίου
που είναι θεσµοθετηµένο για επενδύσεις που υλοποιούνται σε
περιοχές που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές. Είναι
προκλητικό δηλαδή, στις πληγείσες περιοχές όπου καθυστερούν
πολύ οι κρατικές αποζηµιώσεις σε µικροεπαγγελµατίες και αγρό-
τες, µε µεγάλες ζηµιές τους προηγούµενους µήνες, τώρα διοχε-
τεύονται επιπρόσθετα χρήµατα και παροχές σε µια χούφτα
µεγαλύτερων επιχειρήσεων. Σε αυτούς δίνετε βοήθεια. Αλλά και
στον αγροτοδιατροφικό τοµέα δεν έχουν κανένα όφελος οι µι-
κροµεσαίοι αγρότες που πληρώνουν τεράστιες ανατιµήσεις στο
ρεύµα, σε λιπάσµατα, φυτοφάρµακα, ζωοτροφές, πετρέλαιο κ.ά.,
ανεβάζοντας το κόστος παραγωγής στα ύψη. Ουσιαστικά, αφο-
ρά ενίσχυση καπιταλιστικών επιχειρήσεων, εταιρίες. 

Να, γιατί καµµιά σχέση δεν έχουν όλα αυτά που αναφέρονται
στον αναπτυξιακό νόµο, µε αυτά που έχει ανάγκη ο λαός, κυρίως
σε υποδοµές να µην πνίγονται τον χειµώνα και να µην καίγονται
το καλοκαίρι.

Τι χρειάζονται; Φτηνή και σε επάρκεια ενέργεια, αξιοποιώντας
όλες τις εγχώριες πηγές ενέργειας, από λιγνίτη, υδροηλεκτρική,
αιολική κ.ά., µε συστηµατική έρευνα και εξεύρεση νέων πηγών.
Χρειάζονται γρήγορες και φθηνές µεταφορές προσώπων και
προϊόντων -χωρίς διόδια- και ανάλογες υποδοµές σε λιµάνια, αε-
ροδρόµια, σιδηροδροµικούς σταθµούς, οδικούς άξονες που δεν
κλείνουν µε τον χιονιά, βιοµηχανία παραγωγής µεταφορικών
µέσων. 

Τα ίδια αφορούν και τηλεπικοινωνίες, επεξεργασία πρώτων
υλών, βιοµηχανικούς κλάδους µεταποίησης, ιδιαίτερα στην πα-
ραγωγή µηχανηµάτων για αυτοδύναµη οικονοµία, µειώνοντας
την εξάρτηση από το εξωτερικό εµπόριο, αλλά και η κοινωνικο-
ποίηση της γης και των καπιταλιστικών επιχειρήσεων στον αγρο-

τικό τοµέα, διαµορφώνοντας παραγωγικές µονάδες για παρα-
γωγή και επεξεργασία αγροτικών προϊόντων, δηµόσιες και δω-
ρεάν υπηρεσίες υγείας, παιδείας, πρόνοιας, ασφάλειας, αναψυ-
χής προστασίας των παιδιών και υπερηλίκων, πολύ φτηνές υπη-
ρεσίες σε µεταφορές, τηλεπικοινωνίες, ενέργεια και ύδρευση για
λαϊκή κατανάλωση κ.ά.. Αυτά είναι που χρειάζεται ο λαός. 

Αυτή η ανάπτυξη που θα εξαλείφει την περιφερειακή ανισοµε-
τρία, θα υλοποιείται µε κεντρικό σχεδιασµό κατά κλάδο διακλα-
δοµένου περιφερειακά και κατά κατηγορία, θα είναι ανάπτυξη
για τον λαό στην ψηφιακή εποχή και όχι για το κεφάλαιο. 

Έτσι αυξάνονται οι θέσεις εργασίας και οι νέες γενιές εργα-
ζοµένων δεν θα δουλεύουν µε χειρότερους όρους από τους προ-
ηγούµενους, αλλά αντίθετα µε καλύτερους. Μια τέτοια ανάπτυξη
υπέρ του λαού µε καπιταλιστικές κυβερνήσεις δεν µπορεί να
πραγµατοποιηθεί, γιατί το κέρδος του καπιταλιστή εξυπηρετούν!
Χρειάζεται, λοιπόν, συντονισµένος αγώνας από ένα κίνηµα µε αν-
τιµονοπωλιακή, αντικαπιταλιστική κατεύθυνση που να αλλάζει
αποφασιστικά τον συσχετισµό στο εσωτερικό του και να µαζικο-
ποιεί τη δράση του, να αποσπά κατακτήσεις και γενικά να συµ-
βάλλει στη βελτίωση και αλλαγή του συσχετισµού της ταξικής
πάλης, αξιοποιώντας κάθε δυσκολία, ρήγµατα στο αστικό πολι-
τικό σύστηµα, ώστε να περνάει σε νέα φάση αναµέτρησης και
σύγκρουσης µε την αστική τάξη και τα όργανα εξουσίας. 

Με τέτοιες µαχητικές θέσεις και δράση θα υπερασπίζεται το
εργατικό, λαϊκό εισόδηµα, τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας
και διαβίωσης, τη µείωση του εργάσιµου χρόνου, τη µόνιµη και
σταθερή δουλειά, το περιεχόµενο της δηµόσιας και δωρεάν εκ-
παίδευσης, την πρόληψη, την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και
την κατάσταση στα κρατικά νοσοκοµεία, την προστασία της µη-
τρότητας, την ποιότητα ζωής µε λειτουργικούς ελεύθερους χώ-
ρους πρασίνου, την αναβάθµιση των αντιπυρικών, αντιπληµµυ-
ρικών, αντισεισµικών υποδοµών και έργων, τη διασφάλισης σύγ-
χρονης λαϊκής κατοικίας και άλλα. 

Γιατί, το πραγµατικά προοδευτικό είναι η κοινωνική σχέση που
επιτρέπει τη χρησιµοποίηση των µέσων παραγωγής και την ανά-
πτυξη και κατανοµή του εργατικού δυναµικού σύµφωνα µε επι-
στηµονικά διαµορφωµένους στόχους για τη λαϊκή ευηµερία. 

Συνεπώς, ανάπτυξη για το λαό σηµαίνει ο ίδιος ο λαός να κάνει
κουµάντο στην οικονοµία και την κοινωνία, για µια κοινωνία που
η εργατική δύναµη, η υγεία, η παιδεία, η ενέργεια, το νερό και
το περιβάλλον δεν θα είναι πλέον εµπορεύµατα. Και η παραγω-
γική διαδικασία, για το τι θα παραχθεί, πόσο, πώς και πού, θα
είναι µε γνώµονα την κοινωνική ευηµερία και όχι το καπιταλιστικό
κέρδος. Γιατί η ιστορική πείρα έχει επιβεβαιώσει ότι η αύξηση
του µεγέθους και της κερδοφορίας του κεφαλαίου δεν συµβαδί-
ζει, αλλά αποτελεί µεγάλο εµπόδιο για την ευηµερία του λαού,
σύµφωνα µε τις υπάρχουσες τεχνολογικές και παραγωγικές δυ-
νατότητες.

Όσο, λοιπόν, αυξάνει η απόσταση, η ψαλίδα ανάµεσα στις
σύγχρονες τεχνολογικές και επιστηµονικές δυνατότητες, την
εποχή της ψηφιοποίησης και της τέταρτης βιοµηχανικής επανά-
στασης µε τη διασφάλιση της κοινωνικής ευηµερίας, τόσο η χα-
µοζωή για τον λαό θα ενισχύεται για να µην χάσει το κεφάλαιο.
Αυτή είναι η αγριότητα και η σαπίλα του καπιταλιστικού συστή-
µατος. Δεν λύνει λαϊκά προβλήµατα, αλλά τα επιδεινώνει. Δεν
φτιασιδώνεται, λοιπόν, δεν καλλωπίζεται, αλλά ανατρέπεται. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιό σας γιατί είναι εχθρικό
για τον λαό και τις ανάγκες του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Βα-
σίλειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισαγωγικά να

πω ότι η συζήτηση ενός σωστού αναπτυξιακού νόµου, ειδικά εάν
έχει τουλάχιστον δεκαετή προοπτική εφαρµογής, είναι σηµαντι-
κότερη από την συζήτηση του προϋπολογισµού. Εύλογα, αφού
αφορά στην παραγωγή πλούτου εκ µέρους τόσο του δηµοσίου
όσο και του ιδιωτικού τοµέα της χώρας µας, όταν ο προϋπολο-
γισµός αφορά, κυρίως, φορολογικά έσοδα και δαπάνες του δη-
µοσίου. Εντούτοις, όταν το νοµοσχέδιο δεν έχει την σοβαρότητα
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που οφείλει, οι συζητήσεις δεν έχουν κανένα νόηµα δυστυχώς.
Θα ξεκινήσουµε, τώρα, λέγοντας, πως από τότε που ανήλθε

στην εξουσία η Κυβέρνηση, από το δεύτερο εξάµηνο του 2019,
η Ελλάδα βίωσε µία σηµαντική πτώση του ρυθµού ανάπτυξης -
αµέσως µετά από τη δεύτερη µεγαλύτερη ύφεση στην Ευρώπη
ύψους 9%-, παρά το ότι είναι η µοναδική χώρα που έχασε το 25%
του ΑΕΠ της στα προηγούµενα χρόνια των µνηµονίων. 

Σήµερα δε, βιώνει µια ακρίβεια άνευ προηγουµένου, φτώχεια
και απογοήτευση παρά τα αναπτυξιακά σχέδια που έχουν ψηφι-
στεί, καθώς, επίσης, έναν ενεργειακό Αρµαγεδδώνα, που τουλά-
χιστον κατά 50% δεν είναι εισαγόµενος αλλά οφείλεται στα
θηριώδη λάθη της Κυβέρνησης, δηλαδή στην πρόωρη απολιγνι-
τοποίηση χωρίς σχέδιο και στο χρηµατιστήριο ενέργειας, που
εµείς είχαµε καταψηφίσει προειδοποιώντας τότε για το τι θα συ-
νέβαινε και θυµίζοντας πως από κάτι ανάλογο χρεοκόπησε η Κα-
λιφόρνια µέσω τότε της «ENRON». 

Χωρίς ανταγωνιστικό κόστος ενέργειας πάντως, είναι αδύνατη
η βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας όσα νοµοσχέδια κι αν κατατε-
θούν. Οπότε προηγείται η επίλυση του συγκεκριµένου προβλή-
µατος από κάθε τι άλλο.

Θα µπορούσε, βέβαια, να µας αντικρούσει ο Υπουργός λέγον-
τας πως το 2021 είχαµε ή µάλλον θα έχουµε ανάπτυξη της τάξης
του 8,5% έως 9%, σύµφωνα, τουλάχιστον, µε τις δικές µας προ-
βλέψεις από τα µέσα του έτους. Δυστυχώς, όµως, η αλήθεια
είναι εντελώς διαφορετική, µε την έννοια πως απλά επέστρεψε
η χώρα στην καλύτερη των περιπτώσεων στο ΑΕΠ του 2019, µε
τεράστιο κόστος, όµως, όπως είναι τα 43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ
που σπαταλήθηκαν µε δανεικά, αυξάνοντας το δηµόσιο χρέος
µας κατά περίπου 26% του ΑΕΠ µε επιπλέον δίδυµα ελλείµµατα. 

Συνεχίζοντας, ειλικρινά, αδυνατούµε να καταλάβουµε γιατί δεν
εφαρµόζει τα αυτονόητα η Κυβέρνηση. Ειδικότερα, µε δεδοµένο
το ότι ο τέταρτος συντελεστής του ΑΕΠ, το εµπορικό ισοζύγιο
δηλαδή, µειώνει το ΑΕΠ εάν είναι αρνητικό, το κάθε αναπτυξιακό
σχέδιο οφείλει να επικεντρώνεται εκεί ακριβώς, δηλαδή, στην αύ-
ξηση των εξαγωγών και στη µείωση των εισαγωγών µε τη στή-
ριξη των εγχώριων επενδύσεων –το τονίζουµε!-, όχι µε το
ξεπούληµα σε ξένους που οδηγούν την προστιθέµενη αξία στις
χώρες τους. 

Ακόµη, όµως, και τότε πρέπει ένα φιλελεύθερο κράτος να είναι
µεν µικρό, αλλά ισχυρό για να µπορεί να ελέγχει τους ιδιώτες.
Διαφορετικά γίνεται έρµαιό τους όπως στο πρόσφατο θέµα της
Αττικής Οδού ή της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Προφανώς δε, να µην επιτρέ-
πει µονοπώλια και καρτέλ, τα οποία αποµυζούν δεκαετίες τώρα
τους Έλληνες, πριν απ’ όλα οι τράπεζες. Έτσι µόνο µπορεί µια
χώρα να παράγει πλούτο αντί ζηµιές και χρέη, αυξάνοντας την
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας της µε τη διενέργεια επενδύ-
σεων, οπότε και τους µισθούς και στο τέλος την κατανάλωση και
όχι στην αρχή την κατανάλωση, όπως γίνεται ξανά σήµερα µε τα
43 δισεκατοµµύρια ευρώ δανεικά.

Για να επιτευχθούν, βέβαια, όλα αυτά χρειάζεται όραµα, σχέ-
διο και αλλαγή του αποτυχηµένου οικονοµικού µας µοντέλου. Η
Κυβέρνηση, όµως, δεν έχει, δυστυχώς, ούτε όραµα ούτε σχέδιο.
Είναι δε, σε τέτοιο βαθµό εξαρτηµένη από τους δανειστές που
δεν της επέτρεψαν ούτε το αυτονόητο, τη µείωση του ΦΠΑ στα
είδη πρώτης ανάγκης και στην ενέργεια, όπως είχαµε προτείνει,
ενώ κάτι ανάλογο ανακοίνωσε πολύ σωστά, αλλά αργότερα, ο
Υπουργός Ανάπτυξης. Είναι αυτονόητο, επειδή αφ’ ενός µεν θα
είχε καταπολεµηθεί ο πληθωρισµός, αφ’ ετέρου θα στηρίζονταν
οι πολίτες χωρίς κανένα κόστος για το δηµόσιο, αφού θα εισέ-
πραττε το δηµόσιο τον ίδιο ΦΠΑ στις αυξηµένες τιµές. Εκτός
αυτού δεν θα δηµιουργούνταν κανένα πρόβληµα στην εκτέλεση
του προϋπολογισµού αφού προβλέπει πληθωρισµό –ωραίες προ-
βλέψεις!- 0,8% για το 2022. Θυµίζουµε, εδώ, πως η Πολωνία µεί-
ωσε ήδη τον ΦΠΑ. 

Επειδή, τώρα, ο Υπουργός Ανάπτυξης πραγµατοποίησε µία
από τις πολλές γνωστές του κυβιστήσεις, λέγοντας πως δεν προ-
ώθησε τη µείωση του ΦΠΑ επειδή δεν γνωρίζει ποια θα είναι αυτά
τα αγαθά, για πόσο διάστηµα και πόσο θα κοστίσει, -όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά- είναι σωστό να τον ενηµερώσουµε,
σχετικά µε το τι δροµολόγησε η Πολωνία. 

Η Πολωνία, πριν από την πανδηµία, είχε ΦΠΑ 5% στα βασικά

τρόφιµα και 8% στην εστίαση, όταν εµείς είχαµε 13%, ενώ o βα-
σικός συντελεστής της στον ΦΠΑ είναι 23%. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά τους συντελεστές από σειρά χωρών αργότερα. 

Με βάση τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών της, που θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά για να ενηµερωθεί ο Υπουργός, ας
δούµε ποια είναι τα βασικά αγαθά. Στα τρόφιµα, µε συντελεστή
5%, περιλαµβάνονται τα εξής: ψωµί, κρέας, ψάρι, φρούτα, λαχα-
νικά, ζυµαρικά και αµυλούχα, αυγά, χυµοί φρούτων και λαχανι-
κών, σούπες, ζωµοί, καθώς, επίσης, παιδικές τροφές. Θέλουµε
πάντα να είµαστε ακριβείς. Στο 8% περιλαµβάνεται η ζάχαρη, τα
µπαχαρικά, µερικά µεταποιηµένα τρόφιµα, τα αγροεφόδια, όπως
οι σπόροι, τα λιπάσµατα και τα ζιζανιοκτόνα, καθώς, επίσης, τα
φαρµακευτικά, ενώ το 2020 τοποθέτησε κάποια επιπλέον προ-
ϊόντα στο 8% λόγω της πανδηµίας. Περαιτέρω, τον Νοέµβριο του
2021 µείωσε τον ΦΠΑ στο φυσικό αέριο από το 23% στο 8% και
στο ηλεκτρικό ρεύµα στο 5% το διάστηµα Ιανουάριος - Μάρτιος,
ενώ ήθελε να µειώσει τον ΦΠΑ στα τρόφιµα στο µηδέν, αλλά η
Ευρωπαϊκή Ένωση το αρνήθηκε. Εν τούτοις, επειδή η Πολωνία
είναι ανεξάρτητη και όχι αποικία χρέους, τον Ιανουάριο του 2022
κατάργησε εντελώς τον ΦΠΑ στα βασικά τρόφιµα και στην ενέρ-
γεια, ενώ στήριξε πέντε εκατοµµύρια εκ των ασθενέστερων νοι-
κοκυριών της για να αντεπεξέλθουν µε τον πληθωρισµό.

Ελπίζοντας, τώρα, πως ενηµερώθηκε ο Υπουργός σχετικά µε
το τι πρέπει να κάνει και σε ποια αγαθά και επίσης για ποιο χρο-
νικό διάστηµα, είναι ξεκάθαρο πως η Κυβέρνηση διαπράττει
λάθη επί λαθών, ενώ δροµολογεί, επιπλέον, την ακόµη µεγαλύ-
τερη ενεργειακή µας εξάρτηση, επιβαρύνοντας το εµπορικό µας
ισοζύγιο και άρα το ΑΕΠ, µε αυξηµένες, αλλά και ακριβότερες
εισαγωγές ενέργειας. 

Περαιτέρω, σε µία επόµενη επιτροπή ο Υπουργός παραπονέ-
θηκε πως τον κατηγορούµε ότι δεν έχει κάνει τίποτα, κάτι που
ασφαλώς δεν ισχύει, αφού δεν µηδενίζουµε ποτέ, κανέναν και τί-
ποτα. Όλοι κάτι κάνουν. Απλά δεν είναι αρκετό µε βάση τις µέχρι
σήµερα εµπειρίες µας. 

Όπως ο ίδιος ανέφερε, στα δυόµισι χρόνια της θητείας του
έχει εγκρίνει επενδυτικά σχέδια ύψους 8,1 δισεκατοµµυρίων
ευρώ µε κρατική ενίσχυση 2,8 εκατοµµυρίων ευρώ. Έχει, όµως,
αλήθεια καταλάβει πως το επενδυτικό κενό στην Ελλάδα λόγω
των καταστροφικών µνηµονίων που ο ίδιος -και άλλοι βέβαια- εκ-
θείαζε υπερβαίνει τα 150 δισεκατοµµύρια ευρώ; Τι είναι 8,1 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ απέναντι σε ένα επενδυτικό κενό 150
δισεκατοµµυρίων ευρώ και παραπάνω; Από την άλλη πλευρά,
πώς δικαιολογούνται οι σηµερινές περίπου τρεισήµισι χιλιάδες
εκκρεµότητες σε επενδύσεις; Ποιος είναι υπεύθυνος γι’ αυτές
εάν όχι ο Υπουργός Ανάπτυξης, το έργο του οποίου, όπως πολύ
σωστά είπε ο ίδιος, είναι µετρήσιµο; 

Συνεχίζοντας, ερωτώ: Ποιο είναι το καινούργιο σχέδιο της Κυ-
βέρνησης; Η µετατροπή µας σε µία εξαρτηµένη οικονοµία µέσω
του ξεπουλήµατος των δηµοσίων και ιδιωτικών επιχειρήσεών µας
σε ξένους; Το αντίθετο, ακριβώς, δεν έκανε η Ουγγαρία, που
βίωσε µια µεγάλη κρίση το 2008 και οδηγήθηκε στο ΔΝΤ, όταν
κέρδισε τις εκλογές το 2010 µία πραγµατικά πατριωτική φιλελεύ-
θερη κυβέρνηση; Δεν έδιωξε αµέσως το ΔΝΤ και δεν πέτυχε ένα
οικονοµικό θαύµα ξεπληρώνοντάς το µέσα σε τρία χρόνια; 

Όσον αφορά δε την Πολωνία, είπαµε πως υιοθέτησε το σχέδιο
υπεύθυνης ανάπτυξης -όχι δίκαιης, υπεύθυνης- που βασίζεται σε
πέντε πυλώνες: στην επαναβιοµηχάνιση, στην ανάπτυξη καινο-
τόµων εταιρειών, στην προσέλκυση επενδυτικών κεφαλαίων,
στην επικέντρωση στις εξαγωγές και στην εξωστρέφεια, καθώς
επίσης στην ισόρροπη κοινωνική και περιφερειακή ανάπτυξη.
Πολύ σηµαντικό. Εκτός αυτού, δροµολόγησε το µεγαλύτερο δη-
µόσιο πρόγραµµα για νεοφυείς επιχειρήσεις στην Ευρώπη, το
«Start in Poland» που το εµπνεύστηκε από το ισραηλινό «Yozma»,
δηλαδή από τη χρήση χρηµάτων του δηµοσίου για την προσέλ-
κυση ξένων επενδύσεων σε ισραηλινές, όµως, επιχειρήσεις, µε
στόχο την τόνωση των εγχώριων επενδύσεων -τονίζουµε ξανά:
των εγχώριων επενδύσεων- και όχι, φυσικά, των ξένων. 

Είναι δύσκολο, αλήθεια, να λειτουργήσει ανάλογα η Ελλάδα,
αντί να αναλώνονται οι κυβερνήσεις της σε νοµοσχέδια επί νο-
µοσχεδίων; Θυµίζουµε ότι το 2008 το Ισραήλ είχε ΑΕΠ 215 δισε-
κατοµµύρια δολάρια και εµείς 356 δισεκατοµµύρια δολάρια, ενώ
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σήµερα το Ισραήλ το διπλασίασε στα 400 δισεκατοµµύρια και
εµείς το µειώσαµε στο µισό.

Όσον αφορά στο σηµερινό σχέδιο νόµου θα ξεκινήσουµε µε
ένα σηµαντικό σηµείο του, καθώς επίσης µε το τελικό συµπέρα-
σµά µας. 

Ειδικότερα, στην παράγραφο 10 του άρθρου 19 ο Υπουργός
Ανάπτυξης θα δηµοσιεύσει έναν οδηγό αξιολόγησης επενδυτι-
κών σχεδίων, ο οποίος έχει βέβαια πολύ µεγάλη σηµασία για το
νοµοσχέδιο. Εν τούτοις δεν συµπεριλαµβάνεται στο νοµοσχέδιο.
«Θα» τον δηµοσιεύσει, γεγονός που σηµαίνει πως έχει κατατεθεί
για νοµοθέτηση µία αοριστία. Ακόµη χειρότερα, σηµαίνει πως θα
εγκριθούν κάποια σχέδια για να εισπραχθούν χρήµατα, που δεν
γνωρίζουµε εάν υπάρχουν, από επιτροπές που µπορεί να αλλά-
ξουν και µε κριτήρια που θα θέσει όποτε θελήσει ο Υπουργός.
Δεν είναι κωµικοτραγικό; Θα µπορούσαµε, αλήθεια, ποτέ να ψη-
φίσουµε εµείς κάτι τέτοιο;

Το νοµοσχέδιο µε τον απίστευτα λαϊκίστικο τίτλο «Ελλάδα -
Ισχυρή Ανάπτυξη» αποτελεί µια καλοστηµένη παραπλάνηση,
αφού, ουσιαστικά, προωθεί τις δράσεις του «Ελλάδα 2.0.». Ειδι-
κότερα, εάν δει κάποιος τις επιλέξιµες δαπάνες, θα διαπιστώσει
ότι πρόκειται για επενδύσεις σε εισαγόµενη τεχνολογία ΑΠΕ, για
ενεργειακή απόδοση, για ανακύκλωση, για συµβουλευτικές υπη-
ρεσίες, για επαγγελµατική κατάρτιση και για προσλήψεις φθη-
νών εργαζοµένων, αποτελώντας ουσιαστικά το πλαίσιο του
Ταµείου Ανάκαµψης µαζί µε την ψηφιοποίηση. 

Πιο συγκεκριµένα, οι δεκατρείς τοµείς ενισχύσεων παρουσιά-
ζονται στο δεύτερο µέρος ως εξής: Ψηφιακός και τεχνολογικός
µετασχηµατισµός επιχειρήσεων -όλα είναι ωραία λόγια, αλλά τί-
ποτα δεν αποδεικνύεται-, πράσινη µετάβαση - περιβαλλοντική
αναβάθµιση επιχειρήσεων, νέο επιχειρείν, καθεστώς δίκαιης ανα-
πτυξιακής µετάβασης, έρευνα και εφαρµοσµένη καινοτοµία,
αγροδιατροφή, πρωτογενής παραγωγή και µεταποίηση γεωργι-
κών προϊόντων, αλιεία και υδατοκαλλιέργεια, µεταποίηση - εφο-
διαστική αλυσίδα, επιχειρηµατική εξωστρέφεια, ενίσχυση τουρι-
στικών επενδύσεων, εναλλακτικές µορφές τουρισµού -ξανά και
ξανά ο τουρισµός-, µεγάλες επενδύσεις, ευρωπαϊκές αλυσίδες
αξίας και, τέλος, επιχειρηµατικότητα 360�. Ρωτήσαµε τι σηµαίνει
«Επιχειρηµατικότητα 360�» χωρίς φυσικά να πάρουµε καµµία
απάντηση. Ελπίζουµε να απαντήσετε αργότερα.

Το πλαίσιο ενίσχυσης για κάθε κεφάλαιο, δηλαδή ο τοµέας ενί-
σχυσης, χωρίζεται στα εξής έξι άρθρα, που σε µεγάλο βαθµό
επαναλαµβάνονται: Σκοπός, υπαγόµενα επενδυτικά σχέδια, επι-
λέξιµες δαπάνες, είδη, ένταση και ποσά ενισχύσεων, δικαιούχοι,
διαδικασία αξιολόγησης ή ταχείας αδειοδότησης στις µεγάλες
επενδύσεις. Τέλος, σε ορισµένα υπάρχει µία εξουσιοδότηση
προς καθορισµό ειδικού πλαισίου καθεστώτος. 

Επιστρέφοντας στον τίτλο «Ελλάδα - Ισχυρή Ανάπτυξη» να
πούµε ότι ακούγεται σαν προεκλογικό σύνθηµα. Ελπίζοντας να
µην είναι ευφηµισµός, όπως το «Ελευθερία» για το εµβόλιο ή το
αναπτυξιακό νοµοσχέδιο του 2019 µε τον τίτλο «Επενδύω στην
Ελλάδα». Τελικά, αλήθεια, ποιος επένδυσε; Η «LAMDA» µε την
αντιπαροχή -περί αντιπαροχής πρόκειται- στο Ελληνικό, τα data
centers, η «FRAPORT» µε τα δικά µας χρήµατα από τα ΕΣΠΑ;
Ποιος; 

Από την άλλη πλευρά, τι ακριβώς σηµαίνει ισχυρή ανάπτυξη
για την Κυβέρνηση; Αύξηση του ΑΕΠ τα επόµενα χρόνια κατά
5%; Κατά 6%; Κατά 7%; Δεν υπάρχει συγκεκριµένος στόχος;
Μόνο θεωρίες; Τι νόηµα έχει να ασχολούµαστε µε νοµοσχέδια
χωρίς στόχους; Πώς θα κριθεί η επιτυχία τους; Εάν επρόκειτο
για µία επιχείρηση, δεν θα απολύονταν αµέσως αυτοί που εκπό-
νησαν ένα business plan χωρίς στόχο;

Συνεχίζοντας, στη χρηµατοδότηση του σχεδίου νόµου αναφέ-
ρονται τα εξής είδη ενισχύσεων: φορολογική απαλλαγή, παροχή
ποσού από το δηµόσιο, επιδότηση χρηµατοδοτικής µίσθωσης,
επιδότηση του µισθολογικού κόστους, επιδότηση επιτοκίου δα-
νείων ή του κόστους ασφάλισης και λοιπά. Αυτό που δεν αναφέ-
ρεται, όµως, είναι το από πού θα βρεθούν τα χρήµατα τουλά-
χιστον για τις παραπάνω παροχές και επιδοτήσεις, ενώ οι απαλ-
λαγές και οι άλλες επιδοτήσεις αποτελούν, ασφαλώς, κόστος
φυσικά έµµεσα. 

Γενικότερα, τώρα, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν ανα-

φέρει κάτι για το κόστος του νοµοσχεδίου, για τις χρηµατοδοτή-
σεις δηλαδή, τονίζοντας µόνο πως θα αντιµετωπιστούν από τις
πιστώσεις του προϋπολογισµού, καθώς επίσης ότι εξαρτώνται
από τον αριθµό των αιτήσεων. Είναι δυνατόν, αλήθεια, να ξεκινά
ένα πρόγραµµα ισχυρής ανάπτυξης -δήθεν ισχυρής ανάπτυξης-
κατά τον τίτλο του νοµοσχεδίου, χωρίς να γνωρίζουµε πόσα χρή-
µατα διαθέτουµε για να δαπανήσουµε; Μπορεί ποτέ να αναλάβει
µια θέση ευθύνης κάποιος σε εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα µε
τέτοια λογική; Δεν µπορεί. 

Θα µπορούσε, βέβαια, να µας αντικρούσει ο Υπουργός λέγον-
τας πως τα χρήµατα θα προέλθουν από το Ταµείο Ανάκαµψης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αιτιολογώντας τη βιασύνη µας να ζη-
τήσουµε πρώτοι χρήµατα και να ψηφιστεί ο σηµερινός νόµος.
Πόσα, όµως, θα εισπράξουµε το 2022; Όπως αναφέραµε στη συ-
ζήτηση του προϋπολογισµού, η είσπραξη από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης το 2021 ήταν µόλις 600 εκατοµµύρια ευρώ όταν η πρόβλεψη
στο Μεσοπρόθεσµο ήταν 1.600 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι δυνα-
τόν να γίνονται τόσο λανθασµένες προβλέψεις;

Από την άλλη πλευρά, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
ανέρχεται το 2022 στα 7,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, κάτω από τα
8,35 δισεκατοµµύρια ευρώ του 2021, ενώ τα ΕΣΠΑ -που δεν αφο-
ρούν µόνο επενδύσεις αλλά επιδόµατα κ.λπ.- για την περίοδο
2021 - 2027 θα ανέρχονται σε 21 δισεκατοµµύρια ευρώ, όσο πε-
ρίπου την προηγούµενη περίοδο. Πόσα χρήµατα, λοιπόν, θα δια-
τεθούν πραγµατικά για ανάπτυξη και από πού ακριβώς θα προέλ-
θουν;

Κλείνοντας, να πω ότι στις επιτροπές αναφερθήκαµε αναλυ-
τικά σε πολλά άρθρα και στα τρία κεφάλαια του νοµοσχεδίου,
οπότε δεν υπάρχει λόγος ούτε χρόνος να επαναλαµβανόµαστε,
πόσω µάλλον όταν θέσαµε ερωτήσεις που δεν απαντήθηκαν,
σχεδόν καµµία. Θεωρούµε, όµως, σκόπιµο να επαναλάβουµε
πως το πλέον παράδοξο είναι ότι στο άρθρο 30 και στις περιοχές
δίκαιης µετάβασης που ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία, εκτός από
αυτές που πλήττονται, κυρίως, όπως της Κοζάνης και της Μεγα-
λόπολης, έχουν υπεισέλθει και οι περιοχές των νησιών µε εργο-
στάσια diesel, δηλαδή η Κρήτη και η Ρόδος, καθώς επίσης και
το βόρειο Αιγαίο. Θα αντιµετωπίσουν, αλήθεια, τα ίδια προβλή-
µατα η Κρήτη και η Ρόδος µε την απολιγνιτοποίηση, όπως η Με-
γαλόπολη; Θα διενεργηθούν, κατά παρέκκλιση, επενδύσεις σε
ξενοδοχεία στην Κρήτη λόγω της υπαγωγής της στο πλαίσιο της
απολιγνιτοποίησης; Δεν είναι ο ορισµός της γελοιότητας;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Βιλιάρδο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων

Αρσένης. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ, χρειαζόµαστε αναπτυξιακό

νόµο αυτή τη στιγµή, έχουµε αναπτυξιακό πρόβληµα; Έχουµε
ένα τεράστιο αναπτυξιακό πρόβληµα. Έχουµε για πρώτη φορά
την απειλή κλεισίµατος τόσων πολλών επιχειρήσεων από την
ακρίβεια. 

Στην εκλογική µου περιφέρεια, φούρνος που φτιάχνει ψωµί
χρησιµοποιώντας ηλεκτρικό, πλήρωναν στη ΔΕΗ 1.000 ευρώ
κατά µέσο όρο σε λογαριασµούς και φθάσανε να πληρώνουν
4.000 ευρώ. Μέχρι τον Δεκέµβριο οι λογαριασµοί είχαν φτάσει
από τον Μάιο στις 27.000 ευρώ. Πληρώσανε 10.000 ευρώ, είχαν
κάνει διακανονισµό για τα υπόλοιπα, αλλά δεν θα αντέξουν τους
επόµενους λογαριασµούς. Επιχειρήσεις σαν αυτόν τον φούρνο,
που για πρώτη φορά απειλούνται µε κλείσιµο και απόλυση των
εργαζοµένων, ήταν πάντοτε βιώσιµες οικονοµικά µέχρι και τον
Μάιο. Ποιες είναι αυτές οι επιχειρήσεις; Η «ραχοκοκαλιά» της οι-
κονοµίας µας, αυτές που παράγουν το 90% της απασχόλησης,
των δηµοσίων εσόδων και των εσόδων των ασφαλιστικών τα-
µείων. Κατάφεραν πολλές από αυτές να επιβιώσουν µε τα µνη-
µόνια και τώρα για πρώτη φορά κλείνουν, µε τον κορωνοϊό και
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την ακρίβεια. Γι’ αυτές τι περιέχει ο αναπτυξιακός νόµος που
φέρνετε; Δεν περιλαµβάνει τίποτα. Γιατί δεν είναι για σας πρό-
βληµα το ότι κλείνουν, είναι ευκαιρία, ευκαιρία γι’ αυτά που πε-
ριλαµβάνονται στον αναπτυξιακό σας και δεν είναι τίποτε άλλο
από το πώς θα ενισχύσετε τις µεγάλες επιχειρήσεις να πάρουν
τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης -το ίδιο πλαίσιο στήνετε και
στον αναπτυξιακό- για να µαζέψουν τις οικονοµικές δραστηριό-
τητες αυτές στα χέρια τους. 

Η µικρή επιχειρηµατικότητα στη χώρα µας ήταν πάντοτε πρό-
βληµα για εσάς. Ήταν πάντοτε πρόβληµα στις εκθέσεις της Τρά-
πεζας της Ελλάδος, ήταν πρόβληµα στις εκθέσεις της «McKIN-
SEY», ήταν πρόβληµα σε όλες τις εκθέσεις που συµβουλεύεστε
και τις κατατάσσετε σαν βίβλο σας κατά καιρούς. Μιλούσαν όλες
αυτές οι εκθέσεις για ένα µέλλον στην Ελλάδα χωρίς µικρές επι-
χειρήσεις, ότι το µέλλον είναι στη συγκέντρωση. Δεν καταφέρατε
να υλοποιήσετε αυτό το σχέδιο µε τα µνηµόνια. Τώρα κάνετε την
κρίση του κορωνοϊού και την ακρίβεια ευκαιρία για να το υλοποι-
ήσετε. 

Θα δώσω ένα παράδειγµα. Πλατεία Κοραή στο κέντρο της
Αθήνας. Είπαµε για την δυτική Αθήνα πριν από λίγο. Να δούµε τι
γίνεται στο κέντρο. Στην πλατεία Κοραή υπήρχαν πάντοτε τρία
ταχυφαγεία, φαστ φουντ, µαγαζιά που είχαν σάντουιτς και διά-
φορα άλλα είδη που τρώγανε οι άνθρωποι που περνούσαν από
τον δρόµο και από την πλατεία. Ήταν τρία διαφορετικά µαγαζιά,
κάποια κλείνανε, κάποια ανοίγανε. Δεν ήταν κάποια αλυσίδα. Σή-
µερα αν ο οποιοσδήποτε που µας ακούει και ο οποιοσδήποτε και
η οποιαδήποτε από εσάς πάει στην πλατεία Κοραή, θα δει τρεις
αλυσίδες στη θέση τους, µία ξένη και δύο ελληνικές, που προ-
φανώς και αυτές περιµένουν τη µοίρα τους κάποια στιγµή να
εξαγοραστούν. Αυτό είναι το µέλλον που πετυχαίνετε, το µέλλον
που επιταχύνεται και µε αυτό το νοµοθέτηµά σας.

Θέλετε να µιλήσουµε για το τι θα πρέπει να περιλαµβάνει ένας
αναπτυξιακός νόµος; Μα, βέβαια, αναπτυξιακός νόµος σηµαίνει
ότι αναδεικνύει το τι υπάρχει, το προστατεύει και δίνει δρόµο για
το περαιτέρω. Εσείς ισοπεδώνετε τις µικρές επιχειρήσεις για να
ορθώσετε τους ουρανοξύστες των ολιγαρχών. Αυτή η φράση για
µένα είναι η ακτινογραφία του αναπτυξιακού σας νόµου.

Τα ίδια κάνετε µε το Ταµείο Ανάκαµψης, 60 δισεκατοµµύρια
ευρώ στην πράξη στα χέρια των µεγάλων, 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ στα χέρια των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αλλά να δούµε
λίγο πόσα από αυτά θα πάνε στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Απαράβατος όρος να έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό,
όπως και εδώ πέρα. Το είπε και το ΕΒΕΑ. Ποιες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό; Γύρω
στο 5% των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Ποιες είναι αυτές; Κυ-
ρίως οι µεσαίες, που στην ουσία είναι κοµµάτια οµίλων και χωρί-
ζονται τεχνητά σε µικρές επιχειρήσεις για να µπορούν να έχουν
πρόσβαση σε διάφορες χρηµατοδοτήσεις. Για τους µικρούς
στην πράξη τίποτα. 

Ένα άλλο φαινόµενο που είδαµε σ’ αυτόν τον αναπτυξιακό
είναι ότι παίρνετε την αδιανόητη σύµβαση του ΣΥΡΙΖΑ µε τη
«FRAPORT», που προβλέπει καµµία υποχρέωση στη «FRAPORT»
που πήρε τα δεκατέσσερα µεγάλα αεροδρόµια της χώρας για να
ασφαλιστεί απέναντι στο επιχειρηµατικό ρίσκο. Και τι προβλέπει;
Ότι το κράτος, το δηµόσιο αναλαµβάνει το επιχειρηµατικό ρίσκο
για τη «FRAPORT».

Δηλαδή, οποτεδήποτε κρίνει η ίδια η «FRAPORT», µε βάση τις
εκτιµήσεις που µόνο η ίδια κάνει -ούτε καν σε κάποια χρηµατο-
πιστωτική εταιρεία δεν της αναθέτει η ίδια-, και διαβάσαµε και
την έκθεση της «DELOITTE» που έλεγε ότι η «FRAPORT», µε
βάση τη σύµβαση, έχει το µοναδικό δικαίωµα να εκτιµά τα κέρδη
της -και τις ζηµιές της τελικά. Και όχι τις ζηµιές, τα διαφυγόντα
κέρδη, όσα κερδίσει λιγότερο από αυτά που η ίδια εκτιµούσε
έχετε υποχρέωση να της τα δίνετε, για να το πω λίγο πιο ξεκά-
θαρα, να της τα δίνουµε, να της τα δίνουν οι επιχειρήσεις που
κλείνουν από την ακρίβεια. 

Παρ’ όλα αυτά, όταν έκανε το αίτηµα αποζηµίωσης, οι δικηγό-
ροι του κράτους είπαν ότι και µε αυτήν τη σύµβαση µπορούν να
αρνηθούν τµήµα της αποζηµίωσης στη «FRAPORT» και πήγε στη
διαιτησία και η Κυβέρνησή σας σταµάτησε τη διαδικασία διαιτη-
σίας και ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε «παρών». Θα ήθελα πραγµατικά να µας

εξηγήσετε αυτό το άρθρο της σύµβασης, να καταλάβουµε ποια
ήταν η λογική του. 

Όµως, για τον αναπτυξιακό αυτό νόµο, προφανώς, σας έκαναν
παράπονα οι ντόπιοι ολιγάρχες ότι γι’ αυτούς δεν έχετε αντί-
στοιχα δωράκια και βάλατε γι’ αυτές τις µεγάλες επιχειρήσεις
την κάλυψη της ασφάλισης για επιχειρηµατικό ρίσκο από τον
αναπτυξιακό νόµο, όπως και την κάλυψη του leasing. Δηλαδή,
από τον αναπτυξιακό νόµο δίνετε χρήµατα για να πάνε όχι στην
παραγωγή πλούτου -πόσο µάλλον τα δίνετε για να πάνε στην
υφαρπαγή πλούτου των µικρών- αλλά δίνετε χρήµατα για να τα
δώσουν και οι µεγάλοι µε τη σειρά τους στις ασφαλιστικές, για
να αγοράσουν υπηρεσίες από τον αναπτυξιακό νόµο, όχι για να
παράξουµε δραστηριότητες. 

Και, βέβαια, θα πρέπει να αναφερθούµε στη µεγάλη εικόνα. Η
µεγάλη εικόνα είναι ότι ο µεσαίος και ο φτωχός στη χώρα µας
δεν πρέπει να έχει δικαίωµα κατά την Κυβέρνησή σας να επιχει-
ρεί. Πρέπει αυτός και τα παιδιά του να είναι εργαζόµενοι και ερ-
γάτες χωρίς δικαιώµατα. Αν ζούνε σε ένα σπίτι που ξεπερνάει
την εργατική τάξη, αυτό που αντιστοιχεί στην εργατική τάξη, θα
το χάσουν µέσα από τον πτωχευτικό σας νόµο που φέρατε και
νοµοθετήσατε τον Νοέµβριο του 2020 εν µέσω lockdown.

Και πάλι θα απευθυνθώ και στον ΣΥΡΙΖΑ να καταλάβω πώς νοεί
ο ΣΥΡΙΖΑ την προστασία της πρώτης κατοικίας, χωρίς την κα-
τάργηση του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗ» µε τα 23 δισεκατοµµύρια ευρώ
εγγυήσεων που δίνει στα αρπακτικά funds, που πλέον εσείς ονο-
µάζετε servicers, δηλαδή παρόχους υπηρεσιών; Ποιες υπηρεσίες
παρέχουν οι servicers κατά τον ΣΥΡΙΖΑ; Μα, της ρευστοποίησης
των σπιτιών των ανθρώπων.

Κι αυτοί οι άνθρωποι θα χάσουν τα σπίτια τους και θα δώσουµε
και 23 δισεκατοµµύρια ευρώ στα funds για να κρατήσουν τα σπί-
τια των ανθρώπων ταυτόχρονα, όταν η τιµή που βρίσκουν στην
αγορά είναι χαµηλότερη περίπου ενός ποσοστού της αντικειµε-
νικής αξίας. Και αντί να σταµατήσετε αυτό το έγκληµα, το συνε-
χίζετε γιατί θέλετε να µην έχουν επιλογή αυτοί οι άνθρωποι ούτε
να επιχειρούν ως αυτοαπασχολούµενοι, ως επιχειρηµατίες ούτε
να έχουν µια αξιοπρεπή εργασία ούτε να έχουν ένα σπίτι που ξε-
περνάει το σπίτι του φτωχού.

Και, βέβαια, τους στερείτε και την παιδεία. Ανοίξατε τα σχολεία
εν µέσω COVID, χωρίς να πάρετε κανένα µέτρο. Για την ακρίβεια,
πήρατε. Συνενώσατε πάνω από επτά χιλιάδες τµήµατα, βάζοντας
τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς, που λόγω της έλλειψης
προσλήψεων έχουν ένα πολύ µεγάλο µέσο όρο ηλικίας, σε µε-
γάλο κίνδυνο.

Απουσιάζουν, βέβαια, πολλοί µαθητές από την εκπαιδευτική
διαδικασία, απουσιάζουν εκπαιδευτικοί και τι συµβαίνει; Δεν γί-
νονται µαθήµατα στα οποία θα υποχρεωθούν να εξεταστούν
αυτοί οι µαθητές µέσα από την τράπεζα θεµάτων. Σας ενοχλεί;
Μα, όχι βέβαια. Στα ιδιωτικά θα λυθεί το ζήτηµα. Αυτό είναι πρό-
βληµα των δηµοσίων. Προφανώς, αυτά τα παιδιά θα κοπούν στις
προαγωγικές τους εξετάσεις και στις εξετάσεις για την είσοδο
στο πανεπιστήµιο. Μα, δεν σας πειράζει.

Εδώ κόψατε σαράντα χιλιάδες µαθητές που δεν διδάχθηκαν
την ύλη τους µέσω της τηλεκπαίδευσης. Και τους κόψατε, αλλά-
ζοντας το σύστηµα και αυστηροποιώντας το, αφού αφήσατε
εκτός εκπαιδευτικής διαδικασίας για δύο χρόνια τα σχολεία. Θα
έχετε πρόβληµα για τα παιδιά που θα κοπούν τώρα; Κανένα πρό-
βληµα. 

Και την ίδια στιγµή κλείνετε στην πράξη το Νοσοκοµείο «Παί-
δων» Πεντέλης. Κι επειδή έχει γίνει πολλή συζήτηση, θα επανα-
λάβω λίγο τις δηλώσεις του Υπουργού για τα σχέδιά σας για τα
νοσοκοµεία. Διότι δεν είναι µόνο το Νοσοκοµείο «Παίδων» Πεν-
τέλης. Είναι όλα τα νοσοκοµεία που τα βάζετε υπό αξιολόγηση
για το ποια θα κλείσετε και ποια θα κρατήσετε. Κανένα νοσοκο-
µείο αυτή τη στιγµή δεν είναι στο απυρόβλητο.

Είπε ο κ. Πλεύρης -και θα σας πω και τι είπε και σήµερα στη
Βουλή- σε δηλώσεις του σε συνέντευξη στην ΕΡΤ, στη δηµόσια
τηλεόραση: «Θα πρέπει να βλέπουµε ποιο νοσοκοµείο θα έχει
κεντρικές υπηρεσίες και για τα υπόλοιπα νοσοκοµεία…». Είπε
κατ’ αρχάς ότι αν ένα νοσοκοµείο παρέχει όλες τις υπηρεσίες,
οι οποίες είναι αναβαθµισµένες, δεν τίθεται θέµα αλλαγών. Για
τα υπόλοιπα περιφερειακά νοσοκοµεία που είναι γύρω του, εί-
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κοσι µε είκοσι πέντε χιλιόµετρα απόσταση, να κρατήσουµε αυτά
τα οποία είναι απαραίτητα. Αυτό είπε.

Είχε προηγηθεί η συνάντηση της κ. Γκάγκα, της Αναπληρώ-
τριας Υπουργού µε δώδεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
γιατρούς και τα σχέδια καλά κρατούν για τη συρρίκνωση των νο-
σοκοµείων. 

Αλήθεια, αυτό που καταλάβατε από την πανδηµία είναι ότι
χρειαζόµαστε λιγότερα νοσοκοµεία, ότι µας περισσεύουν τα νο-
σοκοµεία; Αυτό καταλάβατε εσείς από την πανδηµία; Αυτό κατα-
λάβατε από την έκθεση Τσιόδρα, ότι µας περισσεύουν δοµές
στην υγεία; Με βάση την έκθεση Τσιόδρα πέθανε κόσµος, χιλιά-
δες πολίτες, επειδή είχαµε πολλά νοσοκοµεία; Αυτό καταλάβατε;
Γι’ αυτό η λύση είναι να τα κλείσουµε; 

Τι είπε ο Υπουργός κ. Πλεύρης στη σηµερινή επίκαιρη ερώ-
τησή µου για το Νοσοκοµείο «Παίδων»; «Το Νοσοκοµείο «Παί-
δων», κύριε Αρσένη, είστε ανακριβής όταν λέτε ότι θα κλείσει.
Θα αποκατασταθεί η πλήρης λειτουργία του». Βέβαια, στη συνέ-
χεια -σε άλλον Βουλευτή- είπε ότι δεν θα γίνονται οι εικοσιτετρά-
ωρες εφηµερίες που υπήρχαν. Και στη συνέχεια θα αξιολογηθεί
και θα κριθεί η τύχη του. Το καταλάβατε; 

Θέλω να καταλάβουµε, όµως, κάτι άλλο, να µας βοηθήσετε να
το αποκωδικοποιήσουµε εδώ όλοι µαζί. Η Κυβέρνηση, µε εκατό
απώλειες συνανθρώπων µας την ηµέρα από τον COVID, έχει
χρόνο για να επεξεργάζεται το σχέδιο για τη συρρίκνωση του
ΕΣΥ; Πού τον βρίσκετε αυτόν τον χρόνο; 

Μα, τον βρίσκετε εκεί που βρίσκετε τον χρόνο να σχεδιάζετε
το κλείσιµο των επιχειρήσεων εν µέσω ακρίβειας, να δίνετε τα
χρήµατα για την κατασκευή των ουρανοξυστών των ολιγαρχών,
όταν ισοπεδώνετε τη µικρή επιχειρηµατικότητα, όταν αποκλείετε
τους µαθητές από την εκπαίδευση, γιατί αυτό είναι το µοντέλο
σας: παιδεία, επιχειρηµατικότητα, το δικαίωµα δηλαδή, να κάνεις
δική σου επιχείρηση, να αξιοποιεί ο κόσµος το ελληνικό δαιµόνιο,
που υπήρχε πάντοτε στη µικρή αυτή επιχειρηµατικότητα.

Και ναι, διαφέρουµε από άλλες χώρες, έχουµε ένα δαιµόνιο
το οποίο οδηγεί τους ανθρώπους να επιχειρούν µε προσωπικές
επιχειρήσεις είτε µε επιχειρήσεις που απασχολούν και άλλους
ανθρώπους κι έτσι παράγουµε το ΑΕΠ µας και παράγουµε και
την απασχόληση και τα έσοδα στα δηµόσια ταµεία. Αυτό για
εσάς είναι εµπόδιο. Θέλετε να ισοπεδώσετε αυτές τις επιχειρή-
σεις για να ορθώσετε τους πύργους των ολιγαρχών. 

Αφού στερείτε, δηλαδή, από τους ανθρώπους το δικαίωµα να
επιχειρούν, κάνετε προνόµιο και όχι δικαίωµα την παιδεία, προ-
νόµιο και όχι δικαίωµα την υγεία και προφανώς, ακριβό προνόµιο
τη στέγαση.

Θέλω να κλείσω, όµως, και για την κλιµατική κατάρρευση, κάτι
που βιώνουµε καθηµερινά. Εσείς έχετε φέρει έναν νόµο για το
επιτελικό κράτος. Προβλέπετε την κλιµατική ρήτρα σε κάθε νο-
µοσχέδιο. Δηλαδή, κάθε νοµοσχέδιο θα πρέπει να απαντάει στις
επείγουσες ανάγκες επιβίωσης της ανθρωπότητας και της Ελλά-
δας απέναντι στην κλιµατική κατάρρευση. Πού είναι αυτό στο νο-
µοσχέδιό σας; Πού βρίσκεται αυτό στο νοµοσχέδιό σας; Θέλετε
να σας επαναλάβω την κριτική που σας κάνανε οι περιβαλλοντι-
κές οργανώσεις, ότι δεν σέβεστε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, το
περιβαλλοντικό; 

Το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει τον αναπτυξιακό. Σας καλεί να το
αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο και να φέρετε ένα αναπτυξιακό
που απαντάει στο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η κοινωνία µας
σήµερα. Η ακρίβεια που κλείνει τις επιχειρήσεις, αυτό είναι το
πρόβληµα, και όχι πώς θα τα συγκεντρώσουν όλα οι µεγάλες,
που είναι ο δικός σας σκοπός και ο λόγος που φέρατε τον ανα-
πτυξιακό νόµο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Αρσένη.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί

Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Υγείας και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 31 Ιανουαρίου

τρέχοντος έτους σχέδιο νόµου µε θέµα «Κύρωση της από 29-7-
2021 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο ΙΙ, Παράρτηµα 11 της
από 6-9-2018 κύριας σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
“Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος” και του ελληνικού δη-
µοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον
τοµέα της υγείας».

Εισερχόµαστε τώρα στον πρώτο κύκλο των οµιλητών, µε πρώ-
το οµιλητή τον κ. Ευστράτιο Σιµόπουλο από τη Νέα Δηµοκρατία
και στη συνέχεια ακολουθεί ο Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο και παρακαλώ όλους τους
συναδέλφους να τηρήσουν τον χρόνο των επτά λεπτών διότι
έχουµε εκατόν είκοσι δύο οµιλητές. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πολύ
προσεκτικά τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης. Καταλήγω ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής µάλλον θα ψηφίσουν επί
της αρχής θετικά, γιατί ακούγοντας τα επιχειρήµατα τα οποία
ανέπτυξαν σε πάρα πολλά σηµεία θεωρώ ότι συµφωνούν µε τον
νόµο. Ήταν µια προσέγγιση την οποία ως ένα σηµείο θα υιοθε-
τούσα κι εγώ. Άρα, λοιπόν, δεν βλέπω τον λόγο να µην ψηφίσουν
επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Όσον αφορά στο ΚΚΕ, εντάξει έχει
παραµείνει στην ουτοπία ότι κάποτε η µεγάλη επανάσταση θα
γίνει. 

Για τον εισηγητή του ΜέΡΑ25, αυτό που έχω να πω είναι ότι
µάλλον έχει δηµιουργήσει µια εικονική πραγµατικότητα και θεω-
ρεί ότι είναι αυτή η πραγµατικότητα. Καταστροφολογεί ασύ-
στολα, χρησιµοποιεί τα ίδια επιχειρήµατα και ποτέ δεν είναι
συγκεκριµένος για τα νοµοσχέδια στα οποία αναφέρεται. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, θα µιλήσω για τον αναπτυξιακό
νόµο, µια και εδώ και σαράντα χρόνια είναι ο τοµέας µε τον
οποίον ασχολούµαι, είναι ο τοµέας των ιδιωτικών βιοµηχανικών
και βιοτεχνικών κατασκευών. Δεν ξέρω πόσοι από εσάς θυµάστε
τον περιβόητο ν.1262/1982. Ήταν µια αρχή τότε, ώστε να ξεκι-
νήσουν σε όλη την περιφέρεια οι επιχορηγήσεις µε µετρητά κα-
τασκευής βιοµηχανικών και βιοτεχνικών µονάδων. Ήταν µια πρώ-
τη προσπάθεια περιφερειακής ανάπτυξης. Από τότε πέρασαν σα-
ράντα χρόνια. Εκείνος ο νόµος, βέβαια, γέµισε την επαρχία, την
περιφέρεια, µε πολλά-πολλά βιοµηχανικά κουφάρια, ενώ σπατα-
λήθηκαν εκατοµµύρια, δισεκατοµµύρια πόροι, σε δραχµές τότε.

Πέρασαν, όπως σας είπα, σαράντα χρόνια. Όλες οι κυβερνή-
σεις προσπάθησαν να βελτιώσουν το συγκεκριµένο πλαίσιο. Φτά-
σαµε σε έναν νόµο σήµερα ο οποίος προσπαθεί, επιχειρεί και στο
τέλος θα καταφέρει όλες αυτές τις δυσλειτουργίες να τις αφήσει
πίσω και να είναι ένα χρήσιµο εργαλείο για όλους τους επενδυ-
τές και τους µικρούς και µεσαίους. Διότι τον αναπτυξιακό νόµο
κυρίως τον χρειάζονται οι µικροί και µεσαίοι επενδυτές. Έτσι
ήταν σαράντα χρόνια. Οι µεγάλοι επενδυτές δεν έχουν τόσο
πολύ µεγάλη ανάγκη τον αναπτυξιακό νόµο και κυρίως οι επιχει-
ρήσεις, τις οποίες προσελκύει συνεχώς η παρούσα Κυβέρνηση
και οι προϊστάµενοι Υπουργοί. 

Αυτός ο νόµος, όµως, έχει κι ένα άλλο πλεονέκτηµα, το οποίο
κάποιοι από την Αντιπολίτευση το παρουσιάζουν ως µειονέκτηµα.
Ποιο είναι αυτό; Ακολουθεί ένα συνεκτικό σχέδιο. Ακολουθεί το
Ταµείο Ανάκαµψης, ακολουθεί το ΕΣΠΑ 2021-2027, ακολουθεί
το σχέδιο δίκαιης µετάβασης και µε τον τρόπο αυτό αποκτήσαµε,
ουσιαστικά, αυτό που ακούµε εδώ και χρόνια, να ζητάµε ένα συ-
νεκτικό σχέδιο, να έχει έναν µπούσουλα η χώρα, πού πηγαίνει.
Ταυτόχρονα, και σε αυτήν την κατηγορία θα ενέτασσα και τα
πρότυπα έργα, αυτά τα οποία θα γίνουν µε τις πρότυπες συµβά-
σεις, µε έναν τρόπο ΣΔΙΤ, που έρχονται και αυτά στη Βουλή σε
λίγο καιρό. 

Αυτές όλες οι παρεµβάσεις έφτασαν στην αγορά, πιστέψτε µε.
Αυτήν τη στιγµή περιµένουν δεκάδες εκατοντάδες µικροµεσαίοι
επιχειρηµατίες να βγουν από το Υπουργείο οι εφαρµοστικοί
νόµοι, οι αποφάσεις µάλλον, και ό,τι άλλο χρειάζεται ώστε τον
Μάρτιο -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, κύριοι Υπουργοί- να µπο-
ρείτε να δεχθείτε αιτήσεις. 

Πιστέψτε µε, θα πέσει το σύστηµα. Πρέπει το σύστηµα να αν-
τέχει. Συζητάω µε επενδυτές αυτήν τη στιγµή σε όλη την Ελλάδα,
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υπάρχει οργασµός και αυτός ο οργασµός που γίνεται κυρίως για
µικροµεσαίες επενδύσεις θα είναι και η µεγαλύτερη απάντηση
στην Αντιπολίτευση. Να είµαστε καλά όλοι εδώ και να τα πούµε
σε λίγους µήνες, γιατί βλέπω και πολλούς από την περιφέρεια
που θα το ζήσουν, θα ζήσουν στο πετσί τους τα αποτελέσµατα
που θα φέρει ο αναπτυξιακός νόµος. 

Οι τοµείς αυτοί στους οποίους αναφέρεται ο αναπτυξιακός
νόµος είναι συγκεκριµένοι και δεν βλέπω τον λόγο να τους ανα-
φέρω. Τους έχει αναφέρει άλλωστε και ο εισηγητής µας. Αλλά
οι παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται στον παρόντα αναπτυξιακό
νόµο, εν σχέσει µε τον προηγούµενο, είναι σηµαντικές και είναι
σηµαντικές γιατί κυρίως, ναι, πατάσσει τη γραφειοκρατία. 

Ξέρετε, οι προηγούµενοι αναπτυξιακοί νόµοι, οι περισσότεροι,
έδιναν πάρα πολύ χώρο, όχι στον επενδυτή, έδιναν πάρα πολύ
χώρο σε όλους αυτούς που ασχολούνται µε τις επενδύσεις,
στους συµβούλους, σε όλες αυτές τις εταιρείες οι οποίες είναι
γύρω από τις επενδύσεις, και όχι στον επενδυτή. Και αυτό προ-
σπαθεί ο παρών νόµος να καταφέρει, να είναι πραγµατικά δίπλα
στον επενδυτή και να µειώσει, στον βαθµό που είναι δυνατόν, τη
γραφειοκρατία. 

Ένα άλλο πολύ σηµαντικό τµήµα του νοµοσχεδίου αυτού είναι
ότι πλέον µπορούν οι επενδυτές να αγοράσουν υπάρχουσες εγ-
καταστάσεις. Προσέξτε, σε όλη την Ελλάδα, δυστυχώς, η δεκαε-
τία που πέρασε άφησε πολλά βιοµηχανικά κουφάρια. Είναι,
λοιπόν, ώρα αυτά τα βιοµηχανικά κουφάρια να πάρουν ζωή και
µε τον τρόπο αυτόν να πάρει και άλλη ζωή η περιφέρεια και να
συνεχίσουµε όσο δυνατόν την πτώση της ανεργίας. Επένδυση
ιδιωτική σηµαίνει πτώση της ανεργίας. 

Τέλος, πιστεύω, κύριοι Υπουργοί, ότι η ίδια η δειγµατοληψία
του 30% είναι µεγάλη. Να τη µειώσουµε κι άλλο, αν µπορούµε,
να δώσουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουν πιο γρήγορα οι
επενδύσεις. Η δειγµατοληψία σηµαίνει επιπλέον γραφειοκρατία.

Τέλος, πιστεύω ότι θα πρέπει να ξαναδούµε µε κάποιον τρόπο
το θέµα της εκτίµησης κόστους και βιωσιµότητας της επένδυ-
σης. Ίσως θα πρέπει να επανεξεταστεί η διαδικασία, να διατηρη-
θεί µε κάποιον τρόπο αλλά σε ένα λιγότερο αυστηρό πλαίσιο.

Χαίροµαι πολύ που είπατε ότι έρχεται, κύριε Υπουργέ.
Τελειώνω, λέγοντας να ετοιµάσετε ένα σύστηµα το οποίο θα

µπορεί να αντεπεξέλθει στην πληθώρα των αιτήσεων.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Σιµόπουλε.

Τον λόγο έχει τόσο ο κ. Σωκράτης Φάµελλος και αµέσως µετά,
να ετοιµάζεται ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος από το Κίνηµα Αλλα-
γής.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες κύριοι Βουλευτές, θα υπερβώ την

προχειρότητα της επιτελικής νοµοθέτησης να έχουµε µέσα σε
δυόµισι χρόνια τρεις αναπτυξιακούς νόµους, όπως και πάρα πολ-
λές τροπολογίες, φωτογραφικές και πρόχειρες στο σύνολό τους.

Θα αναφερθώ σε δύο βασικούς πυλώνες της ανάπτυξης, µιας
και µιλάµε για τον αναπτυξιακό νόµο, βασικούς πυλώνες για την
προσέλκυση επενδύσεων, για θέσεις εργασίας και για παραγωγή
ΑΕΠ, την ασφάλεια των επενδύσεων η οποία συνδέεται µε τους
κανόνες και το κράτος δικαίου αλλά και την στρατηγική προ-
οπτική της οικονοµίας. Χωρίς ασφάλεια επενδύσεων και χωρίς
στρατηγική καµµία οικονοµία δεν µπορεί να προχωρήσει.

Ας δούµε, λοιπόν, τι γίνεται στην Ελλάδα, πρώτα από όλα,
όσον αφορά στην ασφάλεια των επενδύσεων, που συνδέεται µε
την ανθεκτικότητα, δηλαδή την κλιµατική κρίση. Δεν θα επανα-
λάβω την τριήµερη συζήτηση που κάναµε εδώ. Νοµίζω ότι όλη η
Ελλάδα µάς άκουσε.

Όµως, δεν µπορώ παρά να µνηµονεύσω την τοποθέτηση του
Πρωθυπουργού στο Υπουργικό Συµβούλιο, ότι οι υποδοµές της
Ελλάδας δεν είναι πάντα προσαρµοσµένες σε συνθήκες έντονων
χιονοπτώσεων, επειδή είµαστε µεσογειακή χώρα.

Θυµάµαι, όµως, αυθορµήτως ότι και το καλοκαίρι η Ελλάδα,
δυστυχώς, ήταν πρωταθλήτρια στις πυρκαγιές. Δεν είναι, λοιπόν,
µόνο οι χιονοπτώσεις. Και θυµίζω ότι αυτή η ανεπάρκεια και στις
πυρκαγιές συνδέεται, πρώτον, µε το ότι η Νέα Δηµοκρατία κα-

τήργησε το σχέδιο πρόληψης δασικών πυρκαγιών, απέλυσε
πέντε χιλιάδες εργαζόµενους στη δασοπροστασία, αλλά και µε
το ότι υποκριτικά στον προϋπολογισµό είχε βάλει στόχο µείωσης
των καµένων εκτάσεων και τελικά, έκανε high score δεκαπεντα-
ετίας. Τραγικό!

Να θυµηθώ, επίσης, ότι µε τη δική σας Κυβέρνηση δεν είναι
κανείς προφυλαγµένος στις πληµµύρες; Θα σας πω µάλλον κα-
λύτερα κάτι άλλο, ότι στο τέλος του 2021, η Ελλάδα έπρεπε να
έχει αναθεωρήσει το σχέδιο διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας,
µε βάση ευρωπαϊκή υποχρέωση και δεν έχουν ανατεθεί καν οι
µελέτες.

Άρα, ούτε στις πληµµύρες ούτε στις πυρκαγιές ούτε στον χιο-
νιά µπορεί κανείς να αισθάνεται ασφαλής στην Ελλάδα. Το είπε
και ο Πρωθυπουργός. Είναι και αυτή η επιτελικότητα που σας
τραβάει από το µανίκι, που πάντα φταίνε κάποιοι άλλοι.

Άκουγα σήµερα στον «ΣΚΑΪ» τους µετεωρολόγους να λένε ότι
θα ξεχάσουν µε εσάς και αυτά που έµαθαν στο πανεπιστήµιο.
Εκεί έχει φτάσει το επίπεδο της επιστηµοσύνη σας! Φταίνε πάντα
οι άλλοι. Εσείς, βέβαια, δεν είστε ποτέ υπεύθυνοι, παρ’ ότι είστε
εδώ και δυόµισι χρόνια Κυβέρνηση.

Θα µπορούσα να αναφέρω και πάρα πολλά άλλα θέµατα που
δηµιουργούν ασφάλειες στις επενδύσεις. Το πλαίσιο της υγείας
είναι πάρα πολύ σηµαντικό και δεν µπορώ παρά να αναφέρω σή-
µερα ότι εκατόν δεκαεννιά θύµατα είχαµε σήµερα, ως ανακοί-
νωση ενός τραγικού αριθµού, που δηµιουργεί προβλήµατα και
στην οικονοµία. Κανείς δεν αισθάνεται ασφαλής µε την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε στο θέµα
καλύτερα, κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλω να σας πω, όµως, ότι ταυτό-
χρονα, σήµερα, στη Θεσσαλονίκη, στο Νοσοκοµείο «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΑΟΥ» ανακοινώθηκε ότι είχαµε εννιακόσια επτά θύµατα από την
αρχή της πανδηµίας, εκ των οποίων τα 2/3 ήταν έξω από µονάδες
εντατικής θεραπείας.

Θα παραµείνω, όµως, σε ένα άλλο ζήτηµα, στο κόστος ενέρ-
γειας, που επηρεάζει τον αναπτυξιακό και τις επενδύσεις και που
θα πρέπει να σηµατοδοτείται από τον αναπτυξιακό, ο οποίος δεν
έχει ειδική πρόβλεψη για τις ενεργειακές κοινότητες, για να κα-
ταλάβετε τις αντιθέσεις.

Η µεγάλη ευκαιρία, λοιπόν, της Ελλάδας φαίνεται ότι γίνεται
το µεγάλο πρόβληµα και για αυτό είναι υπεύθυνος ο κ. Μητσο-
τάκης. Έκλεισε ο Ιανουάριος και η ανάπτυξη της Ελλάδας έχει
να αντιµετωπίσει το ότι η Ελλάδα είναι πάλι πρωταθλήτρια στο
κόστος χονδρεµπορικής στην Ευρώπη. Είµαστε η πρώτη χώρα,
η πιο ακριβή στη χονδρεµπορική, µε 227,3 ευρώ. Το έχει βάλει,
φαίνεται, στόχο η Κυβέρνηση αυτή να είναι πρώτη -από το τέλος,
όµως!- στην Ευρώπη.

Εµάς δεν µας αρέσει αυτή η Ελλάδα. Το ξεκαθαρίζουµε. Αυτή
είναι η Ελλάδα που αρέσει µάλλον στον Υπουργό της Αναπτύ-
ξεως.

Όµως, αυτή η Ελλάδα όπου κάνουν κουµάντο τα καρτέλ και
τα ολιγοπώλια και έχουµε ακρίβεια, δεν βοηθάει τον αναπτυξιακό
νόµο.

Θέλω ειλικρινά να µας πείτε: Τι κάνατε για την αγορά, ώστε να
φτάσει στις επιχειρήσεις µειωµένο κόστος ενέργειας; Τίποτα. Τί-
ποτα δεν έχει γίνει για την αγορά και την επιχειρηµατικότητα. Οι
επιδοτήσεις που είναι για τα νοικοκυριά το πρώτο τετράµηνο επι-
δοτούν ένα πολύ µικρό τµήµα και τι κάνουν; Χρηµατοδοτούν το
καρτέλ της ενέργειας, δεν µειώνουν τις τιµές. Στην επιχειρηµα-
τικότητα, όµως, από τον φούρνο µέχρι τη βιοτεχνία, τίποτα! Ούτε
στους αγρότες.

Μάλιστα, υποσχεθήκατε ότι θα κάνετε κάτι για τους αγρότες -
προσέξτε- πέντε µήνες µετά την εξαγγελία Μητσοτάκη στην Έκ-
θεση. Έχετε περάσει τρεις τροπολογίες και δεν έχει κατορθώσει
να γράψετε µια υπουργική απόφαση για το τι θα γίνει µε το αγρο-
τικό ρεύµα και µε τους ΤΟΕΒ και µε τις αγροτικές και κτηνοτρο-
φικές επιχειρήσεις. Αυτοί είστε πραγµατικά!

Και ανακοινώνετε ότι η επιχειρηµατικότητα θα έχει επιδότηση
τον Ιανουάριο και ίσως τον Φεβρουάριο 50% στο κόστος ενέρ-
γειας; Και τι ανακοινώνετε ότι το κόστος αυτό είναι; Είναι 65
ευρώ τη µεγαβατώρα. Μα, καλά, κοροϊδεύετε τους επιχειρηµα-
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τίες; Λέτε να µην ξέρουν ότι αυτή η επιδότηση που έχει ανακοι-
νώσει, αν φτάσει ποτέ, είναι το 28% του κόστους ενέργειας της
προσαύξησης; Δηλαδή, προσέξτε παράδειγµα: Επιχείρηση συγ-
κεκριµένη της οποίας έχουµε τον λογαριασµό, 3.000 ευρώ
ρεύµα. Αναπροσαρµογή 9.500 ευρώ. Με τα µέτρα της Κυβέρνη-
σης επιδοτούνται τα 2.000 ευρώ. Άρα, τα 7.000 ευρώ υπέρβαση
του κόστους συν 3.000 ευρώ, σύνολο 10.000 ευρώ λογαριασµό
για µια επιχείρηση που πληρώνει τρία χιλιάρικα ποιος θα τα πλη-
ρώσει; Ο Υπουργός Αναπτύξεως; Δεν νοµίζω. Πάντα γυριστή θα
την κάνει!

Το ίδιο και σε έναν αγρότη: Ρεύµα 1.000 ευρώ, 2.000 ευρώ
ρήτρα. Η επιδότηση πόσο θα είναι; Θα είναι 500 ευρώ. Τα υπό-
λοιπα 2.500 ποιος θα τα πληρώσει; Τι θα πείτε στους επαγγελ-
µατίες που δεν µπορούν ούτε να σας τα πουν εξαιτίας της δικής
σας Κυβέρνησης, που άφησε µέχρι πέντε µέρες επιχειρήσεις και
νοικοκυριά χωρίς ρεύµα στην Αττική.

Καταγγελία από γηροκοµείο είχαµε που δεν είχε ρεύµα και δεν
µπορούσαν ούτε να πάνε ούτε να φύγουν οι εργαζόµενοι και ψά-
χνετε ακόµα να γράψετε µια υπουργική απόφαση. Και ανακοινώ-
νετε ότι και για τον Φεβρουάριο η επιδότηση θα φτάσει εκεί γύρω
στα 65 ευρώ, που είναι δηλαδή το 30% των αυξήσεων. Το υπό-
λοιπο 70%; Ο Πρωθυπουργός είπε 80%. Ή ψεύτης είναι ή δεν
ξέρετε τι γίνεται. Διαλέξτε. Και τα δύο επικίνδυνα για την επιχει-
ρηµατικότητα.

Ο παράγοντας «ανασφάλεια της αγοράς» σήµερα λέγεται Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, λέγεται Άδωνις Γεωργιάδης, λέγεται
Υπουργικό Συµβούλιο της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι οι µόνοι που
ξέρουν τελικά πώς θα βολευτούν είναι οι «ηµέτεροι». Διότι ένα
άλλο πρόβληµα της αγοράς είναι η διαφθορά. Διότι σήµερα µε
κανόνες «νύκτας» γίνεται η πολιτική µέσα από το Μαξίµου. Διότι
η «νύκτα» έχει εισχωρήσει µέσα στις διαδικασίες λειτουργίας της
Κυβέρνησης. Διότι µε τη «νύκτα» µιλούν οι µισοί τουλάχιστον
Υπουργοί.

Όµως, αυτά δεν καταλαβαίνετε ότι θίγουν την επιχειρηµατικό-
τητα, το πλαίσιο ασφαλείας και δικαίου στην Ελλάδα. Και έρχεται
η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας-επιτέλους- και µας λέει: Δεν υπάρ-
χει ολοκληρωµένη προθεσµιακή αγορά, δεν υπάρχουν σταθερά
συµβόλαια, δεν υπάρχει η διαχείριση των ολιγοπωλίων.

Εµείς το λέµε ρητά: Τα καρτέλ παίζουν παιγνίδι και µέσα σε
αυτόν τον αναπτυξιακό τι γίνεται, για να τα πούµε απλά; Συγκεν-
τρώνονται οι αποφάσεις στον Υπουργό, εξισώνονται τάχατες µι-
κροί και µεγάλοι για να κάνουν παιγνίδι οι µεγάλοι, που έχουν
προφανώς περισσότερες δυνατότητες, µαζεύονται οι αποφάσεις
στην Αθήνα και µειώνονται οι περιφερειακές λειτουργίες, υπάρ-
χει δυσκολία ένταξης για τους µικρούς, πολύ µεγάλο γραφει-
οκρατικό µπλέξιµο, µείωση των δυνατοτήτων του δηµοσίου, γιατί
θέλετε αδύνατη την ελληνική πολιτεία, ρουσφέτια σε κλάδους
που δεν είναι το ίδιο αναπτυξιακά επωφελείς και αύξηση των ενο-
τήτων στην περιφέρεια.

Και περιµένετε µετά σε µια τέτοια αγορά, όπου δεν τηρούνται
οι κανόνες του ανταγωνισµού, να προχωρήσουµε µπροστά.

Και ποιο είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα το οποίο έχει ο ανα-
πτυξιακός; Ότι λείπει η στρατηγική, µια στρατηγική που παρα-
λάβατε, γιατί είχαµε αναπτυξιακή στρατηγική, που την ήξεραν
και οι θεσµοί και την είχαν εγκρίνει και έρχεστε εδώ να την ακυ-
ρώσετε, όπως και το σχέδιο «πράσινης» µετάβασης, για ποιον
λόγο; Διότι χωρίς κανόνες στην άγρια Δύση οι κολλητοί σας τα-
κτοποιούνται πιο εύκολα. Αυτό δεν είναι ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας πρότεινε το WWF να βά-
λουµε µέσα τον κανονισµό ταξινοµίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Δεν τον έχετε βάλει. Στον κλιµατικό νόµο έχετε βάλει την υπο-
χρέωση στο άρθρο 25.4 για να εισαχθούν προβλέψεις τέτοιου
είδους. Δεν τις βάλετε στον αναπτυξιακό, πολύ απλά γιατί θέλετε
να κάνετε επικοινωνιακή πολιτική µε το περιβάλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, τη βασική πρόταση που καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ και είναι
να συναρτώνται οι επιδοτήσεις µε το περιβαλλοντικό και ενερ-
γειακό αποτύπωµα κάθε επιχείρησης δεν τη θέλετε. Εµείς το
προτείνουµε ξεκάθαρα: Τα «Zero Waste»-«Zero Carbon», δηλαδή
µηδενικά απόβλητα-µηδενική κλιµατική επιβάρυνση να είναι ο βα-

σικός κανόνας για να δοµήσουµε την κοινωνία που θέλουµε, για
να έχουµε ανταγωνισµό, ως ελληνική επιχειρηµατικότητα και στο
εξωτερικό, για να έχουµε βιώσιµη κοινωνία και να µειωθεί η ενερ-
γειακή φτώχεια.

Για αυτά δεν µιλάτε, γιατί πολύ απλά θέλετε να καταργήσουµε
τους γενικούς κανόνες, όλοι σε έναν τορβά και στο γραφείο του
Υπουργού για να γίνονται τα ντιλαρίσµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Φάµελλε, παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έτσι, πράγµατι, η Δεξιά ξέρει να
κάνει κουµάντο, αλλά αυτό µας χρεοκόπησε.

Θα θέλαµε να συζητήσουµε για «πράσινες» µεταφορές. Δεν
βλέπουµε κάτι τέτοιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αντιθέτως, είδαµε σήµερα διακόσια
λεωφορεία στο κέντρο της Θεσσαλονίκης να σας λένε ότι εδώ
και πάνω από ενάµιση χρόνο έχετε ξεχάσει το θέµα των µεταφο-
ρών. Το ίδιο και τις ενεργειακές κοινότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε,
σας µιλάω! Ολοκληρώστε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα -κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω-
ούτε περιβάλλον ασφάλειας δικαίου ούτε περιβάλλον ανθεκτικό-
τητας ούτε καθαρούς κανόνες εξασφαλίζετε. Και το βασικό:
Χωρίς στρατηγική θέλετε να κάνετε τα παιγνίδια τα δικά σας µε
τη διαφθορά, αλλά όχι να στηρίξετε την ελληνική επιχειρηµατι-
κότητα και την ελληνική εργασία.

Γι’ αυτόν τον λόγο είναι κοινωνικά αναγκαίο να φύγετε το συν-
τοµότερο, γιατί είστε επικίνδυνοι για όλη την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να τη-
ρείται ο χρόνος, αλλιώς είναι πάντοτε σε βάρος των συναδέλ-
φων. Είδατε τι έγινε µε την πρόταση δυσπιστίας. Περίπου πενή-
ντα συνάδελφοι δεν µπόρεσαν να µιλήσουν, γιατί παραβιάζετε
τον χρόνο. Δεν είναι σωστό αυτό. 

Ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αναπτυξιακός νόµος εγκλω-

βίστηκε στην «Ελπίδα» και κόλλησε, δυστυχώς, στα µικροπολι-
τικά παιχνίδια του ΣΥΡΙΖΑ. Ζήσαµε όλοι µια βδοµάδα όπου
αναδείχθηκαν καθαρά δύο πράγµατα: Πρώτον, η κατάρρευση
του επιτελικού κράτους της Νέας Δηµοκρατίας και δεύτερον, η
ανεπάρκεια ουσιαστικής εναλλακτικής πρότασης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Και έτσι, φοβάµαι ότι µε αυτά τα µυαλά και τη νοοτροπία σε
Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ η ανάπτυξη στη χώρα µας θα αργή-
σει πολλές πολλές βδοµάδες ακόµα, εάν δεν αλλάξουν οι πολι-
τικοί συσχετισµοί. 

Δυστυχώς, αυτός ο νόµος δεν φέρνει και δεν υπόσχεται ανά-
πτυξη. Κι αν ο αναπτυξιακός νόµος άργησε να έρθει στη Βουλή,
φοβάµαι ότι η πραγµατική και βιώσιµη ανάπτυξη θα αργήσει
πολύ περισσότερο. Πρώτον, διότι η ανάπτυξη δεν έρχεται απλά
ψηφίζοντας νόµους και δεύτερον, επειδή το παρόν νοµοσχέδιο
δεν έχει ολιστική προσέγγιση ενός αναπτυξιακού οράµατος,
αλλά είναι αποσπασµατικό. 

Δεν υπάρχει ξεκάθαρη έµφαση σε συγκεκριµένους τοµείς, οι
οποίοι θα δώσουν ένα διαφορετικό και πιο παραγωγικό προσα-
νατολισµό στην ελληνική οικονοµία για εξαγωγές. Με άλλα
λόγια, δεν υπάρχει στόχευση για αλλαγή του παραγωγικού µον-
τέλου. Έχει ακριβώς την ίδια λογική και κατεύθυνση του παρα-
γωγικού µοντέλου που µας οδήγησε, δυστυχώς, στον γκρεµό τα
προηγούµενα χρόνια. 

Δεν υπάρχει, επίσης, καµµία περιφερειακή διάσταση στο πα-
ρόν νοµοσχέδιο. Δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν τα συγκριτικά πλεο-
νεκτήµατα και µειονεκτήµατα των περιφερειών. Ένας ουσιαστι-
κός αναπτυξιακός νόµος θα έπρεπε να έχει πρόνοιες για το πώς
ένας µεγάλος αριθµός των πόρων θα επέστρεφε, όχι στις χώρες
του ευρωπαϊκού βορρά, αγοράζοντας λευκές συσκευές -κάτι για
το οποίο νοιάζεστε ιδιαίτερα-, αλλά θα έµενε στη χώρα µας. 
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Είχα την ελπίδα ότι ο διπλασιασµός του εµπορικού ελλείµµα-
τος σε έναν µόνο χρόνο θα χτύπαγε καµπανάκι στην Κυβέρνηση,
στο ότι µας οδηγείτε για µια ακόµη φορά ως παράταξη στο αδιέ-
ξοδο και στον γκρεµό. Με το παρόν, όµως, νοµοσχέδιο αποδει-
κνύεται για ακόµη µια φορά ότι η παράταξή σας υποτάσσει το
εθνικό συµφέρον στο παραταξιακό καλό και εξυπηρετεί έτσι
τους κολλητούς σας και τους µεταπράτες, ενώ θα έπρεπε να
υπάρχει κυρίαρχο το κριτήριο της εθνικής προστιθέµενης αξίας
για κάθε εταιρεία που επιδοτείται από τον αναπτυξιακό νόµο, που
σηµαίνει το µέγιστο δυνατό όφελος για την τοπική οικονοµία και
την κοινωνία, αυτό που εµείς ονοµάζουµε ως Κίνηµα Αλλαγής
«βιώσιµη ανάπτυξη» µε παραγωγή στον τόπο µας. Αυτό θα
έπρεπε να είναι πυρήνας ενός αναπτυξιακού νόµου, αυτό που
κάνουν και άλλες χώρες στην Ευρώπη, από την Πορτογαλία έως
την Ιταλία και τη Γερµανία. 

Όµως µε τους λογαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος να
έχουν τριπλασιαστεί και τετραπλασιαστεί, οι ελληνικές επιχειρή-
σεις περνάνε ήδη από την εποχή των κόκκινων δανείων, δυστυ-
χώς, στην εποχή των κόκκινων λογαριασµών ρεύµατος και δυ-
στυχώς, µένουν πίσω και χάνουν µεγάλο κοµµάτι της ανταγωνι-
στικότητάς τους. 

Το ενεργειακό κόστος επηρεάζει κάθε αναπτυξιακή προοπτική
και ροκανίζει την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρή-
σεων. Πώς ζητάµε από τις ελληνικές επιχειρήσεις να αναπτυχ-
θούν και οι ξένοι να επενδύσουν στη χώρα µας µε το ενεργειακό
κόστος να είναι στα ύψη; 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ότι µεγάλος αριθµός
µεταποιητικών επιχειρήσεων εξετάζει τον περιορισµό της παρα-
γωγής του ή ακόµα και την προσωρινή αναστολή της παραγωγής
και των εξαγωγικών δραστηριοτήτων κάτω από την πίεση αυτών
των υψηλών τιµών της ενέργειας; 

Και µια και µιλάµε για την ενέργεια, φέρνετε, κύριε Υπουργέ,
ξανά νέα τροποποίηση του ν.4872 για µια δίκαιη αναπτυξιακή µε-
τάβαση µε την τροπολογία 1203. Μέσα σε δύο µήνες µόλις από
την ψήφισή του, τον τροποποιείτε για δεύτερη φορά. Είναι η απο-
θέωση αυτού για το οποίο σας ασκούµε κριτική, του «ψηφίζω -
ξεψηφίζω». 

Είναι φανερό ότι δεν µπορείτε ως Υπουργείο Ανάπτυξης να
τρέξετε καµµία δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση και απολιγνιτοποί-
ηση, δεν µπορεί να λειτουργήσει η δοµή και το σύστηµα για τη
δίκαιη µετάβαση που έχετε στήσει εσείς, που κάθε φορά όταν
παίρνετε τον λόγο, µας υποδεικνύετε ότι ήσασταν έτοιµοι από
καιρό. 

Αναφορικά µε τα άρθρα 38 και 44 για την πράσινη µετάβαση
και την περιβαλλοντική αναβάθµιση των επιχειρήσεων, αλλά και
τα άρθρα 51 έως 57 για τη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση, η
ανάγκη και µόνο έκδοσης κοινών υπουργικών αποφάσεων που
καθορίζουν: πρώτον, τους ειδικούς όρους προϋποθέσεις προ-
διαγραφές και περιορισµούς για την υπαγωγή των επενδυτικών
σχεδίων στο άρθρο 44 και δεύτερον, το ειδικότερο πλαίσιο εφαρ-
µογής του παρόντος κεφαλαίου στο πλαίσιο συγχρηµατοδότη-
σης επενδυτικών σχεδίων από το ΕΣΠΑ της προγραµµατικής
περιόδου 2021 - 2027 -κάτι που αναφέρεται στο άρθρο 57 παρά-
γραφος 1-, καθιστά τις διατάξεις που φέρνετε κενές ουσιαστικού
περιεχοµένου και απλώς περιγραφικές. Παράλληλα, απ’ τον
νόµο σας απουσιάζει η έννοια και τα κριτήρια του ESG, δείκτες,
δηλαδή, που καταγράφουν επιδόσεις σε θέµατα περιβάλλοντος,
κοινωνίας και εταιρικής διακυβέρνησης και οι οποίοι θα πρέπει
να αποτυπώνονται µε διαφάνεια. 

Τέλος, έχουµε προτείνει από πέρυσι µε την πρότασή µας για
τον κλιµατικό νόµο τον εντοπισµό δραστηριοτήτων, προϊόντων
και υπηρεσιών που σχετίζονται µε την προστασία του κλίµατος,
την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή και την κυκλική οικονο-
µία, προκειµένου να τεθούν σε χαµηλότερες κλίµακες ΦΠΑ βάσει
κριτηρίων κλιµατικής ουδετερότητας, κάτι το οποίο, όµως, δεν
φαίνεται να υιοθετείτε ούτε και στην παρούσα νοµοθετική πρω-
τοβουλία. Δεν προετοιµάζετε σωστά και έγκαιρα τις ελληνικές
επιχειρήσεις για την πράσινη µετάβαση. 

Η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, δεν έχει ακόµα εντάξει στο Εθνικό
Σχέδιο Ανάπτυξης ειδικά προγράµµατα στήριξης του πράσινου
µετασχηµατισµού. Οι δε ΚοινΣΕπ, οι κοινωνικές επιχειρήσεις,

ακόµα αναζητούν αναγνώριση και στήριξη από τον τραπεζικό
τοµέα µε αξεπέραστα προβλήµατα που ζητούν λύσεις. 

Η µετάβαση σε µια πράσινη οικονοµία δεν είναι απλά ευκαιρία
πλουτισµού ηµετέρων, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Είναι
υπαρξιακή µας αναγκαιότητα, για να πετύχουµε τις αναγκαίες
αλλαγές και η µετάβαση αυτή πρέπει να είναι δίκαιη και τα οφέλη
της να διανέµονται στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και όχι
απλώς στους φίλους µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι όσο η Κυ-
βέρνηση ξορκίζει την πραγµατικότητα µε ευχές για παροδικό-
τητα των φαινοµένων του πληθωρισµού και της ακρίβειας, όσο
ξορκίζει τις δικές της ευθύνες αλλά και τις ευθύνες ιδιωτών τά-
ζοντας διχίλιαρα και τριχίλιαρα, όσο πιστεύει ότι ψηφίζοντας
απλά αναπτυξιακούς νόµους θα έρθει επιτέλους η ανάπτυξη,
τόσο χάνεται κάθε ελπίδα για επιστροφή στην κανονικότητα για
τους πολίτες και τη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρβανιτίδη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Κατσώτης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ευκολότερη και µεγαλύτερη πρόσβαση των µεγάλων επιχει-

ρηµατικών οµίλων σε χρηµατοδοτικά εργαλεία, Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, ΕΣΠΑ, Σχέδιο Δίκαιης Μετάβασης, ΣΔΙΤ, περισσότερα κίνη-
τρα, φοροαπαλλαγές, εισφοροαπαλλαγές, διευκόλυνση αδει-
οδοτήσεων προσπερνώντας ρυθµίσεις που αυξάνουν το κόστος
ή µπαίνουν εµπόδια, όπως, παραδείγµατος χάριν, το περιβάλλον,
στους όποιους σχεδιασµούς έχει το κεφάλαιο, αυτό είναι το
κοινό χαρακτηριστικό των αναπτυξιακών νόµων όλων των κυβερ-
νήσεων, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, όπως
και του σηµερινού νοµοσχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας µε µέτρα,
βέβαια, που κάνουν πιο φτηνή την εργατική δύναµη, για να γίνει
φιλικό το επενδυτικό περιβάλλον. 

Αυτή η στρατηγική είναι ενιαία. Με όποιες διαφορές, υπηρε-
τείται από όλα τα κόµµατα, πλην του Κ.Κ.Ε. Με αυτή την ίδια την
ανάπτυξη µε την κρατική ενίσχυση των επενδυτικών οµίλων, θα
δηµιουργηθούν, λέτε, νέες θέσεις εργασίας καλά αµειβόµενες.
Λέτε ότι τα κρατικά κονδύλια θα υπάρξουν για την κοινωνική πο-
λιτική, ότι θα υπάρξουν αποτελέσµατα και θα αναγεννηθούν δί-
καια. Αυτά είναι τα επιχειρήµατα που λέτε. 

Όλα τα παραπάνω αποδείχτηκαν ότι είναι αυταπάτες για το
λαό. Στόχευαν και στοχεύουν στη χειραγώγηση των εργαζοµέ-
νων, στον εγκλωβισµό τους και στην υποταγή τους στα συµφέ-
ροντα της εργοδοσίας. Πού οδήγησε, αλήθεια, αυτή η ανάπτυξη;
Οι εργαζόµενοι να είναι πότε στη δουλειά και πότε στην ανεργία,
όλο και πιο φτηνοί, χωρίς δικαιώµατα. Το θαύµα του τουρισµού,
για παράδειγµα, που και σε αυτό το νοµοσχέδιο έχει περίοπτη
θέση, στηρίχθηκε στο τσάκισµα των εργασιακών και ασφαλιστι-
κών δικαιωµάτων των εργαζοµένων, µε µισθούς πείνας, µε δε-
καέξι µορφές εργασίας. Μιλάµε, δηλαδή, για σύγχρονη δουλεία. 

Οδήγησε τους αυτοαπασχολούµενους να είναι όλο και πιο
πολλοί αυτοί που νιώθουν τη θηλιά των χρεών να τους πνίγει και
να οδηγούνται στην καταστροφή. Οι συνταξιούχοι να βλέπουν τη
σύνταξή τους να ψαλιδίζεται συνέχεια και να µην µπορούν να επι-
βιώσουν. Οι βιοπαλαιστές αγρότες να µην αντέχουν το κόστος
παραγωγής και ίσα που επιβιώνουν ή ξεκληρίζονται. Οι νέοι και
οι νέες να εργάζονται και ζουν µε χειρότερους όρους από τους
γονείς τους. 

Όλοι αυτοί είναι τα θύµατα αυτής της πολιτικής, που θωρακίζει
την κυριαρχία των µονοπωλιακών οµίλων, την κερδοφορία τους.
Όλοι αυτοί χρειάζεται µε συµµαχία να υψώσουν ισχυρά εµπόδια,
να αγωνιστούν για τις δικές τους ανάγκες.

Η στρατηγική της καπιταλιστικής ανάπτυξης είναι αυτή που
σαρώνει τη ζωή των εργατικών λαϊκών οικογενειών. Αυτή µπαίνει
εµπόδιο στην ικανοποίηση των αναγκών τους. 

Η µια κυβέρνηση χτίζει πάνω στην άλλη όλο το αντεργατικό
αντιλαϊκό µέλλον των εργατικών λαϊκών οικογενειών και των
νέων. Οι καπιταλιστές δεν επενδύουν για να µειώσουν την ανερ-
γία, να ικανοποιήσουν ανάγκες των εργατικών λαϊκών οικογε-
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νειών, αλλά παράγουν µε αποκλειστικό στόχο το κέρδος τους. 
Αποτέλεσµα αυτής της ανάπτυξης είναι η ανεργία, οι ελαστι-

κές µορφές εργασίας, οι µισθοί πείνας, τα εργατικά ατυχήµατα
ή καλύτερα, τα εργοδοτικά εγκλήµατα, η διευρυµένη φτώχεια
και δυστυχία. 

Οι καπιταλιστές εφαρµόζουν ευέλικτες εργασιακές σχέσεις,
γιατί ακριβώς αυξάνουν το βαθµό εκµετάλλευσης, δεν συµβάλ-
λουν στην κάλυψη έστω στοιχειωδών αναγκών της εργατικής οι-
κογένειας. Δεν δίνουν µισθούς που να ικανοποιούν όλες τις
ανάγκες, γιατί µειώνουν το ποσοστό κέρδους τους, υπονοµεύουν
την ανταγωνιστικότητα, λένε. 

Η εργοδοσία δεν δηµιουργεί κατάλληλες συνθήκες υγείας και
ασφάλειας, γιατί έχουν µεγαλύτερο κόστος. Οι καπιταλιστές
απαιτούν από το πολιτικό τους προσωπικό να µειώνει συνεχώς
τη συµµετοχή του κράτους στο ασφαλιστικό σύστηµα, για να
εξοικονοµεί χρήµα για επενδύσεις, δηµόσιες και ιδιωτικές, σε
όφελος του κεφαλαίου. Απαιτεί να µειώνονται οι εργοδοτικές ει-
σφορές, για να αυξάνουν τα κέρδη τους. Ενθυλάκωσαν τα απο-
θεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων για την ανάπτυξη και δεν
επιστράφηκαν. Η αξίωσή τους γίνεται πράξη µε τα αποθεµατικά
να τζογάρονται σε διάφορα προϊόντα, ώστε να ενισχύονται οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι. Τα δε ακίνητα του ΕΦΚΑ να αποτελέσουν
νέα πηγή φθηνής υποδοµής για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Στόχος της αστικής τάξης και των πολιτικών εκπροσώπων της
είναι να πληρώνουν λιγότερα ποσά και για λιγότερα χρόνια για
συντάξεις. Το κράτος δεν διαθέτει κρατικό χρήµα για ένα απο-
κλειστικά δηµόσιο σύστηµα υγείας-πρόνοιας. Γιατί ο τοµέας
υγείας είναι κερδοφόρος και είναι νέο πεδίο επιχειρηµατικής
δράσης και ανάπτυξης και το κρατικό χρήµα το χρειάζεται, για
να επιδοτεί καπιταλιστικές επενδύσεις, για νατοϊκούς εξοπλι-
σµούς και για κάθε άλλη δραστηριότητα υπέρ του κεφαλαίου. 

Δεν µπορεί να υπάρξει αποκλειστικά δηµόσιο δωρεάν σύστηµα
παιδείας, γιατί το αστικό κράτος δεν θέλει να διαθέσει απαιτού-
µενο κρατικό χρήµα και θέλει να ενισχύσει, από την άλλη, την
ιδιωτική εκπαίδευση. 

Φθηνή ασφαλή κατοικία, φθηνή ηλεκτρική ενέργεια, φθηνή
θέρµανση, φθηνές συγκοινωνίες δεν µπορεί να τα διασφαλίσει
αυτή η ανάπτυξη, γιατί ακριβώς αποτελούν κερδοφόρους τοµείς
για το κεφάλαιο.

Ποια ανάπτυξη έχουν ανάγκη οι εργατικές λαϊκές οικογένειες;
Ανάπτυξη που θα ικανοποιεί τώρα, σ’ αυτή τη ζωή, τις ανάγκες
τους, για να έχουν όλοι µόνιµη και σταθερή δουλειά, µε σταθερό
ηµερήσιο εργάσιµο χρόνο, οκτάωρο ή επτάωρο, χωρίς ανεργία
χωρίς εργασιακή ανασφάλεια. Να έχουν όλοι οι εργαζόµενοι
µισθό τόσο που να µπορούν να ζουν, χωρίς καµία στέρηση και
να καλύπτονται όλες οι ανάγκες της ζωής τους, έχοντας φθηνή
και υγιεινή λαϊκή κατοικία, φθηνή ενέργεια, ύδρευση, θέρµανση,
φθηνή µετακίνηση, φθηνή και ποιοτική διατροφή, ένδυση, υπό-
δηση. Να µειώνεται µε την άνοδο της παραγωγικότητας ο εργά-
σιµος χρόνος και να αυξάνεται ο ελεύθερος χρόνος. Να µπορούν
όλοι να έχουν ψυχαγωγία, ανάπαυση, καλοκαιρινές διακοπές. Να
είναι εξασφαλισµένη η υγιεινή και η ασφάλεια στη δουλειά, µε
προστασία από ατυχήµατα και επαγγελµατικές ασθένειες. Να
έχουν όλοι αξιοπρεπή σύνταξη, στα εξήντα χρόνια οι άνδρες και
στα πενήντα πέντε οι γυναίκες, µε µείωση κατά πέντε χρόνια για
τα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα. 

Να έχουν αποκλειστικά δωρεάν παροχή υπηρεσιών υγείας,
φαρµάκων, µε ιδιαίτερο βάρος στην πρόληψη. Να παρέχονται
υπηρεσίες για την εξασφάλιση της σωµατικής και ψυχικής ευε-
ξίας και πνευµατικής και πολιτιστικής ανάπτυξης του ανθρώπου,
της διασφάλισης κοινωνικών συνθηκών που προάγουν τη δηµό-
σια υγεία. 

Να έχουν όλα τα παιδιά αποκλειστικά δηµόσια δωρεάν εκπαί-
δευση σε όλες τις βαθµίδες. Να έχουν δωρεάν παροχή προνοι-
ακών υπηρεσιών, να υπάρχουν προνοιακά ιδρύµατα, υποδοµές
υψηλού επιπέδου που να προστατεύουν, να φροντίζουν, να δια-
σφαλίζουν την προσωπική αξιοπρέπεια σε ανθρώπους που δεν
µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν λόγω ηλικίας, ανήλικοι, ηλικιω-
µένοι ή άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Να παρέχεται σε όλα τα παιδιά
προσχολικής ηλικίας δηµόσια δωρεάν προσχολική αγωγή, βρε-
φονηπιακοί σταθµοί, νηπιαγωγεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, να προστατεύονται οι ιδιαίτερες ανάγκες των γυναι-

κών, όπως είναι η µητρότητα, όλα όσα έχουν σχέση µε τον ανα-
παραγωγικό της ρόλο. 

Κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δραστηριότητας σ’ αυτούς
τους τοµείς. Όλα αυτά να είναι αποκλειστικά κοινωνικές υπηρε-
σίες. Να µην πληρώνουν φόρους οι εργαζόµενοι, που µαζί µε
τους αυτοαπασχολούµενους και τους βιοπαλαιστές αγρότες
συµµετέχουν σήµερα µε το 95% των εσόδων του κράτους. 

Η δυνατότητα και η αναγκαιότητα που υπάρχει σήµερα για την
κάλυψη των σύγχρονων αναγκών απαιτεί την πάλη για τον δρόµο
ανάπτυξης, που να καλύπτει αυτές τις ανάγκες. Με γραµµή ρή-
ξης και ανατροπής, σύγκρουσης και διεκδίκησης χρειάζεται να
τεθεί σε ηµερήσια διάταξη η ανάγκη για ριζικές ανατροπές στην
εξουσία και την οικονοµία από την εργατική τάξη και τα λαϊκά
στρώµατα. 

Εµπόδιο για µια τέτοια ανάπτυξη προς όφελος της πλειοψη-
φίας του λαού είναι η καπιταλιστική ιδιοκτησία. Μόνο όταν αυτή
γίνει κοινωνική και πάρει η εργατική τάξη την εξουσία, θα µπορεί
να σχεδιάσει την ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών που όλο
θα διευρύνονται. Και αυτό πρέπει να γίνει στόχος του λαού τώρα,
για να µπορεί να απαλλαχθεί από τα δεινά και τα βάσανα που
φέρνει αυτή η καπιταλιστική ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Κατσώτη.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σοφία Ασηµακοπούλου από την Ελλη-
νική Λύση.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, οι επιχειρήσεις
στη χώρα µας δέχονται απανωτά χτυπήµατα. Η πανδηµία τις έχει
φέρει στα όριά τους και εσείς υποτίθεται ότι φέρνετε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Γιατί; Μα, για να προωθήσετε την οικονοµική ανά-
πτυξη της χώρας µε τη χορήγηση κινήτρων σε συγκεκριµένες
δραστηριότητες και κλάδους, όπως λέτε. Ή θα µπορούσατε να
πείτε απλά, σε συγκεκριµένες επιχειρήσεις που ωφελούνται οι
δικοί σας και εξυπηρετούνται τα συµφέροντά τους, για να µην
κοροϊδευόµαστε. 

Τώρα, ως προς τους δικαιούχους των ενισχύσεων, δικαιούχος
–λέτε- µπορεί να είναι φορέας που είναι εγκατεστηµένος ή έχει
υποκατάστηµα στην ελληνική επικράτεια. Αυτό πρακτικά τι ση-
µαίνει; Σηµαίνει ότι θα ενισχύσουµε και εταιρείες οι οποίες έχουν
την έδρα τους στο εξωτερικό, αλλά διαθέτουν υποκατάστηµα
στην Ελλάδα. Εξαντλήσατε την βοήθειά σας, βλέπετε, στις ελ-
ληνικές επιχειρήσεις και είπατε να επεκταθείτε και σε επιχειρή-
σεις που έχουν την έδρα τους στο εξωτερικό!

Φυσικά, και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο δεν παραλείψετε να δώσετε
ευρύτατες νοµοθετικές εξουσιοδοτήσεις στους αρµόδιους
Υπουργούς για τον καθορισµό της πολιτικής των ενισχύσεων.
Εάν θεωρείτε ότι έτσι θα επιτύχετε την ανάπτυξη που ευαγγελί-
ζεστε, τότε είστε εκτός πραγµατικότητας. 

Η µόνη διέξοδος για την πραγµατική ανάπτυξη της Ελλάδας
είναι η πραγµατική παραγωγή πλούτου. Και αν θέλετε να µιλάµε
ουσιαστικά για ανάπτυξη µε έµφαση στις επενδύσεις και στην
επιχειρηµατικότητα, τότε αυτό µπορεί να επιτευχθεί µόνο σε ένα
κράτος που δεν είναι γραφειοκρατικά δοµηµένο. Απλοποιήστε
τις διαδικασίες. Γίνετε πιο φιλικοί προς τις επιχειρήσεις. Όλοι το-
µείς της χώρας πρέπει να αποδίδουν έσοδα και κέρδη, από την
ανάπτυξη της αµυντικής βιοµηχανίας µέχρι τους διάφορους το-
µείς της υγείας και ούτω καθεξής. 

Η ελληνική καινοτοµία µπορεί και πρέπει να αποτελέσει µοχλό
ανάπτυξης της χώρας. Χρειάζονται όµως κίνητρα φορολογικά
και όχι µόνο για να πάρουµε ξανά τη χώρα στα χέρια µας. Εκείνο
όµως που βλέπουµε στο παρόν είναι ότι όλα τα ποσά που διατί-
θενται για ενίσχυση στο νέο επιχειρείν είναι µικρά σε σχέση µε
άλλους τοµείς, ενώ θα έπρεπε να είναι σαφέστατα µεγαλύτερα.
Και σαν να µην έφταναν όλα τα υπόλοιπα, αλλά και η οικονοµική
αφαίµαξη των καταναλωτών του ηλεκτρικού ρεύµατος για τα
κέρδη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, τους δίνεται και οικο-
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νοµική ενίσχυση µέσω προγραµµάτων. Κάποτε πρέπει να µπει
µια τελεία σε αυτού του είδους τις σκοπιµότητες. 

Θα θέλαµε να σχολιάσουµε και την τροπολογία του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία προβλέπει την πα-
ράδοση επιταγών voucher στους εκπαιδευτικούς και στα µέλη
του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και του ειδικού βοηθητι-
κού προσωπικού. Με ερώτησή µας τον Ιούνιο του 2021 αριθµός
πρωτοκόλλου 7.077 είχαµε ζητήσει από το Υπουργείο Παιδείας
να αποζηµιωθούν άµεσα οι εκπαιδευτικοί. Σας είχαµε ρωτήσει αν
προτίθεστε να λάβετε τις απαραίτητες πρωτοβουλίες στο µερί-
διο της δικαιοδοσίας που σας αναλογεί, ώστε να αποζηµιωθούν
άµεσα οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι χρειάστηκε κατά την περίοδο
που ήταν κλειστά τα σχολεία και δίδασκαν µέσω τηλεκπαίδευσης
να επωµιστούν τα έξοδα στα οποία αναγκάστηκαν να προβούν
προκειµένου να αντεπεξέλθουν στο δύσκολο έργο της εξ απο-
στάσεως διδασκαλίας µε δικούς τους πόρους και τεχνολογικά
µέσα. 

Στην απάντησή του, την οποία θα προσκοµίσουµε στα Πρα-
κτικά, το  Υπουργείο Παιδείας, µεταξύ άλλων, έγραφε ότι: «Πε-
ραιτέρω, για την υποστήριξη της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης
στην παράγραφο 3 του άρθρου 4 της υπουργικής απόφασης που
δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 4.900, προβλέπεται ότι εκπαιδευτικοί οι
οποίοι δεν διαθέτουν ηλεκτρονικό υπολογιστή, τάµπλετ ή έξυπνο
τηλέφωνο και εξ αυτού του λόγου αδυνατούν να παράσχουν εξ
αποστάσεως εκπαίδευση υποχρεούνται να προσέρχονται κατά
τις ώρες διδασκαλίας τους στις σχολικές µονάδες όπου υπηρε-
τούν οι οποίες συνεχίζουν κανονικά τη διοικητική τους λειτουργία
προκειµένου να προσφέρουν τις εκπαιδευτικές τους υπηρεσίες
κάνοντας χρήση των υποδοµών και του εξοπλισµού που διαθέτει
η σχολική µονάδα. Ο διευθυντής εκπαίδευσης και ο διευθυντής
της σχολικής µονάδας, σε συνεργασία µε τον σύλλογο διδασκόν-
των λαµβάνουν κάθε µέτρο για να διασφαλιστεί η παροχή από
εκπαιδευτικούς σύγχρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευσης».

Δεν προβλέψατε όµως ότι σε περιπτώσεις, πρώτον, φυσικών
καταστροφών, όπως σεισµοί, θεοµηνίες, δεύτερον, καταλήψεων
και, τρίτον, προβληµάτων στις υποδοµές των σχολείων η τηλεκ-
παίδευση είναι αδύνατη. Περιµένατε εµάς να σας πούµε τα αυ-
τονόητα; Πάτε µε τη λογική του «βλέποντας και κάνοντας», όπως
και µε το άρθρο 5 παράγραφο 2 της τροπολογίας όπου παρατεί-
νεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων η
προθεσµία για τη διαδικασία πιστοποίησης των προγραµµάτων
σπουδών που παρέχονται από τµήµατα ή σχολές για δύο χρόνια,
ενώ έπρεπε µέχρι τις 31-12-2021 να έχει ολοκληρωθεί. Παρά-
ταση στην παράταση.

Προφανώς στη διαµόρφωση του ν.4653/2020 όλες αυτές οι
δυσκολίες δεν προβλέφθηκαν. Για πείτε µας, ποιο ποσοστό προ-
πτυχιακών προγραµµάτων σπουδών έχει πιστοποιηθεί ως τώρα
στο σύνολο των προπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών όλων
των ΑΕΙ; Για ποιους λόγους οι ρυθµοί αξιολόγησης των προπτυ-
χιακών προγραµµάτων σπουδών και των εσωτερικών συστηµά-
των διασφάλισης ποιότητας είναι τόσο αργοί; Τι θα γίνει µε την
πολύ κακή αναλογία των αποφοίτων επί των φοιτητών;

Σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση της ΕΘΑΕ, απόσπασµα της
οποίας θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, είµαστε σταθερά στην τε-
λευταία θέση στο σύνολο των ευρωπαϊκών χωρών µε ποσοστό
µόλις 8,91%, το οποίο απέχει πολύ από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
25,33%. Εκείνο που λείπει εξ ολοκλήρου από την παρούσα Κυ-
βέρνηση είναι η κοινή λογική.

Κλείνοντας, µε κάθε ευκαιρία, οφείλουµε να αναφέρουµε την
ανάγκη παροχής κινήτρων στις εξακόσιες πενήντα χιλιάδες Ελ-
λήνων συµπολιτών µας που έφυγαν από τη χώρα τα προηγού-
µενα χρόνια των µνηµονίων προκειµένου να επιστρέψουν πίσω
στην πατρίδα µας. Επί της ουσίας τόσα χρόνια κι άλλα τόσα χρό-
νια οι πιο παλιοί εµποδίζετε την οικονοµική ανάπτυξη της Ελλά-
δας. Ανάπτυξη ακούµε και ανάπτυξη δεν βλέπουµε. Ο Έλληνας
έχει παγώσει στην κυριολεξία µέσα στο σπίτι του και εσείς περη-
φανεύεστε ότι όλα πάνε καλά. Αρνείστε να µπείτε στη λογική της
παραγωγής πλούτου, κάτι που εµείς στην Ελληνική Λύση σας
λέµε, όχι από το πρώτο λεπτό, αλλά από το πρώτο δευτερόλε-
πτο. Με την επιδοµατική πολιτική νοµίζετε ότι θα µας πάτε µπρο-
στά. Όχι, µας πάτε πάρα πολλά χρόνια πίσω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Ασηµακοπούλου. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα απόψε

ως Δωδεκανήσιος Βουλευτής να αποτίσω φόρο τιµής στους πε-
σόντες ήρωες στα Ίµια, στον Χριστόδουλο Καραθανάση, στον
Παναγιώτη Βλαχάκο και στον Έκτορα Γιαλοψό…

(Χειροκροτήµατα)
…όταν εκείνη τη βραδιά την αντίστοιχη έπεσαν αγωνιζόµενοι

και προασπιζόµενοι τα πάτρια εδάφη στα Δωδεκάνησα, στα Ίµια.
Αθάνατοι!

Ως νοµικός αλλά και ως άνθρωπος θα ήθελα επίσης να εκ-
φράσω την ικανοποίησή µου για τη δικαίωση από την ελληνική
δικαιοσύνη του Υπουργού Ανάπτυξης, του κ. Άδωνι Γεωργιάδη,
του ανθρώπου που µαζί µε τον Αναπληρωτή Υπουργό και τους
συνεργάτες του έχουν εκτινάξει την ανάπτυξη σε αυτή τη χώρα
και την έχουν καταστήσει πλέον µια σύγχρονη ευρωπαϊκή αντα-
γωνιστική χώρα, που προσελκύουν καθηµερινά επενδύσεις από
ολόκληρο τον κόσµο και καθιστούν αυτόν τον τόπο πλέον παρά-
δειγµα προς µίµηση. 

Θα ήθελα να εκφράσω, λοιπόν, την ικανοποίησή µου για τη δι-
καίωσή του και αυτού αλλά και των πολιτικών εκείνων προσώπων,
Πρωθυπουργών, του Αντιπροέδρου της κυβερνήσεως Σαµαρά,
του Καθηγητή κ. Βενιζέλου, του Αντιπροέδρου κ. Πικραµµένου
και όλων των Υπουργών οι οποίοι βρίσκουν τη δικαίωσή τους από
εκείνους οι οποίοι θέλησαν να ελέγξουν τους αρµούς της εξου-
σίας από σκοτεινά δωµάτια την εποχή εκείνη που κυβερνούσε ο
ΣΥΡΙΖΑ από το Μαξίµου και από την Κουµουνδούρου, εκτεθειµέ-
νοι πλέον στην ελληνική κοινωνία, εκτεθειµένοι πλέον σε όλους
εκείνους οι οποίοι µπορούν να σκεφθούν και µπορούν να απο-
δώσουν τη δικαιοσύνη. Μπορούν να δουν κατάµατα ποιοι ήταν
εκείνοι οι οποίοι, πραγµατικά, θέλησαν ένα σκάνδαλο παγκόσµιο
να το αναγάγουν δήθεν σε µια υπόθεση των πολιτικών τους αν-
τιπάλων. Αυτά όµως είναι ξεχασµένα. Ανήκουν στο παρελθόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ελάτε
στο θέµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σήµερα, µε δεδοµένη
την κατάσταση αυτή, µε την οικονοµική πραγµατικότητα της τε-
λευταίας δεκαετίας, τις ανάγκες και τις διεθνείς συνθήκες, καθί-
σταται επιτέλους και έρχεται ένα εξωστρεφές µοντέλο για την
παραγωγική βάση της οικονοµίας µας, µια νέα αναπτυξιακή
στρατηγική. Στη συγκυρία αυτή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε
το γνωστό στείρο, γεµάτο όµως αρνητισµό, ιδεολογικές αγκυ-
λώσεις και κενό λόγο της, είναι ακόµα µια φορά ουσιαστικά
απούσα στην εισφορά ιδεών και προτάσεων για το µεγάλο αυτό
άλµα της αναπτυξιακής στρατηγικής που έχει ανάγκη και επιδιώ-
κει η χώρα µας µε τον υπό ψήφιση αναπτυξιακό νόµο. Το ίδιο
ήταν και ως κυβέρνηση, αφού ο αναπτυξιακός νόµος 4399/2016
που θέσπισε άρχισε να λειτουργεί δύο χρόνια µετά από την θέ-
σπισή του και στη συνέχεια να εξελίσσεται σε ρυθµούς σηµει-
ωτόν.

Με την πολιτική αλλαγή και µε τη διαφορετική προσέγγιση της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δόθηκε µια άλλη ώθηση
στην οικονοµία και είχαµε ετήσια επαγωγή επενδύσεων έναντι
της περιόδου ΣΥΡΙΖΑ και από της αναλήψεως των καθηκόντων
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη έως 31-12-2021, κατά 282%. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος δεν συµπληρώνει ούτε τροποποιεί
τον υφιστάµενο ν.4399/2016. Προβλέπει νέες και ρηξικέλευθες
ρυθµίσεις, ακριβώς γιατί ο προηγούµενος δεν ανταποκρινόταν
στις ανάγκες και τις απαιτήσεις του µετασχηµατισµού της ελλη-
νικής οικονοµίας και αποτελούσε ουσιαστικά αναπαραγωγή των
προηγούµενων νόµων. 
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Το νέο θεσµικό εργαλείο αντικατοπτρίζει το πνεύµα των στρα-
τηγικών σχεδίων ανάπτυξης και εκφράζει το ιδεολογικό στίγµα
της Κυβέρνησης που µαζί µε το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» και σχέδιο για τη βιοµηχανία «Βιο-
µηχανία 4.0» αποτελούν τον µπούσουλα της αναπτυξιακής διά-
στασης που χρειάζεται και οραµατιζόµαστε για την Ελλάδα. 

Ποια είναι εκείνα τα µετρήσιµα στοιχεία που επιδιώκει ο νέος
νόµος; Η ελκυστικότητά του, µε τη χορήγηση υψηλών ποσοστών
κρατικών ενισχύσεων για ιδιωτικές επιχειρήσεις. Η αποτελεσµα-
τικότητά του για την άρση των γραφειοκρατικών εµποδίων, διευ-
κολύνσεις στις διαδικασίες έγκρισης, συντµήσεις του χρόνου
ανταπόκρισης των υπηρεσιών. Η επεκτασιµότητά του µε τη δι-
εύρυνση του αριθµού των επενδυτικών σχεδίων πέραν των πα-
ραδοσιακών, µε τον εµπλουτισµό παραγόµενων προϊόντων-υπη-
ρεσιών, αλλά και άµεσων διαδικασιών και µε την έγκριση σχεδίων
ακόµα και σε αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας. Η νεωτερι-
κότητά του, µε την αξιοποίηση για πρώτη φορά των δυνατοτήτων
που παρέχει ο γενικός απαλλακτικός κανονισµός 651/2014.

Ο νόµος αυτός προκύπτει σε µία συγκυρία που ξεκινά η νέα
προγραµµατική περίοδος του ΕΣΠΑ 2021 - 2027, µαζί µε το Τα-
µείο Ανάκαµψης που προείπα και µαζί µε τις τροποποιήσεις των
κανονισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θέλω να πω ότι µεταξύ των πολλών καθεστώτων τα οποία προ-
βλέπονται µέσα στον νόµο και έχουν αναφερθεί από τους συνα-
δέλφους, ένα από αυτά τα οποία απασχολεί την Περιφέρειά µου,
τα Δωδεκάνησα, και στο οποίο επιδίδεται µε καλά ποσοστά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον τοµέα του τουρισµού. Δίχως να
υποβαθµίζω την προσπάθεια που πρέπει να γίνεται και σε άλλους
τοµείς για να µην έχουµε την µονοµέρεια, έχουµε ανάγκη να το
δούµε κατάµατα. 

Κύριε Υπουργέ, είναι θετικές οι εξαγγελίες τις οποίες κάνατε
πρώτον για την ένταξη και των ξενοδοχείων µε ένα και δύο αστέ-
ρια για την αναβάθµισή τους µε τρία αστέρια, αλλά και την έν-
ταξη καταλυµάτων σε διάφορες κατηγορίες των τουριστικών
καταλυµάτων, το οποίο µε βρίσκει απόλυτα σύµφωνο και αρωγό. 

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι αυτόν τον γίγαντα που λέγεται
τουρισµός πρέπει να τον δούµε από µία άλλη οπτική γωνία, από
την οπτική γωνία που αφορά την βιώσιµη ανάπτυξη. Πρέπει να
αναφερθώ στο ότι ήδη ο µεγαλύτερος ευρωπαϊκός γερµανικός
τουριστικός φορέας παρουσίασε πιλοτικό πρόγραµµα βιώσιµης
τουριστικής ανάπτυξης για τη Ρόδο. 

Κυρίες και κύριοι, ο υπό ψήφιση αναπτυξιακός νόµος µπορεί
να αποτελέσει το εφαλτήριο της παραγωγικής αναζωογόνηση
της χώρας, µε τη χρήση πόρων, εθνικών και κοινοτικών, και µε
το χτίσιµο σταθερών επιχειρηµατικών δοµών µε προοπτική στα
πρότυπα άλλων προηγµένων οικονοµικά χωρών, στα ενωσιακά
απαιτούµενα και τις προδιαγραφές των οποίων η υλοποίηση θα
προσφέρει σηµαντικό αριθµό θέσεων εργασίας και πλούτο στη
χώρα. Η επιδίωξη αυτή θα έπρεπε να ενώνει αυτή την Αίθουσα
για να µπορεί η ενότητα αυτή να λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά
στη στήριξη του χρήσιµου εθνικού επιδιωκόµενο αποτελέσµα-
τος. 

Με τις σκέψεις αυτές και µε τα συγχαρητήριά µου για τη δια-
δικασία που ακολουθήθηκε, την κοπιώδη διαβούλευση από το
Υπουργείο και για το αποτέλεσµα, θέλω να εκφράσω την υπερ-
ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Υψηλάντη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα περάσω κατευθείαν στην ουσία της σηµερινής µου παρέµ-

βασης και θα αφήσω τα παραπολιτικά σχόλια περί του χθεσινού
επεισοδίου στο τέλος. 

Πριν ξεκινήσω την οµιλία, όµως, δεν µπορώ να µην αναφερθώ
στους εκατόν είκοσι οκτώ νεκρούς της σηµερινής καταµέτρησης
από την πανδηµία, όχι εκατόν δέκα εννιά. Στο Worldometer o
ΕΟΔΥ έχει στείλει εκατόν είκοσι οκτώ. Είναι το τρίτο χειρότερο
ρεκόρ από την αρχή της πανδηµίας. 

Επιβεβαιώνει για άλλη µια φορά αυτά που σας λέω εδώ και

τόσο καιρό. Φέρτε ξανά τα µονοκλωνικά. Πεθαίνει κόσµος από
«Δέλτα». Προµηθευτείτε πιο γρήγορα τα αντιικά χάπια και ειδικά
το Paxlovid της «PFIZER», διότι θα συνεχίσουµε να θρηνούµε νε-
κρούς. Χθες ο κ. Μητσοτάκης µίλησε εδώ για 84% ποσοστό εµ-
βολιασµένων. Τότε γιατί συνεχίζουν να πεθαίνουν; Γιατί δεν
έχουµε τα φάρµακα.

Πάω στην ουσία. Μιλάµε για το σκάνδαλο «NOVARTIS», γιατί
υποχρεούµαι να απαντήσω στην πρόκληση του κ. Γεωργιάδη
προχθές κατά την οµιλία του στην πρόταση δυσπιστίας, ο οποίος
ζήτησε να του ζητήσουµε συγγνώµη. 

Όχι, κύριε Γεωργιάδη, δεν θα σας ζητήσουµε συγγνώµη και
θα σας πω γιατί. Οι αποφάσεις της δικαιοσύνης είναι σεβαστές
αλλά κρίνονται. Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι δεν είναι
αθώωση, είναι αρχειοθέτηση. Δεν έχει δηµοσιοποιηθεί, γι’ αυτό
καταθέσαµε σήµερα σαράντα εννιά Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ αί-
τηση κατάθεσης εγγράφων, γιατί δεν δηµοσιοποιείται η από-
φαση αρχειοθέτησης. Ο κ. Γεωργιάδης κατέθεσε έξι σελίδες και
από αυτές θα πω αυτά που θα πω σε λίγο. 

Το πρόβληµα είναι ότι δεν αφορά ιδιωτική διαφορά. Αφορά
Υπουργούς, αφορά σκάνδαλο διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος
και πρέπει να είναι δηµόσιο έγγραφο. Δεν το δίνουν και κάναµε
σαράντα εννιά Βουλευτές την αίτηση αυτή για να δηµοσιοποι-
ηθεί. 

Και, βέβαια, διαβάζοντας τις έξι σελίδες κατάλαβα γιατί δεν
θέλει να δηµοσιοποιηθεί. Μιλάµε για ένα σκάνδαλο στο οποίο η
«NOVARTIS» ήρθε σε συµβιβασµό µε την αµερικανική δικαιοσύνη
για να πάψει τη δίωξη και πλήρωσε 347 εκατοµµύρια, επειδή
στην Ελλάδα κυβερνητικοί αξιωµατούχοι και υπηρεσιακοί παρά-
γοντες, δωροδοκηθέντες, χειραγώγησαν τις τιµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
ελάτε στο θέµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κι εδώ λέµε ότι δεν υπάρχει σκάνδαλο! 
Διαβάζω, λοιπόν, από τις σελίδες που κατέθεσε ο κ. Γεωργιά-

δης. Λέει ότι: «Ο κ. Γεωργιάδης σίγουρα δεν λειτούργησε ως δω-
ροδοκηθείς, καθώς δεν έπραξε τίποτα προς όφελος της ως άνω
εταιρείας, µη φροντίζοντας να περιορίσει το προνόµιο των αντα-
γωνιστών. Εάν είχε λάβει τα χρήµατα αυτά, τα 2 εκατοµµύρια
που λέει ότι έλαβε µία προστατευόµενη µάρτυρας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πολάκη, θα
πω αυτό που είπα στους προηγούµενους συναδέλφους σας
ούτως ή άλλως και στον κ. Υψηλάντη και στον κ. Φάµελλο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µε κόβετε, όµως, τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε στο θέµα

µας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µε κόβετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι αυτό το

θέµα σήµερα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν προκύπτει καµµία απολύτως διαφο-

ροποίηση στις καταβολές. Εάν είχε καταβληθεί, συνεπώς, αυτό
το τεράστιο χρηµατικό ποσό των 2 εκατοµµυρίων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καταθέστε το στα
Πρακτικά, εν πάση περιπτώσει. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µε κόβετε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας κόβω,

αλλά δεν γίνεται αυτή η δουλειά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µε κόβετε. Ηρεµήστε. Κι αυτά τα δευ-

τερόλεπτα θα µετρήσουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ίση µεταχείριση

θα είναι.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα ήταν αχρεωστήτως καταβληθέν και

παθητικό για την εταιρεία. 
Πάµε στα συγκεκριµένα στοιχεία, λοιπόν, για να δούµε τι δεν

πήρε υπ’ όψιν της η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη, γιατί κάθε
απόφαση κρίνεται. Λέει, λοιπόν, µε λίγα λόγια ότι ο κ. Γεωργιά-
δης δεν λειτούργησε προνοµιακά προς την εταιρεία και να ρίξει
τους ανταγωνιστές της. Τα στοιχεία εδώ, που δεν τα πήραν υπ’
όψιν τους οι δύο από τους τρεις εισαγγελείς, γιατί η απόφαση
αρχειοθέτησης βγήκε µε δύο-ένα, είναι τα εξής. 

Το 2012, από τα φαρµακεία αυτά που πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ εκεί,
η «NOVARTIS» είχε 157 εκατοµµύρια, η «PFIZER» 143 εκατοµµύ-
ρια, η «ASTRA ZENECA» 131 εκατοµµύρια. Το 2014 η «NOVAR-
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TIS» από τα 157 εκατοµµύρια έπεσε στα 145 εκατοµµύρια. Η
«PFIZER» από τα 143 εκατοµµύρια στα 78 εκατοµµύρια. Η
«ASTRA ZENECA» από τα 131 εκατοµµύρια στα 82 εκατοµµύρια.
Πώς οι άλλοι κατακρηµνίζονται και η «NOVARTIS» µένει µόνο µε
7% µείωση; 

Δεύτερον, στα ακριβά φάρµακα το 2013 στα φάρµακα υψηλού
κόστους….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι αυτό το
θέµα µας, σας παρακαλώ πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το θέµα µας είναι να µη µε διακόπτετε,
κύριε Πρόεδρε. 

Να µη µε διακόπτετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παραπέµπω

στον Κανονισµό της Βουλής.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρω ότι έχετε συγκεκριµένο στήσιµο.

Αυτά που θέλω να πω θα τα πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτά θα τα λέτε

για τον εαυτό σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: 2013… 
Μη µιλάτε πάνω µου. Θα σταµατήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε να σας

πω. Μη µε αναγκάσετε και κλείσω το µικρόφωνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µιλάτε πάνω µου. Θα σταµατήσω. Το

2013 τα φάρµακα υψηλού κόστους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε στο θέµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το θέµα µας είναι αυτό. Ζήτησε απάν-

τηση ο κ. Γεωργιάδης. Μας προκάλεσε. Απαντάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν δεν µπείτε στο

θέµα σε µισό λεπτό, θα κλείσω το µικρόφωνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, δεν θέλετε να σας

απαντήσουµε; Πείτε στον κύριο Πρόεδρο.
Το 2013, φάρµακα υψηλού κόστους από τα φαρµακεία του

ΕΟΠΥΥ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κάντε µία επί-

καιρη ερώτηση να έλθει ο κ. Γεωργιάδης. Όχι τώρα. Σεβαστείτε
τον Κανονισµό και την ηµερήσια διάταξη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν γίνεται ερώτηση για την αρχειοθέ-
τηση. Μη µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας εξηγώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το 2013…
Και εγώ σας εξηγώ ότι ό,τι και να κάνετε, εγώ θα τα πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας υπενθυµίζω

τον Κανονισµό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τον ξέρω τον Κανονισµό. Ο Βουλευτής

έχει αυτοτέλεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν δεν συµµορ-

φωθείτε µε τις υποδείξεις του Προεδρείου, γιατί είστε εκτός θέ-
µατος, θα σας αφαιρέσω τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο Βουλευτής έχει αυτοτέλεια στον λόγο
του και στο τι λέει. Δεν είστε εσείς αυτός που θα µου πει αν είµαι
εκτός θέµατος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εσείς ποιος είστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας αφαιρέσω

τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, αυτό ζητήσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας αφαιρέσω

τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κάντε κι έτσι. Αυτό ζητήσατε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κλείστε τον, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να τα αφήσετε τα

αυτά. Αυτά τα συνηθίζετε εσείς και οι όµοιοί σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το 2013 φάρµακα υψηλού κόστους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα εφαρµόσω τον

Κανονισµό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κλείστε του το µικρόφωνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η «NOVARTIS» πούλησε 130…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν δεν σταµατή-

σετε, θα εφαρµόσω τον Κανονισµό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό είναι, κύριοι συνάδελφοι, ο εξευτε-

λισµός του ελληνικού Κοινοβουλίου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ντροπή σου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, κύριε Πο-
λάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα εφαρµόσω τον

Κανονισµό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …130 εκατοµµύρια πούλησε και εισέ-

πραξε 130 εκατοµµύρια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα µάθετε να σέ-

βεστε τον Κανονισµό. Αν δεν σταµατήσετε…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η «ABBVIE» πούλησε 31 και πήρε 14. Η

«MERCK» πήρε 50 και πληρώθηκε 28.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα εφαρµόσω τον

Κανονισµό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, επειδή δεν µπορείτε

να απαντήσετε, βάλατε τον Πρόεδρο να πει αυτά; Η «AMGEN»
πήρε 49 και πλήρωσε 25.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το πρώτο και πλη-
σιέστερο που έχω να κάνω είναι το πρώτο πειθαρχικό, σας ανα-
καλώ στην τάξη. Σας ανακαλώ στην τάξη τώρα!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Συνεχίζω. Ανακαλέστε µε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν δεν σταµατή-

σετε, θα πάω στο δεύτερο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πηγαίνετε όπου θέλετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πώς µιλάει έτσι; Πού είναι;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Υπάρχει το επόµενο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπείτε στο νοµο-

σχέδιο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Με βάση αυτά τα στοιχεία, φαίνεται ότι

η «NOVARTIS» πουλάει 130, παίρνει 130. Δεν διαφύλαξε την πλη-
ρωµή της, όταν οι άλλοι πουλάνε 50 και παίρνουν 28, όταν οι
άλλοι πουλάνε 49 και παίρνουν 11; Εκεί δεν υπάρχει προνοµιακή
µεταχείριση;

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε τώρα.

Σας ανακάλεσα στην τάξη για δεύτερη φορά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεύτερο στοιχείο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν συµµορφώνε-

στε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Υπάρχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν συµµορφώνε-

στε, κύριε Πολάκη;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µιλάτε πάνω µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφαρµόζω τον

Κανονισµό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µιλάτε πάνω µου. Υπάρχει το δεύ-

τερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας αφαιρώ τον

λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πόσο στηµένο είναι. Πάµε παρακάτω.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεν έχει ξαναγίνει

αυτό. Στο Κοινοβούλιο είµαστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν θα µου αφαιρέσετε κανέναν λόγο.

Πάµε παρακάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας αφαιρώ τον

λόγο. Διακόπτεται η συζήτηση.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάµε παρακάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν δεν συµµορ-

φωθείτε, θα διακόψω τη συνεδρίαση και θα καλέσω τον Πρόεδρο
της Βουλής να σας απαγγείλει πρόταση µοµφής.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλέστε τον.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό που σας

λέω.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλέστε τον!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας προειδοποί-

ησα. Να σταµατήσετε σε ένα λεπτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σας το λέω, µέχρι τότε θα µιλάω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σταµατήσετε

σε ένα λεπτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα σταµατήσω στα πέντε λεπτά που

µου… 
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Μου έχετε φάει ήδη τριάµισι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα θα σταµα-

τήσετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το δεύτερο που λένε, οι σελίδες που κα-

ταθέσατε, κύριε Γεωργιάδη, που είναι…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,

είναι διασταλτική ερµηνεία του Κανονισµού. Στο Κοινοβούλιο εί-
µαστε!

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν γίνονται αυτά.

Καθίστε κάτω, σας παρακαλώ. Εφαρµόζω τον Κανονισµό. 
Σας στέρησα τον λόγο, κύριε Πολάκη, δεν γράφεται τίποτα.

Σας στερώ τον λόγο.
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Σας παρακαλώ, διαβάστε τον Κανονισµό. 
Διακόπτεται η συνεδρίαση της Βουλής για πέντε λεπτά. Να

κληθεί ο Πρόεδρος για να υποβάλει το επόµενο πειθαρχικό
µέτρο αν κρίνει, που είναι µοµφή κατά του συναδέλφου.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επικοινώνησα µε τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Τασούλα
και µου ζήτησε τη διακοπή της συνεδρίασης της Βουλής για σή-
µερα. Ο κ. Τασούλας µού προσέθεσε ότι ο κ. Πολάκης, του
οποίου αφαιρέθηκε ο λόγος, δεν θα µεταβάλει τον χώρο του Κοι-
νοβουλίου σε χώρο φθηνού ακτιβισµού και κατάληψης διασύρον-
τάς τον. Όσοι τον ανέχονται και τον καλύπτουν, έχουν τεράστιες
ευθύνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνεπώς λύεται η συνεδρίαση της Βουλής και θα συνεχιστεί

αύριο.
Ώρα λήξης: 22.26’
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